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DISPOSICIONS GENERALS 

Acords dels òrgans de govern 
 
 
 
TARIFES PER A L'ANY 2009 DEL PARC ZOOLÒ-
GIC, DEL BICING I DE MERCABARNA 

 
 
La Comissió de Govern, en sessió del dia 3 de 

desembre de 2008, ha acordat: 
Aprovar les tarifes per a l’any 2009, del Parc Zoo-

lògic de Barcelona i del Sistema de transport públic 
individualitzat mitjançant bicicletes, denominat Bi-
cing, amb efectes des de l’1 de gener de 2009. 

I aprovar les tarifes per a l’any 2009, de Merca-
barna, amb efectes des de l’1 de febrer de 2009. 

 
 

TARIFES DEL PARC ZOOLÒGIC 
 

– Entrada adults ......................................  16,00 
– Entrada nens (3-12 anys) .....................  9,60 
– Entrada grup adults (+ 20 pers.) ...........  12,40 
– Entrada grup nens (fins 18 anys) .........  6,70 
– Entrada escola bressol (fins 3 anys) ....  2,80 
– Entrada escola acció preferent .............  3,80 
– Entrada persones de més de 65 anys ..  8,40 
– Entrada titular targeta rosa Àrea Metro- 
 politana .................................................  3,90 
– Entrada titular targeta rosa ...................  0,00 
– ZOO Club Familiar  ...............................  70,00 

– ZOO Club Individual  ............................  33,00 
(Tarifes amb IVA inclòs). 
 
 

TARIFES DEL BICING 
 

– Abonament anual ....................................  30,00 
– 1a ½ hora ................................................  0,00 
– 2a, 3a i 4a ½ hora (per cada ½ hora) .....  0,50 
– Més de 2 hores (per cada hora) .............  3,00 

(Tarifes amb IVA inclòs). 
 
 

TARIFES DE MERCABARNA 
 
Tarifes d’accés al recinte de la Unitat Alimentària 
 
Targetes d’abonament 

– T1 (turisme) ...........................................  96,50 
– T2 (furgoneta) .......................................  193,00 
– T3 (camió < 10,5 m) ..............................  386,00 
– T4 (camió > 10,5 m) ..............................  772,00 

Entrada manual (IVA inclòs) 
– T1 ..........................................................  1,90 
– T2 ..........................................................  2,40 
– T3 ..........................................................  4,80 
– T4 ..........................................................  8,20

 
 

 
 
 
 
 

Decrets de l'Alcaldia 
 
 
 

MODIFICACIONS DE CRÈDIT DINS EL PRESSUPOST GENERAL DE 2008 
(Generació de crèdits per ingressos) 

(Aprovades per decret d'Alcaldia de data 8 de juliol de 2008) 
 
 
Expedient núm. 3-62/2008 
 
INGRESSOS 
Partida Descripció Alta 
9901-48110 Aportació Associació Mundial de Grans Metrópolis per a la co-

ordinació d’activitats internacionals, d’acord amb el conveni de 
7 de novembre de 2005.  

19.990,00 
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DESPESES 
Partida Descripció Alta 
9901-15200-13113 Contingències. Contractació de tres tècnics per a la coordinació 

d’activitats internacionals segons conveni de 7 de novembre de 
2005. 

19.990,00 

 
 
 
 
 

MODIFICACIONS DE CRÈDIT DINS EL PRESSUPOST GENERAL DE 2008 
(Generació de crèdits per ingressos) 

(Aprovades per decret d'Alcaldia de data 27 d'octubre de 2008) 
 
 
Expedient núm. 3-90/2008 

 
INGRESSOS 
Partida Descripció Alta 
0401-49002 Subvenció de la Comissió Europea-Direcció General per l’Ener-

gia i el Transport, per desenvolupament de l’acció: european 
Safer Urban Motocycling (eSUM).  

91.457,40 

0401-79050 Subvenció de la Comissió Europea-Direcció General per 
l’Energia i el Transport, per desenvolupament de l’acció: euro-
pean Safer Urban Motocycling (eSUM). 

117.000,00 

DESPESES 
Partida Descripció Alta 
0401-12100-12110 Retribucions complementàries a funcionaris (eSUM). 13.382,60 
0401-22719-51330 Altres contractes de serveis (eSUM). 78.074,80 
0401-63113-12110 Seguretat en el trànsit (eSUM). 117.000,00 
 
 
Expedient núm. 3-98/2008 
 
INGRESSOS 

Partida Descripció Alta 
0601-41103 Aportació de l’IMEB per activitats Bressol d’Estiu 2008. 9.214,00 
0603-41103 Aportació de l’IMEB per activitats Bressol d’Estiu 2008. 1.713,60 
0604-41103 Aportació de l’IMEB per activitats Bressol d’Estiu 2008. 1.032,00 
0606-41103 Aportació de l’IMEB per activitats Bressol d’Estiu 2008. 1.961,42 
0607-41103 Aportació de l’IMEB per activitats Bressol d’Estiu 2008. 1.876,20 
0608-41103 Aportació de l’IMEB per activitats Bressol d’Estiu 2008. 3.470,90 
0610-41103 Aportació de l’IMEB per activitats Bressol d’Estiu 2008. 1.780,86 

  21.048,98 
 
DESPESES 
Partida Descripció Alta 
0601-48001-32320 Ajuts a famílies. Promoció infants. 9.214,00 
0603-48001-32320 Ajuts a famílies. Promoció infants 1.713,60 
0604-48001-32320 Ajuts a famílies. Promoció infants 1.032,00 
0606-48903-32320 A famílies e institucions sense afany de lucre.Promoció infants. 1.961,42 
0607-48903-32320 A famílies e institucions sense afany de lucre.Promoció infants. 1.876,20 
0608-48903-32320 A famílies e institucions sense afany de lucre.Promoció infants 3.470,90 
0610-48903-32320 A famílies e institucions sense afany de lucre.Promoció infants. 1.780,86 
  21.048,98 
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MODIFICACIONS DE CRÈDIT DINS EL PRESSUPOST GENERAL DE 2008 
(Transferències) 

(Aprovades per decret d'Alcaldia de data 28 de novembre de 2008) 
 
 
Expedient núm. 3-109/2008 
 
Partida Tipus Descripció Altes Baixes 

48900 0501 43250 MC7 Altres transferències  4.577,00 
48900 0301 44270 MC8 Altres transferències 4.577,00  
47002 0301 44120 MC7 Aportacià a CLABSA  36.718,42 
22714 0301 44120 MC8 Manteniment xarxa aigües residuals 36.718,42  
15200 9901 13113 MC7 Contingències  8.080,13 
45101 0201 41210 MC8 Transferència Institut Municipal d'Assis-

tència Sanitària 
1.503,28  

41005 0201 31260 MC8 Transferència Institut Municipal Persones 
amb Disminució 

6.576,85  

22706 0801 32390 MC7 Estudis i treballs tècnics  176.370,16 
12000 0801 32390 MC8 Retribucions bàsiques funcionaris 61.566,72  
12100 0801 32390 MC8 Retribucions complementàries funcionaris 69.881,40  
16005 0801 32390 MC8 Primes i quotes seguretat social funciona-

ris interins nou ingrés 
44.922,04  

46731 0501 43250 MC7 Agència Ecologia Urbana  8.441,43 
22610 0101 46310 MC8 Altres despeses. Compra serveis 8.441,43  
48101 0201 46372 MC7 Premis, beques i pensions immig.  3.928,82 
22601 0201 46372 MC8 Atencions protocolàries i represent. 3.928,82  
   238.115,96 238.115,96 
 
 
Expedient núm. 3-112/2008 
 

Partida Tipus Descripció Altes Baixes 
60002 9901 43220 MC7 Expropiacions  32.246,08 
60547 0604 43220 MC8 Expropiació finca c/ Equador, 93 30.979,24  
60557 0603 43220 MC8 Expropiació Parc Primavera 1.266,84  
   32.246,08 32.246,08 
 
 
Expedient núm. 3-113/2008 
 
Partida Tipus Descripció Altes Baixes 

71918 9901 42210 MC7 Transferència capital a l'Institut Municipal 
d'Educació de Barcelona 

 465.801,00 

62238 0801 42210 MC8 Escoles bressol Myrurgia 465.801,00  
   465.801,00 465.801,00 
 
 
Expedient núm. 3-114/2008 
 
Partida Tipus Descripció Altes Baixes 

63145 0201 43230 MC7 Centres d'infància  1.000.000,00 
60296 0605 43230 MC7 Urbanització zona Rectoret  40.000,00 
62567 0606 43230 MC7 Mob. nou equipament educ. cult. i benes-

tar 
 37.000,00 

63168 0101 43230 MC7 Nou cablejat edificis municipals  142.616,00 
60577 0501 43220 MC7 Exprop. finca Baraldes-Diagonal, 77  20.733,00 
63501 0401 12110 MC7 Reposició mobiliari  40.635,00 
65101 9901 12110 MC7 Inversions en edificació  36.365,00 
63169 0501 43230 MC7 Restauració Creu Gaudí Torre Figueres  173.918,36 
60002 9901 43220 MC7 Expropiacions  4.036.333,00 
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22731 0201 12110 MC7 Contractes promoció social  50.000,00 
22706 0801 12110 MC7 Estudis i treballs tècnics  24.640,00 
60089 0101 43230 MC8 Adquisició local c/ Huelva, 36 baixos 1.000.000,00  
60077 0101 43230 MC8 Adq. solar c/ Roger de Llúria, 132 414.267,36  
63501 0605 12110 MC8 Reposició mobiliari 40.000,00  
63501 0606 12110 MC8 Reposició mobiliari 37.000,00  
60576 0501 43220 MC8 Expropiació terreny plaça Glòries 4.036.333,00  
63501 0201 12110 MC8 Reposició mobiliari 50.000,00  
71910 9901 12110 MC8 Transferència capital a l'Institut Municipal 

d'Informàtica 
24.640,00  

   5.602.240,36 5.602.240,36 
 
 
Expedient núm. 3-117/2008 
 
Partida Tipus Descripció Altes Baixes 

60002 9901 43220 MC7 Expropiacions  36.306,43 
71901 9901 43230 MC8 Transferència de capital a l'Institut Muni-

cipal d'Urbanisme 
36.306,43  

   36.306,43 36.306,43 
 
 
Expedient núm. 3-118/2008 
 
Partida Tipus Descripció Altes Baixes 

65230 9901 43230 MC7 Inversions Agència Promoció el Carmel  2.948.164,00 
65225 9901 45120 MC7 Inversions Institut de Cultura de Barcelo-

na 
 6.000.000,00 

60002 9901 43220 MC7 Expropiacions  1.000.000,00 
65217 9901 43230 MC7 Inversions Barcelona Infraestructuras 

Municipals 
 10.000.000,00 

65216 9901 43230 MC7 Inversions Foment Ciutat Vella  9.539.379,00 
74009 0609 43230 MC7 Transferència de capital a BSM  395.600,00 
63144 0606 43230 MC7 Reforma la Violeta  650.000,00 
7492 6901 43230 MC8 Transferència de capital a l'Agència 

Prom. Carmel 
2.948.164,00  

74922 9901 43230 MC8 Transferència de capital a BCN 22 4.000.000,00  
76731 9901 43230 MC8 Transferència de capital a Consorci d'E-

ducació 
3.000.000,00  

74920 9901 43230 MC8 Transferència de capital a Bimsa 10.000.000,00  
74912 9901 43230 MC8 Transferència de capital a Foment Ciutat 

Vella 
9.539.379,00  

74925 9901 43230 MC8 Transferència de capital a BSM 1.045.600,00  
   30.533.143,00 30.533.143,00 
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CONSELLS MUNICIPALS DE DISTRICTE 

Acords 
 
 

Districte 2. L’Eixample 
 
 
 
Acords de la sessió celebrada el dia 2 de desem-
bre de 2008 

 
 
Aprovar l’acta de la sessió anterior de data 1 

d’octubre de 2008. 
S’aprova per unanimitat i sense esmenes. 
 
 

PART DECISÒRIA 
 
Propostes d’acord: 
 
Informar favorablement de conformitat amb allò 

disposat a l'article 23.2.f) de la Carta Municipal de 
Barcelona i a l'art. 10.6 g) de les Normes reguladores 
del funcionament dels Districtes el pressupost muni-
cipal 2009. 

Es rebutja. Pel que fa al pressupost municipal 
(Ajuntament de Barcelona): vots afirmatius de PSC i 
d’ICV-EuiA, vots negatius de PPC i de CIU, i absten-
ció d’ERC. Pel que fa a la distribució per capítols del 
pressupots del Districte de l’Eixample: vots afirmatius 
de PSC i d’ICV-EuiA, vots negatius de PPC i de CIU i 
abstenció d’ERC. 

Informar favorablement de conformitat amb allò 
disposat a l'art. 10 de les Normes reguladores del 
funcionament dels Districtes els preus públics 2009. 
Donar trasllat a la Comissió de Govern de l’Ajun-
tament per a la seva aprovació de conformitat amb 
allò disposat a l'art. 49 del Reglament orgànic muni-
cipal. 

S’aprova amb els vots afirmatius de PSC, d’ICV-
EuiA i d’ERC, els vots negatius de PPC i l’abstenció 
de CIU. 

 
 

PART D’IMPULS I CONTROL 
 
Proposicions / Declaracions de grup 
 
Presentada per PPC. 
"Ateses les informacions respecte la futura venda 

de la Casa Burés per part de l’Ajuntament de Barce-
lona a la Generalitat de Catalunya. 

Per tot això, i interessant ja des d’ara la seva vo-
tació, de conformitat amb allò establert als articles 
64.3 i 100 del ROM i a l’acord de la Junta de Porta-

veus del 25 de gener de 2008, pel qual es fixen crite-
ris interpretatius del Reglament orgànic municipal, 
promou la següent Proposició - Declaració de grup: 

Ateses les informacions respecte la venda a la 
Generalitat de la Casa Burés, el Consell Plenari de 
l’Eixample acorda: 

"Instar al Govern Municipal a incorporar en el pro-
cés de venda de l’edifici de la Casa Burés la condició 
que una part substancial dels usos de la Casa Burés 
estiguin destinats a acollir equipaments pel barri, 
respectant l’acord del Plenari del Consell del Districte 
de l’Eixample de l’1 d’abril de 2008." 

Es rebutja amb els vots afirmatius de PPC, els 
vots negatius d’ICV-EuiA i del PSC i l’abstenció 
d’ERC i de CIU. 

Presentada per CIU. 
"1. Constatar la urgent necessitat de mitigar la 

clara insuficiència d’equipaments públics a l’Eixam-
ple. 

2. Treballar, des del Govern del districte, i davant 
totes les instàncies, perquè l’import de la venda a la 
Generalitat de Catalunya de la Casa Burés sigui 
destinat, en la seva totalitat, a la compra d’edificis i 
de locals al nostre districte, per tal d’alliberar sòl per 
encabir-hi equipaments i serveis públics, en la línia 
compromesa en el PAD 2008-2011." 

S’aprova amb els vots afirmatius d’ERC, PPC i 
CIU i els vots negatius d’ICV-EuiA i de PSC. 

Presentada per ERC 
"Atès que l’abril de 2007 l’Ajuntament de Barcelo-

na va aprovar una declaració institucional per la qual 
declarava el seu Consell Plenari contrari a la pràctica 
de les curses de braus. 

Atès que el Parlament de Catalunya ha acceptat a 
tràmit una Iniciativa Legislativa Popular promoguda 
per la Plataforma Prou per tal de modificar el Text 
refós de la Llei de protecció dels animals amb 
l’objectiu de prohibir les curses de braus i els espec-
tacles amb braus que incloguin la mort de l’animal i 
l’aplicació de les "sorts" de la pica, les banderilles i 
l’estoc. 

Atès que l’Eixample és el districte que acull la dar-
rera plaça en actiu de Catalunya on s’hi celebren 
curses de braus. 

Per tots aquests motius presenta la següent Pro-
posició - Declaració de grup 
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1. Instar al Consell de Districte de l’Eixample a ex-
pressar el seu suport a la Plataforma Prou en las 
tasca parlamentària de la nova ILP, així com el reco-
neixement a totes les entitats i associacions que al 
llarg dels darrers temps han treballat per la defensa 
dels drets dels animals. 

2. Ratificar i renovar el rebuig a la celebració de 
curses de braus que va adquirir el Consell Plenari de 
l’Ajuntament de Barcelona l’abril del 2004." 

S’aprova amb els vots afirmatius d’ERC, d’ICV-
EuiA i de PSC, vots negatius de PPC, i l’abstenció de 
CIU.

 
 

 
 
 
 
 

Districte 7. Horta-Guinardó 
 
 
 

Acords de la sessió celebrada el dia 2 de desem-
bre de 2008 

 
 

A. Aprovar l’acta de la sessió del 30 de setembre de 
2008. 

 
 

B. PART INFORMATIVA 
 
Quedar assabentat de les resolucions incloses en 

el despatx d'ofici de la sessió. 
Quedar assabentat de la mesura del govern: Pla 

de manteniment i millora 2008-2011. Districte 
d’Horta-Guinardó. 

Quedar assabentat de l'informe de la regidora del 
Districte. 

 
 

C. PART DECISÒRIA 
 
a) Propostes d’acord. 
 

Presidència 
 
Informar favorablement, de conformitat amb allò 

disposat a l’article 23.2 f) de la Carta Municipal, el 
Pressupost municipal per a l’any 2009, i aprovar 
inicialment la distribució dels capítols II, IV i VI del 
Pressupost del Districte 2008. 

 
b) Ratificacions. 
 

Comissió de Medi Ambient, Urbanisme i Obres 
 
Ratificar l’acord adoptat per la Comissió de Go-

vern del Districte en la seva sessió ordinària del 18 
de novembre de 2008, en virtut del qual s’emet en 
sentit favorable, i en ús de la delegació atorgada pel 
Consell del Districte el 2 d'octubre de 2007, l’informe 
preceptiu previst a l’art. 23.2.f) de la Carta de Barce-
lona respecte el Pla Especial Urbanístic per a l’ajust 
de l’ordenació a l’illa del Mercat del Guinardó, 
d’iniciativa municipal. 

Ratificar l’acord adoptat per la Comissió de Go-
vern del Districte en la seva sessió ordinària del 18 
de novembre de 2008, en virtut del qual s’emet en 
sentit favorable, i en ús de la delegació atorgada pel 
Consell del Districte el 2 d'octubre de 2007, l’informe 
preceptiu previst a l’art. 23.2.f) de la Carta de Barce-
lona respecte, el Pla Especial Urbanístic i Integral 
per a l’ordenació del Casal Font d’en Fargas, 
d’iniciativa municipal. 

 
Comissió de Serveis a les Persones i Benestar Social 

 
Aprovar la proposta de fixació de preus públics per 

a la utilització dels equipaments cívics del Districte 
d’Horta-Guinardó durant l’any 2009; i sotmetre-la a 
l’aprovació de la Comissió de Govern de l’Ajun-
tament. 

Aprovar la proposta de fixació de preus públics per 
a la utilització de les instal·lacions municipals espor-
tives del Districte d’Horta-Guinardó durant l’any 
2009; i sotmetre-la a l’aprovació de la Comissió de 
Govern de l’Ajuntament. 

 
 

D. PART D’IMPULS I CONTROL 
 
Proposicions / Declaracions de grup. 
 
"El Consell de Districte d’Horta-Guinardó acorda: 

convocar una comissió de grups municipals el primer 
trimestre de 2009 per explicar i debatre la proposta 
de creació dels Consells, en la perspectiva de la 
seva creació al llarg del 2009." 

 
Prec 
 
"Que en la confluència dels carrers Marina i Tax-

dirt s’han posat en marxa dos equipaments: comissa-
ria dels Mossos d’Esquadra i Casal de Gent Gran; i 
també s’ha construït habitatge per a gent gran. Amb 
la presència d’aquests nous equipaments, el nombre 
de vianants que creuen aquesta cruïlla s’ha incre-
mentat notablement, i en molts casos es tracta de 
gent gran. Cal tenir en compte que en aquest tram 
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del carrer de Marina, els vehicles circulen a força 
velocitat i molts no respecten la preferència de pas 
dels vianants. Per això, i d’acord amb el que esta-
bleixen els articles 64.1 i 98 del Reglament orgànic 
municipal, es formula el següent Prec: que es reguli 
el tràfic de la confluència dels carrers de Marina i 
Taxdirt amb semàfors per incrementar la seguretat 
dels vianants." 

 
 

E. Declaracions Institucionals. 
 
"Declaració institucional amb motiu del Dia Inter-

nacional contra la Violència vers les Dones 
– El nostre més ferm rebuig a la violència vers les 

dones i les diferents formes en què aquesta es 
manifesta.  

– Reforçar les polítiques d’equitat de gènere que 
permeten identificar i superar les desigualtats en-
tre dones i homes i les relacions de poder exis-
tents. Treballar per a la creació de nous instru-
ments que allunyin cada cop més la violència 
vers les dones de la nostra realitat i del nostre 
imaginari social. 

– Refermar el nostre compromís polític en la defi-
nició de noves estratègies i el desplegament dels 
recursos necessaris que vagin minvant els efec-
tes que aquesta violència té sobre les dones en 
particular i, al capdavall, sobre tota la ciutadania 
del nostre ciutat. Tot treballant colze a colze amb 
les institucions, les entitats de dones i les pròpies 
dones que pateixen violència, per a trobar 

aquells mecanismes més adients per a respon-
dre davant la violència vers les dones.  

– Reforçar aquelles actuacions d'atenció a les víc-
times que tenen com a objectiu assolir la plena 
recuperació personal d’aquestes dones: enfortint 
els protocols d’actuació en els àmbits sanitari, 
social, jurídic i dels cossos de seguretat, i ampli-
ant les places d’acollida i els recursos necessa-
ris, amb l’objectiu d’evitar una nova agressió. To-
tes aquestes actuacions no seran possibles 
sense el compromís de totes les administracions 
implicades.  

– Fomentar la coordinació interinstitucional a tra-
vés del desplegament de la Llei del dret de les 
dones a eradicar la violència masclista. I vetllar 
perquè hi hagin els recursos necessaris per al 
seu desenvolupament a nivell municipal. 

– Mantenir i millorar aquelles mesures educatives, 
preventives i de sensibilització que es duen a 
terme, que situen la desigualtat entre dones i 
homes com a la causa central de la violència i 
que ens permeten qüestionar les idees i creen-
ces sexistes presents en la nostra societat. Fo-
mentant una educació basada en els valors del 
diàleg, el respecte i la tolerància.  

– Per acabar volem tornar a expressar la nostra 
solidaritat amb totes les dones que pateixen o 
han patit violència, i el nostre record per a totes 
aquelles que al llarg d’aquests anys han mort 
assassinades a mans de les seves parelles o 
exparelles. Per totes elles el nostre més sentit 
respecte i homenatge." 
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COMISSIONS DEL CONSELL MUNICIPAL 

Comissió de Cultura, Educació i Benestar Social 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 18 de novem-
bre de 2008 i aprovada el dia 9 de desembre de 
2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 18 de novembre de 2008, s'hi reuneix la 
Comissió de Cultura, Educació i Benestar Social, 
sota la presidència de la Ima. Sra. Maite Fandos i 
Payà. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: 
Montse Ballarín i Espuña, Carles Martí i Jufresa, 
Immaculada Moraleda i Pérez, Itziar González i Vi-
rós, Carmen Andrés i Añón, Jaume Ciurana i Lleva-
dot, Gerard Ardanuy i Mata, Mercè Homs i Molist, 
Ángeles Esteller Ruedas, Gloria Martín Vivas, Javier 
Mulleras Vinzia, Elsa Blasco i Riera, Xavier Florensa 
i Cantons, assistits pel secretari general de la Corpo-
ració, Sr. Jordi Cases i Pallarès, que certifica. 

També hi són presents els senyors Jordi Martí i 
Grau, delegat de Cultura, i Pere Alcober i Solanas, 
delegat d’Esports. 

Excusa la seva absència la Ima. Sra. Gemma 
Mumbrú i Moliné. 

 
S'obre la sessió a les nou hores i trenta minuts. 
 
 

I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 
S'aprova. 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment de l'article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
1. Districte d'Horta-Guinardó 

Del gerent municipal, de data 21 d'octubre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
cediment obert per adjudicar el contracte de la gestió 
i animació del programa de dinamització sociocultu-
ral del centre cívic del Guinardó i la seva sala de 
lectura i noves tecnologies, per als exercicis 2009-
2010, i per un import de 140.605,92 euros. 

 
2. Districte d'Horta-Guinardó 

Del gerent municipal, de data 21 d'octubre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
cediment obert per adjudicar el contracte de la gestió 
i animació del programa de dinamització sociocultu-

ral del centre cívic de la Taxonera, per als exercicis 
2009-2010, i per un import de 140.605,92 euros. 

 
3. Districte d'Horta-Guinardó 

Del gerent municipal, de data 21 d'octubre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
cediment obert per adjudicar el contracte de la gestió 
i animació del programa de dinamització sociocultu-
ral del centre cívic Matas i Ramis, per als exercicis 
2009-2010, i per un import de 119.558,50 euros. 

 
4. Districte d'Horta-Guinardó 

Del gerent municipal, de data 21 d'octubre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
cediment obert per adjudicar el contracte de la gestió 
i animació del programa de dinamització sociocultu-
ral del centre cívic del Carmel, per als exercicis 
2009-2010, i per un import de 119.558,50 euros. 

 
5. Districte d'Horta-Guinardó 

Del gerent municipal, de data 29 d'octubre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
cediment obert per adjudicar el contracte de la gestió 
i explotació del centre cívic de la casa Groga, per als 
exercicis 2009-2010, i per un import de 525.000 eu-
ros. 

 
6. Districte d'Horta-Guinardó 

Del gerent municipal, de data 29 d'octubre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
cediment obert per adjudicar el contracte de la gestió 
i explotació de l'espai jove de la Boca Nord, per als 
exercicis 2009-2010, i per un import de 680.000 eu-
ros. 

 
7. Districte de Sarrià-Sant Gervasi 

Del gerent municipal, de data 6 de novembre de 
2008, que aprova inicialment el plec de clàusules; 
sotmetre'ls a informació pública i en cas de no haver-
hi al·legacions, tenir-los per aprovats definitivament i 
convocar procediment obert per adjudicar el contrac-
te de la concessió per a la gestió, dinamització i co-
ordinació del centre cívic de Sarrià, situat al carrer 
Eduard Conde, 22-42, per als exercicis 2009-2011, i 
per un import de 958.832,93 euros. 

 
8. Districte de Sarrià-Sant Gervasi 

Del gerent municipal, de data 6 de novembre de 
2008, que aprova inicialment el plec de clàusules; 
sotmetre'ls a informació pública i en cas de no haver-
hi al·legacions, tenir-los per aprovats definitivament i 
convocar procediment obert per adjudicar el contrac-
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te de la concessió per a la gestió, dinamització i co-
ordinació del centre cívic Elèctric, centre cívic Vallvi-
drera i el camp de futbol, per als exercicis 2009-
2011, i per un import d'1.282.582,06 euros. 

 
9. Districte de Sant Andreu 

Del gerent municipal, de data 6 de novembre de 
2008, que aprova inicialment el plec de clàusules de 
la gestió del bar del centre cívic del Bon Pastor, sot-
metre'l a informació pública i si no es presenten 
al·legacions, tenir-lo per aprovat definitivament, i 
adjudicar per procediment obert. 

 
10.) Districte de Ciutat Vella 

Del gerent municipal, de data 30 d'octubre de 
2008, que adjudica a l'associació Cultural i Social 
l'EM i JPC el contracte de la gestió de la banda del 
Raval, per als exercicis 2008-2009, i per un import de 
15.000 euros. 

 
b) Mesures de govern 
 
A la Comissió:  
1. Acció internacional de l'Institut de Cultura. 
El Sr. Martí i Grau posa de manifest que, fins fa 

poc, les ciutats no eren agents de les polítiques cul-
turals, això ha anat canviant i Barcelona els últims 
anys ha estat de manera activa en l’escena interna-
cional i en tots els organismes de relacions entre 
ciutats. Explica que en el preàmbul de la mesura 
s’especifiquen els eixos de les relacions internacio-
nals, que basculen entre la projecció i la cooperació, 
entenent que no és tant sortir a l’exterior per explicar 
el que es fa, com sortir a l’exterior per trobar socis i 
actuar de forma conjunta. La cooperació internacio-
nal ha estat un dels trets distintius dels darrers anys i 
la coproducció a escala internacional ha esdevingut 
una pràctica comuna. Les xarxes en el terreny cultu-
ral i ciutadà són un dels elements més significatius, i 
en l’informe consta com la major part dels equipa-
ments culturals municipals són membres actius de 
xarxes de cooperació cultural a escala internacional. 
Recorda que l‘any 2004 es va crear l’organització 
mundial de Ciutats i Governs Locals Units –CGLU– i 
la seva Comissió de Cultura, presidida per la ciutat 
de Barcelona, ha treballat intensivament perquè 
aquesta organització esdevingui un factor clau de 
cooperació. Fa constar que l’Agenda 21 de la cultura 
impulsada per Barcelona ha estat el document més 
significatiu que en l’escena local i, en l’àmbit interna-
cional, s’ha generat els darrers anys, aprovada per 
Ciutats Unides té rang internacional, estableix un 
conjunt de recomanacions a les polítiques culturals 
locals, ha estat traduïda a molts idiomes, ha estat 
adoptada per moltes ciutats i més de 300 organitza-
cions d’arreu del món hi estan vinculades; recorda 
que va començar sent una carta assumida a escala 
europea i iberoamericana, però en aquest moment 
s’han incorporat ciutats asiàtiques, africanes i 
l’associació de municipis australians; fa constar que 
és una iniciativa nascuda a Barcelona que any rere 
any s’ha anat configurant com l’instrument més signi-

ficatiu que tenen les ciutats per adoptar polítiques 
culturals a escala internacional.  

Explica que el primer document aprovat per la 
Comissió de Cultura de la CGLU recomana l’es-
tabliment de planificacions estratègiques en l’àmbit 
cultural i l’establiment de Consells de Cultura partici-
patius. La Comissió estén i valida el model de políti-
ques culturals que s’està implantant a Barcelona, i fa 
recerca al voltant de les polítiques públiques; un 
exemple d’això és la celebració, el proper dia 20 de 
novembre, de les jornades sobre Fàbriques de crea-
ció. Fa constar que s’ha participat en el programa del 
Consell d’Europa sobre ciutats interculturals que va 
donar lloc a la programació pel diàleg intercultural de 
l’any 2008. També s’ha participat en xarxes que han 
permès contrastar projectes com, per exemple, les 
nits blanques. Diu que de vegades pot semblar que 
les relacions internacionals són únicament espais de 
trobada i d’intercanvi d’idees, però insisteix que mol-
tes de les activitats que s’han fet han tingut una acció 
concreta a la ciutat. Per últim, explica que a partir de 
la Comissió de Cultura s’han establert alguns pro-
grames d’ajut al desenvolupament, com dos semina-
ris, un a Quito i l’altre a Dakar, per tècnics municipals 
d’aquestes dues ciutats. El contacte amb Quito va 
servir per desenvolupar tot el programa de Quito a 
les festes de la Mercè d’enguany. Afirma que aques-
ta dimensió internacional de l’ICUB permet, especi-
alment en els programes més innovadors, tenir la 
validació i l’espai internacional per avançar en la 
concreció dels projectes. Explica que l’acció artística 
i cultural de l’ICUB ha propiciat que el percentatge de 
centres que estan coproduint a escala internacional 
creixi. Pensa que l’èxit en les polítiques culturals 
internacionals és el millor indicador per avaluar el 
que es fa a la ciutat i afirma que la referència del que 
es fa a Barcelona continua sent un model a seguir.  

El Sr. Ciurana pensa que el document presentat 
no és una mesura de govern, sinó un informe. Té la 
sensació que el Sr. Martí i Grau és víctima de la seva 
pròpia teranyina, en un moment determinat, per la 
seva trajectòria professional; es va creure líder de 
l’Agenda 21 de Cultura i l’exporta com si això fos el 
que interessés per a la projecció internacional quan, 
en realitat, no té res a veure. Creu que el més inte-
ressant ha estat la part final de la intervenció, quan 
ha dit que cal anar cap a les coproduccions, pensa 
que en aquest camí s’hi poden trobar, però no creu 
que reunions, adhesions i traduccions de manifestos 
sigui sinònim de projecció internacional de la cultura 
de Barcelona. Es pregunta si el Sr. Martí i Grau re-
alment es creu que Barcelona té el lideratge i és 
pionera de tot, es pregunta quanta gent ve a la ciutat 
per allò que culturalment s’hi fa ara, no pel que es va 
fer en el passat; quina influència té Barcelona en els 
grans corrents culturals mundials, o quines facilitats 
tenen els creadors catalans per anar arreu del món. 
Afirma que cal analitzar tot això perquè és el que 
realment significa projecció internacional i no la parti-
cipació de polítics i càrrecs tècnics en xarxes de 
ciutats. Li sobta que en cap cas s’hagi vist l’interès 
per part de l’Ajuntament de promocionar Barcelona 
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com a capital de la cultura catalana al món, insisteix 
que si des del punt de vista cultural hi ha alguna 
cosa que fa diferent Barcelona de les altres ciutats, 
és el ser capital d’una cultura, i troba greu que el Sr. 
Martí i Grau no ho hagi esmentat. 

La Sra. Esteller també es va sorprendre de la pre-
sentació d’aquesta mesura de govern que constata 
que té naturalesa d’informe. Destaca que el Sr. Martí 
i Grau sempre presenta un paisatge idíl·lic del que fa 
l’Ajuntament i en aquest cas ho concreta en el marc 
del desenvolupament de l’Agenda 21. Recorda que 
l’adhesió de l’Ajuntament a l’Agenda es va aprovar el 
maig del 2004 i, ja aleshores, el PP va dir que com-
partia molts dels seus punts, altres no perquè hi ha 
mesures amb un cert intervencionisme que el seu 
grup no comparteix, però va manifestar la necessitat 
de concretar moltes de les accions per projectar la 
realitat cultural de Barcelona com a capital de Cata-
lunya. Pensa que moltes de les carències de 
l’Agenda 21 les acaba de confirmar el Sr. Martí i 
Grau amb la seva explicació, parlant només dels 
debats en què es participa. Insisteix en què falta una 
projecció internacional promocionant una cultura molt 
més competitiva que busqui l’excel·lència; creu que 
la projecció internacional ha de servir per enfortir la 
promoció de la cultura i la indústria cultural en tots 
els àmbits i en totes les expressions que es desenvo-
lupin a la ciutat. Li fa gràcia que es presenti com a 
gran èxit la celebració de les nits blanques perquè 
l’equip de govern, quan el PP va formular una propo-
sició sobre la seva celebració, la va qüestionar.  

El Sr. Florensa pensa que hi ha una certa incon-
sistència en la mesura de govern, no veu les línies 
de projecció de la cultura de la ciutat i no aporta res 
de nou més enllà de fer un retrat de tot el que ja 
s’està fent. Creu que l’acció internacional de l’ICUB 
té una importància cabdal perquè Barcelona és una 
ciutat important en el món de la cultura i perquè com 
a capital de Catalunya té el deure de ser vehicle de 
la cultura catalana i de donar-la a conèixer. Conside-
ra important la cooperació i les coproduccions, pensa 
que és una aposta que s’hauria de fer. Quant a la 
projecció, creu que se li dóna poca importància, i que 
cal donar a conèixer les obres dels creadors que 
produeixen a Barcelona i que, a més, representen la 
cultura d’un país. No veu cap idea concreta i, per 
exemple, no veu com s’insereix dins aquest panora-
ma el Festival Grec, que és un element important a 
la vida cultural de la ciutat i per la seva projecció 
internacional. S’ha parlat de xarxes i organismes 
internacionals, però dubta si contribueixen gaire a la 
projecció de la cultura de la ciutat. Són un punt de 
trobada per a les persones que es dediquen a les 
polítiques culturals, però pensa que no han de ser un 
dels pilars d’aquesta projecció. Finalment, li sobta 
que tenint la imatge que Barcelona és capdavantera, 
resulti que un acte com la Setmana del Llibre en 
Català no s’hagi sabut retenir a la ciutat. 

El Sr. Sr. Martí i Grau puntualitza que tots som es-
claus de la nostra pròpia teranyina perquè la vida 
està plena de relacions, feines i coneixences que, 
òbviament, condicionen la tasca. Recorda però que 

l’Agenda 21 és l’únic document que la UNESCO ha 
incorporat com aportació de les ciutats en el debat 
sobre la Convenció per la diversitat cultural, que és 
el document més important en polítiques culturals 
que s’ha aprovat al món. No vol entrar en el debat 
sobre si el document és més un informe que una 
mesura de govern, dóna compte del que es fa i ex-
plicita de quina manera es continuarà amb aquest 
treball. Afirma que els àmbits en què s’actua són 
importants, un és l’acció institucional, la presència de 
l’Ajuntament en l’escena internacional, que és una 
contribució significativa que projecta la manera de fer 
de la ciutat i la cultura que s’hi desenvolupa, des del 
seu punt de vista aquest àmbit no es pot minimitzar. 
Repeteix que Barcelona està molt present i és una 
referència en les xarxes internacionals i fa constar 
que ciutats significatives al món han actuat mirant a 
Barcelona. Pel que fa a internacionalitzar el sistema 
cultural de la ciutat, insisteix que Barcelona és pione-
ra en algunes coses, fa constar que molts visitants 
vénen atrets per la programació cultural de la ciutat i 
recorda que el cinema i el teatre que es fan a Barce-
lona estan en l’escena internacional. Pensa que ser 
capaç de mantenir la presència de Barcelona en els 
espais internacionals, que els equipaments i factories 
de producció cultural coprodueixin i estiguin inserits 
en els sistemes de producció internacional és la mi-
llor contribució per a la projecció de la cultura catala-
na al món. 

Es dóna per tractada. 
 
c) Informes 
 
A la Comissió:  
2. Escolarització d'alumnat estranger i nouvingut a 

la ciutat de Barcelona. 
La Sra. Ballarín presenta l’informe sobre alumnat 

estranger i nouvingut a la ciutat de 3 a 16 anys 
d’edat, i explica els principis i accions que desenvo-
lupa el Consorci d’Educació en la situació actual. 
Defineix l’alumnat estranger com aquell qui no té 
nacionalitat espanyola, l’alumnat nouvingut com 
aquell amb menys de 24 mesos d’incorporació al 
sistema educatiu de Catalunya i l’alumnat amb ne-
cessitats educatives específiques, com ara el provi-
nent de contextos socioeconòmics o socioculturals 
amb risc d’exclusió social. Explica que es parla de 
segregació escolar quan interactuen factors derivats 
de l’exclusió o de la concentració de determinades 
tipologies d’alumnat en determinats centres que in-
flueixen en la igualtat d’oportunitats per accedir a 
l’oferta educativa. Recorda que el PAM 2008-2011 
defineix un model d’escola basat en la proximitat, 
l’equitat, la qualitat i la participació, sent el coneixe-
ment i l’educació els eixos bàsics dels desenvolupa-
ment i de la cohesió social. Considera la diversitat un 
valor positiu i a Barcelona, que és un bressol cultural, 
la concentració escolar de necessitats educatives 
específiques pot impactar negativament en el rendi-
ment escolar, i per aquets motius en el PAM es va 
introduir una mesura per vetllar per la correcta distri-
bució de l’alumnat nouvingut entre centres públics i 
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concertats, d’acord amb la normativa d’admissió 
d’alumnes que aprova la Generalitat.  

Explica que el nombre de persones immigrants a 
la ciutat ha passat, els últims 8 anys, del 3,5% al 
17,3%. Posa de manifest que avui l’alumnat estran-
ger representa un 12,5% del total d’alumnes, que el 
77% està escolaritzat en centres públics –25% de 
l’alumnat dels centres públics– i el 22’9% està esco-
laritzat en centres concertats –4,7% del seu alumnat. 
Fa constar que la presència de l’alumnat estranger 
s’incrementa a mesura que avancen els ensenya-
ments i és gairebé el doble a l’ESO que a l’en-
senyament infantil. Hi ha un ampli ventall de naciona-
litats, que va des dels estrangers d’Amèrica del Nord, 
0,6% de la població, fins al 61,6% que signifiquen els 
estrangers procedents de Centre i Sud Amèrica. 
L’informe tracta de manera específica la matriculació 
d’alumnat estranger posterior al període de preins-
cripció, el nombre ha estat de 2437 alumnes estran-
gers, cosa que significa el 28% del total dels qui han 
demanat plaça a les escoles un cop tancat el període 
de preinscripció, d’aquests el 79% han estat escola-
ritzats en centres públics i el 21% en centres concer-
tats. Manifesta que es vetllarà per l’aplicació de la 
normativa d’admissió d’alumnes, mitjançant un de-
cret de la Generalitat de l’any 2007, on es preveuen 
algunes mesures per obtenir una millor distribució 
d’alumnes; se cerca l’escolarització equilibrada amb 
una reserva de dues places per a alumnes amb ne-
cessitats educatives específiques fins a la publicació 
de la llista d’admesos, es permet la reducció de la 
ràtio, de nombre de places per atendre millor les 
necessitats i la qualitat de l’escolarització, alhora que 
es fa responsables els directors de centres públics i 
els titulars dels centres privats de tot el procés de 
puntuació. Destaca la importància de l’oficina 
d’escolarització centralitzada al Consorci d’Educació 
i les Comissions d’escolarització que fan la tasca 
d’informació i supervisió del procés. Recorda que 
està en el procés de discussió de la nova Llei 
d’educació de Catalunya que incorpora principis re-
lacionats amb la capacitat de gestió de l’esco-
larització i que el Consorci està treballant per facilitar 
l’accessibilitat al servei públic d’educació, garantir 
igualtat d’oportunitats i cercar l’equilibri territorial i 
social en base als principis d’equitat i inclusió perquè 
tots els centres d’una mateixa zona puguin oferir una 
oferta de qualitat i tinguin un alumnat més divers. 
Esmenta les mesures concretes d’informació ajut i 
acompanyament a les famílies i alumnes: el web del 
Consorci, que ha rebut més de 106.000 visites, 
l’oficina d’escolarització que ha atès 22.000 deman-
des durant l’últim any; les tres noves aules d’acollida 
temporal en el curs 2007-2008, i les cinc previstes 
per al curs 2008- 2009, l’orientació i acompanyament 
de l’alumnat nouvingut entre 16 i 18 anys, el foment 
dels plans d’entorn, les aules d’acollida en els cen-
tres, 204 aquest curs, 178 en centres públics i 26 en 
centres concertats, els ajuts de menjador i l’ho-
mogeneïtzació de l’oferta educativa en les diferents 
zones s’han reduït ràtios a determinats centres edu-
catius, tres de Ciutat Vella, quatre de l’Eixample, 

quatre de Sants-Montjuic i onze de Nou Barris. 
S’intenta treballar cas per cas per assignar la plaça i 
el centre d’escolarització que correspongui a 
l’alumnat de nova incorporació, i es realitzen accions 
per capacitar el sistema per a una gestió més ade-
quada per avançar en l’equitat i en la qualitat, en la 
formació de professorat i en la prevenció de fracàs 
escolar amb diferents programes. Fa constar que el 
pla jove i el programa experimental d’acollida i prepa-
ració per a la integració de l’alumnat estranger nou-
vingut ha atès 247 alumnes de llengües romàniques i 
148 de llengües no romàniques, el pla de prevenció i 
seguiment de l’absentisme. 

El Sr. Ardanuy agraeix l’informe, pensa que l’es-
colarització de l’alumnat estranger i nouvingut, és un 
tema crític, especialment des del punt de vista socio-
educatiu i és un repte al que l’Ajuntament ha de do-
nar resposta en un moment en què l’increment de la 
població immigrant és important i que coincideix amb 
una situació econòmica complicada. De les dades 
presentades, es detecta que un dels problemes és 
l’alta mobilitat dels estudiants nouvinguts, fet que 
dificulta les polítiques que s’hi puguin aplicar. Voldria 
conèixer amb més detall, des del punt de vista quali-
tatiu, l’evolució de les aules d’acollida temporal i qui-
na ha estat la integració d’aquests alumnes a l’escola 
ordinària. Pensa que cal que les aules d’acollida dins 
els centres siguin més flexibles; es demanen just 
abans de començar el curs, però atesa la mobilitat 
d’alumnes i els canvis que hi poden haver, els reque-
riments poden variar i cal estudiar la possibilitat que 
es poguessin atorgar al llarg del curs escolar. Vol 
insistir en el fracàs escolar, molt vinculat a gent que 
ve d’altres països amb un nivell educatiu diferent que 
té dificultats afegides d’aprenentatge. Pensa que hi 
poden haver problemes amb alumnes en edat 
d’educació obligatòria, de menys de setze anys, que 
no assisteixen a l’escola o s’hi estan de manera pas-
siva a les classes i no aprofiten l’ensenyament obli-
gatori. Es pot amagar el cap sota l’ala o intentar en-
caixar les iniciatives d’inserció laboral a partir dels 16 
anys per encabir aquests alumnes. Pel que fa als 
recursos de lluita contra el fracàs escolar esmentats, 
insisteix en què continuen sense aparèixer en 
l’informe les unitats d’escolarització compartida que 
combaten el fracàs escolar, pensa que és una bona 
iniciativa i pregunta si el fet que no hi hagi cap 
d’aquestes unitats, que sigui pública, fa que no s’hi 
presti especial atenció, creu que l’informe hauria de 
reflectir aquesta activitat. L’informe presenta una 
sèrie d’accions per sensibilitzar i formar els profes-
sors i voldria saber quantes accions formatives s’han 
dut a terme. 

La Sra. Esteller agraeix la presentació de l’informe 
on es reconeix un punt de partida des de la realitat 
existent. Destaca que la gran mobilitat de l’alumnat 
genera una distorsió dins el sistema que dificulta 
assolir els objectius. Recorda que 2.437 nens proce-
dents de l’estranger es van incorporar al sistema un 
cop començat el curs. Pensa que l’objectiu és gesti-
onar amb la màxima eficàcia i veure quins són els 
recursos addicionals que calen per assolir el nivell 
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educatiu necessari. Fa constar que al PP no li preo-
cupa massa la distribució de l’alumnat estranger, 
creu que calen plans específics en els centres on hi 
ha una gran concentració de nens estrangers, però 
el seu criteri sempre és que els pares puguin elegir el 
centre. El seu grup no comparteix els criteris de re-
partiment ni de zonificació de l’equip de govern i, per 
tant, no entrarà en aquest punt. Pensa que és es-
sencial gestionar la integració d’aquests nens i nenes 
dins de l’escola amb la màxima qualitat i tenir els 
recursos que les escoles necessiten a l’hora de fer-hi 
front. Fa constar que, segons les dades, només el 
80% dels centres participen en cursos específics, 
que només el 41% dels centres disposen de suport 
específic per al pas de la primària a la secundària, i 
només 45 centres tenen programes de convivència i 
mediació. Pensa que els recursos encara no són 
suficients, repeteix que per al PP la qualitat del sis-
tema educatiu és fonamental, i cal reforçar aquests 
alumnes per les mancances que puguin tenir per la 
seva formació d’origen i veure de quina manera es 
poden incorporar al sistema amb la màxima celeritat. 
Considera que s’ha fet un bon diagnòstic, se sap 
quins són els dèficits del sistema i, per això, cal for-
çar al màxim per assolir la millor integració possible 
d’aquests alumnes i evitar el fracàs escolar. 

El Sr. Florensa agraeix l’informe i fa constar que 
és un assumpte sobre el que el seu grup ha incidit al 
llarg del mandat. Pensa que és important vetllar per 
una distribució equitativa de les ràtios d’alumnat es-
tranger i nouvingut perquè és un aspecte clau per a 
la qualitat educativa de l’ensenyament i per a l’espai 
d’integració que han de ser les escoles. Sap que això 
no és fàcil, a la ciutat hi ha arribat molta immigració 
que ha fet que es multipliqués per sis el nombre de 
persones immigrades que hi havia fa uns anys i és 
evident que, malgrat que hi ha una distribució territo-
rial força repartida, alguns districtes suporten un pes 
d’immigració més gran que altres i cal que l’escola 
sigui l’espai integrador. Fa temps que tant el món 
educatiu com la Síndica de Greuges han posat 
l’accent en el desequilibri que hi ha en la distribució 
de l’alumnat tot i que és evident que el moviment que 
hi ha al llarg del curs de molts d’aquests alumnes fa 
difícil establir una foto fixa de quina és la situació. Fa 
esment del diferent nombre d’alumnes immigrants en 
els centres públics i en els concertats, però puntualit-
za que també en la xarxa pública hi ha casos on es 
produeix desequilibri tot i que en l’informe no 
s’aprecia perquè les dades estan agrupades per 
districtes. Pensa que tothom ha de complir, l’escola 
pública també, perquè és difícil demanar res a 
l’escola concertada si la pública no és la primera a 
donar exemple. Pensa que hi ha eines, especialment 
el Consorci, per incidir en una distribució equitativa 
d’aquest alumnat. Afirma que la ciutat ha aconseguit 
que la població immigrada es distribuís per tota la 
ciutat i cal que a escala educativa això també es 
produeixi. 

La Sra. Blasco valora positivament l’informe i la 
feina feta pel Consorci, i destaca la importància del 
pla integral de millora, escolarització i tractament de 

l’absentisme escolar i abandonament prematur. Con-
sidera important parlar del model d’escola inclusiva i 
no segregadora, aquest ha de ser el model de centre 
sostingut amb fons públics i creu que l’informe hauria 
de definir el que es vol dir per escola inclusiva. Es-
menta el gran paper de l’oficina municipal d’esco-
larització per garantir una distribució de l’alumnat 
adequada. Explica que el seu grup vol presentar una 
esmena a la Llei Catalana d’Educació en el sentit 
que cap centre públic pugui seleccionar el seu alum-
nat, una cosa és rebre les sol·licituds i una altra és 
resoldre-les quan el nombre de demandes supera el 
de les places, creu que el centre no ha de tenir 
aquesta facultat perquè en alguns casos es pot pro-
duir una selecció encoberta. Afirma que les accions 
que figuren en l’informe són importants per a la co-
hesió social i per la inclusivitat, pensa que caldria 
definir millor les aules d’acollida temporal, especial-
ment pel que fa a les seves funcions; considera bàsic 
el programa experimental d’acollida i de preparació 
per a la integració de l’alumnat estranger nouvingut 
entre 16 i 18 anys que hauria de permetre la seva 
inserció en la formació professional i en els progra-
mes de qualificació professional inicial. Finalment, 
creu que seria bo continuar amb altres mesures com 
ara promoure campanyes informatives per difondre 
una imatge positiva de l’acció educativa desenvolu-
pada en els centres amb concentració d’alumnat 
nouvingut i per aconseguir que la seva composició 
es correspongui amb la del seu entorn.  

La Sra. Ballarín agraeix el to de totes les interven-
cions. Pensa que cal partir de què és positiu i que la 
majoria dels centres escolars de la ciutat responen a 
la diversitat poblacional del seu entorn, ofereixen una 
educació de molta qualitat que afavoreix la integració 
social i la igualtat d’oportunitats per a tothom i, a 
més, tenen un elevat grau de responsabilitat pel que 
fa a la seva funció social. Afirma que Barcelona té 
una escola de proximitat, d’equitat, de qualitat i parti-
cipativa i això és fruit de moltes accions i decisions, 
algunes no provinents de l’àmbit educatiu, com per 
exemple el model urbanístic de la ciutat; recorda que 
Barcelona va ser la primera ciutat que va començar a 
reservar sòl per a habitatge protegit en zones eco-
nòmicament privilegiades. Creu que, malgrat la foto-
grafia inicial de l’informe, cal reconèixer que no tots 
els centres són igualment sol·licitats per les famílies i 
que hi ha centres que concentren un percentatge 
més elevat que altres d’alumnat nouvingut, fonamen-
talment centres públics de determinades zones de la 
ciutat. Pensa que és important identificar la concen-
tració perquè pot esdevenir un risc, incrementar el 
fracàs escolar dels seus alumnes i fer perillar la 
igualtat d’oportunitats i la cohesió social. Insisteix en 
què hi ha d’haver un dret a l’educació de qualitat per 
a tothom perquè és una condició necessària per a la 
cohesió social, es treballa de manera activa i es re-
clamen totes les eines que calguin per evitar les situ-
acions que no es desitgen, pensant però que cal 
partir de la premissa de llibertat d’elecció de centre 
per part de les famílies perquè també és un dret 
constitucional. Explica que per aconseguir que els 
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centres responguin positivament a la diversitat del 
seu entorn s’intenta corresponsabilitzar tots els cen-
tres sostinguts amb fons públics, i manifesta que els 
centres concertats tenen encara un llarg camí per 
recórrer i que els centres públics han de continuar 
tenint suport en inversions i formació. Creu que el 
Consorci d’Educació, ajudat per les comissions 
d’escolarització, per la comunitat educativa i per la 
inspecció està fent una magnífica tasca dins les pos-
sibilitats que la normativa li dóna. Afirma que es pot 
millorar que calen més recursos en casos concrets i 
que el nou marc legal donarà més possibilitats per 
avançar cap a una escola més plural que l’actual, 
creu que la LEC hauria de reflectir que la responsabi-
litat del procés d’integració dels nouvinguts ha de ser 
compartit. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Compareixences Govern municipal 
 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 
3. Aprovar l’Acord amb la Generalitat de Catalu-

nya, mitjançant el qual el Consorci d'Educació de 
Barcelona assumeix les competències i funcions 
relatives a la gestió dels centres públics d’educació 
infantil, primària, secundària obligatòria i postobliga-
tòria, de règim especial i de persones adultes, que 
estan incloses dintre de les àrees d’actuació asse-
nyalades a les lletres c) i d) de l’article 3.2 dels esta-
tuts del Consorci, aprovats pel Decret 84/2002; 
Acord que es concreta en assumir la competència de 
gestió dels centres públics d’educació infantil, primà-
ria, secundària obligatòria i postobligatòria, de règim 
especial i de persones adultes, continguda a l’article 
123 d) i e) de la Llei 22/1998 de 30 de desembre de 
la Carta Municipal de Barcelona, amb l’excepció de 
la gestió de les escoles bressol municipals i del Con-
servatori i les escoles municipals de música, i auto-
ritzar l’alcalde per a la seva signatura. L’annex 1 
recull la relació dels centres de titularitat municipal la 
gestió dels quals s’assumirà des del Consorci; fer 
efectiva, a partir de l’1 de gener de 2009, l’assumpció 
per part del Consorci d'Educació de Barcelona de les 
competències i funcions exercides fins ara per 
l’Institut Municipal d’Educació de Barcelona en rela-
ció amb la gestió dels centres de titularitat municipal 
referits a l’annex 1; disposar que es realitzi, per tal de 
completar el calendari progressiu de desenvolupa-
ment corresponent a la delegació de funcions acor-
dada en el Plenari del Consell Municipal de 21 de 
juliol de 2006, l’adscripció del personal municipal que 
realitza les funcions de vigilància (subalterns) en els 
centres docents en què aquesta funció és de res-
ponsabilitat municipal al Consorci d’Educació; dispo-
sar que s’iniciïn els tràmits oportuns per tal de trans-
ferir la gestió i el pagament dels consums i lloguers 
que per normativa han d’anar a càrrec del pressu-

post de l’Ajuntament, per tal que en el decurs del 
2009 es traspassi al Consorci d’Educació de Barce-
lona tota la informació necessària, conjuntament amb 
la dotació pressupostària pertinent, des del, i amb 
càrrec al, pressupost de l’Ajuntament de Barcelona; 
declarar que, a partir de l'1 de gener de 2009, el 
Consorci d'Educació de Barcelona, d'acord amb la 
disposició transitòria tercera dels seus Estatuts, 
s'haurà de subrogar en la posició jurídica de l’Institut 
Municipal d’Educació en els convenis i contractes 
que aquest hagi subscrit en l'àmbit de les competèn-
cies esmentades; disposar que, a partir de l'1 de 
gener de 2009, d'acord amb l'article 6 dels Estatuts 
del Consorci, correspondrà a la seva presidència 
resoldre les reclamacions de responsabilitat patrimo-
nial que es derivin de l'exercici de les competències 
transferides, i l'aplicació del règim de recursos i re-
clamacions previst a l'article 20 dels seus Estatuts; 
delegar en el Consorci d’Educació de Barcelona la 
competència per al nomenament de personal funcio-
nari interí de l’àmbit dels centres docents de titularitat 
municipal i del personal funcionari interí amb catego-
ria de subaltern dels centres públics en què aquesta 
funció és de responsabilitat municipal; disposar que 
l’assignació de recursos econòmics derivats d’aques-
ta transferència al Consorci d’Educació per a 
l’exercici 2009 es realitzi a través del pressupost de 
l’Institut d’Educació; disposar que es realitzi l’ads-
cripció del personal municipal relacionat en l’annex 2 
al Consorci d’Educació per a l’exercici de les funci-
ons que es transfereixen; disposar la realització de 
tots els tràmits necessaris per tal de fer efectiva l'as-
sumpció de les competències i funcions afectades 
per aquest Acord, a 1 de gener de 2009; i facultar 
l’alcalde de Barcelona a dur a terme totes les actua-
cions necessàries per a l’efectivitat d’aquest acord. 

El Sr. Martí explica que es transfereix al Consorci 
d’Educació de Barcelona la gestió dels centres edu-
catius fins avui gestionats per l‘Ajuntament a través 
de l’IMEB, amb un procediment idèntic amb el que la 
Generalitat de Catalunya també transfereix la gestió 
del seus centres educatius al Consorci. Afirma que 
exceptuant l’educació infantil de 0 a 3 anys i les es-
coles de música, tota la xarxa de centres educatius 
de la ciutat estarà gestionada per un únic organisme 
mixt, el Consorci, i d’aquesta manera es culmina un 
procés de transferències que donen unitat i proximi-
tat a la gestió educativa a la ciutat.  

El Sr. Ardanuy puntualitza que el que avui s’ex-
posa és el desplegament dels compromisos adquirits 
amb la Carta Municipal de Barcelona i avança el 
posicionament favorable del seu grup a la proposta. 
Afirma que la visió de CiU es fonamenta en incre-
mentar els índexs de qualitat del sistema i millorar la 
gestió dels centres, però no entén el motiu pel qual 
no s’han transferit les escoles bressol i les escoles 
de música. Pensa que el Consorci, reforçat i ampliat, 
ha de donar respostes als reptes del sistema educa-
tiu actual com són l’educació especial, el fracàs es-
colar o les escoles d’adults.  

La Sra. Esteller avança el suport del PP a la trans-
ferència, que lamenta que hagi arribat amb dos anys 
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d’endarreriment. Recorda que el Pla Director del 
Consorci d’Educació va fixar el 2006 com l’any per a 
la finalització del desplegament del Consorci i, ara, 
dos anys més tard, es transfereix l’última competèn-
cia que quedava per assumir. Pensa que a partir 
d’ara el Consorci serà un instrument més útil per 
assolir els objectius educatius, però, d’altra banda, 
no entén que l’Ajuntament no hagi inclòs en la trans-
ferència les escoles bressol i les escoles de música. 
No sap per què no s’han traspassat les escoles 
bressol quan sí han estat traspassades les de la 
Generalitat i demana el seu traspàs, com més aviat 
millor. Pel que fa a les escoles de música, no entén 
que s’argumenti que estan lligades al barri per no fer 
el traspàs, demana que també s’incorporin al Con-
sorci. 

El Sr. Florensa avança el posicionament favorable 
del seu grup. Pensa que aquestes transferències 
formen part del desplegament competencial que ha 
de tenir el Consorci, que qualifica de bona eina per a 
la planificació, la gestió, la inversió dels recursos 
educatius i per la col·laboració en matèria educativa 
entre el govern de la ciutat i el govern del país. Cons-
tata que no es traspassen les escoles de música, i el 
seu nombre fa palès que la seva xarxa a la ciutat no 
està, ni molt menys, completada i, quant a les esco-
les bressol, l’oferta encara és limitada i no aconse-
gueix satisfer la demanda. Pensa que quan es vagi 
augmentant aquesta oferta, l’Ajuntament no podrà 
suportar la càrrega que aquestes escoles han de 
suposar i s’hauran de transferir al Consorci, no entén 
per què no es fa des del principi.  

La Sra. Blasco expressa el suport del seu grup i 
destaca la importància de la transferència. Pel que fa 
a les escoles bressol i a les escoles de música, afir-
ma que amb el desplegament que es farà durant 
aquest mandat es donarà més sentit a tot el procés 
si s’espera un parell d’anys a fer la transferència. 

El Sr. Martí agraeix el suport dels grups. Repeteix 
que és un expedient molt important que possibilita 
que el Consorci sigui l’instrument definit a la Carta 
Municipal. Fa constar que les escoles bressol i les 
escoles de música es traspassaran al Consorci, però, 
a dia d’avui, hi ha previstos uns plans de desplega-
ment importants gestionats per l’Ajuntament i, d’acord 
amb la Generalitat, s’ha decidit que fins que el gruix 
d’aquests plans no estigui executat no es traspassa-
ran. Afirma que amb la present transferència es dóna 
carta de naturalesa d’administració única mixta i de 
proximitat al Consorci Educatiu de Barcelona.  

El Sr. Ardanuy puntualitza, quant a les escoles 
bressol, que la discrecionalitat per decidir quan es 
transfereixen parteix d’un compromís de l’equip de 
govern, però el seu grup considera que aquesta res-
posta no és tot l’eficaç que els ciutadans i ciutadanes 
de Barcelona necessiten. Entén que l’Ajuntament 
inverteixi en escoles bressol, però la resposta no és 
la que hauria de ser perquè hi ha molta gent que 
sol·licita aquets serveis i encara no els són facilitats. 

La Sra. Esteller afirma que el Consorci, ara, tindrà 
mitjans i recursos suficients per desenvolupar els 
seus objectius, en aquest sentit valora positivament 

el traspàs, però lamenta que no es transfereixin les 
escoles bressol municipals; pensa que, indepen-
dentment dels plans que s’hagin de desenvolupar, el 
Consorci té capacitat suficient per fer-ho. Insisteix 
que des del punt de vista de l’eficàcia i l’eficiència 
per tirar endavant els objectius del Consorci, hauria 
estat millor fer ara també aquestes transferències. 
Pregunta si hi ha un calendari per al traspàs de les 
escoles bressol i de les de música.  

El Sr. Florensa agraeix que l’equip de govern ad-
meti que el traspàs s’haurà de produir perquè és de 
sentit comú. Insisteix que es faci, com més aviat 
millor, i no es dupliquin funcions entre el Consorci i 
l’IMEB. 

El Sr. Martí afirma que des de sempre l’Ajun-
tament ha optat pel Consorci i puntualitza que, ara, 
les tasques d’administració educativa estricta queda-
ran assignades al Consorci i l’IMEB podrà tornar a 
desenvolupar altres activitats també molt necessàri-
es en el món de l’Educació. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
c) Proposicions 
 
 

V) Part d'impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
4. La Comissió de Cultura, Educació i Benestar 

Social acorda instar al govern municipal a: Donar el 
nom de Josep Benet i Morell a un carrer o espai pú-
blic cèntric de la ciutat. 

El Sr. Ciurana formula la proposició. És conscient 
que a la realitat de la ciutat no sempre és fàcil trobar 
un espai digne per a totes aquelles persones que el 
mereixen. Josep Benet i Morell va morir el 25 de 
març d’enguany, havia nascut el 14 d’abril de 1920, a 
Cervera i, al llarg de tota la seva vida, va desenvolu-
par diverses responsabilitats, totes des del que ell 
diu, en les seves memòries, unes profundes convic-
cions catalanistes i cristianes. Recorda que tant la 
seva acció com a advocat, defensant molts presos 
polítics davant del Tribunal d’Ordre Públic, com la 
seva rigorosa feina d’historiador i el seu vessant 
polític, fou el senador més votat en les eleccions de 
1979 per l’Entesa dels Catalans i després fou diputat 
al Parlament de Catalunya, mereix l’admiració de 
tothom. Fa constar que també va viure de primera 
mà la tragèdia de la guerra, la seva pertinença a la 
Federació de Joves Cristians de Catalunya i la seva 
fidelitat a la República i al Govern de la Generalitat el 
van situar, sovint, en posicions delicades. Afirma que 
la seva trajectòria vital, política, pública, cívica i com 
a historiador, mereix que es doni el seu nom a un 
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espai públic de la ciutat. Recorda que el 14 de març 
del 2006, aquesta Comissió, li va atorgar la Medalla 
d’Or de la Ciutat, i puntualitza que el requisit del 
transcurs del termini de cinc anys des de la mort per 
poder donar el seu nom a un espai públic establert 
en la normativa, fa una excepció en els casos en què 
la persona tingui atorgada la Medalla d’Or de la Ciu-
tat. Explica que, per circumstàncies que desconeix, 
la medalla no va ser acordada pel Plenari i, per tant, 
cal veure si formalment figura o no com a concedida.  

La Sra. Esteller afirma que, al marge de la trajec-
tòria del Sr. Benet, no han passat des de la seva 
mort els cinc anys exigits pel Reglament i, d’altra 
banda, la medalla d’or que és l’única excepció reco-
neguda, no va ser plenament concedida perquè el 
Plenari del Consell Municipal és l’òrgan competent 
per atorgar-la; per aquests motius, avança l’abs-
tenció del seu grup. 

El Sr. Florensa comparteix els elogis fets al Sr. 
Josep Benet i Morell. Explica que en no haver trans-
corregut els cinc anys des de la seva mort, es plante-
ja el dubte legal, i recorda que el seu grup va presen-
tar, fa poc, a la Comissió, una proposició per dedicar 
un carrer a Miquel Martí i Pol perquè ja havien trans-
corregut els cinc anys reglamentaris. No sap si la 
solució pot ser una esmena al redactat, que digués: 
"estudiar la concessió de la medalla", però abans de 
pronunciar el seu posicionament voldria saber si 
realment la medalla d’or està concedida o no. 

La Sra. Blasco creu que, amb independència de si 
han de transcórrer o no els cinc anys, és oportú que 
la Comissió es manifesti a favor de buscar el mo-
ment i el lloc amb tots els requeriments legals perquè 
Josep Benet i Morell pugui tenir el seu nom en un 
carrer, espai o plaça de la ciutat. Pensa que no hi ha 
cap problema perquè la Comissió aprovi fer arribar la 
proposta a la Ponència del Nomenclàtor que, evi-
dentment, seguirà el procediment que legalment 
correspongui. Des del grup d’ICV–EU, absolutament 
hereu de la tradició i la trajectòria de Josep Benet i 
del PSUC, pel qual va ser diputat al Parlament de 
Catalunya, els satisfà la possibilitat, i mentre no pu-
gui ser efectiva o no es trobi l’espai adequat, caldria 
alguna iniciativa que recordés la seva figura i explici-
tar, més enllà de l’acord que es pugui prendre en 
aquesta Comissió, el desig que un espai de la ciutat 
porti el seu nom.  

El Sr. Martí manifesta que l’equip de govern con-
sidera que Josep Benet i Morell és absolutament 
mereixedor del reconeixement públic que significa 
tenir un carrer o un espai que porti el seu nom a la 
ciutat. Dóna suport a elevar aquesta proposta a la 
Ponència del Nomenclàtor, que la incorporarà a la 
llista de noms de persones mereixedores d’aquest 
reconeixement, quedant a l’espera que legalment 
pugui ser assignada i de trobar un espai que sigui 
adient; i matisa que perquè l’espai sigui adient no ha 
de ser necessariament cèntric. 

El Sr. Ciurana agraeix el suport dels grups. De-
mana que s’entengui cèntric no des d’un punt de 
vista geogràfic, sinó des del punt de vista de relle-
vància a la ciutat. Repeteix que la normativa que 

estableix el termini dels cinc anys fa una excepció 
per les persones que han rebut la Medalla d’Or de la 
Ciutat.  

El Sr. Florensa entén, doncs, que el que es fa és 
elevar la proposta a la Ponència del Nomenclàtor, i 
avança el posicionament favorable del seu grup. 
Insisteix que si hi ha una norma l’ha de complir tot-
hom i que, per tant, serà la Comissió del Nomenclà-
tor la que en el seu dia i en compliment del regla-
ment buscarà l’espai adient. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, la 
Sra. Blasco expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Ciurana expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Esteller expressa l'abstenció del PP i el Sr. Flo-
rensa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

Del Grup Municipal PP: 
5. La Comissió de Cultura, Educació i Benestar 

Social acorda: I. Denunciar l'endarreriment de la 
signatura del conveni entre l'Ajuntament de Barcelo-
na i la Generalitat de Catalunya per a la construcció 
de noves places d'escola bressol. II. Reclamar la 
signatura urgent d'aquest conveni, atès la necessitat 
d'accelerar la disponibilitat de més places d'escola 
bressol finançades amb fons públics per tal de reduir 
l'important dèficit de places que pateixen les famílies 
de Barcelona. III. Instar al govern municipal a posar 
en marxa una línia de ajuts per subvencionar, en el 
curs 2008-2009, les places d'escola bressol a les 
famílies que s'han quedat sense plaça de titularitat o 
finançament públic. 

La Sra. Esteller formula la proposició. Desconeix 
quan se signarà el conveni, i recorda que el juliol 
passat es va presentar una mesura de govern expli-
citant els continguts que tindria el nou conveni. Pun-
tualitza que un conveni requereix uns compromisos 
per escrit, unes dotacions pressupostàries i un ca-
lendari d’execució que, en aquest cas, no s’ha produ-
ït. El PP denuncia l’endarreriment i reclama que se 
signi, com més aviat millor. Demana, una vegada 
més, que se subvencioni les famílies que no han 
pogut accedir a una escola bressol finançada públi-
cament, tenint en compte que la demanda no atesa 
va superar el 60%. 

El Sr. Ardanuy avança el vot favorable del seu 
grup. Entén que si hi havia el compromís de desple-
gar una xarxa d’escoles bressol públiques, hi ha 
d’haver també un compromís de la Generalitat de 
Catalunya que s’ha de visualitzar amb la signatura 
del conveni. 

El Sr. Florensa fa esment a l’enorme importància 
de les escoles bressol a la ciutat i el treball perquè la 
xarxa pública cada cop ofereixi més respostes a la 
demanda que en aquests moments no està atesa. 
Avança, però, el vot en contra del seu grup perquè el 
model educatiu d’ERC difereix molt del que repre-
senta el PP i no està d’acord amb què se subvencio-
nin alumnes que acudeixen a centres privats. 

La Sra. Blasco no vol iniciar un altra vegada un 
debat sobre aquest assumpte i anuncia el vot contra-
ri del seu grup. 

La Sra. Ballarín avança el vot contrari de l’equip 
de govern. Comença, de forma irònica, agraint al PP 
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la preocupació perquè la Generalitat presti l’ajuda 
per tirar endavant el Pla d’escoles bressol públiques. 
Recorda que aquest ajut no s’havia produït en el 
passat quan el PP no va aprofitar la seva força políti-
ca dins del Govern de la Generalitat per aprovar la 
famosa Llei de les 30.000 places, i que va ser un 
govern progressista qui la va endegar i la va presen-
tar al Parlament de Catalunya. Explica que el conve-
ni al que es refereix la proposició permetrà doblar el 
nombre de places d’escola bressol que hi havia el 
maig del 2007. Fa constar que, atès que encara hi ha 
un conveni vigent que no s’ha acabat d’executar, es 
va decidir de fer un nou conveni per al període 2009-
2012 per a la construcció de 2.531 places, que des 
d’ahir està a la taula de l’alcalde per ser signat. Pun-
tualitza que els endarreriments que hi ha hagut no 
tenen res a veure amb cap tipus de problemes, sinó 
amb els tràmits que un expedient d’aquestes carac-
terístiques comporta i que en la pràctica no hi ha cap 
endarreriment en la construcció de les noves places 
d’escola bressol perquè es continua amb l’execució 
del conveni fins ara vigent. Insisteix que la fórmula 
de l’equip de govern no és subvencionar escoles 
bressol privades, sinó la d’unes escoles bressol pú-
bliques de qualitat amb un increment quantitatiu com 
no s’ha produït en cap altra ciutat del món. Manifes-
ta, per tant, que la despesa dels recursos públics 
que s’ha decidit dedicar a l’educació en l’etapa 0 a 
3 anys es farà a través del Pla d’escoles bressol 
públiques. 

La Sra. Esteller insisteix a debatre, en aquesta 
Comissió, sobre les escoles bressol. Pensa que la 
Sra. Blasco potser no té problema, però moltes famí-
lies han quedat fora i aquesta situació és reconeguda 
pels informes de l’equip de govern, que posen de 
manifest que 4.541 famílies han sol·licitat plaça 
d’escola bressol i no l’han obtinguda, cosa que re-
presenta un 62,8% de la demanda. Demana a la Sra. 
Ballarín que no relativitzi tant les coses. No vol justi-
ficar l’activitat del PP al Parlament de Catalunya 
quan, en aquell moment, donava suport a la Genera-
litat, però manifesta que va tirar endavant molts pro-
jectes per a les escoles bressol. No vol recordar 
l’incompliment rere incompliment dels convenis, el 
del 2005-2007 de 1.200 places, de les quals només 
se’n van construir 647, el de 2006-2009, del que 
només s’ha construït el 40% de les places previstes. 
Reclama que allò que s’anuncia amb gran propa-
ganda sobre projectes d’escoles bressol generant 
expectatives a la gent es dugui a terme. Torna a 
preguntar per què no s’ha signat el conveni. El PP 
defensa un altre model; considera que l’Ajuntament i 
la Generalitat han de finançar amb recursos públics 
les places, al marge de qui tingui la titularitat, i la 
regidora sap molt bé que només amb el cost del 
manteniment d’una plaça publica se’n poden concer-
tar quatre de privades. Pregunta a la Sra. Ballarín si 
en manifestar que aposta per un model de qualitat 
volia dir que les places d’escola bressol privada no 
tenen qualitat. Recorda que el control i la supervisió 
són funcions fonamentals al marge de quina sigui la 
titularitat de l’escola bressol i fa constar que hi ha 

molta gent competent per dur a terme aquesta activi-
tat i donar una bona atenció als nens. Torna a recla-
mar subvencions per a les famílies que no hagin 
obtingut plaça a l’escola bressol pública perquè pu-
guin afrontar el cost d’una escola bressol privada. 

Al Sr. Ardanuy li sorprèn que els convenis signats 
no s’hagin executat al cent per cent. Demana que els 
convenis es compleixin de forma íntegra. 

La Sra. Blasco fa constar que no opina política-
ment en funció de la seva situació personal, sinó 
sobre el model de les escoles bressol a la ciutat, que 
no és el model del PP. Són models diferents i, per 
tant, demana a la Sra. Esteller que no insisteixi per-
què no es posaran d’acord. 

La Sra. Ballarín puntualitza que les mesures de 
govern es fan per expressar com es dóna resposta a 
les demandes de la ciutadania; sap perfectament 
quin és el percentatge de la demanda i l’oferta i, per 
això, s’ha situat la construcció de noves places 
d’escola bressol com a una de les primeres prioritats 
de l’equip de govern durant aquest mandat. Afirma 
que no es pateix cap endarreriment en la construcció 
de les escoles com a conseqüència de la no signatu-
ra d’aquest conveni perquè, insisteix, es continuen 
cobrant les aportacions de la Generalitat en virtut del 
conveni encara vigent. Torna a dir que en aquest 
mandat el compromís expressat és doblar el setem-
bre de 2011 el nombre de places d’escola bressol 
existents el maig del 2007. Pel que fa a la qualitat, no 
ha dit que les escoles bressol o guarderies privades 
no tinguin qualitat, però insisteix que una xarxa que 
tindrà 99 escoles bressol públiques té uns recursos i 
una potencialitat molt important. 

La Sra. Ballarín expressa el vot contrari del PSC, 
la Sra. Blasco expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, 
el Sr. Ardanuy expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot contrari d'ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal ERC: 
6. La Comissió d'Educació Cultura i Benestar So-

cial acorda que l'Ajuntament de Barcelona, en el 
marc de la seva participació al Consorci d'Educació 
de Barcelona, vetllarà per tal que l'execució de les 
obres de RAM previstes al CEIP Ramon Berenguer 
III no vagin en detriment de les instal·lacions actual-
ment ocupades pel SES Josep Comes i Solà. 

El Sr. Florensa formula la proposició. Recorda que 
els dos equipaments comparteixen espais després 
que, fa uns anys, amb la reforma educativa, el CEIP 
Ramon Berenguer III perdés el primer i segon d’ESO 
i es creés el SES Josep Comas i Solà compartint el 
mateix espai. Explica que fins l’octubre del 2007, la 
situació era provisional i el SES ocupava uns barra-
cons situats al pati del CEIP que es van retirar un 
cop acabat el nou edifici del SES que té vuit aules, 
però que ha de compartir altres aules i espais, com 
la biblioteca, amb el CEIP. Fa constar que en una 
reunió recent del Consorci d’Educació es va presen-
tar un projecte de reforma pel CEIP Ramon Beren-
guer III que incloïa diverses adaptacions d’espais, i el 
SES tem que aquestes reformes puguin significar 
una pèrdua d’espai i una alteració en el seu funcio-
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nament. Demana que les obres no vagin en detri-
ment del SES. 

El Sr. Ardanuy avança el vot favorable del seu 
grup. Pensa que les dues instal·lacions són vitals per 
al barri. 

La Sra. Esteller dóna el suport del seu grup a la 
proposició 

La Sra. Ballarín avança el suport de l’equip de go-
vern. Destaca que aquests dos centres estan bene-
ficiats pel projecte de construccions escolars i Rams 
–obres d’ampliació i millora– que està desenvolupant 
la ciutat durant aquest mandat. Explica que hi ha 
previst un projecte integral per a aquests dos cen-
tres, amb un cost estimat de 2.000.000 d’euros, que 
s’executarà en el període 2009-2010 i significarà una 
millora molt important. El conjunt escolar a què es fa 
referència, ubicat al districte de Sant Andreu, consta 
de dos edificis, un de nova construcció destinat a 
aulari del SES i un altre compartit per ambdós cen-
tres escolars; fa constar que quan es va fer la pro-
gramació de les obres, 2008-2011, es va preveure la 
reforma dels espais de coberta, de fusteria exterior, 
de cuina i de menjador del CEIP, però, abans 
d’iniciar aquesta actuació, es va considerar necessari 
elaborar un pla director de tot el conjunt escolar i ara 
ja està molt avançat el pacte entre els dos equips 
directius per ocupar els espais, el SES manté en 
exclusivitat l’edifici nou per a aulari, i a l’edifici com-
partit es manté el percentatge d’ocupació per cada 
centre, que es de 60% pel CEIP i del 40% pel SES. 

El Sr. Florensa agraeix el suport de tots els grups i 
demana la màxima cura en aquest procés de refor-
ma, ja que qualsevol privació d’espai al SES en 
l’edifici compartit suposaria una alteració de moltes 
de les tasques que realitza. 

La Sra. Ballarín expressa el vot favorable del PSC, 
la Sra. Blasco expressa el vot favorable d’ICV-EU i 
A, el Sr. Ardanuy expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal PP: 
7. Instar al Consorci d'Educació de Barcelona a 

elaborar una auditoria dels centres educatius de la 
ciutat, per avaluar l'estat de les seves instal·lacions, 
en especial l'accessibilitat i sostenibilitat dels centres, 
i definir un nou programa d'inversions de millora. 

La Sra. Martín formula el prec. Recorda que, l’abril 
de 2005, l’Ajuntament i la Generalitat van presentar 
un pla de millora dels centres escolars de Barcelona 
i, la qui en aquell moment era regidora d’educació, 
va afirmar que l’edat mitjana dels 322 centres educa-
tius de la ciutat era de 38 anys, que quatre de cada 
cinc escoles necessitaven fer una rehabilitació o 
reforma de les seves instal·lacions, que una cinque-
na part dels 322 centres estaven molt malament i 
que l’Ajuntament havia elaborat, al llarg del 2004, 
una auditoria de tots els centres per establir una 

prioritat en les intervencions a realitzar. Demana que 
quatre anys després, i atès que és un assumpte que 
el PP considera prioritari, es presenti una avaluació 
del resultat de l’aplicació d’aquestes mesures, es 
realitzi una nova auditoria i es prepari un nou pro-
grama de millores amb calendari d’execució i pres-
supost.  

La Sra. Ballarín recorda que l’auditoria que es va 
realitzar el 2004 és la que ha servit de base per rea-
litzar el programa de noves construccions del 2008-
2011 actualitzat dia a dia perquè es manté un con-
tacte directe amb totes les escoles i perquè s’està 
intervenint en molts dels centres. El programa 
d’obres definit per l’auditoria és el que es realitzarà 
conjuntament amb la Generalitat a través del Con-
sorci. Afirma que l’Ajuntament era conscient de 
l’estat en què estaven alguns dels centres escolars i, 
per aquest motiu, es va decidir fer conjuntament amb 
la Generalitat aquest ambiciós programa de reformes 
que preveu una inversió de 411 milions d’euros, 261 
aportats per la Generalitat i 150 per l’Ajuntament, 
que s’ha de materialitzar en una posada al dia de tot 
el parc escolar de la ciutat. Recorda que això signifi-
ca multiplicar per tres la inversió realitzada durant el 
període 2004-2007, que ja va significar un increment 
important respecte a moments anteriors i vol dir, 
també, multiplicar per set la inversió que es va fer en 
escoles a Barcelona en el període 1999 i 2003. Fa 
constar que amb aquest pressupost hi ha un pro-
grama d’obres fins al 2011, i que el 2008 ja s’han 
realitzat quatre noves construccions de CEIP, sis 
grans rehabilitacions i 105 Rams. Recorda que tam-
bé aquest any s’han inaugurat quatre noves escoles 
bressol amb càrrec a un pressupost, a més a més 
del citat. Pel que fa a l’accessibilitat i sostenibilitat 
dels centres, afirma que és una idea motriu i present 
en totes les obres. Explica que s’està realitzant un 
pla d’estalvi de consum d’aigua a tots els centres 
educatius de la ciutat i també una auditoria de totes 
les instal·lacions de gas per aconseguir un progres-
siu estalvi del seu consum, que es revisen els con-
tractes de llum, aigua, gas i electricitat i que tots els 
centres on hi hagi una actuació integral quedaran 
adaptats per fer-los accessibles. 

La Sra. Martín agraeix l’explicació. Creu que tots 
els projectes exposats van en la línia explicada, però 
el que ella demanava és que s’actualitzés l’auditoria 
per saber quina és la situació en aquest moment i 
quin és el pla d’actuació per al 2009 i 2010. La regi-
dora ha parlat que hi ha una previsió d’inversió de 
150 milions d’euros i ha estat revisant els pressupos-
tos de l’any 2009 i no ha pogut localitzar la quantitat. 
Pregunta quina és la inversió real per al 2009 i a 
quines escoles arribarà. Insisteix que en moltes es-
coles hi ha problemes de manteniment i de manca 
d’espai. Demana a la regidora que li faci arribar el 
programa d’obres.  

La Sra. Ballarín insisteix en què l’equip de govern 
era conscient d’aquesta necessitat, repeteix que 
l’auditoria ha servit de base per elaborar el programa 
d’obres que ara s’està executant i que s’ha de traduir 
en una millora molt substancial dels centres. Es duen 
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a terme les obres per un rigorós criteri de necessitat 
alterat de vegades perquè algun CEIP, on s’ubicarà 
també una nova escola bressol, es reforma abans 
del que li tocaria en funció de la seva necessitat per 
fer les obres de forma conjunta. Farà arribar a la 
regidora la documentació, a mesura que s’aprovin 
les inversions concretes. 

Es dóna per tractat. 
Del Grup Municipal ERC: 
8. Que s'estudiï, en el marc de les actuacions de 

nous usos del temps que es duen a terme per part 
del govern municipal, la possibilitat d'ampliar els 
horaris i activitats dels centres cívics els diumenges 
a la tarda, i si escau, fer-ne una prova pilot. 

El Sr. Florensa formula el prec. 
La Sra. Moraleda està d’acord amb el prec que, a 

més, està explícitament exposat en el PAM aprovat 
el 30 d’octubre passat. Explica que està previst du-
rant l’any 2009 fer un mapa horari dels equipaments 
de la ciutat per veure en quina mesura cal adaptar 
els horaris dels equipaments de proximitat que in-
clou, també, els centres cívics. 

El Sr. Florensa agraeix la bona rebuda del prec, 
sap que hi ha una referència en el PAM, però és tan 
genèrica que la frase no porta a la conclusió que es 
pugui obrir el diumenge a la tarda. Considera ambi-
gua la resposta de la regidora perquè una cosa és 
adequar els horaris, però pregunta si es preveu 
l’opció d’obrir els diumenges a la tarda. 

La Sra. Moraleda diu que al llarg del 2009 es farà 
l’estudi i recorda que de fet ja hi ha algun centre cívic 
on hi ha demanda dels usuaris i obre el diumenge a 
la tarda. Afirma que finalitzat l’estudi es veurà si és 
interessant o no obrir els diumenges a la tarda. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
9. Quin seguiment està fent el regidor d'esports, 

quines gestions ha fet i quin és el seu capteniment 
pel que fa a la pràctica del surf a les platges de Bar-
celona? 

La Sra. Fandos formula la pregunta. Recorda que 
fa més de dos anys que el seu grup va començar a 
parlar d’aquest assumpte; considera que la pràctica 
del surf i d’altres esports que es fan en el mar són 
importants per a la ciutat, i posa de manifest que el 
projecte de protecció de les platges de Barcelona fa 
témer els practicants d’aquest esport que pugui 
comportar la impossibilitat de la seva pràctica.  

El Sr. Alcober comparteix amb la regidora l’interès 
pel surf. Explica que en el document "Tardes d’es-
ports, jugues" que promociona l’esport per a infants i 
joves fora de l’horari lectiu hi figura una proposta 
d’aproximar l’activitat del surf als més joves. La vo-
luntat de l’equip de govern, el tema és complex, és 
que a les platges s’hi puguin practicar diversos es-
ports, també el lleure, que siguin sostenibles alhora; 
hi ha un pla ambiciós per al manteniment de les plat-
ges i la consolidació del seu bon estat que ha de 
possibilitar, també, la pràctica del surf. 

La Sra. Fandos addueix que el que li preocupa és 
què pot passar en el futur. Ha presentat la pregunta 
perquè a la revista "Barcelona Metropolitan", adreça-
da a turistes, es diu que el surf a la ciutat es pot aca-
bar. El seu grup es va posar amb contacte amb 
l’Associació Catalana de surf que des de fa mesos 
no aconsegueix que Parcs i Jardins o la Direcció de 
Costes els faciliti el projecte, tampoc no els atenen i 
estan preocupats perquè la pràctica del surf acabi 
desapareixent. Demana al Sr. Alcober que intenti 
que els rebin i els expliquin la situació de les propos-
tes que ells mateixos van presentar en fer les 
al·legacions al projecte. Insisteix en la importància 
que la ciutat estigui oberta al mar i que es puguin 
practicar esports, i està segura que aquest és també 
el desig del regidor. Demana que es responguin les 
al·legacions presentades per l’Associació i també les 
que va presentar CiU. 

El Sr. Alcober puntualitza que no es pot fer res-
ponsable del que digui una revista; afirma que a ell 
només li ha de preocupar si es compleixen els com-
promisos adquirits. Explica que ha tingut converses 
amb practicants de surf; alguns estan preocupats i 
d’altres entenen que les mesures i els compromisos 
establerts són els adequats. Recorda que el 2007 es 
va fer un viatge a Madrid amb representants de 
l’Associació perquè el Ministeri expliqués quins eren 
el projectes per preservar les set platges de Barcelo-
na; entén la preocupació, però no hi ha un incompli-
ment. Fa constar que el maig del 2009 està previst 
acabar el dic profund que es fa a la Mar Bella i, un 
cop analitzat quin és el seu comportament, es valora-
rà la possibilitat de seguir amb les altres sis platges, 
l’arranjament de les quals finalitzarà a principis del 
2011 amb el compromís entre el Ministeri, l’Ajun-
tament i els representants del surf que, un cop aca-
bat aquest procés, es garantirà que almenys en una 
d’aquestes platges es pugui practicar el surf. Repe-
teix que aquest és el compromís i ell mateix vetlla 
perquè l’Àrea de Medi Ambient el tirí endavant. 

La Sra. Fandos espera que aquesta resposta la 
pugui trametre a l’Associació Catalana de surf. 

Es dóna per tractada. 
10. En quina fase es troba el procés per a la reins-

tauració de les quatre columnes de Puig i Cadafalch? 
En quins terminis s'està treballant? 

El Sr. Ciurana formula la pregunta perquè, fa cinc 
mesos, el Plenari del Consell Municipal va aprovar 
una proposició presentada per ERC sobre la recupe-
ració de les quatre columnes de Puig i Cadafalch 
amb l’orientació original i en l’emplaçament més pro-
per possible on es van erigir l’any 1919. 

El Sr. Martí recorda que el juliol passat es va 
acordar aquest canvi respecte a la proposta inicial de 
la Comissió d’Escultures de l’Ajuntament i, des 
d’aquell dia, s’ha procedit a estudiar quin havia de 
ser l’emplaçament concret que donés resposta a la 
proposició. El grup proposant i els servis municipals 
responsables d’aquestes qüestions han treballat 
conjuntament i s’ha decidit que la tipologia de les 
columnes seria la mateixa i, per tant, pel que fa a la 
construcció, els estudis de costos que ja estaven fets 
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continuen sent vàlids. Fa constar que s’ha considerat 
la primera plataforma superior després de la font 
com l’espai idoni, ara es fan els càlculs de proporci-
ons per adequar-les al nou emplaçament i els càlculs 
d’estructures, en aquest espai hi ha d’anar també 
una estació de metro i s’ha de buscar l’emplaçament 
que després no impedeixi la construcció d’aquesta 
estació. Afegeix que en el pressupost de l’any 2009 
hi haurà les partides consignades perquè, un cop 
determinat exactament l’emplaçament i la mida de 
les columnes, es pugui procedir a la seva construcció 
i col·locació. 

El Sr. Ciurana demana al Sr. Martí que sigui més 
precís, pel que fa als terminis, més enllà del genèric 
2009. Entén, quant a la mida de les columnes, que 
simplement cal adaptar l’alçada que tenien en la 
primera plataforma a la segona per mantenir la ma-
teixa solemnitat i que es construiran amb els matei-
xos materials de 1919 o de formigó segons els estu-
dis ja fets i, per tant, no es preveuen grans canvis. 
Voldria saber en quina partida pressupostària de 
2009 estarà consignada aquesta despesa. 

El Sr. Martí recorda que els pressupostos del 2009 
encara no estan aprovats definitivament, la partida 
concreta depèn de saber com de grans seran les 
columnes. Insisteix que no pot concretar més, les 
columnes estaran proporcionades amb el projecte 
inicial, la construcció és única, no es pot fer amb els 
materials originals, és artesana i, per tant, és difícil 
preveure la durada. Finalitza dient que quan s’hagin 
acabat els càlculs ja hi haurà la dotació pressupostà-
ria, es convocarà el concurs i el proveïdor que obtin-
gui l’encàrrec construirà en el termini atorgat i des-
prés es procedirà a la seva col·locació i inauguració 
a l’emplaçament fixat. 

El Sr. Ciurana constata que no se sap el pressu-
post concret, la mida ni el termini. 

El Sr. Martí repeteix que se sap a grans trets el 
que hi ha possibilitat de saber. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal PP: 
11. Quines gestions s'han realitzat des de l'equip 

de govern per tal d'evitar que la Setmana del Llibre 
en Català deixi d'organitzar-se a Barcelona? 

La Sra. Fandos proposa tractar, conjuntament, 
aquesta pregunta i la següent atès que el tema és el 
mateix. 

La Sra. Esteller formula la pregunta. Lamenta que 
aquest any no se celebri a Barcelona la Setmana del 
Llibre en Català, diu que és una decisió presa per 
l’organització, que al·lega, entre altres motius, la 
dificultat de trobar un bon emplaçament que respon-
gui a les seves necessitats. Pregunta què ha fet 
l’equip de govern per evitar que la Setmana del Llibre 
en Català deixi d’organitzar-se a la ciutat. 

El Sr. Florensa recorda que des de fa anys a la 
ciutat s’organitzava la Setmana del Llibre en Català, 
primer a la plaça de Catalunya i, posteriorment, a la 
plaça de la Catedral, és un esdeveniment que tenia 
l’acceptació i l’assistència de molts ciutadans i que, a 
més, es feia a Barcelona; entenen que la capital del 
país era la que havia d’acollir l’acte. Felicita Sant 

Cugat del Vallès que enguany organitzarà aquest 
esdeveniment, però lamenta que la ciutat de Barce-
lona no hagi pogut retenir la Setmana del Llibre en 
Català. Vol saber quin és el capteniment del govern 
municipal. 

El Sr. Martí i Grau puntualitza que, durant molts 
anys, la Setmana del Llibre en Català es va fer a les 
Drassanes, que fa tres anys va passar a la plaça de 
Catalunya on es van fer dues edicions, i que la darre-
ra edició es va ubicar a la plaça de la Catedral. Pen-
sa que és un error la decisió presa per part de 
l’Associació d’Editors en Llengua Catalana i de 
l’Organització de la Setmana del Llibre en Català, no 
hi havia motius per prendre-la i, segurament, la Set-
mana se’n ressentirà. Afirma que l’Ajuntament, al 
llarg de tot el procés, ha ofert alternatives, possibili-
tats i suports de tota mena perquè la setmana po-
gués continuar a la capital del país. És obvi que es 
pot celebrar en una altra ciutat, però pensa que un 
esdeveniment com aquest necessita la força que la 
capital li atorga. Repeteix que, des d’aquest punt de 
vista, està convençut que la decisió és un error. Ex-
plica que l’Ajuntament ha tingut un membre perma-
nent a la Comissió que organitza la Setmana del 
Llibre en Català, s’ha acompanyat la setmana per 
trobar els millors emplaçaments i, des que van deixar 
les Drassanes, s’ha anat insistint que ni a la plaça 
Catalunya, ni a la plaça de la Catedral eren els es-
pais definitius perquè es pogués fer la Setmana del 
Llibre en Català; va semblar bé que per donar-li un 
major impuls en algunes edicions ocupessin uns 
espais d’aquestes característiques, però justament 
en ser un espai públic d’amplíssima concurrència 
feia impossible que es consolidés com a espai esta-
ble. Manifesta que s’han estudiat emplaçaments 
alternatius que poguessin ser definitius per a la seva 
celebració, ha perdut el compte de quants espais 
s’han ofert, destaca el passeig de Lluís Companys 
amb possibilitat que tingués continuïtat dins el parc 
de la Ciutadella, la plaça Universitat, la cruïlla entre 
la rambla de Catalunya i la Gran Via, els jardinets del 
passeig de Gràcia i el carrer Còrsega, davant del 
Palau Robert, incorporant-hi els jardins del Palau. 
Insisteix que des del punt de vista de les infraestruc-
tures i dels espais, s’ha acompanyat l’organització 
dia a dia. S’ha ofert, a més, en totes les edicions, 
ajuda i suport a les activitats complementàries des 
del punt de vista econòmic i de relacions, una de les 
primeres activitats de les que ells mateixos van estar 
molt satisfets va ser feta a través de l’Anella Cultural 
amb un acte celebrat al Centre de Cultura Contem-
porània. També s’ha contribuït a la definició d’un nou 
model de la Setmana del Llibre en Català; des de fa 
temps, l’equip de govern no estava del tot satisfet 
amb les característiques de la setmana, semblava 
que a la gran carpa-botiga s’hi havien d’afegir les 
activitats referencials i no les complementàries. Pen-
sa que Barcelona no pot estar fora de la Setmana del 
Llibre en Català i, per tant, en funció dels resultats 
del 2009, es continuarà discutint amb l’organització i 
es prendran les decisions oportunes perquè la capital 
tingui un esdeveniment d’aquestes característiques 
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en propers anys amb la cooperació de tot el sector 
de l’edició. 

La Sra. Esteller pensa que en alguna cosa s’ha fa-
llat, altrament, la Setmana del Llibre en Català no 
hauria marxat de Barcelona. Demana al Sr. Martí 
que admeti que, de vegades, les coses no es fan bé i 
que no carregui sobre els organitzadors tota la res-
ponsabilitat de per què han marxat. Insisteix que 
l’equip de govern no ha apostat pel llibre en català i 
perquè la fira es quedi a Barcelona. Pensa que és 
difícil atraure esdeveniments d’aquests tipus a la 
ciutat i, en comptes de facilitar les coses, el que s’ha 
fet és posar dificultats. Creu que el canvi continu 
d’emplaçament ha fet que els organitzadors es can-
sessin. Reclama que es faci un esforç per recuperar 
la Setmana del Llibre en Català i s’aposti perquè 
aquests tipus d’esdeveniments es mantinguin a la 
ciutat.  

El Sr. Florensa coincideix amb el que s’ha dit, i se 
li fa difícil pensar que si tot ha anat tan bé, i les pro-
postes d’ubicació eren tan fermes, un esdeveniment 
com aquest opti per marxar perquè cap altra ciutat 
de l’entorn pot oferir els avantatges de Barcelona 
com a capital. Considera significatiu que en les di-
verses edicions que s’han celebrat a la ciutat no 
s’hagi trobat un espai definitiu, cada any calia esbri-
nar on es feia la Setmana. Pensa que l’ICUB ha 
d’avaluar què ha fallat, i què ha provocat que els 
organitzadors hagin decidit marxar de Barcelona; 
creu que és un error que s’ha de corregir cara a l’any 
vinent, s’ha d’establir un procés que permeti que la 
Setmana del Llibre en Català torni a Barcelona. 

El Sr. Martí i Grau puntualitza que tan important o 
més que la gestió municipal de la Setmana del Llibre 
en Català és la gestió de l’espai públic de la ciutat. 
Està segur que si els organitzadors estiguessin aquí 
acceptarien que tot el que ha explicat, el que s’ha 
ofert i el que s’ha fet és veritat. També és cert, però, 
que per damunt de qualsevol altra consideració ha 
prevalgut la gestió de l’espai públic, que és una de 
les principals responsabilitats de l’Ajuntament enor-
mement complexa atesa la intensitat d’usos de 
l’espai públic central de la ciutat. Pensa que ha de 

prevaldre la gestió de l’espai per damunt dels inte-
ressos de qualsevol col·lectiu que el vulgui utilitzar i, 
si això costa la pèrdua d’algun esdeveniment, creu 
que serà en benefici dels objectius principals que un 
ajuntament com el de Barcelona ha de mantenir. En 
aquest cas no es volia que s’utilitzessin uns espais 
que ja tenen una intensitat d’ús fortíssima; insisteix 
que qualsevol agent que vulgui utilitzar l’espai públic 
s’haurà de posar d’acord amb l’Ajuntament i no po-
drà exigir condicions, caldrà asseure’s en una taula i 
oferir alternatives. Pensa que Barcelona no perd 
esdeveniments, només cal seguir l’actualitat per veu-
re que continua sent atractiva. Repeteix que no re-
nuncia a què la ciutat tingui un gran esdeveniment al 
voltant del llibre en català, creu que els organitzadors 
s’han equivocat perquè amb el que l’Ajuntament de 
Barcelona oferia hi havia millors condicions per cele-
brar la Setmana del Llibre en Català a la capital que 
en qualsevol altra ciutat de Catalunya.  

El Sr. Florensa manifesta que hi ha coses tan de 
sentit comú que fa que grups que pensen totalment 
diferent es posin d’acord i demanin l’ús d’espais pú-
blics per determinats esdeveniments. 

El Sr. Martí i Grau pensa que aquí es planteja un 
debat sobre com es negocia l’ús de l’espai públic i si 
s’arriba o no a acords amb organitzacions per a la 
utilització d’aquest espai. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal ERC: 
12. Quin és el capteniment del govern municipal 

davant el trasllat de la Setmana del Llibre en Català 
fora de Barcelona? 

Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
 

VI) Mocions 
 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les dotze hores i vint mi-
nuts.

 
 

 
 
 
 

Comissió d’Acció Social i Ciutadania 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 18 de novembre 
de 2008 i aprovada el dia 9 de desembre de 2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 18 de novembre de 2008, s’hi reuneix la 
Comissió d’Acció Social i Ciutadania, sota la presi-
dència de l’Im. Sr. Javier Mulleras Vinzia. Hi assistei-

xen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Ricard Gomà i 
Carmona, Immaculada Moraleda i Pérez, Montserrat 
Ballarín i Espuña, Sara Jaurrieta i Guarner, Guillem 
Espriu i Avendaño, Carles Martí i Jufresa, Gemma 
Mumbrú i Moliné, Maite Fandos i Payà, Joan Puigdo-
llers i Fargas, Raimond Blasi i Navarro, Mercè Homs 
i Molist, Gloria Martín Vivas, Ángeles Esteller Ruedas 
i Ester Capella i Farré, assistits per la tècnica d’ad-
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ministració general, Sra. Tecla Fort i Riera, que actua 
per delegació del secretari general de la Corporació. 

També hi són presents l’Im. Sr. Joaquim Mestre i 
Garrido, regidor de Drets Civils, i la Sra. Isabel Ribas 
i Seix, delegada de Salut Pública. 

S’obre la sessió a les dotze hores i trenta minuts. 
 
 

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior 
S’aprova. 
 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d’ofici 
 
En compliment de l’article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
1. Àrea d'Acció Social i Ciutadania 

Del gerent municipal, de data 17 d'octubre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i adjudica 
provisionalment, mitjançant procediment negociat, a 
la societat Mapfre Quavitae, SA el contracte per con-
certar quaranta places d'acolliment residencial tem-
poral i tractament social a l'equipament Quavitae 
Residencial, per als exercicis 2009-2011, i per un 
import de 2.364.324 euros. 

 
2. Àrea d'Acció Social i Ciutadania 

Del gerent municipal, de data 20 d'octubre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i inicia proce-
diment negociat per adjudicar el contracte de la ges-
tió de l'animació i de les activitats de l'estand munici-
pal al 46è festival de la infància, per als exercicis 
2008-2009, i per un import de 36.915 euros. 

 
3. Àrea d'Acció Social i Ciutadania 

Del gerent municipal, de data 24 d'octubre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i adjudica 
provisionalment, mitjançant procediment negociat, a 
la societat Canon España, SA el contracte per al 
subministrament relatiu al lloguer d'una fotocopiado-
ra, per als exercicis 2009-2012, i per un import de 
17.564,24 euros. 

 
4. Àrea d'Acció Social i Ciutadania 

Del gerent municipal, de data 15 d'octubre de 
2008, que adjudica definitivament a l'entitat Asoc. de 
Servicio Integral Sectorial para Ancianos (ASISPA) el 
contracte de la gestió del centre d'urgències i emer-
gències socials de Barcelona, per als exercicis 2008-
2010, i per un import de 3.281.296,58 euros. 

 
 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
 
A la Comissió: 
1. Consell Municipal de Benestar Social. Informe 

participatiu. 2007-2008. 

El Sr. Gomà presenta les propostes aprovades al 
plenari del Consell celebrat el mes de juliol del 2008. 
Diu que atès que tothom té el text de l’informe, no 
farà una explicació exhaustiva, sinó que assenyalarà 
aquelles que li semblen més rellevants o més noves. 

El primer que vol ressaltar és que el Consell ha 
tingut una activitat important al llarg del curs passat, 
amb 553 persones incorporades, 130 entitats partici-
pants i 8 grups de treball estables; una participació al 
procés d’elaboració del PAM 2008-2011, amb 4 ta-
llers, en els que van participar 95 persones i es van 
redactar 21 aportacions concretes al PAM de l’Àrea 
d’Acció Social i Ciutadania, de les quals 14 van que-
dar plenament incorporades; i que un any més es 
van atorgar els premis del Consell als mitjans de 
comunicació, en els quals es van presentar 50 tre-
balls corresponents a 24 mitjans diferents. 

Pel que fa a l’activitat de seguiment de les propos-
tes aprovades l’any 2007 en destaca cinc punts: 1) 
l’elaboració del nou model de serveis socials bàsics, 
presentat com a mesura de govern al Plenari de 
febrer del 2008, amb una inversió compromesa de 
prop de 50 milions d’euros en aquell mandat; 2) el 
primer curs sencer de desplegament de la Llei de la 
dependència, amb un volum d’elaboració que en-
guany està a prop dels 8.000 programes individuals 
d’atenció; 3) la transferència al Consorci de Serveis 
Socials aprovada pel plenari del 30 de maig de 2008 
de 45 equipaments amb 1.000 places d’atenció i un 
volum aproximat de 40 milions d’euros en gestió de 
recursos, infància en risc, discapacitats, dones i dro-
godependents; 4) l’aprovació el juny del 2008 del 
marc estratègic de l’acord ciutadà per una Barcelona 
inclusiva, presentat com una mesura de govern al 
Plenari de setembre, amb 392 entitats, 96 convenis 
d’inclusió i 3 milions d’euros de suport; i 5) en l’àmbit 
internacional, el fet que Barcelona va assumir 
l’octubre del 2007 la Secretaria Tècnica Executiva i 
la Presidència de la Comissió d’Inclusió Social de 
CGLU. 

Pel que fa al seguiment de propostes de caràcter 
més específic, és a dir, vinculades no al conjunt del 
Consell sinó als diferents grups de treball, en ressal-
ta: el creixement de l’acció comunitària a la ciutat, 
amb 16 plans comunitaris, 37 projectes comunitaris 
de serveis socials i 38 accions d’intercanvi i solidari-
tat; el procés de desenvolupament del Pla operatiu 
contra la violència vers les dones i els treballs que 
s’estan duent a terme per a la celebració l’any que ve 
del Segon Congrés de Dones de Barcelona; la di-
mensió preventiva i socioeducativa en relació amb 
drogodependències que s’ha incorporat al Pla jove i 
al nou Pla d’equipaments juvenils, també presentat 
com a mesura de govern al plenari el 2008; 
l’ampliació de l’oferta socioeducativa de 0-3 anys en 
activitats d’estiu, amb l’oferta per primera vegada de 
1.240 places en 27 escoles bressol municipals l’estiu 
del 2008; els convenis de col·laboració entre les as-
sociacions que fan educació en el lleure i la infància 
en risc, a través del Consell de la Joventut de Barce-
lona, del moviment laic i progressista de l’Obra Soci-
al de "la Caixa" i de la Fundació Pere Tarrés; o l’inici 
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del procés d’elaboració del Pla d’actuació contra la 
pobresa entre l’Ajuntament i 50 entitats, que s’haurà 
d’aprovar al llarg del 2009. 

Finalment, pel que fa a les propostes més desta-
cades aprovades pels grups de treball que exigiran 
un seguiment el llarg del curs 2008-2009 en destaca: 
la consideració de les activitats artístiques i culturals 
com a eines d’inclusió social en l’acció comunitària –i 
en concret les activitats que l’Associació DJs Contra 
la Fam està duent a terme a Barcelona–; les políti-
ques de nous usos del temps i de pacte de gènere 
entre dones de diferents forces polítiques, que ha 
impulsat el grup Dona, del Consell de Benestar Soci-
al; el treball més estret de col·laboració entre les 
xarxes socials i sanitàries en el marc de l’elaboració 
del nou programa de salut mental i addiccions; el 
treball sobre l’autonomia decisòria de les persones 
grans amb dependència en el marc dels acords que 
cal establir per assignar prestacions i serveis als PIA; 
o, finalment, el procés que ha de dur a la formalitza-
ció del nou consell de participació dels infants, 
d’acord amb el previst al Programa de ciutats ami-
gues de la infància, tal qual es va incorporar a la 
ciutat de Barcelona, reconeguda per Nacions Unides 
també el 2007. 

Insisteix que tot plegat és una síntesis de les pro-
postes més rellevants, tot i que hi ha d’altres. Per 
acabar, vol agrair el treball, la dedicació i l’esforç de 
totes les persones, experts i entitats que de manera 
sistemàtica treballen al Plenari, a la Permanent i als 
grups de treball del Consell; reconèixer la gran quali-
tat de les propostes, no només del treball de reflexió i 
de debat, sinó quelcom més difícil, com és convertir-
ho tot en clau de propostes; i afirmar que el Consell 
de Benestar Social segueix sent un motor essencial 
d’innovació i d’impuls a l’agenda de les polítiques 
socials de l’Ajuntament: ho ha estat al llarg dels úl-
tims 20 anys i la voluntat és que ho segueixi sent ara 
i de manera més enfortida en el futur. 

La Sra. Fandos reconeix la importància del Con-
sell Municipal de Benestar Social: no és habitual que 
després de 20 anys es continuïn reunint una sèrie de 
grups i continuïn participant aquestes entitats i 
aquests experts que fa tants anys que fan propostes 
a aquest Ajuntament. Creu, no obstant, que perquè 
la seva feina tingui valor l’Ajuntament ha de fer el 
seguiment de les seves propostes. 

Diu que tot i que el Sr. Gomà ha fet constar com 
un actiu en positiu el seguiment de les propostes 
transversals –com ell les anomena–, el seu grup no 
pot estar d’acord en com s’està portant la Llei de la 
dependència, no només perquè s’està anant amb 
retard –enguany, segons les dades que tenen per 
escrit, només el 42% de les persones que hi tenien 
dret l’any 2007 està cobrant o rebent aquestes pres-
tacions–, sinó que, a més, el 82% d’aquestes presta-
cions són per cuidador, quan la mateixa llei diu que 
aquest hauria de ser l’excepció. 

És cert, admet, que es va presentar un nou pla 
pels serveis socials, però també que les proves pilot 
encara no han començat, i el Sr. Gomà va dir, pri-
mer, que començarien abans de l’estiu; després, al 

setembre; més tard, al novembre, i ara ja diu al ge-
ner: hi ha un pla, però cap resultat. 

Recorda que dels 50 equipaments previstos s’ha fet 
un centre de dia i un d’infància, però pel que fa pròpi-
ament a la dependència, no se n’ha fet cap –equi-
paments que figuraven al conveni 2005-2007.  

També recorda que, pel que fa al Pla municipal 
per a la inclusió social, els pisos tutelats o els desti-
nats a fer d’equipaments per a les persones sense 
sostre també havien d’estar fets: l’endarreriment 
respecte del que eren les previsions és molt subs-
tancial, s’està deixant tot per fer-ho entre el 2009 i el 
2011. 

Quant a la valoració tan positiva de l’acció comuni-
tària que ha fet el Sr. Gomà, diu que el seu grup no 
ho veu igual: els objectius dels plans comunitaris que 
s’estan fent als barris no s’avaluen mai, i si no se sap 
si s’està fent el que caldria, és impossible sortir-se’n. 

Pel que fa a l’aplicació de la Llei de la igualtat a 
l’Ajuntament de Barcelona manifesta que no s’ha fet 
res, i envers el debat "dona i política" al Congrés de 
Dones de Barcelona explica que ahir, a la Perma-
nent, una de les queixes fou, precisament, que en 
l’esmentat congrés el tema "dona i política" queda 
absolutament fora. Conclou dient que l’anàlisi de la 
Llei de la igualtat a l’Ajuntament de Barcelona tam-
poc s’ha fet. 

Quant al tema de les drogodependències opina 
que és evident que el Pla de desplegament dels 
equipaments de drogodependències no s’està com-
plint. Afegeix que això ho coneix molt millor el Sr. 
Puigdollers, qui ho ha dit més d’un cop en aquesta 
Comissió, i en canvi, cada dia més gent jove i més 
adolescents consumeixen cocaïna i altres drogues. 

En parlar d’infància, creu que es parlava sobretot 
d’adolescència. Assevera que el seu grup ha dema-
nat molt sovint que la Regidoria de Joventut fos alho-
ra d’infància i adolescència, perquè en ésser un tema 
que no se sap de qui depèn, els adolescents són els 
grans oblidats d’aquesta ciutat. 

Envers la pobresa admet que s’han fet moltes 
propostes, i cal felicitar el grup responsable per les 
seves propostes per l’any que ve, però creu que 
encara se n’han de fer moltes més.  

Quant a les propostes per l’any que ve, creu que 
si de debò es fes cas d’alguns documents existents 
segurament s’avançaria molt més en el tema de la 
inclusió i de les propostes socials. Celebra que el 
grup de Dona vulgui saber què fa la Regidoria de 
Nous Usos del Temps de l’Ajuntament de Barcelona, 
però el seu grup ho ignora i també voldria saber-ho. 

La Sra. Martín agraeix la presentació de l’informe 
en nom del seu grup i també la feina feta per totes 
aquelles persones i entitats que han participat, i par-
ticipen, en aquest Consell de Benestar Social. Diu 
que no entrarà a valorar el que s’ha dit fins ara, atès 
que comparteix les reflexions de la portaveu de CiU, 
però sí vol comentar el tema del seguiment de les 
propostes específiques dels grups de treball, una de 
les reivindicacions que es plantegen any rere any en 
la presentació d’aquest informe del Consell de Ben-
estar Social: cal concretar més l’avaluació de les 
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actuacions realitzades pel govern municipal per do-
nar resposta a les propostes que al llarg de l’any han 
treballat tots els grups; i dóna uns exemples de me-
sures proposades pels grups i a les que no es fa cap 
referència a aquesta avaluació. 

A l’àmbit de l’acció comunitària, explica, es parla 
molt en general, però no es diu res de reforçar la 
figura dels educadors de carrer al programa "A partir 
del carrer", o de promoure accions comunitàries que 
utilitzin el llenguatge artístic i cultural; en l’àmbit de la 
dona tampoc no s’avalua la incidència de l’aplicació 
de la Llei d’igualtat a l’Ajuntament de Barcelona, a la 
qual el seu grup ja va fer una proposta a la comissió 
corresponent; tampoc a l’àmbit de les drogodepen-
dències no es parla de l’assessorament de la judica-
tura, equips d’assessorament professional multidisci-
plinaris; desplegament dels punts informatius per a 
famílies; i, per finalitzar, en el tema d’infància no es 
tracten els habitatges de lloguer social per a pares o 
mares separats, unificar els indicadors econòmics 
per a la concessió d’ajudes a la família o millorar la 
captació de famílies acollidores. 

Entén que al govern municipal li costa assolir totes 
i cada una de les propostes plantejades, però creu 
que, per respecte a la feina feta pels grups de treball, 
caldria com a mínim donar una resposta o comentar 
cadascuna de les propostes que aquests han treba-
llat. Comenta que moltes de les propostes que han 
presentat aquests grups ja les ha plantejat el PP, i en 
menciona unes quantes: fer accessibles els museus 
municipals a les persones amb discapacitat auditiva i 
visual; la implantació i seguiment del Pla de parades; 
incorporar al Pla d’habitatge les necessitats de les 
persones amb qualsevol mena de discapacitat; el 
seguiment de l’aplicació de les clàusules socials de 
contractacions de l’Ajuntament; definir polítiques de 
llarg abast estructural en diferents àmbits per reduir 
la pobresa, que s’ha mantingut bastant inalterable els 
darrers anys a la ciutat, etc. 

Conclou dient que a l’informe es menciona que, en 
compliment dels compromisos continguts en el Pla 
municipal per a la inclusió social es preveu presentar 
el segon informe de seguiment del mateix al Plenari 
municipal durant el primer trimestre del 2009; el seu 
grup va demanar fa uns mesos que es presentés 
l’avaluació d’aquest Pla, prevista pel 2007, i ja porta 
més d’un any de retard. Recorda que el Sr. Gomà va 
prometre que després de l’estiu la presentarien i 
demana que, atesa la situació actual, no s’allargui 
més aquest termini: ja s’han endegat moltes iniciati-
ves en aquest sentit, però són temes que cal abordar 
a fons i que demanen una resposta contundent per 
part del govern municipal: sense aquesta avaluació 
és impossible saber exactament cap a on han d’anar. 

La Sra. Capella agraeix la feina feta pel Consell 
Municipal de Benestar Social, felicita a les entitats i 
associacions que hi participen, i a les persones que 
ho fan a títol individual i en representació de les enti-
tats i associacions. 

Celebra l’elaboració de l’informe tot entenent que 
es tracta de l’exposició d’un assumpte d’interès ge-
neral, en aquest cas municipal, que afecta una políti-

ca sectorial molt determinada. Constata que les pro-
postes esmentades a l’informe ja han estat presen-
tades anteriorment als grups de treball del mateix 
Consell Municipal de Benestar Social i al mateix Ple-
nari d’aquest òrgan participatiu, i, a més, les diverses 
entitats d’alguna manera ja han fet arribar les seves 
propostes, fins i tot les que ja contempla aquest in-
forme, en el procés participatiu del PAM. Per tant, 
diu, és coherent poder reflexionar sobre la utilitat de 
l’informe i les seves aportacions. 

Destaca l’apartat de seguiment de les propostes 
transversals on es descriuen diferents temes: el mo-
del de Serveis Socials bàsics, la Llei 39/2006 –la mal 
anomenada Llei de la dependència–, l’acord de fi-
nançament dels Serveis Socials mitjançant el conve-
ni marc, el Pla municipal per a la inclusió social, 
l’Acord ciutadà per una Barcelona inclusiva, el Marc 
estratègic per l’acció social de Barcelona, l’Ob-
servatori Social Barcelona i la vinculació amb xarxes 
internacionals. Destaca, però, que no aporta res, és 
a dir, és únicament descriptiu. Creu que ja n’hi ha 
prou de descriure i que estaria bé que els successius 
informes comencessin a extreure conclusions. 

Pel que fa al seguiment de les propostes específi-
ques, pensa que se n’aprofiten moltes del Consell 
Municipal de Benestar Social per fer públiques les 
accions del govern municipal, i més concretament 
per dir el que el PAM durà a terme. Entén que moltes 
d’aquestes propostes són bastant vagues, com algu-
nes de les qüestions que es plantegen ja en el PAM, 
i caldrà desenvolupar-les.  

El Sr. Gomà agraeix el reconeixement que tots els 
grups han realitzat vers la feina feta pel Consell. Al 
Consell hi participen entitats, persones –moltes a títol 
personal–, i creu que aquest és un dels grans valors 
dels grups de treball constituïts de manera estable al 
Consell: que molts ciutadans s’interessen pels temes 
tractats i hi participen sistemàticament. Agraeix tam-
bé la participació de tots els grups polítics en tots els 
grups de treball: destaca que al llarg d’aquests 20 
anys tots els grups polítics en representació de 
l’Ajuntament s’han vinculat fermament als debats i 
propostes fets als grups de treball. 

Pensa que les polítiques socials de l’Ajuntament 
enguany serien difícilment explicables sense llegir el 
conjunt d’aportacions que el Consell ha fet al llarg de 
tots aquests anys: l’empremta de les propostes del 
Consell ha anat permeabilitzant substancialment les 
polítiques municipals. Creu que és evident que els 
grans temes que el Plenari i la Permanent del Con-
sell de Benestar, ha anat discutint i elaborant han 
esdevingut programes d’actuació, mesures de go-
vern i processos de desplegament de polítiques. 
Admet que no pot haver-n’hi una traducció automàti-
ca en tots els casos: n’hi ha de més transversals, 
d’altres més específiques; algunes que es fan opera-
tives directament, d’altres que necessiten el desple-
gament de programes, de projectes i de serveis; 
algunes són clarament anuals, d’altres, plurianuals; 
algunes són competència exclusiva de l’Ajuntament, 
d’altres impliquen el concurs d’altres administraci-
ons… Creu que cal reconèixer la complexitat dels 
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circuits de seguiment de les propostes i la impossibi-
litat de simplificar-ho d’una manera estrictament line-
al. 

Pel que fa a algunes de les propostes que s’han 
qualificat d’incomplertes, aclareix que infància –i 
específicament, adolescència– és una franja priorità-
ria en el marc de les polítiques socials. Per exemple, 
diu, la constitució de la xarxa de centres oberts i el 
conveni de gairebé mil places d’atenció i, per tant, de 
vincular nanos atesos per la primària de Serveis 
Socials amb els centres oberts de la ciutat –que fo-
namentalment és franja adolescent– és quelcom 
rellevant fet a través de la xarxa de centres oberts de 
la ciutat i molt treballat pel grup d’Infància; o que en 
parlar de les activitats culturals i artístiques, o del 
treball dels educadors de carrer en l’acció comunità-
ria, el fet que pràcticament s’hagi doblat el nombre 
d’educadors en el programa "A partir del carrer" i que 
s’estigui treballant perquè aquests es vagin incorpo-
rant a les noves ràtios de l’atenció primària és un bon 
indicador; com ho és que al conveni d’equipaments 
amb la Generalitat s’hagin anat desplegant tots els 
equipaments d’infància en risc i aquests hagin estat 
cedits al Consorci de Serveis Socials.  

Pel que fa al Programa municipal d’inclusió social, 
creu que seria molt més interessant i útil esperar a 
tenir les dades del 2008 tancades per tal de poder 
tancar també l’informe de seguiment, i manté el 
compromís de presentar el 2009 un informe integral 
del Pla municipal d’inclusió social amb totes les da-
des anuals del 2008 ja incorporades. 

La Sra. Fandos reconeix que la feina d’aquests 
grups marca directrius perquè la política social de 
l’Ajuntament vagi en aquesta línia, i que l’Ajuntament 
segueix algunes de les línies marcades; del que es 
queixa, però, és que s’ha trigat massa. 

Quant a l’adolescència, creu que el problema és 
que enguany només es tracta des de l’àmbit de Ser-
veis Socials: només l’adolescència en risc. Creu que 
hi ha d’haver una regidoria que parli d’infància, de 
joventut i d’adolescència, però no des de l’àmbit dels 
Serveis Socials, sinó dels adolescents que no estan 
en risc però que no tenen un pla d’actuació ni equi-
paments, perquè es parla d’espais joves, però enca-
ra no existeixen. 

Pensa que seria molt més interessant que a 
l’hora de fer les avaluacions hi hagués la proposta i 
al costat l’actuació, com ha demanat any rere any, 
perquè així es veuria realment què s’està acomplint i 
què no. 

La Sra. Martín diu que no entén perquè si a 
l’informe hi ha un comentari sobre la figura dels edu-
cadors de carrer, en el programa de l’acció comunità-
ria no hi ha, en canvi, un comentari sobre el llen-
guatge artístic o sobre l’aplicació de la Llei d’igualtat: 
es fa una mena de selecció que no entén exacta-
ment a què es deu, i es pregunta si no s’afronten 
obertament alguns aspectes perquè no saben com 
enfocar-los. Demana que, per respecte a les perso-
nes que han fet aquestes aportacions, incorporin un 
altre cop les respostes de les entitats a tots i cadas-
cun dels punts. 

El Sr. Gomà afirma que sí que es fan actuacions 
envers l’adolescència a la ciutat: des de l’àmbit edu-
catiu, no només els programes als instituts, sinó 
també en el projecte educatiu de ciutat, en els plans 
educatius d’entorn; els programes de "Salut i escola"; 
els programes d’activitat esportiva; el conjunt de 
l’oferta cultural d’adolescents a la ciutat… Hi ha un 
abordatge multidimensional de la franja d’adoles-
cència a la ciutat. 

Explica que el grup d’Infància del Consell de Ben-
estar Social s’hi dedica de manera prioritària, no 
única i exclusiva però, als adolescents en situació de 
risc, però des d’una perspectiva molt normalitzadora: 
els centres oberts no són equipaments exclusius per 
a infants i adolescents en risc, sinó que són equipa-
ments normalitzadors on els infants i adolescents 
atesos pels Serveis Socials participen en activitats 
de lleure normalitzades. 

I pel que fa a les propostes, diu que sovint hi ha 
grups que treballen de manera plurianual en un tema 
i si una proposta ja queda recollida a l’informe de 
realitzacions de l’any anterior no es repeteix l’any 
següent. Per exemple: l’anàlisi del creixement i de 
les millores del programa a partir del carrer ja va 
quedar ben reflectit en el programa de l’any passat, 
per tant, aquest any no apareix. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Compareixences Govern municipal 
 
A la Comissió:  
2. Atès que recentment el Centre Interreligiós de 

Barcelona ha canviat de denominació, passant a 
anomenar-se Oficina d’Afers Religiosos i ateses les 
actuacions que s’han dut a terme mitjançant aquest 
Centre: que comparegui el responsable del Govern 
municipal de l’Oficina d’Afers Religiosos per tal 
d’informar sobre les qüestions següents: 1) Quins 
han estat els motius del canvi de denominació? 2) 
Quines activitats s’hi estan duent a terme i quins 
projectes estan endegant? 

El Sr. Blasi explica que fa les preguntes perquè 
tret de la notícia del canvi de denominació i que se’ls 
va comunicar el canvi de correu electrònic, no han 
rebut cap altra informació. 

El Sr. Mestre explica que el Centre Interreligiós de 
Barcelona va ser creat com un servei municipal 
d’atenció a persones i agrupacions religioses de la 
ciutat per resolució de l’Alcaldia en data 17 de juliol 
de 1998. Els seus objectius, informa, eren atendre, 
assessorar i informar a ciutadanes i ciutadans de 
Barcelona que participen de les diverses comunitats 
religioses, així com dur a terme activitats per pro-
moure el coneixement, el respecte i la convivència 
entre les diverses persones que integren els esmen-
tats col·lectius o comunitats tot aprofundint el diàleg 
interreligiós. 

Diu que l’any 2005 es va externalitzar la gestió del 
Centre Interreligiós de Barcelona a través d’un pro-
cediment de concurs públic que va guanyar el Centre 
Unesco de Catalunya, UnescoCat. Destaca que els 
objectius i finalitats del Centre Interreligiós de Barce-
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lona al llarg d’aquests deu anys i escaig han estat el 
de convertir-se en un punt d’informació; potenciar la 
formació; fomentar el diàleg interreligiós tant entre 
col·lectius religiosos com entre diversos col·lectius 
laics de la ciutat, i fomentar també el diàleg interreli-
giós dins els diversos corrents religiosos presents a 
la nostra ciutat; la celebració, l’impuls i el manteni-
ment de diverses jornades anuals promogudes tam-
bé pel Centre Interreligiós; col·laborar amb el Parla-
ment de les Religions, una institució creada el 1893 a 
Chicago que es va reunir a Barcelona del 7 al 13 de 
juliol de 2004 en el marc del Fòrum; la mediació i 
prevenció de conflictes interreligiosos que puguin 
generar-se o vincular-se a centres de culte o comuni-
tats religioses a la ciutat. El pas del temps i la pròpia 
experiència, afegeix, ha permès afinar i concretar 
cadascun d’aquests objectius i finalitats, i també 
tractar-ne alguns de nous. 

Un dels objectius que recull el Programa d’ac-
tuació municipal 2008-2011, assevera, és la defensa 
del dret fonamental a la llibertat de culte i a la llibertat 
de creença a Barcelona, així com procurar la igualtat 
de drets i oportunitats de tots els ciutadans i ciutada-
nes també en matèria religiosa. Comenta que 10 
anys després de la creació del centre i coincidint 
també amb la finalització del contracte amb l’entitat 
que el gestionava, UnescoCat, després d’una pròrro-
ga de vuit mesos es va decidir obrir el procés d’una 
nova contractació, que ja està tancat, i aprofitant 
totes aquestes qüestions i la pròpia experiència va 
semblar més adequat canviar el nom del Centre In-
terreligiós de Barcelona pel d’Oficina d’Afers Religio-
sos. 

Diu que atès que "centre interreligiós" podria abo-
car a un espai de culte interconfessional o posar 
l’èmfasi en el que seria la relació entre religions o el 
diàleg entre religions o entre comunitats religioses, 
els va semblar que calia que el Centre passés a tenir 
una denominació el més fidel possible als seus ob-
jectius, que és ser una oficina o un servei municipal 
que tracta tots aquells afers que tenen a veure amb 
les realitats religioses de Barcelona i també amb 
l’àmbit del que són les conviccions i les creences, 
que van més enllà del que són les condicions religio-
ses. A més, afegeix, "oficina" harmonitza amb altres 
serveis assimilables de la Generalitat de Catalunya, 
per exemple. Per aquest motiu, continua, els sembla 
que el nom d’Oficina d’Afers Religiosos reflecteix 
millor el contingut real, els objectius i la feina que des 
d’aquest espai es desenvolupa, destacant, sobretot, 
la seva dimensió de servei públic i la seva vessant 
de gestió de demandes pròpies i específiques vincu-
lades a la vida quotidiana de les diverses opcions de 
pensament presents a la ciutat, més en la línia de 
destacar la laïcitat pròpia que ha de tenir l’Ad-
ministració en aquests assumptes. 

Explica que el Centre UnescoCat ha guanyat el 
nou concurs per la gestió d’aquest servei, que el nou 
contracte, que es va iniciar l’1 de setembre de 2008, 
és vigent fins el 31 d’agost de 2010, per un valor total 
de 430.722,68 €, i que l’equip actual de l’Oficina 
d’Afers Religiosos està format per una directora, un 

tècnic a jornada completa, dos tècnics a mitja jorna-
da i una administrativa. 

Els objectius, afirma, són els mateixos que hi ha-
via, alguns potser més perfilats: primer, oferir i reco-
llir informació de les diverses expressions religioses i 
de consciència a la ciutat, esdevenint un centre de 
documentació i assessorament en la seva diversitat; 
segon, potenciar la formació mitjançant cicles, jorna-
des, intercanvis i debats per conèixer les diferents 
expressions de consciència religioses; tercer, treba-
llar amb diversos col·lectius religiosos i també laics 
per fomentar el diàleg i la convivència a la ciutat; 
quart, atendre, debatre i coordinar les demandes 
provinents de les diverses expressions religioses a 
Barcelona; cinquè, establir i participar en sistemes de 
mediació i prevenció davant de possibles conflictes 
interreligiosos; sisè, establir, també amb la participa-
ció de les diferents expressions religioses, els criteris 
d’actuació davant del repte de la interreligiositat; 
vuitè, donar servei a les diferents dependències mu-
nicipals i dels districtes pel que fa a aspectes vincu-
lats a la diversitat de creences, sensibilitats en matè-
ries religioses i les seves demandes a districtes o a 
serveis municipals; i novè, generar un model de crite-
ris de tractament de la diversitat de les expressions 
religioses i de consciència a la ciutat. 

S’ofereix, si cal, a parlar en detall de les activitats 
concretes que es realitzen. Conclou dient que 
l’Oficina d’Afers Religiosos és un servei obert a tots 
els ciutadans i ciutadanes que ofereix informació, 
orientació i assessorament; que disposa d’una pàgi-
na web, d’una biblioteca i d’una hemeroteca; que 
manté contactes tant amb institucions nacionals com 
internacionals que aborden el tema del fenomen 
religiós dins les ciutats, i que dóna resposta a de-
mandes d’assessorament, etc. que puguin fer altres 
serveis municipals. 

El Sr. Blasi, tot i que agraeix al Sr. Mestre la seva 
exposició, assevera que si hagués tingut accés a una 
pàgina web de l’Oficina d’Afers Religiosos no hauria 
demanat la compareixença. Fa constar que l’enllaç, 
que consta a la pàgina web de l’Àrea de Dret Civils, 
continua sent el del Centre Interreligiós de Barcelo-
na, suposa que està en procés d’actualització. 

Pensa que ell té la sort de poder preguntar, però 
potser d’altres entitats a les quals estan orientades 
les tasques i els objectius de la nova Oficina no po-
den fer-ho. Diu que no qüestionen el canvi de nom, 
fins i tot el troba oportú, perquè enguany ja hi ha un 
corrent que no parla de relacions interreligioses sinó 
de diàleg religiós, intentant obviar –en la línia del que 
el Sr. Mestre ha plantejat– el diàleg exclusiu entre 
confessions i estendre’l a tot el conjunt de la societat 
i tot el que això comporta. No es pot oblidar, insisteix, 
que el fet religiós és un element importantíssim en 
fenòmens com poden ser, per exemple, l’immigració i 
que, per tant, seria interessant potenciar-lo per per-
metre assolir bones integracions futures. 

Troba a les explicacions una certa manca de refe-
rència a tot el que seria el diàleg religiós; és a dir, 
partint d’aquesta base més laïcista, d’aquest punt de 
neutralitat, han estat ignorades les confessions reli-
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gioses. Creu que massa sovint s’han tractat com 
unes entitats ordinàries, oblidant una tasca paral·lela 
que transcendeix més enllà d’una entitat. Dins 
l’Ajuntament també troba a faltar un consell munici-
pal de religions, per exemple, que completés la tasca 
que no es desenvolupa des de la nova Oficina. Mani-
festa que quan hi ha canvis importants hom espera 
que sigui el mateix govern qui informi del mateixos, i 
més si hi ha hagut algun contracte de concessió pel 
mig. 

Cal creure, assevera, en la rellevància d’aquest 
centre per a tots i cadascun dels objectius que reflec-
teix el PAM, però creure-hi vol dir dotar-lo d’una acti-
vitat i d’una significació que, al seu parer, no té ni el 
Centre ni el que comporta el fenomen religiós a la 
ciutat de Barcelona. 

El Sr. Mestre informa que les pàgines web de la 
Regidoria de Drets Civils estan en un procés de can-
vi; el gener del 2009 estaran actualitzades amb les 
denominacions i els continguts corresponents, i està 
previst que aleshores hi hagi la nova pàgina de 
l’Oficina d’Afers Religiosos i també la nova retolació 
a la pròpia oficina. 

Diu que l’Oficina d’Afers Religiosos disposa d’una 
relació –això sí figura a la pàgina web– detallada de 
totes les confessions religioses de les quals es té 
coneixement i de tots els centres de culte de totes 
les confessions religioses presents a la ciutat. A part 
de les parròquies i esglésies catòliques –per tradició, 
molt més fàcil de conèixer–, l’Oficina té coneixement 
i relació amb 107 esglésies evangèliques, 4 esglési-
es ortodoxes, 18 salons del Regne dels Testimonis 
de Jehovà, 2 esglésies adventistes, 16 oratoris islà-
mics, 4 sinagogues, 2 temples sikh, 16 entitats budis-
tes –amb aquestes hi ha menys relació perquè algu-
nes, per la pròpia pràctica religiosa, es reuneixen en 
cases particulars– i 7 entitats hinduistes. Conclou 
dient que l’Oficina d’Afers Religiosos té el coneixe-
ment i la relació adient per poder garantir que totes 
aquestes comunitats troben des d’un servei munici-
pal la màxima cooperació per participar a la vida 
ciutadana i per col·laborar o contribuir a la cohesió 
social de la ciutat. 

Afirma que des del punt de vista del govern el dià-
leg entre confessions religioses ha de néixer, s’ha 
d’impulsar i s’ha de concretar a partir d’elles matei-
xes. A Barcelona, afegeix, hi ha entitats que treballen 
en aquest diàleg que, a més, obtenen el reconeixe-
ment i el suport de l’Ajuntament de Barcelona; en 
concret, el Grup de Treball Estable de Religions reu-
neix els representants de les cinc principals comuni-
tats religioses de Barcelona: de l’Església catòlica, 
de les confessions ortodoxes, del Consell Evangèlic 
de Catalunya, de les comunitats jueves i del Consell 
Islàmic de Catalunya. És un grup de treball, explica, 
estable, que precisament ha impulsat la celebració 
d’un congrés europeu sota el títol "Les religions a 
Europa davant del segle XXI"; es preveu l’assistència 
de 150 participants i se celebrarà del 10 al 12 de 
desembre de 2008. Aquest congrés compta amb la 
col·laboració, en tots els aspectes, fins i tot en els 
més vinculats a la seva logística, de l’Ajuntament de 

Barcelona i de la Regidoria de Drets Civils. Concre-
tament, afirma, la seva inauguració es farà al Saló de 
Cent amb la presència, en principi, de l’alcalde de 
Barcelona i des de la Regidoria de Drets Civils. A 
part de la subvenció que s’ha fet per contribuir a la 
celebració d’aquest congrés, informa, se n’ha assu-
mit la seva difusió. 

Creu que no és cert que des de la Regidoria 
s’hagin oblidat les confessions religioses; podria 
facilitar la relació dels contactes que han tingut amb 
representants de les diverses confessions, i recorda 
que la primera setmana de desembre del 2007 a 
Barcelona va tenir lloc –després de molts anys de no 
celebrar-s’hi– el Congrés Evangèlic espanyol; va 
comptar també amb la col·laboració de l’Ajuntament 
de Barcelona, que fins i tot va organitzar una recep-
ció amb l’alcalde i ell mateix per saludar el Comitè 
Executiu del Consell Evangèlic Espanyol. 

Pensa que els mateixos fets desmenteixen la su-
posada manca d’importància que es dóna al feno-
men religiós per part del govern de la ciutat: 
l’existència de la mateixa Oficina d’Afers Religiosos, 
que no és una realitat estesa precisament a la majo-
ria dels ajuntaments de Catalunya, n’és una bona 
prova. 

El Sr. Blasi respon que no parlava del coneixe-
ment que puguin tenir les confessions de l’Oficina, ni 
aquesta de les diferents confessions, sinó del parti-
cular, del ciutadà, la ciutadana o de qui vulgui tenir 
accés a l’Oficina d’Afers Religiosos. Pensa que pot-
ser el que manca és informació, perquè no en reben 
suficient de la Regidoria o de la nova Oficina d’Afers 
Religiosos, i que només caldria anar a Badalona i 
observar quin sistema i funcionament té a l’hora de 
tractar el fet religiós. 

El Sr. Mestre assenyala que l’Oficina d’Afers Reli-
giosos està oberta als ciutadans, a les entitats religi-
oses i a tothom qui s’hi vulgui acostar, però recorda 
que l’Oficina no té com a principal objectiu informar 
els ciutadans i ciutadanes de Barcelona sobre la 
realitat religiosa a la ciutat; això correspon a les con-
fessions religioses. És un servei, afegeix, orientat 
sobretot a les comunitats religioses o de creença o 
de consciència que existeixen a la ciutat i a la seva 
relació entre elles i amb l’Administració municipal. 
Afirma, però, que sempre que hom demani informa-
ció la tindrà puntualment, com ha estat fins ara. 

Explica que, per moltes raons, coneix el cas de 
Badalona; la seva Oficina d’Afers Religiosos també 
la gestiona UnescoCat i assevera que les tasques 
que realitza, i les funcions i objectius que persegueix 
potser no són idèntics, perquè les realitats tampoc ho 
són, però són extraordinàriament semblants a les de 
Barcelona. 

Es dóna per tractada. 
 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d’acord 
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IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d’acord 
 
3. Autoritzar la formalització del Conveni entre la 

Generalitat de Catalunya, el Consorci Sanitari de 
Barcelona, l’Ajuntament de Barcelona i l’Agència de 
Salut Pública de Barcelona per al finançament i des-
envolupament dels serveis de salut pública a la ciutat 
de Barcelona per al període 2009-2012, el text del 
qual s’adjunta annex a aquest acord. Autoritzar la 
despesa 16.701.396,14 € per a l’exercici 2009, amb 
càrrec de la partida 467.15 414.20 0201 del Pressu-
post de 2009, condicionada a l’existència de crèdit 
adequat i suficient per a finançar les obligacions de-
rivades d’aquests conveni en l’exercici corresponent. 
Aquesta quantitat de 16.701.396,14 €, amb càrrec a 
la partida esmentada, serà actualitzada anualment 
en la mateixa proporció que experimentin els Pres-
supostos municipals corresponents als anys 2010, 
2011 i 2012 respectivament, a l’aprovació dels quals 
se subordina. Disposar l’esmentada despesa a nom 
de Agència de Salut Pública de Barcelona, amb CIF 
núm. P-5890009-C. Facultar l’Alcaldia perquè signi, 
en nom i representació de l’Ajuntament de Barcelo-
na, el corresponent document de formalització i per 
realitzar totes les actuacions necessàries que es 
derivin d’aquest acord. 

La Sra. Ribas explica l’acord del nou conveni de 
finançament de l’Agència de Salut Pública de Barce-
lona. Manifesta que l’actual Conveni, que abastava 
des del 2005 fins al 2008 i acaba la seva vigència el 
31 de desembre d’aquest any, caracteritzava tot un 
procés d’expansió de l’Agència amb la incorporació 
de noves competències, tant de l’àmbit municipal 
com de l’autonòmic, i també un procés d’expansió 
econòmica molt especialment centrat en les aporta-
cions del Departament de Salut de la Generalitat de 
Catalunya, que ha incrementat significativament la 
seva aportació anual en salut pública a la ciutat fins a 
situar-se al 40% que la Carta municipal li atorgava. 

Diu que és hora de renovar aquest Conveni de fi-
nançament per un nou període plurianual (2009-
2012) amb la finalitat de garantir el funcionament i la 
sostenibilitat de l’Agència de Salut Pública de Barce-
lona, però amb l’objectiu també de garantir el funcio-
nament i la sostenibilitat dels serveis de Salut Públi-
ca a la ciutat de Barcelona com a organisme 
consorciat i finestreta única que és. 

Comenta que aquest nou conveni ha estat elabo-
rat a partir dels treballs de les comissions tècniques i 
polítiques formades per l’Ajuntament de Barcelona i 
el Departament de Salut, i amb assistència dels re-
presentants de la mateixa Agència i del Consorci 
Sanitari de Barcelona, que s’han reunit en diverses 
ocasions des del maig fins al passat setembre. 

Informa que enfront l’etapa anterior, fonamental-
ment expansiva, la principal característica de la que 
ara comença ha de ser la de la consolidació de 
l’Agència de Salut Pública; la consolidació del 60%-
40%, tant en la presència en els òrgans de direcció 

com en les assignacions pressupostàries; la consoli-
dació de l’exercici de les competències assignades; 
la consolidació i reorganització de la plantilla, prop 
d’unes 350 persones, que actualment disposa. És, 
conclou, un conveni de finançament de consolidació 
i, per tant, continuista amb l’aconseguit a l’any 2008. 

Afirma que, evidentment, també està marcat per 
l’austeritat pressupostària que deriva dels escenaris 
econòmics previsibles en aquests moments, i incor-
pora, com consta a l’expedient, el catàleg dels ser-
veis actualment vigents a l’Agència de Salut Pública 
de Barcelona. Atenent als citats escenaris econòmics 
actuals, però també especialment a les incerteses de 
la nova Llei de salut pública de Catalunya, actual-
ment en debat al Parlament de Catalunya, que ha de 
definir un nou marc normatiu, diu que han acordat 
constituir una comissió de seguiment per part de les 
institucions signants, la qual, com el seu nom indica, 
ha de fer un seguiment dels acords del conveni i 
d’arbitrar els aclariments que es puguin produir en la 
seva aplicació i el seu desenvolupament, fruit de com 
es vagin concretant les incerteses abans esmenta-
des. Afegeix que aquesta comissió de seguiment ha 
de vetllar per definir un model de contracte programa 
al llarg d’aquests quatre anys que permeti relacionar 
les activitats i els serveis prestats amb les línies de 
finançament que ambdues institucions aporten. 

El Sr. Puigdollers recorda que si bé les dues altres 
ocasions en què hi ha hagut votacions sobre conve-
nis per al finançament de la salut pública a Barcelona 
CiU hi va votar a favor, avui ho farà en contra, per-
què, diu, es produeixen canvis fonamentals en el 
finançament de les competències de salut pública 
que gestiona l’Agència en el cas de Barcelona. 

Explica que hi ha un aspecte molt important des 
del punt de vista de la planificació que han de tenir 
els gestors d’una agència de salut pública, que és 
saber amb quins recursos econòmics comptaran 
durant uns anys, no només per al 2009. En aquest 
sentit, recorda que el primer conveni va ser per qua-
tre anys (2001-2004); el segon, per quatre anys més 
(2005-2008), i ara els presenten un conveni l’enun-
ciat del qual parla de 2009-2012, però, en canvi, en 
els compromisos financers i econòmics només hi ha 
compromesos els recursos econòmics i financers del 
2009. Observa que aquesta és una novetat molt 
important en el sentit que els gestors de l’Agència, 
un cop s’hagi aprovat aquest conveni, no saben de 
quins recursos econòmics disposaran el 2010, el 
2011 i el 2012, i, a més, d’acord amb la seva redac-
ció, és un conveni que es delega en l’alcalde i, per 
tant, els grups de l’oposició difícilment s’assa-
bentaran dels acords a què s’arribi. 

Creu que això passa, senzillament, no perquè la 
Llei de salut pública s’estigui tramitant al Parlament 
de Catalunya –el text que ha presentat el Govern no 
canvia res de l’Agència de Salut Pública de Barcelo-
na–, sinó perquè enguany el Govern de la Generali-
tat no té l’acord de finançament, i en conseqüència, 
està fent grans retallades en diferents serveis que 
presta. Les aportacions que fa per al 2009 la Gene-
ralitat, assevera, són inferiors que les del 2008, i les 
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que fa l’Ajuntament de Barcelona són una mica ma-
jors, creixen 400.000 €, però no cobreixen ni l’in-
crement de l’IPC. En aquest sentit, recorda que els 
acords laborals que té l’Ajuntament de Barcelona, i 
que són aplicables a l’Agència de Salut Pública, no 
es podran complir amb el que avui es posa a votació 
en aquesta Comissió. 

Dubta, com deia la Sra. Ribas, que enguany 
l’Agència de Salut Pública hagi de passar per una 
etapa de consolidació, tot el contrari; està convençut 
que en aquesta ciutat no estan cobertes totes les 
necessitats de salut pública que tenen la ciutadania i, 
per tant, caldria seguir amb una etapa expansiva per 
donar servei, de qualitat i quantitat, als ciutadans i 
ciutadanes de la ciutat.  

Menciona un detall: això no ha anat al Plenari i 
tots els convenis de salut pública que s’havien apro-
vat fins ara hi havien anat, perquè com que eren 
quadriennals respecte a la despesa no es podien 
aprovar a les comissions, i això és el que preveu 
l’informe justificatiu que hi ha a l’expedient, que diu: 
"En aquest sentit, seria el nostre interès que pogués 
ser aprovat pel Consell Plenari ordinari del mes de 
novembre". Els va trair el subconscient, conclou: 
estaven acostumats a portar convenis de quatre 
anys i així ho volien fer, però atès que no han pogut 
perquè la Generalitat no els ha acceptat un conveni 
de quatre anys per la seva situació financera, han 
hagut de portar un conveni d’un any, que no assegu-
ra el futur. 

La Sra. Esteller diu que quan se’ls va presentar 
les línies generals del conveni, van pensar que ja era 
hora que la Generalitat financés el 40% del que és la 
despesa en salut pública de la ciutat de Barcelona, 
atès que anteriorment no arribava a aquesta quanti-
tat, una quantitat compromesa des de fa molts anys 
per a la ciutat i que ve des del 2001, des de la consti-
tució de l’Agència de Salut Pública. Destaca que 
quan es va constituir l’Agència Catalana i es van 
desenvolupar i readaptar algunes de les competèn-
cies, l’Agència de Salut Pública va assumir més 
competències, que calia dotar amb recursos sufici-
ents per poder desenvolupar-les amb la qualitat que 
es mereixia. Recorda que sempre van dir que aques-
ta dotació era del tot insuficient i que l’Agència no 
tenia els recursos per desenvolupar les seves com-
petències: sempre es van queixar de la falta de re-
cursos de la Generalitat atès que el percentatge 
compromès no es complia. 

A l’hora d’analitzar el conveni, diu, hom s’adona 
que la constant numèrica dels recursos que prove-
nen de la Generalitat (el 40%) no són tan elevats, i a 
més sols hi ha el compromís d’un any; per tant, li treu 
tota la naturalesa. Creu que el que s’havia d’haver 
incorporat aquí és el model de com es pot finançar 
l’Agència de Salut Pública en un any; en aquest sen-
tit, no incorpora el prorrateig de tots els anys ni els 
compromisos de la Generalitat de Catalunya pel que 
fa als pròxims anys. Quant als recursos, conclou, en 
xifres absolutes, les aportacions de la Generalitat es 
mantenen i les de l’Ajuntament creixen molt poc. 

Atès que aquest conveni és del tot insuficient, que 
només contempla el compromís de l’any 2009 i, per 
tant, no es correspon amb el que ha de ser un con-
veni, manifesta que hi votarà en contra. 

La Sra. Capella diu que ERC votarà favorablement 
perquè entén que és un conveni plurianual, si bé 
condicionat a una comissió de seguiment dels acords 
que recull. Afirma que en el pacte s’estableix com es 
contribuirà en el finançament, tant per part de la Ge-
neralitat de Catalunya com de l’Agència de Salut 
Pública de Barcelona. A més, afegeix, incorpora el 
detall del catàleg de serveis oferts per l’Agència, i 
entén que, tal com estableix el pacte cinquè del con-
veni, aquest està sotmès a la condició suspensiva de 
la seva aprovació tant per part del Govern de la Ge-
neralitat de Catalunya com del Consell Plenari de 
l’Ajuntament de Barcelona. 

La Sra. Ribas insisteix que és un pla quadriennal. 
Admet que el pla anterior marcava quin era l’aug-
ment de la dedicació pressupostària de la Generalitat 
de Catalunya en el finançament de l’Agència de Sa-
lut Pública, en tant que es complia un vell deute en-
vers la ciutat de Barcelona, i, per això, les noves 
aportacions de cada any eren realment substancials. 
Enguany, el que sí que fixa el pla quadriennal és la 
quantitat per al 2009 i com s’anirà incrementant els 
anys posteriors. De la mateixa manera, continua, fixa 
que serà la Comissió de Seguiment la que anirà 
veient com s’anirà plasmant en la pràctica, no no-
més els increments successius dels anys següents 
del pla quadriennal, sinó també aquestes noves 
necessitats que puguin sorgir en quatre anys a la 
ciutat i que en aquest moment no es poden deter-
minar, perquè no se sap per on apareixeran ni com 
es concretarà la Llei de salut pública al Parlament de 
Catalunya. 

La Generalitat de Catalunya, explica, ha aconse-
guit aquest 40% de finançament i ho ha fet en base 
al conveni anterior, per això deien que el conveni 
anterior era un conveni expansiu; és a dir, el 2008 la 
Generalitat de Catalunya ha acomplert el que se li va 
demanar a l’anterior conveni. Mostra el seu desacord 
amb el que diu el Sr. Puigdollers, que enguany hi ha 
necessitats desateses i que el creixement de 
l’Agència ha de seguir sent exponencial: com a qual-
sevol altra institució, si hi haguessin més recursos 
evidentment els farien servir, però malauradament 
aquest no és el cas. 

Conclou dient que va a la Comissió i no al Plenari 
perquè així ho ha decidit el secretari general de 
l’Ajuntament de Barcelona. Explica que han forçat 
tots els processos municipals perquè això pogués 
ser debatut i aprovat el mateix mes –novembre– en 
què es debatrà al Plenari municipal l’informe de salut 
de la ciutat de Barcelona del 2007. Han cregut, diu, 
que era just fer aquest debat en paral·lel perquè en 
funció de les reflexions que allà s’exposin i del debat 
que puguin fer els diferents grups municipals es do-
taran també de l’eina que els ha permès arribar aquí, 
però que els ha de permetre seguir treballar en el 
futur en aquesta mateixa línia. 
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El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Gomà expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, el 
Sr. Puigdollers expressa el vot contrari de CIU, la 
Sra. Esteller expressa el vot contrari del PP i la Sra. 
Capella expressa el vot favorable d’ERC. S’aprova. 

 
c) Proposicions 
 
 

V) Part d’impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
4. La Comissió d’Acció Social i Ciutadania insta al 

govern municipal per tal que promogui la creació 
d’equipaments o la readaptació d’equipaments ja 
existents per oferir una sortida a les persones "sense 
sostre" que, tot i rebre un ajut econòmic públic, no 
disposen d’autonomia suficient per completar el seu 
procés d’inclusió social. 

El Sr. Mulleras proposa debatre conjuntament 
amb aquest el punt 11. 

La Sra. Fandos creu que malgrat que el Pla 
d’inclusió social de l’Ajuntament en parla, enguany 
encara no existeixen aquesta mena d’equipaments a 
la ciutat. Informa que l’altre dia l’Obra Social de Cai-
xa Catalunya, en col·laboració precisament amb la 
xarxa d’atenció a persones sense sostre de l’Ajun-
tament de Barcelona, va presentar un estudi que 
evidencia que a Barcelona encara hi ha molta gent 
dormint al carrer: el 40% són menors de 35 anys, un 
42% tenen ingressos, un 20% cobra pensió i d’altres 
reben ajuts de la família. 

Explica que la gent que treballa amb aquestes 
persones sense sostre, després d’un difícil procés, 
han aconseguit que les que no cobraven cap pensió 
la cobrin o rebin ajuts. Admet que aquestes perso-
nes disposen d’uns equipaments provisionals on 
anar –és evident que n’haurien de ser més, i el ma-
teix informe que el Sr. Gomà ha presentat abans 
deia que la previsió era que hi haguessin 21 pisos 
l’any 2007 i 22 el 2008–, però enguany no se sap 
exactament quantes places existeixen. Vol que es 
promogui la creació d’uns equipaments, nous o 
adaptar-ne d’altres ja existents, per a aquelles per-
sones sense sostre que reben un ajut econòmic, 
però que amb això no tenen prou per pagar un llo-
guer en aquesta ciutat, perquè amb una PNC o una 
PIRMI això és impossible. 

Diu que és quelcom que preocupa molt als profes-
sionals que treballen amb aquestes persones, per-
què diuen que aconsegueixen que s’apuntin als cur-
sos –potser de la PIRMI–, que cobrin una PNC –en 
el cas que la puguin cobrar– o trobar-los unes feines 
poc remunerades, però un cop estan en aquests 
equipaments provisionals, després no sabem on 
poden anar, i molts acaben novament al carrer. Per 
això, creu que si s’ha assolit aquest primer pas, el 
més difícil, que és treure’ls del carrer i inserir-los dins 
del circuit, cal fer el segon pas, que és que hi hagi 
una xarxa de pisos, d’equipaments; ells aportarien, 

evidentment, una petita part i de la resta se’n faria 
càrrec l’Ajuntament, i probablement es podrien bus-
car altres fonts d’ingressos, però el que cal és que 
aquestes persones puguin acabar inserint-se plena-
ment en el sistema social. 

La Sra. Capella diu que fa la pregunta tot tenint en 
compte que hi ha hagut un important esforç pressu-
postari d’ampliació dels recursos socials en el marc 
del Pla municipal per a la inclusió social 2005-2010 
que, en definitiva, va esperonar l’Acord ciutadà per 
una Barcelona inclusiva en el 2006 i, d’altra banda, la 
xarxa d’atenció social a les persones sense sostre, 
que integra l’Ajuntament i 16 entitats més, que ha 
estat un bon exemple de col·laboració que ha per-
mès potenciar l’acompanyament a persones i el res-
tabliment dels vincles interpersonals i socials. 

Explica que el que la preocupa és si de debò es 
va dimensionar en el seu moment el Pla municipal 
d’acord amb la realitat, si els ha desbordat o si real-
ment estan dins dels paràmetres en què haurien 
d’estar, i tot això en relació amb l’informe de la Caixa 
de Catalunya Qui dorm al carrer?, presentat aquesta 
darrera setmana. Vol saber si els números que ells 
van fer, atès que el recompte es va fer en un sol dia, 
s’adeqüen o no als paràmetres que enguany es te-
nen i que van fer dimensionar en el seu moment el 
Pla municipal. 

La Sra. Martín recorda que més d’un cop s’ha re-
ferit a les conseqüències d’aquesta crisi, que tan 
negativament incideix en la gent pobra; concreta-
ment, en la comissió anterior, va parlar del tema dels 
menjadors socials, als quals acudeixen tant persones 
sense sostre com persones que tenen alguna mena 
de vivenda, però que no arriben a fi de mes. 

Diu que arran d’aquest informe ha transcendit que 
a Barcelona hi ha al voltant de dues mil persones 
sense sostre, i que només la meitat pot dormir en 
centres d’acollida, pisos, etc., evidenciant, d’una 
banda, la manca d’equipaments, de llocs on poder-
les atendre, en la línia que ha explicat la Sra. Fan-
dos, i d’altra, la necessitat d’incrementar les places, 
bé compartides, bé en pisos d’inclusió, que és el que 
prefereixen aquestes persones per tal de reintegrar-
se i tenir una oportunitat en el futur. Sota aquest punt 
de vista i aquestes premisses, diu que donarà suport 
a aquesta proposta. 

La Sra. Capella diu que pel que fa a la proposició 
de CiU, ERC hi donaria suport amb el benentès que 
la finalitat no fos abocar més diners per crear nous 
equipaments o nous recursos, sinó recuperar o reo-
rientar els equipaments i els serveis que enguany es 
destinen a aquest Pla, que no suposi un increment 
de la despesa dirigida a abordar el tema dels sense 
sostre. Si és així, manifesta, hi donarien suport tot 
entenent que és cert que segurament cal reorientar 
alguns aspectes dels programes i, per tant, millorar 
el sentit de provisionalitat que sovint representen els 
albergs, per tal de donar sortida a aquelles persones 
que realment necessiten aquesta continuïtat o allibe-
rar-los d’aquesta sensació de provisionalitat que 
representa només poder-hi anar a dormir o a menjar 
en un moment determinat. 
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El Sr. Gomà avança que l’equip de govern votarà 
a favor d’aquesta proposició, perquè apunta en una 
de les direccions clau que està treballant i que té a 
veure amb el tipus de model d’atenció a persones 
d’alta vulnerabilitat a la ciutat i a la necessitat que 
aquesta gent tingui instruments orientats a consolidar 
la seva autonomia personal un cop ha entrat en el 
circuit d’atenció.  

Vol fer, però, tres comentaris. El primer té a veure 
amb el model; el segon, amb les actuals taxes de 
cobertura; i el tercer, amb el que seran al llarg dels 
propers anys els elements que acabaran de desple-
gar l’actual Programa municipal d’atenció a persones 
sense sostre. 

Pel que fa al model, en destaca cinc elements. 
Primer, coneixement de la realitat, coneixement per 
actuar, no només des del punt de vista estrictament 
teòric; en aquest sentit fa una valoració molt positiva 
de la publicació Qui dorm al carrer de Barcelona?, 
presentat la setmana passada i que és el fruit d’una 
activitat conjunta, no només de la xarxa de 
l’Ajuntament i de la fundació Obra Social de Caixa 
Catalunya, sinó de més de set-cents voluntaris i vo-
luntàries que el 12 de març van participar, no només 
en un recompte, sinó també en una activitat de co-
neixement i diagnosi qualitativa de les persones que 
dormien al carrer a través d’un instrument d’enquesta 
qualitativa que encara no s’havia provat mai a Barce-
lona i que s’ha fet a poques ciutats d’Europa. 

En segon lloc, diu que l’Ajuntament i les 16 enti-
tats han d’actuar en xarxa, seguint un itinerari 
d’inclusió de les persones sense sostre als serveis 
de detecció i d’atenció precoç a Barcelona en el qual 
són molt importants els 32 professionals, educadors, 
que treballen en medi obert i en primera acollida, la 
qual cosa permet que a Barcelona hi hagi, per 
exemple, un 25% menys de cronificació de persones 
al carrer que a Madrid. Creu que això evidencia que 
els mecanismes d’atenció precoç funcionen i que un 
65% de les persones sense sostre que entren en el 
circuit d’atenció ho fan en una fase molt inicial del 
seu procés de desarrelament, quan és més fàcil re-
cuperar l’autonomia i els vincles. Però, afegeix, 
l’atenció precoç, després, ha de seguir un itinerari, 
que passa per una primera acollida en un centre, els 
equipaments de caràcter integral i, finalment, els 
habitatges d’inclusió, que haurien de ser la palanca 
per normalitzar la vida d’aquestes persones.  

En tercer lloc, diu que la xarxa ha de tenir, i té, uns 
nivells de qualitat importants i un equilibri territorial: 
no volen que cap districte de la ciutat s’especialitzi 
en l’acollida d’aquestes persones, sinó que pugui 
haver-hi recursos a tots els districtes de la ciutat. 

Pel que fa a les taxes de cobertura informa que 
enguany hi ha al voltant de mil places d’acolliment 
residencial –diu al voltant perquè sobretot les que fan 
referència al programa de pensions són variables en 
funció de la demanda que hi ha cada nit a la ciutat–, 
235 places en centres de dia i 1.052 places de co-
bertura de necessitats bàsiques, és a dir, alimentació 
i higiene: aquestes serien les places actuals que té la 
ciutat sostingudes amb fons públics, és a dir, de titu-

laritat municipal o de titularitat associativa però con-
certades per l’Ajuntament. 

Explica que això es distribueix actualment en 11 
equipaments, 7 de titularitat municipal i 4 concertats, 
un notable increment des del moment de l’aprovació 
del Pla d’inclusió: aleshores a la ciutat només hi ha-
via 4 equipaments, 2 municipals i 2 concertats, en un 
moment en què, a més, només existien 60 places 
públiques estables –la resta només operaven en els 
períodes de fred, d’hivern–, i ara s’ha aconseguit 
estabilitzar una oferta propera a les mil places al llarg 
de tot l’any. Això ha implicat, assevera, un gran in-
crement pressupostari: dels 6,2 milions que s’hi van 
destinar l’any 2005 s’ha passat a més de 16 milions 
l’any 2008, i tenen a veure no només amb la creació 
de nous equipaments, sinó amb el que és ja la con-
solidació de la gestió ordinària d’aquest conjunt 
d’equipaments. 

Pel que fa als elements de futur immediat, explica 
que hi ha el Pla municipal d’atenció a persones sen-
se sostre, que van aprovar el 2006 en el Plenari de 
l’Ajuntament, i que els propers anys 2009-2010 el 
que falta per culminar el seu desplegament és, en 
primer lloc, la reubicació i la millora de dos dels equi-
paments actuals, el d’Almogàvers i el de Císter, que 
quedaran reubicats en nous equipaments que millo-
raran en la mesura que ambdós són equipaments de 
primera acollida i els nous equipaments tendiran a 
ser de caràcter integral. 

En segon lloc, continua, estan les reformes que es 
faran al centre Meridiana, que és el centre, per dir-ho 
així, més històric, el preexistent al Pla d’inclusió, a la 
xarxa d’atenció a persones sense sostre: reformes 
de caràcter integral que permetrà la reubicació dels 
equips d’educadors en el nou equipament de Puja-
des, permetent una reforma i una millora molt subs-
tancial del centre Meridiana. 

En tercer lloc, segueix, hi haurà un centre residen-
cial nou, com marca el Pla d’atenció a persones sen-
se sostre, que ara per ara encara està pendent 
d’ubicació, i en quart lloc, un increment al llarg del 
2009 de 80 places més en els serveis d’alimentació 
social a la ciutat. 

En cinquè lloc, conclou, i creu que això és el més 
important, perquè és el que va més en la línia de la 
proposició que fa CiU, el compromís, primer, de do-
blar les places d’habitatges d’inclusió –de les 100 
places avui disponibles en els 25 habitatges es pas-
sarà a 200 places en 50 habitatges d’inclusió–, i, 
després, en el marc del que serà el nou Pla 
d’habitatge de l’Ajuntament de Barcelona, generar 
dues tipologies noves d’habitatge: uns per a perso-
nes o famílies econòmicament vulnerables i d’altres 
per fer front a situacions d’urgència social, que en-
guany ja estan funcionant al districte de Ciutat Vella, 
però que es pretén que s’estenguin al conjunt de 
districtes de la ciutat. 

Per tant, conclou, finalment hi haurà les places de 
primera acollida i de detecció precoç, que avui estan 
en marxa; incrementaran el conjunt de centres 
d’atenció integral vinculats a centres de dia i a ser-
veis d’alimentació, doblaran les places d’habitatge 
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d’inclusió i posaran en marxa una doble tipologia 
d’habitatges orientats a persones en situació de po-
bresa relativa i per fer front a situacions de risc de 
desnonament, és a dir, d’urgència social. 

Pensa que amb tots aquests elements culminaran 
un model que s’està treballant conjuntament amb les 
entitats de la ciutat. 

La Sra. Fandos agraeix el suport de tots els grups 
municipals a la iniciativa que avui han presentat. 
Com deia el Sr. Gomà, insisteix, tots els equipa-
ments i tots els serveis que es donen són molt impor-
tants, però destaca que aquests habitatges d’inclusió 
han de permetre que gent molt vulnerable pugui re-
alment quedar normalitzada i inclosa. Opina que no 
és un tema menor, és important la urgència, però 
també ho són els habitatges d’inclusió, i creu que 
estaria bé que d’aquí uns anys Barcelona sigui un 
model en la construcció d’aquesta mena habitatges. 

Aprofitant que el Sr. Gomà ha tret el tema, comen-
ta que alguns professionals es queixen que a l’hora 
de dissenyar aquests centres no es compta amb ells 
i aleshores, després, es troben amb una sèrie de 
mancances que els dificulta l’acció que han de dur a 
terme. Per exemple, assenyala que de vegades hi ha 
persones amb problemes de mobilitat que han 
d’accedir a una llitera superior o desplaçar-se per 
sales excessivament grans. Demana que deixin 
col·laborar aquests grans professionals en el disseny 
dels centres per evitar que centres nous, com el 
d’Horta, presentin mancances de cara a les necessi-
tats reals. 

També aprofita per dir-li a la Sra. Capella que és 
difícil dir que això no costarà res més, perquè estan 
parlant d’una mena d’habitatge fins ara inexistent. 
Creu que l’important no és saber si això costarà més 
o menys diners, sinó copsar la necessitat. Diu que 
això ho sap millor el Sr. Gomà que ella, però és evi-
dent que les altres places encara són necessàries, 
perquè veient les dades que es van facilitar l’altre 
dia, que diuen que només el 50% de les persones 
sense sostre estan allotjades en recursos assisten-
cials, es dedueix que resta un 50% sense allotja-
ment –i admet que potser alguns tampoc hi volen 
anar… En definitiva, creu que no és el moment de dir 
que "si es fa això, cal deixar de crear les altres pla-
ces", malgrat que potser a la llarga calgui fer-ho. 

Pensa que és un recurs que probablement costarà 
més diners, i dedueix que quan el Sr. Gomà hi dóna 
suport és perquè entén que és una aposta que exi-
geix una inversió (que no tenen comptabilitzada). 
Probablement, diu, això estalviarà altres places, però 
d’entrada segurament no al 100%, i, per tant, creu 
que cal seguir fent el que s’està fent a nivell provisio-
nal i crear aquests nous equipaments. 

La Sra. Capella respon que quan feia la matisació 
que potser cal reorientar el que s’ha de fer i veure si 
el pla que es va aprovar ja preveia 200 places noves 
d’habitatge d’inclusió. Diu que cal vigilar, perquè això 
sovint és un pou sense fons, que treu o detreu apro-
visionaments d’altres coses on l’acció és immediata i 
té una resolució immediata d’un problema. El que 
s’ha de fer és dimensionar bé el problema que es vol 

solucionar i comprovar si realment amb els mitjans 
actuals és possible abordar-ho. 

Recorda que el problema dels sense sostre no és 
únicament que no tinguin on anar a dormir, sinó que 
és un problema d’abordatge, sovint psicològic, psi-
quiàtric, que va més enllà d’orientar el seu projecte 
de vida: freqüentment és més un problema mèdic 
que laboral o de refer la seva vida. Com que no dis-
posen, afegeix, de recursos il·limitats per abordar 
tots els problemes que suscita la societat, prefereix 
destinar recursos a unes altres qüestions –com 
l’atenció a la infància o a l’adolescència, per exem-
ple– que al pou sense fons dels sense sostre. 

És conscient, afirma, que en algun moment es 
desviarà alguna partida econòmica, però potser no 
cal anar fent equipaments, potser n’hi hagi prou amb 
repensar els equipaments que s’havien plantejat; 
com el Sr. Gomà, pensa que amb aquestes 200 pla-
ces d’habitatge d’inclusió ja es podrien incorporar o 
es podria abordar la qüestió des d’aquest punt de 
vista. Tot i això, diu que hi votarà a favor. 

El Sr. Gomà no nega que generar nous habitatges 
d’inclusió té un cost, però també diu que és evident 
que el ritme de creixement que ha tingut aquest pro-
grama aquests anys no el tindrà els propers anys, 
perquè el gruix de la creació d’equipaments ja s’ha 
fet: s’ha passat de 4 a 11, i d’aquí al 2011 hi haurà 
12 equipaments, tots ells reubicats i millorats. Ara bé, 
afegeix, és evident que hi haurà els increments deri-
vats dels equips de suport educatiu en els habitatges 
d’inclusió i els acords als que s’arribi amb el Patronat 
i amb Adigsa per tal d’incorporar nous habitatges a la 
xarxa d’atenció. 

Pel que fa a si l’estudi que es va presentar l’altre 
dia confirma o no les dades que tenien sobre perso-
nes que dormen al carrer, admet que les previsions 
eren bastant ajustades: l’estudi diu que la nit del 12 
de març a Barcelona dormien 634 persones al carrer, 
una xifra que els educadors del servei d’atenció mu-
nicipal, havien donat de manera bastant sistemàtica 
durant els últims mesos. Comenta que a aquestes 
634 persones cal afegir-hi també les que no són 
estrictament persones sense sostre, però que en 
canvi estan dormint als assentaments de població 
itinerant que hi ha a la ciutat, que aleshores eren unes 
dues-centes persones més. Destaca que aquella nit el 
sistema acollia a més de mil persones sense un habi-
tatge propi, però no sense sostre, perquè eren ate-
sos als equipaments municipals o de la xarxa. 

Quant a la qualitat dels equipaments, reconeix que 
problemes puntuals n’hi poden haver, però creu que, 
com a ciutat, han d’estar satisfets de la qualitat dels 
equipaments que s’han anat generant, sobretot els 
nous, i també del repte de millorar els que no són tan 
nous. Creu que el Centre d’Acolliment d’Horta o el 
Centre de Dia Font Honrada, per posar dos exem-
ples d’equipaments nous, són de gran qualitat, estan 
a la franja alta del conjunt dels equipaments socials 
de la ciutat. 

Opina que és molt important que els equipaments 
siguin "provisionals", és a dir, que una persona sen-
se sostre recuperi l’autonomia personal i els vincles, i 
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no cronifiqui la seva perspectiva final en un recurs 
municipal; per tant, més que de "provisionalitat" par-
laria de "fases en l’itinerari": una fase de baixa exi-
gència de primera acollida, una de caràcter integral i 
una fase pont cap a la plena autonomia, és a dir, que 
les persones sense sostre puguin fer aquest circuït i 
culminar-lo amb èxit. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Gomà expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, la 
Sra. Fandos expressa el vot favorable de CIU, la Sra. 
Martín expressa el vot favorable del PP i la Sra. Ca-
pella expressa el vot favorable d’ERC. S’aprova. 

Del Grup Municipal PP: 
5. 1. S’estableixi, des de l’Institut Municipal de 

Persones amb Discapacitats, un programa d’actuació 
que comprengui totes les actuacions necessàries per 
orientar i ajudar a les persones afectades per pro-
blemes de salut mental, especialment en la seva 
incorporació a la vida quotidiana en les fases de 
superació de crisis puntuals, i que comprengui entre 
d’altres: - L’elaboració d’una guia de recollida dels 
serveis que ofereix l’IMD pel col·lectiu de salut men-
tal. - L’elaboració d’una guia d’informació on es recu-
llin els drets d’aquest col·lectiu i els passos a segui si 
fa falta fer un acompanyament. - Establir la coordina-
ció necessària entre l’IMD i el CESMA per tal de 
millorar els serveis que necessiten aquestes perso-
nes. - Crear una Comissió de seguiment del Pla 
d’Habitatge de Salut Mental i Discapacitat Psíquica. 
- Donar el suport necessari a través de l’EAL per fer 
efectiva la integració laboral del col·lectiu i evitar la 
discriminació. - Impulsar actuacions adreçades a 
disminuir l’estigma social que pateix el col·lectiu. 2. 
Elaborar en el marc del Consorci Sanitari de Barce-
lona, un pla d’actuació per accelerar el desplegament 
del Pla Director de Salut Mental i Addicions a la ciu-
tat de Barcelona. 

La Sra. Martín creu que l’augment de les patologi-
es mentals de la població és evident, les xifres ho 
demostren. Diu que a Barcelona, i segons dades del 
mateix Departament d’Acció Social i Ciutadania, l’any 
2007 hi havia 20.343 persones amb certificat de dis-
capacitat per trastorn mental, que és un 19% del total 
de persones amb certificat de discapacitat. Però, 
afegeix, aquesta no és una xifra absoluta, perquè, a 
més, els consultoris dels centres de salut mental van 
rebre en el 2007 uns 51.000 pacients, entre adults, 
joves i nens, amb un increment del 31% respecte a 
l’any anterior quant a persones en edat adulta. La 
tendència continua, i per tant aquests pacients poden 
incrementar, potencialment, el nombre de discapaci-
tats per trastorns mentals. 

El passat octubre, explica, es va celebrar el Dia 
Mundial de la Salut Mental, i des de les entitats de 
familiars de malalts mentals es va fer una crida per 
normalitzar la situació de les persones amb trastorns 
mentals: van fer una sèrie de reivindicacions recla-
mant l’atenció de tots, fins i tot de les administraci-
ons, tant autonòmiques com locals, principals res-
ponsables de dur a terme polítiques a favor d’aquells 
que més ho necessiten i, en aquest cas, d’aquells 
que pateixen aquests trastorns. 

Aquestes persones, continua, des de la seva dife-
rència, necessiten un projecte de vida autònom que 
els permeti prendre les seves pròpies decisions 
personals, no poden romandre excloses. La salut 
mental, assevera, ha de ser una prioritat per a les 
administracions responsables, que han d’impulsar 
actuacions adreçades a disminuir, també, l’estigma 
social que pateixen i fomentar la seva ocupació amb 
llocs de treball adients. Es fa, conclou, necessari 
millorar el sistema de comunicació i d’informació, així 
com la coordinació entre els centres de salut, els 
centres d’atenció per a persones amb trastorns men-
tals i el mateix Institut Municipal de Persones amb 
Discapacitat, de forma que un cop superades les 
crisis puntuals que pateixen rebin l’orientació neces-
sària per incorporar-se de nou a la seva activitat 
habitual. 

A la pràctica, aclareix, quan algú que pateix un 
trastorn mental per una crisi puntual està ingressat 
en qualsevol centre de salut, en sortir se sent desori-
entat i necessita, d’entrada, una sèrie d’informacions 
que l’adrecin cap on ha d’anar i passar un procés 
que potser, en determinats moments, requereixi de 
suport, d’acompanyament, etc., fins que elles matei-
xes per si soles tornin a incorporar-se a la vida quoti-
diana. 

És per totes aquestes raons i pels problemes que 
pateixen aquestes persones, argumenta, que des del 
PP han presentat aquesta proposta d’acord per a la 
seva aprovació, tot i que l’equip de govern els ha 
presentat una transaccional, que acceptaran malgrat 
que haurien preferit que s’especifiquessin tots els 
punts que figuren a la seva proposta, que són priori-
taris; entenen que s’han iniciat ja, des del Departa-
ment –segons la informació que tenen–, una sèrie 
d’estudis rigorosos que permetran després executar 
el programa adequat. Esperen, manifesta, que la 
data que figura a la transaccional no sigui una data 
límit, atès que ja s’han iniciat aquests estudis i no cal 
exhaurir els terminis, i esperen, pel bé del col·lectiu, 
molt mancat d’aquest suport, que el Departament 
tingui a bé accelerar aquests estudis i els conse-
güents programes. 

El Sr. Mulleras pregunta a tots els grups polítics si 
tenen el text transaccionat, repartit a l’inici de la Co-
missió. 

El Sr. Puigdollers diu que votarà a favor de la pro-
posta transaccionada i recorda que fa tot just un 
mes, a iniciativa de la Sra. Homs, es va aprovar tam-
bé un tema relacionat amb els familiars de les perso-
nes amb malalties mentals; la iniciativa que avui 
presentava el Grup Popular parlava inicialment de fer 
un programa d’actuació, i ara s’aprovarà fer un estu-
di. Li sembla bé que el motiu de passar d’aprovar un 
programa d’actuació a fer un estudi sigui que tant el 
govern municipal, la ciutat de Barcelona, els regidors 
de CiU, etc. tinguin un desconeixement sobre el te-
ma, però en tot cas reclama que, a més de l’estudi, 
s’actuï, no fos cas que de tant fer estudis s’acabi 
sense dur a terme les actuacions. 

Si bé quant al tema sanitari, enguany hi ha en 
marxa un pla que pensa que solucionarà força co-
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ses, afirma que a la ciutat de Barcelona, pel que fa al 
col·lectiu de persones amb malalties mentals i des 
del punt de vista dels serveis socials, existeix un 
gran buit. 

La Sra. Capella manifesta que amb aquesta nova 
redacció ERC donarà suport a la proposició del PP, 
perquè ara sí que entenen que ve a cobrir les man-
cances existents; que estan d’acord amb la necessi-
tat d’elaborar aquest estudi, i comenta que la propo-
sició a la qual feia al·lusió el Sr. Puigdollers no té res 
a veure amb el que estan tractant avui, no té res a 
veure amb l’Institut Municipal de Persones amb Dis-
capacitat, sinó que té relació amb els serveis 
d’atenció domiciliària i amb els serveis d’urgència. En 
aquesta Comissió, insisteix, no s’ha aprovat cap 
proposició relativa al que avui estan aprovant, ni cap 
proposició que es contradigui amb aquesta proposi-
ció. 

El Sr. Gomà manifesta que també hi donaran su-
port com a govern, i agraeix a la Sra. Martin l’esforç 
que a partir del redactat inicial ha fet al llarg del dia 
d’avui i d’ahir per a posar-se d’acord i traduir-ho en el 
text que avui porten a aprovació. 

Diu que efectivament des del punt de vista muni-
cipal, i fins i tot nacional, existeix un dèficit històric 
pel que fa al col·lectiu de persones amb problemes 
de salut mental quant al seu tractament a la xarxa 
social. Confirma que és un col·lectiu que durant 
molts anys no ha estat prioritari d’atenció i, per tant, 
creu que és molt important que totes les forces polí-
tiques avui el situïn com a tal, i afegeix que en 
l’itinerari de l’Institut Municipal de Persones amb 
Discapacitat, un dels punts d’inflexió en aquest man-
dat –entre d’altres com són l’accessibilitat comunica-
tiva o l’habitatge–, és el de les persones amb malal-
tia mental. 

Aclareix que això no vol dir que no s’estiguin fent 
coses molt rellevants per a aquest col·lectiu, i desta-
ca que la Generalitat acaba d’editar la Guia de ser-
veis per a persones amb malaltia mental de Catalu-
nya; que en el bcn.cat existeix una guia de recursos 
per a persones amb discapacitat on hi ha tot un apar-
tat de recursos per a persones amb trastorns men-
tals; que des del mateix IMD l’any passat es va aten-
dre 698 persones amb malaltia mental en el servei 
d’atenció al públic; que l’Equip d’Assessorament 
Laboral(EAL), va atendre 132 persones d’aquest 
col·lectiu; que en el conjunt del Pla d’equipaments 
s’està començant una experiència molt interessant 
de cessió de sòls urbans a entitats de persones amb 
malalties mentals –ja s’ha cedit un solar al districte 
de les Corts per fer-hi una llar-residència de 40 pla-
ces per a persones d’aquest col·lectiu i s’estan estu-
diant tres cessions noves–; el compromís de concer-
tació de places en quatre llars-residència de titularitat 
privada; o que en el nou Programa d’habitatge per a 
persones amb discapacitat estaran presents les ne-
cessitats de les persones amb malaltia mental a par-
tir, també, de l’estudi del greuge econòmic que es va 
fer fa un parell d’anys. 

Assenyala que tot i aquest seguit d’actuacions, en 
el Consell Rector de l’Institut han començat a parlar 

amb un representant de familiars i una representant 
de persones afectades, i ja han avançat molt envers 
quins seran els continguts, l’índex i les dimensions 
d’aquest estudi, que hauran d’elaborar al llarg del 
2009 i que espera estigui enllestit abans d’acabar 
l’any. Creu que l’estudi del greuge econòmic compa-
ratiu és un magnífic punt de referència en l’àmbit de 
les persones amb discapacitat i, com deien abans 
respecte de les persones sense sostre, confia que 
d’aquest estudi se’n derivi un conjunt de programes 
més travats i consistents que els que existeixen avui 
en l’àmbit social en aquest col·lectiu. 

La Sra. Martín agraeix a tots els grups, govern in-
clòs, evidentment, el seu suport. Admet que s’estan 
fent coses vers la salut mental, però també que en 
manquen moltíssimes, perquè és un col·lectiu greu-
ment afectat, i està convençuda que des de 
l’Ajuntament i des de l’Institut Municipal es poden fer 
moltes coses. Reconeix que ja s’ha començat a fer a 
través del Consell Rector i, precisament, amb 
l’objectiu d’accelerar els treballs i d’aconseguir resul-
tats el més aviat possible, i pel que es pot arribar a 
fer per aquest col·lectiu des de l’Institut, han presen-
tat la proposta. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Gomà expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, el 
Sr. Puigdollers expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Martín expressa el vot favorable del PP i la Sra. 
Capella expressa el vot favorable d’ERC. S’aprova 
amb el redactat següent: 

S’elabori des de l’Institut Municipal de Persones 
amb Discapacitat, un estudi sobre la situació de les 
necessitats de les persones afectades per problemes 
de salut mental, que serveixi de base per elaborar 
els programes i actuacions necessàries en relació a 
aquest col·lectiu, especialment en la seva incorpora-
ció a la vida quotidiana, tot i donant-los orientació i 
suport en l’àmbit de la informació, la inserció laboral, 
l’accés a l’habitatge i el conjunt de serveis per a 
l’autonomia personal que ofereix el propi Institut i el 
conjunt de la xarxa de serveis socials. Aquest estudi 
s’haurà d’elaborar al llarg de l’any 2009. 

Del Grup Municipal ERC: 
6. La Comissió d’Acció Social i Ciutadania acorda 

l’elaboració, en el marc del foment i la promoció dels 
drets emergents, d’una campanya informativa per 
donar a conèixer a la ciutadania el Document de 
Voluntats Anticipades, també conegut com a testa-
ment vital. 

La Sra. Capella informa que aquest document es-
tà regulat per la Llei 2/2000, de 29 de desembre, del 
Parlament de Catalunya sobre els drets d’informació 
concernents a la salut i l’autonomia del pacient; des-
envolupat també pel Decret 175/2002, de 25 de juny, 
del Govern de la Generalitat, i regulat, òbviament, en 
l’article 20 de l’Estatut de Catalunya del 2006. 

Recorda que ja van formular aquesta petició mit-
jançant un prec on demanaven que el Govern iniciés, 
fomentés i promocionés els drets emergents amb 
una campanya informativa per donar a conèixer a la 
ciutadania el document de voluntats anticipades. 
Aleshores, manifesta, la resposta fou que, previ pro-
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cés participatiu, seria recollit al PAM, i així ha estat, i, 
per això, creuen que un any després, transcorregut 
el temps des de la aprovació de la Llei en el Parla-
ment, fins i tot reconeguda en el mateix Estatut 
d’autonomia, ja ha arribat l’hora de desenvolupar la 
informació perquè la ciutadania sàpiga com ha de 
regular els tractaments per a les malalties i com vol 
que sigui el final dels seus dies, tot entenent que són 
drets de caràcter emergent, que segurament no hau-
ran de ser incorporats en la futura redacció de la 
Carta de drets i deures de la ciutadania. 

El Sr. Puigdollers manifesta que, atès que CiU vol 
que els ciutadans coneguin perfectament la legislació 
catalana, votaran a favor d’aquesta proposta d’acord 
que planteja donar a conèixer una llei aprovada pel 
Parlament de Catalunya. 

La Sra. Esteller recorda que el seu grup va votar a 
favor de la Llei del Parlament de Catalunya entre 
d’altres coses perquè pensen que és fonamental que 
la gent conegui els seus drets i, naturalment, els 
drets del pacient. Diu que creuen que s’ha d’estar 
informat, però no que el vehicle per fer-ho sigui una 
campanya informativa: cal tenir en compte el tracta-
ment que s’ha de donar a totes aquestes matèries 
atès que, en funció de l’enfocament que se’n doni, 
pot conduir a confusions. 

Assenyala que tothom sap que hi ha matisos que 
diferencien el document de voluntats anticipades i el 
testament vital i, per tant, l’assimilació que es fa en 
aquest text no li sembla correcta, i, a més, el docu-
ment de voluntats anticipades té uns límits, recollits 
en la mateixa Llei, com ara les pràctiques clíniques, 
l’ordenament jurídic, etc., mentre que el testament 
vital va molt més enllà: aquesta confusió, en funció 
de com es dugui a terme la campanya, podria caure 
en un tractament inadequat. 

Creu que la manera de fer-ho hauria de ser infor-
mant a través dels centres hospitalaris, les àrees 
d’atenció primària, etc.; és així com el pacient ha de 
conèixer veritablement quins són els seus drets per 
tal de poder decidir en aquell moment quin és el trac-
tament i de quina manera pot donar o no el seu con-
sentiment. 

Conclou dient que no és una qüestió de fons, sinó 
de matisos, i també sobre la manera com s’ha de fer, 
i en aquest cas no està d’acord en realitzar una 
campanya informativa. 

El Sr. Mestre manifesta que el seu grup té una po-
sició favorable tant pel que fa a l’exposició de motius 
com pel que fa a la proposta concreta d’ERC. De fet, 
afegeix, des de la Regidoria de Drets Civils ja estan 
treballant-hi des de fa mesos i ho fan precisament 
amb l’entitat que hi té una major rellevància en 
aquests temes, que és l’Associació pel Dret a Morir 
Dignament: estem treballant tant en el que és el su-
port d’activitats pròpies de l’associació com d’ac-
tivitats que s’impulsen conjuntament. 

A part d’això, explica, hi ha algunes iniciatives 
pròpies de la Regidoria; en concret, amb l’Associació 
pel Dret a Morir Dignament van acordar, el 18 de 
gener d’aquest any, la realització d’un projecte comú 
per al 2009, coincidint amb el 25è aniversari de la 

creació d’aquesta associació, que gira al voltant de 
dos eixos bàsics: un primer, que entra en relació 
directa amb la proposició d’ERC, que és la realització 
d’una campanya ciutadana sobre el dret morir dig-
nament, centrada a donar a conèixer el testament 
vital, i un segon, que són unes jornades divulgatives 
sobre el mateix. 

Enguany, el 2008, diu que des de la Regidoria de 
Drets Civils ja estan subvencionant una campanya 
divulgativa sobre el dret a la mort digna impulsada 
per l’Associació i estan també treballant conjunta-
ment amb l’Associació la celebració de les Terceres 
Jornades pel Dret a Morir Dignament, que se cele-
braran a Barcelona els dies 5 i 6 de novembre de 
2009. 

I, enguany, conclou, com a Regidoria també estan 
preparant –juntament amb l’Associació de Lectura 
Fàcil, una associació amb qui també estan treballant 
intensament des de fa uns mesos – un document 
divulgatiu, de fàcil lectura, que pugui ser comprès per 
tots els ciutadans i ciutadanes, independentment 
dels seus nivells d’estudis o coneixement de l’idioma, 
sobre els drets dels malalts i el testament vital. Expli-
ca que està previst enllestir-lo el primer trimestre del 
2009. 

 
La Sra. Capella mostra el seu agraïment als grups 

municipals que han donat suport a la proposta i mati-
sa les afirmacions de la Sra. Esteller. Assevera que 
res més lluny de la realitat, des d’ERC, que voler 
vulnerar o anar més enllà del que la norma diu, tant 
l’Estatut com la Llei del Parlament de Catalunya. En 
tot cas, creu que correspon a la Regidoria de Drets 
Civils donar a conèixer els drets de les persones i, en 
aquest cas, fomentar el coneixement de manera que 
els ciutadans puguin exercir aquests drets amb totes 
les garanties i amb plena llibertat, atès que única-
ment es poden exercir quan es coneixen plenament i 
en tota la seva dimensió. Del contrari, afirma, no 
tindria sentit tenir una Regidoria de Drets Civils que 
no dugués a terme aquestes campanyes 
d’informació, de coneixement, ni fes arribar a tota la 
ciutadania quins són els seus drets, com els pot 
exercir i quina finalitat es persegueix amb l’exercici 
del mateixos. 

El Sr. Puigdollers, arran de la informació que ha 
donat el Sr. Mestre, proposa al govern municipal que 
en tota aquesta mena de campanyes es tingui en 
compte el Col·legi de Metges, que s’incorporin als 
seus treballs i a les seves accions el seu assessora-
ment. 

La Sra. Esteller diu que en cap cas insinua que 
ERC vagi més enllà del que és la normativa vigent, 
però sí que el testament vital implica unes connota-
cions que no recull el que es va aprovar al Parlament 
en la llei respecte el que és el document de voluntats 
anticipades; són coses diferents i unir-les en aquesta 
proposta pot generar confusió. I reitera que en funció 
de com es tracti o s’emeti aquesta informació pot 
donar lloc a ambigüitats i a confusions, i en aquest 
cas creu que el millor vehicle a l’hora de fer-ho són 
els centres sanitaris, a través del personal correspo-
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nent. Manifesta que per aquest motiu el seu grup no 
li dona suport. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, el 
Sr. Puigdollers expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Esteller expressa el vot contrari del PP i la Sra. 
Capella expressa el vot favorable d’ERC. S’aprova. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal CIU: 
7. Establir els mecanismes necessaris per tal de 

donar una atenció adient a les persones que presen-
tin alguna discapacitat o trastorn, com l’autisme, que 
prenguin part del programa "Aprèn a nedar". 

La Sra. Homs formula el prec entenent que la vo-
luntat, és oferir les mateixes activitats per a tothom, 
per a qualsevol persona, independentment de la 
seva edat, o condició. 

El Sr. Gomà comparteix la idea que qualsevol per-
sona, i, per tant, qualsevol persona amb discapacitat, 
s’ha de poder integrar en una activitat de caràcter 
esportiu o socioeducatiu en igualtat de condicions 
que els altres. Creu que això ja està plenament con-
solidat, per exemple, en l’oferta d’activitats d’estiu, on 
qualsevol infant amb discapacitat pot tenir un monitor 
de suport quan calgui en tants torns com activitats 
realitzi al llarg de l’estiu.  

I, en el cas de l’"Aprèn a nedar", explica que en 
algun cas en el qual això no estava previst s’ha pres 
la solució d’assumir, per part de Barcelona Esports o 
del centre municipal esportiu, el cost del monitor de 
suport d’aquell infant, de tal manera que pugui rea-
litzar la seva activitat. Afegeix que l’Institut Barcelo-
na Esports està treballant, a hores d’ara, amb els 
serveis territorials del Departament d’Educació per 
consolidar el perfil de la persona vetlladora dels 
infants amb discapacitats perquè puguin realitzar 
activitats esportives amb plena normalitat, i que 
també des de l’Institut Barcelona Esports s’ha ela-
borat el programa "Per un esport sense barreres", 
que, precisament, es presentarà demà a la tarda a 
la Comissió Executiva de l’Institut Municipal de Per-
sones amb Discapacitat, la intenció del qual és, pre-
cisament, avançar en el conjunt de situacions que 
planteja aquest prec. 

La Sra. Homs entén que, aleshores, el monitor de 
reforç per aquelles persones o nens que el necessitin 
per poder dur a terme una activitat va a càrrec de 
l’organisme municipal. Assevera que no és així, 
atès que al complex municipal de Can Felipa un 
nen autista s’hi volia apuntar i li van dir que portés  
ell –pagat per la seva família– un monitor de suport 
per poder realitzar l’activitat; i l’any passat, al Zoo de 
Barcelona, a una persona discapacitada que volia 
assistir al casal d’estiu, tot i el seu elevat preu, també 
li van requerir un monitoratge addicional a costa de 
la seva butxaca. Opina que això no té res a veure 
amb la informació que el Sr Gomà acaba de donar. 

El Sr. Gomà li confirma que el cost d’aquest moni-
toratge serà assumit pel centre esportiu municipal o 
per l’Institut Barcelona Esports, i que, en el cas de 
les activitats d’estiu, això està ja estructuralment 
resolt. 

Es dóna per tractat. 
Del Grup Municipal PP: 
8. Instar al Consorci Sanitari de Barcelona a posar 

en marxa una prova pilot per instal·lar en les sales 
d’urgències d’un hospital de la ciutat i en els Centres 
d’Atenció Primària Continuada i els Centres d’Aten-
ció Primària d’Urgència del seu àmbit territorial, unes 
pantalles d’informació a temps real indicant els 
temps d’espera en les urgències de cadascun 
d’aquests centres, per tal d’informar i conscienciar a 
la ciutadania de l’existència d’altres centres d’atenció 
a les urgències a la ciutat. 

La Sra. Esteller formula el prec. Diu que atès que 
amb la grip, normalment es col·lapsen els centres 
hospitalaris –alguns ja han notat un increment quant 
a l’assistència–, molta gent va directament a l’hos-
pital perquè creu que és on millor l’atendran, i no 
coneix –o no hi té prou confiança– el centre d’atenció 
primària (CAP), o ignora quins estan oberts o el 
temps de resolució en ells. Explica que a d’altres 
ciutats, com a mesura dissuasòria, han instal·lat 
unes pantalles que indiquen el temps d’espera real 
dels centres oberts més pròxims, i molta gent, abans 
de romandre esperant tres, quatre o cinc hores a 
l’hospital s’adreça a altres centres. 

La Sra. Ribas esta d’acord amb la necessitat de 
descongestionar les urgències hospitalàries i fomen-
tar la utilització responsable dels diferents equipa-
ments sanitaris; el que, sincerament, no té tan clar és 
que això es pugui aconseguir amb la instal·lació 
d’aquestes pantalles on, en temps real, s’indica el 
temps d’espera de les urgències a l’hospital i dels 
centres de la seva àrea d’influència. 

Enguany, explica, a la ciutat de Barcelona s’està 
implantant un nou model d’atenció a les urgències i a 
les emergències que consisteix en un sistema de 
triatge únic i en l’aplicació de cinc nivells d’urgències 
a tots els centres de la ciutat. Això, diu, s’ha de fer en 
base als plans territorials d’urgències que s’han 
d’aplicar a cadascun dels quatre territoris en què 
està dividida la ciutat. Tal com ara està instal·lat, 
especifica, el sistema de triatge té tres nivells: el més 
lleu –l’ambulatori– i el més greu, el de risc vital. El 
Consorci Sanitari de Barcelona, explica, està en fase 
d’implantar aquest nou model, que en diuen "andor-
rà", en el qual els nivells passen a ser-ne cinc en lloc 
de tres i on el primer passa a ser el més greu i el 
cinquè, el més lleu. Un cop aquest sistema estigui 
implantat a tots els centres sanitaris de la ciutat, ha 
de permetre una millor catalogació dels pacients i, 
per tant, una millor i més ràpida atenció als pacients 
més greus; un cop tothom segueixi els mateixos 
paràmetres i faci servir el mateix sistema de triatge, 
s’aconseguirà que si una persona triada en un centre 
ha de canviar de centre per qualsevol motiu, aquell 
triatge servirà i no caldrà tornar a començar el procés 
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des de zero i, sigui on sigui que l’atenguin, obtindrà 
sempre la millor assistència possible. 

Entén que el prec es refereix especialment al nou 
nivell cinc, al més lleu, perquè, està clar que en el 
cas de risc vital el temps d’espera és zero, i afegeix 
que Barcelona té implantats ja els sis codis 
d’emergència que fa que, en cas de risc vital, sigui 
quina sigui la porta d’entrada, el pacient rebi de se-
guida l’assistència necessària. Enguany aquest nou 
sistema, afirma, és una realitat en forma 
d’experiència pilot –que està donant tan bon resultat 
que es preveu estendre’l a la resta d’àrees de la 
ciutat de Barcelona– entre el SEM, l’Hospital Clínic i 
el CUAP Manso, que acaben implicant també els 
hospitals Plató i del Sagrat Cor, tots ells de l’àrea 
d’influència de l’Hospital Clínic, de manera que les 
persones que atenen les urgències, per exemple, en 
el CUAP Manso i el Clínic són compartides; per tant, 
el nivell de formació i de treball és conjunt, el sistema 
de triatge també, i en funció de les urgències, això es 
deriva a un centre o un altre. 

Tanmateix, admet, fins que aquest nou model 
d’atenció a les urgències amb base territorial no esti-
gui definitivament implantat serà molt difícil dur a 
terme aquest format de la pantalla que suggereix el 
prec: primer, perquè els criteris de triatge, enguany, 
varien –poc, però poden fer-ho– d’un centre a un 
altre i, a més, el canvi de centre implica sempre rei-
niciar tot el procés i començar de zero. A més, afe-
geix, per poder mantenir durant i després l’atenció 
urgent correcta –i, per tant, el seguiment correcte– 
s’ha de donar dins d’aquestes unitats territorials, i ara 
per ara només està implementat en l’àrea del Clínic: 
enguany això només es podria fer a la zona 
d’influència de l’Hospital Clínic, perquè si no, després 
no s’asseguraria la correcta relació entre el metge 
d’atenció primària, el d’urgència o l’especialista que 
l’hagués visitat, i també perquè atès que els diferents 
graus d’urgència comporten també prioritats en 
l’atenció –el temps d’espera pot variar en qüestió de 
minuts–, podria passar que algú que és desplaçat o 
que decideix voluntàriament desplaçar-se a un altre 
centre, durant aquest temps de desplaçament els 
temps d’espera hagin variat i puguin invalidar el mo-
tiu del desplaçament o l’avantatge que aquest li su-
posava. 

En tot cas, creu que cal incrementar la informació i 
la conscienciació ciutadana envers aquests nous 
recursos sanitaris, pensats precisament per descon-
gestionar les urgències hospitalàries i perquè els 
casos que no ho necessitin no arribin fins aquest 
nivell, i així, poder optimitzar les instal·lacions de què 
es disposa. Creu que l’Ajuntament de Barcelona ha 
d’instar el Consorci Sanitari de Barcelona –i en això 
s’està treballant– a intensificar les campanyes 
d’informació específiques als usuaris, que obligatòri-
ament han d’explicar aquesta estreta vinculació entre 
els CUAP i els hospitals dels quals depenen, de ma-
nera que es visualitzi com una atenció continuada i 
indiferent en un lloc o en un altre; especificar els 
nous recursos disponibles a les campanyes més 
generalistes, com és en el cas del PIUC, que sempre 

inclouen una relació de centres als quals acudir; 
repartir uns fulletons individualitzats per als diferents 
hospitals on s’indiqui al pacient els recursos alterna-
tius de què disposa; la informació a la ciutadania a 
través del metge de família, és a dir, a nivell del 
CAP.  

Conclou dient que, en funció del desplegament 
territorial i de les noves necessitats que sorgeixin, 
caldrà ser molt imaginatiu; que no poden descartar 
res, ni tan sols allò de la pantalla, malgrat que en-
guany és quelcom que no estan en condicions de 
poder implementar. 

La Sra. Esteller agraeix i valora molt l’explicació 
però ella demana quelcom molt més simple que tot 
això: que les persones que van als hospitals podent 
ser ateses en un CAP perquè la seva patologia no és 
greu sàpiguen quins centres oberts tenen a prop i 
sàpiguen que allà potser l’atendran de seguida per-
què no hi ha urgències, perquè no cal esperar i per-
què hi ha un equip de metges que poden atendre el 
seu problema. 

És una mesura d’un grau molt més baix, afirma: i 
no és tan complexa com el que planteja: una cosa és 
el que la Sra. Ribas diu i una altra les pantalles in-
formatives, que són una mesura per reforçar el que 
fins ara s’està fent. Assevera que la informació que 
reben els pacients és un fracàs, la gent desconfia 
dels CAP, ignora si està obert, si està pròxim o no i, 
per això, se’n va a l’hospital, perquè allà li fan totes 
les proves; aquesta és la realitat, la capacitat resolu-
tiva de l’atenció primària és la que és, i les pantalles 
ajudarien a descongestionar els hospitals. 

Comenta que a València hi ha hospitals que ho 
estan fent i el balanç és molt positiu, perquè hi ha 
gent que va a l’hospital, descobreix que hi ha un 
centre a prop i aleshores se’n va cap allà i ho proven. 
Proposa fer una prova pilot, no implantar-ho a tots 
els hospitals. 

La Sra. Ribas diu que tot el que li explicava era 
per dir que enguany, tal com està la situació a la 
ciutat de Barcelona, una pantalla d’aquestes podria 
fer molt maco, però la seva utilitat seria molt poca, 
perquè els criteris de triatge són diferents. La panta-
lla, insisteix, no és operativa perquè a un lloc atenen 
un tipus d’urgències i a d’altres d’una altra mena, a 
un lloc les valoren d’una manera i un altre d’una al-
tra, etc. I no es tracta ara de començar bellugar paci-
ents amunt i avall buscant el menor temps d’espera, 
quan, a més, un cop allà, aquest temps es pot haver 
modificat. Admet que cal informar la gent, però no a 
través d’una pantalla informativa, que pot estar molt 
bé en un futur, però que enguany seria inútil i podria 
estar, fins i tot, donant una informació no del tot ve-
raç. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
9. Quin és el capteniment del govern municipal 

respecte els problemes d’inseguretat, agressions i 
actes incívics que es cometen contínuament pels 
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joves que són atesos al CRAE Vilana i al CASAT. El 
Bosc ambdós ubicats al carrer del Bosc i que patei-
xen els veïns del barri del peu del Funicular i Vallvi-
drera, quines mesures i actuacions pensa prendre 
per a la resolució d’aquests problemes i quin calen-
dari ha fixat per executar-les. 

El Sr. Puigdollers creu que la gestió del dos cen-
tres, de titularitat de la Generalitat de Catalunya, que 
tracten menors i adolescents, no és prou eficaç atès 
que pertorben la vida dels veïns i veïnes. Pregunta al 
govern municipal què pensa fer al respecte i si és 
cert o no que hi ha hagut un canvi de gestió en amb-
dós centres; és a dir, són centres de la Generalitat 
que gestionen entitats o empreses per encàrrec de la 
Generalitat.  

El Sr. Gomà reconeix que són dos centres de 
DGAIA recentment transferits al Consorci de Serveis 
Socials. Explica que la perspectiva amb la qual estan 
treballant el Consorci de Serveis Socials, DGAIA i 
Ajuntament, des de l’Àrea i des del Districte, passa 
pel tancament definitiu de Vilana i pel tancament d’El 
Bosc en la seva modalitat actual i transformar-lo en 
un CRAE normalitzat de petites dimensions. Es trac-
ta, diu, que el conjunt de menors, infants i adoles-
cents, que avui s’estan atenent a Vilana i a El Bosc 
tinguin recursos alternatius a i fora de la ciutat de 
Barcelona, perquè en definitiva no es tracta només 
d’una reubicació, sinó d’un canvi de model. Creu que 
és el propi model el que ha provocat la crisi i, per 
tant, del que es tracta és que aquests menors siguin 
atesos amb recursos alternatius als que avui oferei-
xen Vilana i El Bosc, però de menor dimensió i de 
caràcter més integrat. 

Admet que el juny va haver-hi un canvi en l’entitat 
gestora del centre d’acolliment d’El Bosc, que és 
Mercè Fontanillas, una entitat amb molta tradició en 
el terreny de la gestió d’equipaments socials, que 
s’està treballant en la millora del projecte educatiu i 
en l’existència de més i millors activitats formatives, 
seguint una dinàmica de no concentració dels me-
nors als centres sinó en la distribució de diferents 
grups de menors que realitzen diferents activitats 
formatives i lúdiques en diferents espais a través 
d’un procés de millora de la gestió de totes les fran-
ges horàries i de tots els espais de l’equipament. 

Creu que el traspàs al Consorci a partir del juliol 
ha estat un factor positiu en la mesura en què ha 
generat una relació més fluïda i sistemàtica del Con-
sorci amb l’entitat gestora, i que ha obert la possibili-
tat de posar en relació el centre d’acolliment d’El 
Bosc, i Vilana, si és necessari, amb altres recursos 
que també han estat transferits al Consorci de Ser-
veis Socials, ja sigui d’infància o d’un altre sector. 
Per exemple, diu, hi ha un programa específic de 
tractament per a menors amb problemes de drogo-
dependència –que inhalen– que ja ha començat a 
acollir, en tractament, alguns dels infants o adoles-
cents que havien anat a Vilana i, sobretot, a El Bosc.  

Finalment, conclou, s’estan estudiant els perfils 
dels menors més problemàtics i de menys edat del 
conjunt dels que avui van a El Bosc, molts dels quals 
hi són en acolliment diürn i alhora estan fent 

l’acolliment residencial per tal de ser derivats a altres 
centres més adients al seu perfil. 

El Sr. Puigdollers pregunta quin calendari preveu 
el govern municipal per fer aquestes actuacions. 

El Sr. Gomà respon que aquesta decisió es pren 
en el marc del Consorci, conjuntament amb la 
DGAIA –que és la titular dels equipaments– i, per 
tant, el govern municipal no és el principal agent en 
la presa de decisions; tanmateix, afegeix, preveu que 
el model de tancament i de substitució estigui clar en 
els propers dies/setmanes, el que implicaria estar 
parlant, més o menys, del primer semestre del 2009, 
sobretot en el cas d’El Bosc; en el cas de Vilana és 
quelcom més complicat, perquè està vinculat a altres 
emplaçaments de CRAE que estan en el marc del 
Conveni d’equipaments. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal PP: 
10. Quin és el grau d’implantació en els col·legis 

públics de Barcelona del programa ciberaula "Que-
dem després de classe"? 

La Sra. Martín diu tenir coneixement que el no-
vembre del 2007 es va signar un conveni entre el 
departament del Sr. Gomà i l’Obra Social de "la Cai-
xa" per crear quatre equipaments que s’emmarquen 
en el programa "CiberCaixa quedem després de 
classe", adreçat a infants de 5 a 12 anys que no 
poden rebre, per part dels pares, l’atenció adequada 
per diferents motius, com poden ser dificultats per 
conciliar la vida familiar i laboral, o bé famílies 
d’entorns marginals o amb baixos recursos econò-
mics i necessitades de llargues jornades laborals, 
així com que enguany l’única CiberCaixa en funcio-
nament a Barcelona és la del barri del Bon Pastor, 
situada a l’escola Bernat de Boïl, inaugurada l’11 de 
juny d’aquest any i que acull una vintena de nens i 
nenes. 

Diu que fa la pregunta atès que malgrat que 
aquest conveni preveu la creació d’un total de quatre 
equipaments d’aquest tipus, ella només en sap d’un, 
el del Bon Pastor. 

El Sr. Gomà confirma que és un conveni plurianu-
al –de finals del 2007 fins al 31 de desembre de 
2011–, signat per l’Ajuntament i la Fundació "la Cai-
xa" el novembre del 2007, que preveu la posada en 
marxa de quatre equipaments, de ciberaula, en el 
programa "Quedem després de classe". Ha estat i és 
voluntat política del govern, afegeix, que la posada 
en marxa d’aquests equipaments es faci al llarg del 
2008 i del 2009, és a dir, els dos primers anys de 
vigència del conveni, de manera que fins i tot des-
prés es pugui plantejar la seva ampliació, atès que 
també hi havia predisposició per part de "la Caixa". 

Efectivament, continua, Bernat de Boïl, al Bon 
Pastor, està en funcionament, i ja tenen els espais 
identificats i en procés de condicionament, i, per tant, 
amb la perspectiva de disposar de la ciberaula en 
breu, als districtes de Nou Barris –Casal de Barri 
Casa Nostra– i de San Martí –Casal de Barri Mont-
seny. Pel que fa al quart espai, conclou, enguany 
encara no saben la seva ubicació i s’està treballant 
amb la taula de caps de serveis personals per veure 
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si finalment es pot ubicar en algun dels set districtes 
restants de la ciutat. 

La Sra. Martín pensa que atès el suport que se’ls 
pot donar a tots aquests nens i a aquestes famílies 
que ho necessiten s’ha de procurar no desaprofitar 
aquesta oportunitat, perquè, si no ho ha entès mala-
ment, per cada aula "la Caixa" aporta 90.000 € pel 
que és la infraestructura, i l’Ajuntament només ha de 
trobar la ubicació, i en tractar-se d’espais relativa-
ment petits, d’entre 40 i 60 m, això no ha de ser difí-
cil. Creu que l’esforç per trobar-los ben aviat és in-
significant si es compara amb la possibilitat d’ampliar 
el conveni, que permetrà incorporar i ajudar a moltes 
més famílies i a molts més nens. 

El Sr. Gomà comparteix l’opinió que aquest és un 
bon programa i es col·labora amb "la Caixa" per fer-
lo efectiu en els termes acordats. Explica, però, que 
no es tracta només que l’Ajuntament faciliti un espai: 
així com al Bon Pastor s’ha fet en el marc del Bernat 
de Boïl, que és una escola pública que té un grau de 
compromís elevadíssim amb el territori i que està 
funcionant molt bé, estan treballant també que les 
properes aules no siguin només en el marc d’escoles 
públiques, que també ho poden ser, sinó també en el 
marc de casals infantils i de barri en aquells barris on 
hi hagi una experiència de treball comunitari, de tal 
manera que l’ús del nou equipament no estigui limitat 
als infants del barri vinculats a l’escola, sinó al con-
junt dels nens que utilitzen els equipaments infantils 
o, fins i tot, els equipaments cívics del barri. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal ERC: 
11. Quina és la cobertura de l’atenció a persones 

sense sostre tant pel que fa a places com a serveis 
d’atenció? 

Es dóna per tractada.  
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup  
 
Del Grup Municipal ERC: 
12. Que s’informi de l’estat d’execució de la pro-

posició aprovada a la Comissió d’Acció Social i Ciu-
tadania en data 15 de juliol de 2008 amb el següent 
redactat: 1. Donar continuïtat a la Ruta dels Drets 
dels Infants, recollint les aportacions de les diferents 
entitats de Barcelona que treballen en aquest àmbit 
vinculant-la a les actuacions educatives de l’IMEB a 
través del seu Programa d’Activitats Escolars i molt 
especialment de l’Audiència Pública Infantil per edu-
cació primària que es tancarà amb el pregó de les 
Festes de Santa Eulàlia. 2. La realització d’un pro-
grama d’activitats participatives, en coordinació amb 
el Departament d’Acció Social i Ciutadania de la 
Generalitat de Catalunya, amb la màxima represen-
tació municipal i d’institucions vinculades a la protec-
ció dels Drets dels Infants, com ara l’UNICEF, per a 
commemorar el 20è Aniversari de la Convenció dels 
Drets dels Infants que se celebra al 2009. Aquest 
programa començarà el 20 de novembre de 2008 i 
finalitzarà el 20 de novembre de 2009. 

La Sra. Capella sap que algun dels aspectes de la 
proposició aprovada el 15 de juliol de 2008 ja s’han 

dut a terme i alguns formen part del programa prèvi-
ament ja iniciat, per exemple el cicle de cinema in-
fantil. Tot admetent que potser no sap navegar per la 
web de Drets Civils i que, per tant, hi ha informació a 
la qual no hi pot accedir, pregunta quin és l’estat de 
la qüestió i, d’haver-se iniciat, quin és el grau de 
col·laboració. 

El Sr. Mestre respon que des de la Regidoria de 
Drets Civils s’està intentant donar compliment a 
aquesta proposició aprovada el juliol passat, atenent 
a dos programes complementaris: tot allò que 
s’emmarca en el programa, com ha dit la Sra. Cape-
lla, de drets dels infants que impulsa la Regidoria, i 
un altre programa que fa referència a la difusió i 
sensibilització envers els drets humans, que també 
té un apartat específic en l’àmbit de la infància. En 
aquest sentit, informa de quatre actuacions que 
s’estan desenvolupant i que poden interessar a la 
Sra. Capella.  

La primera, a la que ella ja ha fet menció, és el 8è 
Cicle de Cinema Infantil i de Drets Humans, en el 
que hi participaran 2.320 nens i nenes de la ciutat. 
La segona, està a punt de publicar-se un llibre 
d’anàlisi sobre l’estat dels drets dels infants al món 
després dels quasi vint anys de la proclamació de la 
Convenció dels Drets dels Infants, una sèrie de tex-
tos redactats per experts vinculats a Nacions Unides 
que publica conjuntament la Regidoria de Drets Ci-
vils, la Comissió de la Infància de Justícia i Pau i 
l’Associació Diomira. La tercera, informa que el fins 
ara conegut com a Pregó de la Laia i tot el treball 
previ al mateix enguany tindrà un caràcter d’au-
diència pública infantil per a nens i nenes de 3r a 5è 
d’educació primària; té una mica com a referència el 
que és l’Audiència Pública de Joves de Barcelona. I, 
la quarta, explica que també en el marc de la cele-
bració del 60è aniversari de la Declaració Universal 
dels Drets Humans es fa una edició de fàcil lectura, 
també per a infants, de la mateixa. 

Dit això, comenta que l’acord que va prendre la 
Comissió el 15 de juliol d’aquest any va ser donar 
continuïtat a la Ruta dels Drets dels Infants i preparar 
un programa, com molt bé ha dit la regidora, per 
celebrar el 20è aniversari de la Convenció dels Drets 
dels Infants, que és el proper 20 de novembre de 
2009; com que estan en una fase inicial d’aquest 
treball, creu que pel gener o febrer del 2009 podran 
concretar tant com es donarà continuïtat a la Ruta 
dels Infants com especialment aquest programa per 
a la celebració del 20è aniversari de la Convenció 
dels Drets dels Infants, i aleshores es posaran en 
contacte amb el Departament d’Acció Social i Ciuta-
dania, com es va acordar a la proposició, per veure 
de preparar conjuntament aquesta celebració. 

Atès que aquest més de novembre ha coincidit 
també amb la celebració del 60è aniversari de la 
Declaració Universal dels Drets Humans, que és el 
dia 10 de desembre de 2008, admet que aquest final 
de novembre i principis de desembre s’han centrat 
en un seguit d’actes, activitats, exposicions vinculats 
a la Declaració, fet que segurament ha provocat que 
el que fa referència a l’altra celebració, que acaba el 
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20 de novembre de 2009, vagi amb un cert retard, 
malgrat hi estan treballant. 

La Sra. Capella, tot agraint al Sr. Mestre la infor-
mació que ha facilitat i la informació puntual de les 
quatre accions que s’estan duent a terme, en tot cas, 
enquadrades en la proposició que fou aprovada, 
recorda que la proposició era bastant concreta i va 
ser transaccionada amb el regidor de Drets Civils, i 
en ella es deia, sobretot en la segona part, que el 
programa començaria el 20 de novembre de 2008 i 
finalitzaria el 20 de novembre de 2009. És a dir, tor-
nen a anar endarrerits i, atès que el programa no 
començarà en els termes que es van pactar, opina 
que, si més no, ara no s’ha d’intentar tancar-lo a 
corre-cuita sinó donar-li la llargada i el temps opor-
tuns perquè realment compleixi unes finalitats que no 
eren altres que la commemoració del 20è aniversari, 
però també el que comporta de coneixement i res-
pecte als drets. 

El Sr. Mestre accepta la crítica que ha fet la Sra. 
Capella, i diu que almenys han procurat que en la 
celebració d’aquest 60è aniversari de la Declaració 
dels Drets Humans hi hagi activitats específicament 
adreçades als infants. Conclou dient que es com-
promet i garanteix que el 2009 serà l’any de la 
commemoració del 20è aniversari de la Convenció 
dels Drets dels Infants, i que atorgaran el merescut 
relleu a aquesta celebració abans del novembre del 
2009. 

Es dóna per tractada. 
 
 

VI) Mocions 
 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les quinze hores i quinze 
minuts.

 
 

 
 
 
 
 

Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació i Coneixement 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 18 de novem-
bre de 2008 i aprovada el dia 9 de desembre de 
2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el dia 18 de novembre de 2008, s’hi reuneix 
la Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació i 
Coneixement, sota la presidència de l’Im. Sr. Jordi 
Portabella i Calvete. Hi assisteixen les Imes. Sres. i 
els Ims. Srs.: Gemma Mumbrú i Moliné, Jordi W. 
Carnes i Ayats, Carmen Andrés i Añón, Monste Sán-
chez i Yuste, Gerard Ardanuy i Mata, Maite Fandos i 
Payà, Sònia Recasens i Alsina, Francina Vila i Valls, 
Emma Balseiro i Carreiras, Javier Mulleras i Vinzia, 
Imma Mayol i Beltran, assistits per la tècnica jurídica, 
Sra. Anna Martori i Salichs, qui actua per delegació 
del secretari general i certifica. 

També hi són presents els Srs.: Ricard Frigola i 
Pérez, gerent de Promoció Econòmica, Jordi Torra-
des i Aladrén, gerent de l’Institut Municipal de Mer-
cats de Barcelona. 

Excusen la seva absència les Imes. Sres.: Itziar 
González i Virós, Montserrat Ballarín i Espuña, Ánge-
les Esteller i Ruedas. 

S’obre la sessió a les setze hores i quaranta mi-
nuts. 

 
 

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior 
S’aprova. 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d’ofici 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
 
A la Comissió:  
1. Evolució de l’Economia de Barcelona. 
La Sra. Recasens proposa incloure en aquest punt 

de l’ordre del dia la compareixença sol·licitada pel 
seu Grup, que tracta del compliment de les mesures 
presentades en l’informe "Barcelona davant el canvi 
del cicle econòmic. Estratègia i mesures de futur". 

El Sr. Portabella hi està d’acord i manifesta que 
això fa que els grups puguin disposar d’una mica 
més de temps a l’hora d’expressar les seves posici-
ons en relació amb l’informe. Recorda al Sr. Frigola 
que disposa de quinze minuts per a l’exposició de 
l’informe i per a les rèpliques posteriors, segons un 
acord adoptat a la Junta de Portaveus sobre els 
temps d’intervenció. 

El Sr. Frigola manifesta que la seva intervenció 
respon al compromís de presentar un informe de 
seguiment de l’evolució de la situació econòmica a la 
ciutat de Barcelona cada tres mesos. Indica que 
aquest informe té dues parts diferenciades: l’anàlisi 
de la conjuntura econòmica i el seguiment de les 
mesures de gestió aprovades per la Comissió.  

Pel que fa a la conjuntura econòmica, explica les 
dades sobre l’evolució de l’ocupació, la contractació 
laboral i l’atur. 
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Es constata una disminució de l’1,8% en el nom-
bre de treballadors afiliats, tant assalariats com autò-
noms, a la ciutat de Barcelona, que manté 1.055.000 
treballadors. Aquest descens és inferior al de Cata-
lunya i Espanya. Hi ha evolucions diferenciades en-
tre sectors que encara són capaços d’augmentar 
l’estoc de treballadors i altres que tenen una pèrdua 
neta d’ocupació. Els sectors amb una evolució positi-
va són els de recerca i desenvolupament, educació, 
informàtica, serveis públics en general, hostaleria, 
serveis personals i domèstics. En canvi, els sectors 
que perden treballadors són l’immobiliari, la cons-
trucció, la indústria manufacturera i altres serveis a 
les empreses. El sector de serveis experimenta una 
reducció general de l’ocupació del 0,47%, però els 
serveis més vinculats a l’economia del coneixement 
creixen. D’altra banda, la construcció perd 11,9% 
treballadors i la indústria 6,8%. En general, els sec-
tors amb més valor afegit tendeixen a mantenir una 
creació neta de llocs de treball. 

Des del punt de vista de la capacitat de generar 
contractes, entre els mesos de gener i octubre Bar-
celona ha estat capaç de generar 2.405 nous con-
tractes, a diferència de les altres grans ciutats espa-
nyoles, que no han creat nous contractes. Pel que fa 
a l’evolució de la taxa d’atur, Barcelona ha passat del 
7,3% que presentava el desembre del 2005 al 7,9% 
actual, que és un índex molt semblant al de la zona 
euro de la Unió Europea. Això significa que actual-
ment hi ha 68.344 aturats a la ciutat de Barcelona. 

Quant al mercat immobiliari i la construcció, es 
consolida la caiguda del 45% en la compravenda 
d’habitatges. D’altra banda, el nombre d’habitatges 
iniciats a la ciutat en el primer semestre del 2008 
s’ha reduït en un 39% respecte al primer semestre 
del 2007. Pel que fa a l’evolució dels preus, el tercer 
trimestre del 2008 mostra una disminució generalit-
zada dels preus dels habitatges de segona mà a tots 
els districtes. El descens mitjà de preus d’aquest 
trimestre respecte a l’anterior és del voltant del 5% i 
coincideix amb els índexs que es donen a la resta de 
Catalunya i de l’Estat.  

Pel que fa a la inflació, baixa 1,4 punts entre juliol i 
octubre i en aquests moments se situa en el 3,6%, 
que és el mateix índex que registren Catalunya, Es-
panya i la Unió Europea dels 27. Aquest descens es 
deu essencialment a la reducció dels preus del petro-
li i els aliments. 

Des del punt de vista del sector financer, la manca 
de liquiditat actual afecta les empreses de la ciutat. 
L’euríbor ha iniciat un descens clar i se situa en 
aquest moment en el 3,25% del preu del Banc Cen-
tral Europeu, aproximant-se així al diferencial tradici-
onal a l’entorn d’un punt. Caldrà seguir l’impacte que 
tenen les mesures adoptades per les autoritats mo-
netàries a Barcelona.  

Pel que fa al turisme, entre gener i setembre han 
visitat la ciutat un total de 5.091.407 turistes. Hi ha 
un descens global del 6,8% de visitants, però aug-
menta en un 17,9% el nombre de creueristes. D’altra 
banda, es manté l’augment de la despesa en targeta 
de crèdit, que se situa a l’entorn del 9,2% i que cor-

respon al turisme internacional. Quant al nombre de 
passatgers de l’aeroport d’El Prat, entre gener i se-
tembre s’ha reduït en prop d’un 5% respecte al ma-
teix període de l’any passat, tot i que això afecta de 
manera diferent els passatgers nacionals, que baixen 
un 12%, i els passatges internacionals, que mante-
nen la tendència a l’alça i pugen un 2,1%. El decrei-
xement dels passatgers nacionals es deu a l’efecte 
del trajecte Barcelona-Madrid, en què la quota de 
mercat del tren ha passat del 13,4% al 46,7%.  

Des del punt de vista del comerç, en els darrers 
dotze mesos la facturació a Catalunya ha baixat en-
torn del 5-6%, d’acord amb les dades de l’Idescat. 
Tanmateix, a la ciutat de Barcelona es manté estable 
el nombre de treballadors del comerç al detall i hi ha 
una lleugera disminució dels llocs de treball al co-
merç a l’engròs. El total d’assalariats al comerç de 
Barcelona es manté pràcticament estable amb un 
descens del 0,68%, tot i la disminució de la factura-
ció.  

Pel que fa a la dinàmica empresarial, a la provín-
cia de Barcelona s’han creat 11.312 empreses entre 
gener i setembre del 2008, d’acord amb el Registre 
Mercantil. Aquesta xifra és aproximadament un 15% 
inferior a la del mateix període de l’any passat. Tan-
mateix, des del punt de vista dels centres de cotitza-
ció a la Seguretat Social, que és l’indicador que per-
met saber l’estoc d’empreses que en aquests 
moments treballen a la ciutat, hi ha hagut una lleuge-
ra disminució de l’1,45% en el nombre d’empreses 
que en aquests moments estan actives. 

Quant a les exportacions, en els primers vuit me-
sos de l’any han crescut un 2,2%. Barcelona conti-
nua sent la província més exportadora de l’Estat 
espanyol i manté els índexs superiors al 20% dels 
darrers dotze anys. Aquesta xifra representa pràcti-
cament el doble de la capacitat d’exportació de Ma-
drid i encara més que la de la resta de les principals 
províncies de l’Estat. Hi ha tres sectors que registren 
índexs superiors al 15% de les exportacions totals, 
que són la química, l’automoció i els béns d’equip i 
maquinària, i dos que estan per sobre del 6%, que 
són els medicaments i el tèxtil. El 28,4% restant cor-
respon a la gran diversificació de sectors que carac-
teritza la capacitat exportadora de Barcelona i que es 
basa essencialment en productes de les PIME adap-
tats a la demanda internacional.  

En coherència amb les dades anteriors, el nombre 
de tones gestionades pel port entre gener i setembre 
ha passat de 38.294.000 el 2007 a 40.300.000 el 
2008, xifra que representa un augment del 5,2%. El 
nombre de contenidors també s’ha incrementat un 
3,6% respecte al mateix període de l’any passat. 

A continuació, es destaquen les accions més sig-
nificatives de cada una de les mesures de promoció 
econòmica aprovades a l’informe que es va presen-
tar el mes de juliol. 

Des del punt de vista de la promoció econòmica 
internacional, s’ha reforçat la coordinació entre tots 
els agents econòmics públics i privats que treballen 
en la promoció internacional de la ciutat; s’ha acon-
seguit la seu de la Secretaria de la Unió per a la Me-
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diterrània; s’han editat una sèrie de publicacions, 
com ara l’actualització del Barcelona Datasheet, el 
dossier del sector del disseny com a nou sector es-
tratègic i la revista Barcelona Bones Notícies, i s’ha 
arribat a un acord amb Mango per potenciar conjun-
tament la marca Barcelona.  

Pel que fa a l’increment de fluxos econòmics amb 
l’exterior, s’han establert ponts de negocis amb Sud-
àfrica i la Xina i tres ponts tecnològics amb el Japó, 
Irlanda i el Regne Unit, tots en col·laboració amb la 
Cambra de Comerç de Barcelona; s’ha endegat el 
projecte "Barcelona/Món" i, en relació amb aquest, 
s’ha obert el primer consolat de mar a Xangai i es 
prepara l’ampliació d’aquesta xarxa amb set noves 
oficines; s’ha fet una missió a la Xina al World Eco-
nomic Forum, i s’ha acollit el Global China Business 
Meeting. 

Quant a la captació de rutes aèries intercontinen-
tals, s’han establert contactes al World Routes Fo-
rum 2008, a Kuala Lumpur, i s’han fet gestions direc-
tes amb cada una de les companyies amb què hi ha 
més possibilitats de concretar acords de connexió 
directa de vols intercontinentals.  

Des del punt de vista de l’atracció d’activitats i pro-
jectes, s’han produït un seguit de projectes especi-
alment significatius durant aquests mesos, entre els 
quals destaquen la International Space University i 
l’IT World Edu com a cimera d’empreses catalanes 
de TIC amb productes per a l’àmbit educatiu.  

Pel que fa a l’atracció de finançament per a pro-
jectes i inversions que connecten emprenedors, crei-
xement i capital risc, s’han dut a terme les accions 
dels programes "Ready4Growth", liderat per Barce-
lona Activa, i "Synergis 22@", que aprofita la presèn-
cia de personalitats i empreses rellevants a la ciutat 
per connectar-les amb els emprenedors i les empre-
ses de Barcelona i crear espais en els quals això 
pugui ser possible. 

Quant al programa de recerca i innovació, s’ha 
presentat el Mapa de la recerca i la innovació. D’altra 
banda, s’ha confirmat la celebració d’una sèrie de 
grans esdeveniments amb una rellevància significati-
va des del punt de vista del valor afegit dels sectors 
implicats, d’acord amb l’orientació actual de la ciutat.  

Pel que fa a la competitivitat, i com a desplega-
ment de la mesura de govern del 18 d’abril del Con-
sell Plenari de l’Ajuntament, s’ha treballat l’agilització 
administrativa mitjançant la consolidació de la possi-
bilitat de "societat limitada nova empresa" i la parti-
cipació en el projecte d’expedient electrònic conjunt 
amb l’Institut Municipal d’Informàtica i la Direcció de 
Llicències. D’altra banda, des del punt de vista de 
l’acompanyament en la creació d’empreses, en el 
període gener-octubre s’han acompanyat 1.086 pro-
jectes, cosa que representa un mínim de vuit hores 
d’assessorament o quatre sessions de formació en 
temes específics; hi ha hagut 15.771 participants en 
activitats diverses; s’han posat en marxa dos nous 
programes concrets de creació d’empreses; i s’ha 
creat l’espai Landing, de prop de 500 m

2
, a l’edifici 

Mediacomplex per a empreses tecnològiques de peti-
tes dimensions que es vulguin instal·lar a la ciutat.  

En relació amb l’acompanyament en el creixement 
empresarial, s’ha acompanyat un total de 396 em-
preses, entre les instal·lades a la incubadora de Bar-
celona Activa i al Parc Tecnològic Barcelona Nord i 
les 211 empreses de la xarxa Barcelona Activa que 
han rebut activitats de suport concretes com ara els 
ponts tecnològics, que són accions d’ajuda al crei-
xement empresarial dins del marc de l’acció d’in-
ternacionalització. 

Quant a la competitivitat de persones i l’ocupació 
de qualitat, s’ha produït el desplegament del Pacte 
per a l’ocupació de qualitat, aprovat el 18 d’abril pel 
Consell Plenari. D’altra banda, s’han fet accions con-
cretes de formació ocupacional a aturats: el nou Pla 
d’acció per a l’orientació i la millora professional dels 
aturats, presentat a l’octubre de 2008 com a mesura 
de govern, que en la primera setmana de funciona-
ment disposa ja de més de 700 persones inscrites; 
quatre noves escoles taller, amb una contractació de 
200 persones; dues noves cases d’oficis, que ocupa-
ran 40 persones en noves tecnologies i turisme; un 
nou taller ocupacional per a 48 aturats de més de 25 
anys en serveis a les persones i a la comunitat; els 
plans d’ocupació, amb 347 contractes ja realitzats 
fins a l’octubre de 2008 i 342 nous més d’aprovats 
que comencen entre novembre i desembre de 2008 
(manteniment d’espais públics i equipaments, infor-
madors mediambientals i de promoció econòmica de 
barri, mediadors socials, etc.); i dos nous programes 
d’uns 200 participants per facilitar la inserció laboral 
d’aturats de més de 45 anys.  

Des del punt de vista del foment de l’empre-
nedoria en persones vulnerables, s’ha posat en mar-
xa un programa de 20 participants específicament 
adreçat a persones majors de 40 anys i a dones 
emprenedores.  

Pel que fa a la millora de capital humà, a l’espai 
Porta 22 s’han dut a terme 685 accions d’orientació 
professional, amb una mitjana de 20 persones parti-
cipants, que poden ser estudiants als quals se’ls 
capacita per a la seva orientació professional o per-
sones provinents d’altres col·lectius o en edat laboral 
activa; 433 càpsules formatives, amb un total de 
3.500 participants, per a la millora del perfil compe-
tencial dels treballadors actius o aturats; i 9.853 con-
sultes individuals, 3.698 de les quals han entrat en 
un procés d’assessorament directe.  

Quant a mesures de cohesió social, s’han fet ses-
sions d’alfabetització digital a través de l’equipament 
Cibernàrium i s’ha elaborat el projecte "Antenes 
d’alfabetització digital", amb l’objectiu de distribuir i 
desplegar aquesta mateixa metodologia a tota la 
ciutat. D’altra banda, s’ha fomentat la formació pro-
fessional en totes les activitats que genera la Funda-
ció BCN Formació Professional. 

En relació amb la competitivitat del territori, s’han 
impulsat els clústers del 22@ amb el reforçament de 
la finestra única per a la localització i la instal·lació 
d’empreses, la signatura d’un conveni amb la Gene-
ralitat de Catalunya per a la instal·lació de 3 centres 
d’infraestructura del coneixement i la instal·lació de 
103 empreses entre gener i setembre de 2008. 
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D’altra banda, s’han dut a terme accions concretes 
de desenvolupament de clústers. La Fundació Barce-
lona Digital, la Fundació Barcelona Media i la Funda-
ció Barcelona Centre de Disseny s’han constituït en 
socis i gestors de clústers i desenvolupen plans es-
tratègics d’agrupacions empresarials innovadores 
(AEI).  

També des del punt de vista de la competitivitat 
del territori, s’han aprovat projectes de remodelació 
dels mercats municipals de Sants, Sant Antoni, el 
Ninot i els Encants; s’ha finalitzat la renovació del 
mercat de les Corts; s’ha desplegat el pla d’in-
versions dels mercats municipals aprovat pel Pro-
grama d’actuació municipal, i s’ha fet l’aprovació 
inicial de l’Ordenança de mercats de Barcelona. 

Pel que fa a la competitivitat del comerç urbà, s’ha 
signat l’acord del Consell Ciutat i Comerç per afron-
tar la crisi del sector, amb accions puntuals de fo-
ment del consum, lluita contra la inflació i millora de 
la formació, entre altres. D’altra banda, s’han integrat 
tots els eixos comercials en el Barcelona Shopping 
Line de Turisme de Barcelona, amb la voluntat 
d’estendre els seus beneficis al conjunt de la ciutat. 
En aquesta mateixa línia de distribució territorial de 
la lògica del comerç i dels elements de valor afegit, 
s’han fet passarel·les de moda al carrer i s’ha apro-
vat el Pla de foment del consum al comerç durant la 
campanya Nadal 2008. Finalment, manifesta que 
mitjançant el Pla estratègic metropolità s’ha incorpo-
rat la promoció econòmica coordinada entre tots els 
membres del Pla com a nou eix clau de les polítiques 
de desenvolupament econòmic territorial. 

La Sra. Recasens expressa la seva sorpresa pel 
fet que no s’hagin esmentat en cap moment ni la crisi 
que pateix Barcelona ni els expedients de regulació 
de Nissan o altres empreses, i pel fet que no s’hagin 
plantejat mesures excepcionals davant la situació 
actual. Diu que el govern municipal sembla que vis-
qui en una altra ciutat i que continua fent veure que a 
Barcelona no hi ha crisi o que té menys incidència 
que a la resta de Catalunya i Espanya. 

Expressa la preocupació del seu Grup pel fet que 
no es preguin mesures excepcionals davant la pèr-
dua de posicions de Barcelona, l’augment dels expe-
dients de regulació i l’atur, l’estancament del mercat 
de l’habitatge i el descens del mercat del turisme. Fa 
referència a dos rànquings en els quals Barcelona 
perd posicions: el de centres de negocis de Master-
card i l’estudi de MercoCiudad, que compara 78 ciu-
tats espanyoles i en el qual Barcelona és a la cua de 
les ciutats amb millor reputació i les ciutats preferides 
per treballar o fer negocis. Afirma que l’equip de go-
vern continua amb mesures publicitàries com el con-
curs públic que s’acaba d’anunciar per contractar 
una companyia publicitària per a la creació d’un DVD 
que promocioni la imatge internacional de la ciutat, 
que costarà 195 milions d’euros. Manifesta que ha 
arribat el moment de fer una reflexió sobre la relació 
cost-impacte de mesures com aquestes.  

Afirma que es continua intentant negar l’evidència 
que l’atur ha crescut un 25% entre els mesos de 
setembre del 2007 i el 2008 i ara ja se situa en el 

8,7%. Lamenta que encara s’expliqui que hi ha de-
terminats sectors i nínxols de mercat en què s’in-
crementa la contractació, i opina que si el govern 
municipal no fa una diagnosi real de la situació, serà 
incapaç de presentar mesures per fer-hi front. Expli-
ca que la Consellera de Treball, Sra. Mar Serna, ha 
dit que la suspensió de contractes ha augmentat 
enormement a Barcelona i que els expedients de 
regulació d’ocupació s’han incrementat en un 2%. 
Manifesta que troba a faltar el lideratge de l’alcalde a 
l’hora d’afrontar aquesta situació.  

Observa que a la presentació de l’informe no s’ha 
parlat del sector automobilístic ni tampoc d’empreses 
com Frigo, Simon, T-Systems o ONO. Diu que el 
descens de la matriculació a Barcelona és del 25%, 
a diferència de Madrid, amb un índex de disminució 
de l’11%. D’altra banda, manifesta que la ciutat d’oci 
i de serveis també nota la crisi, com ho posa de ma-
nifest la pèrdua d’un 37% dels clients dels locals 
d’oci, el descens del 15% dels preus de lloguer dels 
locals comercials o la pèrdua d’alguns salons com el 
Saló Nivalia, que va aportar 20.000 visitants i 119 
expositors l’any passat.  

Expressa la seva perplexitat per les explicacions 
relatives al comerç, quan aquest sector alerta que en 
sis mesos es podrien tancar un 5% de les botigues. 
Pregunta si l’equip de govern és capaç de confirmar 
o rebatre aquesta dada amb xifres. 

A continuació, li sobta que en l’informe es digui que 
la ciutat manté el nombre de treballadors de l’any 
1994, un any en què se sortia també d’una crisi molt 
important, tot considerant que no és motiu de satisfac-
ció. Al·ludeix també a l’afirmació que s’ha crescut en 
serveis tecnològics, quan recorda que el mateix Ob-
servatori de la ciutat diu que Madrid dobla les xifres de 
Barcelona pel que fa a ocupació en serveis tecnolò-
gics, París les triplica i Estocolm les quadruplica.  

Quant als cicles formatius de Barcelona Activa, 
pregunta si es coneix exactament el perfil dels nous 
aturats i on se’ls pot reubicar. Diu que li sembla injus-
tificable que es comencés a rebre aturats l’endemà 
de fer una roda de premsa per anunciar aquesta 
mesura. 

Manifesta que no entén que es digui que encara 
es crea ocupació quan la contractació en termes 
interanuals s’ha reduït un 13,5% i la contractació 
indefinida ha caigut un 17,7%. D’altra banda, destaca 
que s’han venut 8.345 pisos menys que l’any passat, 
es contracten un 33% menys d’hipoteques i s’ha 
reduït un 39% el nombre d’habitatges iniciats a la 
ciutat. Diu que tot això són dades que posen de ma-
nifest la necessitat d’adoptar mesures excepcionals.  

Per acabar, demana novament que es faci un bon 
diagnòstic de la situació i s’emprengui un pla de xoc, 
amb mesures com agilitar l’obra pública i els permi-
sos, oferir sòl per a habitatge social, reduir la buro-
cràcia per a les empreses o, com avui proposa el seu 
Grup, instar el Congrés dels diputats a aconseguir 
una moratòria dels pagaments a la Seguretat Social 
per a les PIME i els autònoms.  

La Sra. Balseiro expressa la seva decepció per 
l’informe, no tant com a representant d’un partit polí-
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tic sinó com una ciutadana més. Manifesta que s’ha 
ofert una anàlisi incompleta que ha omès les princi-
pals dades econòmiques que evidencien la feblesa 
de la situació econòmica d’Espanya, Catalunya i 
Barcelona. Posa com a exemple que no s’hagi es-
mentat que, segons les últimes dades facilitades pel 
govern municipal, Barcelona és la ciutat amb un ma-
jor nombre d’empreses tancades en els darrers me-
sos, que s’han disparat els concursos de creditors en 
un 180% entre el gener i el juliol de l’any 2008 i que 
s’ha reduït la creació d’empreses en un 36,1%. Afe-
geix que, segons consultores de prestigi europeu i 
internacional, la disponibilitat d’oficines de lloguer a 
Barcelona s’ha disparat en conjunt fins a un 38,11% i 
en un 61,82% al centre de la ciutat. Afirma que tam-
poc no s’ha fet esment de les accions i els compro-
misos que calen per part d’altres administracions.  

Opina que el conjunt de mesures que s’han anun-
ciat són bàsicament "fotografies i política d’aparador". 
Diu que, més enllà del recordatori de convenis i pac-
tes en què la responsabilitat recau en els agents 
socials, hauria preferit que se centressin en allò que 
és responsabilitat directa del govern municipal.  

Afirma que li ha sorprès que es digués que els 
centres de cotització de la Seguretat Social han tin-
gut una "lleugera disminució" de l’1,45% o que s’hagi 
comentat que pràcticament no s’havia modificat 
l’ocupació en el comerç, cosa que contrasta amb les 
dades facilitades per la Fundació Barcelona Comerç. 
Demana quina és la previsió amb vista als propers 
mesos ara que ja s’ha confirmat que s’ha entrat en 
una recessió. 

Manifesta que en les converses que ha mantingut 
el seu Grup amb el teixit econòmic, aquest es queixa 
del laberint normatiu en el qual s’han d’endinsar per 
crear una empresa i per fer actuacions que puguin 
millorar la seva oferta i la seva competitivitat, com 
també de les dificultats que tenen, sobretot les peti-
tes i mitjanes empreses, per finançar el seu circulant. 
Afirma que això ha portat moltes empreses a iniciar 
expedients de regulació d’ocupació i concursos de 
creditors i que una possible solució seria exigir al 
govern de l’Estat que dediqués una part dels fons de 
l’Institut de Crèdit Oficial (ICO) a substituir el buit 
actual de pòlisses de crèdit del mercat financer. 
Afirma que també es podria aprofundir en una políti-
ca fiscal expansiva per part del govern municipal.  

Li sorprèn que s’aprovin ordenances fiscals que 
representen una continuïtat respecte al que s’ha fet 
en anys anteriors i l’actitud del govern municipal da-
vant l’encariment del cost de la vida que afecta el 
conjunt de les famílies, així com dels costos laborals 
i industrials de totes les activitats econòmiques que 
tenen lloc a la ciutat de Barcelona.  

Manifesta que l’informe no parla del fet que hi ha 
diverses empreses a la ciutat que han presentat ex-
pedients de regulació d’ocupació, ni de les infraes-
tructures que farien de Barcelona una ciutat molt 
més competitiva, ni tampoc de la situació gairebé de 
col·lapse que pateix el port. Es refereix també a la 
pèrdua de competitivitat de la Fira de Barcelona i cita 
com a exemples la davallada de la darrera edició del 

Meeting Point, que va perdre un terç dels expositors, 
i la suspensió del Saló Nivalia després de vint anys 
de presència a la Fira de Barcelona. 

Conclou que l’informe ha demostrat una actitud de 
cofoisme per part del govern municipal, una confor-
mitat respecte a la inacció de les altres administraci-
ons i una manca d’assumpció de les responsabilitats 
que depenen directament de l’Ajuntament. Manifesta 
que Barcelona hauria de reprendre el lideratge en 
altres aspectes que no fossin ser la ciutat més cara o 
amb un major nombre d’empreses tancades i de 
concursos de creditors.  

El Sr. Portabella diu que el seu Grup creu que 
l’informe sobre l’evolució de l’economia de Barcelona 
sí que s’ajusta a la realitat, ja que la majoria de les 
primeres dades que s’han ofert presenten una evolu-
ció matisadament negativa. Afirma que els indicadors 
que s’han exposat obliguen a fer una reflexió sobre 
quin model econòmic ha de desenvolupar la ciutat de 
Barcelona en un futur immediat i en un moment de 
canvi de conjuntura econòmica com l’actual.  

Assenyala que els indicadors mostren que hi ha 
un increment de l’ocupació en els sectors de les no-
ves tecnologies, cosa que considera aclaridora però 
alhora també un parany, ja que el pes dels sectors 
innovadors en el conjunt de l’economia és encara 
molt baix. Opina que cal aconseguir situar aquests 
sectors al centre de l’economia en els propers anys, i 
especialment després del canvi econòmic que s’està 
produint a la ciutat. 

Pel que fa a les mesures empreses pel govern, 
manifesta que comprenen una suma d’accions noves 
i velles, cosa que considera lògica atès que tant 
s’han d’exposar aquelles previsions de modificació 
que hi havia abans de la crisi com incorporar-ne de 
noves com a conseqüència de la conjuntura econò-
mica. Diu que el seu Grup creu que, de la mateixa 
manera que s’han trobat uns indicadors per conèixer 
la situació econòmica actual, també cal disposar 
d’uns indicadors que quantifiquin l’efectivitat de les 
mesures que es vertebren a partir de l’activitat del 
govern i que permetin valorar com disminuir l’impacte 
de la pèrdua de llocs de treball. Afegeix que no es 
pot intentar fer veure que la ciutat de Barcelona viu 
aliena a la pèrdua de llocs de treball que es produeix 
a tot arreu.  

Assenyala que l’economia va malament quan hi 
ha persones que perden el seu lloc de treball i expe-
rimenten un declivi abismal del seu poder adquisitiu, 
perquè això té una repercussió molt àmplia sobre 
tots els altres sectors. Manifesta que, per tant, el seu 
Grup creu que l’actuació prioritària del govern ha de 
ser minimitzar l’impacte de la pèrdua de llocs de 
treball. En aquest sentit, valora positivament el Pacte 
per a l’ocupació de qualitat que s’ha subscrit per 
primera vegada amb el Departament de Treball, així 
com el programa "Activa’t per l’ocupació". No obstant 
això, diu que la finalitat no és dotar-se d’una eina per 
poder dir que es fan coses, sinó atenuar al màxim 
l’impacte de la pèrdua de llocs de treball. 

D’altra banda, assenyala que un període de crisi 
com l’actual donarà lloc a un nou escenari de compe-
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titivitat en totes les ciutats i tots els entorns econò-
mics, per la qual cosa cal centrar-se en la transició 
cap a l’eficiència i l’increment de la competitivitat 
mitjançant mesures concretes que s’han de concer-
tar amb la resta d’administracions.  

Manifesta que un altre aspecte important és gene-
rar confiança i reduir la incertesa sobre el futur de la 
ciutat i que, en aquest sentit, caldria fer una major 
intervenció pública en l’àmbit econòmic i especial-
ment a l’entorn de la inversió, que té uns efectes 
multiplicadors i pot arribar a ser el catalitzador de 
diferents sectors que estan en crisi. Explica que el 
seu Grup presentarà unes esmenes als pressupos-
tos per tal que s’incrementi la inversió a la ciutat res-
pecte a l’any anterior. D’altra banda, destaca que si 
s’observen els diferents sectors que actuen a la ciu-
tat, es pot arribar a la conclusió que Barcelona és 
una de les poques ciutats del món que està especia-
litzada en la diversitat, cosa que li permet afrontar 
millor els moments de crisi que altres indrets més 
especialitzats. 

Acaba concloent que l’evolució de l’economia de 
Barcelona reflecteix el que succeeix arreu i que 
l’Ajuntament té algunes eines específiques que po-
den permetre sortir de la crisi, tot i que per a això 
s’ha d’apostar per un nou model econòmic basat en 
les noves tecnologies.  

La Sra. Mayol afirma que, no només s’està davant 
d’un canvi de cicle, sinó també davant d’un qüestio-
nament global del sistema capitalista i que no es pot 
pretendre que les solucions provinguin dels mateixos 
sectors que han generat la crisi. Diu que, en aquest 
context, es planteja el debat sobre què han de fer les 
administracions i la disjuntiva si cal donar suport al 
sistema financer o al sistema productiu i, en aquest 
cas, a quin sistema productiu. Explica que la cons-
trucció ha significat a Espanya 800.000 nous habitat-
ges per any, una xifra superior a la construcció con-
junta d’Alemanya, Anglaterra i França, i que ha 
representat un encariment de l’habitatge i una de-
predació del territori sense precedents. Afirma que 
afortunadament Barcelona ha mantingut una altra 
evolució en aquest aspecte, entre altres coses per-
què no depèn tant de la construcció.  

Destaca que en les situacions com les que es vi-
uen en aquest moment és molt important que no 
s’apliquin les mateixes receptes de sempre. Manifes-
ta que, per exemple en el cas de Nissan, és clar que 
cal donar suport al sector automobilístic, que és una 
de les peces clau de l’economia, però no un suport 
que només signifiqui que la gent pugui comprar més 
cotxes, sinó que permeti orientar la producció perquè 
Nissan produeixi cotxes elèctrics, com ho intenten la 
Generalitat i l’Ajuntament, o reconvertir el sector. 

Posa l’exemple d’un sector que opina que s’hauria 
de potenciar, que és el sector ambiental. Explica que 
Espanya és líder mundial en energia eòlica i el tercer 
país al món en empreses d’energia fotovoltaica i que 
les 1.100 empreses d’energies renovables que hi ha 
al conjunt de l’Estat generen 200.000 llocs de treball. 
Afegeix que es tracta, a més, de llocs de treball de 
qualitat, ja que el 85% dels contractes són indefinits i 

el 50% dels llocs de treball són exercits per persones 
amb titulacions de grau mitjà o superior. Manifesta 
que el que intenta transmetre amb aquest exemple és 
que les solucions no poden continuar provenint de 
l’augment de la compra de cotxes o de la construcció.  

Es queixa que alguns Grups de l’oposició dema-
nen beneficis fiscals i bonificacions de manera sis-
temàtica i indiscriminada, en aquest cas per a les 
PIME o en un altre moment per a les entitats del 
comerç, cosa que representa una disminució de la 
capacitat de l’Estat per fer despesa social. Manifesta 
que el govern de la ciutat no pot inventar solucions 
ad hoc a la crisi que no tinguin res a veure amb el 
que s’ha fet fins ara, sinó que cal fomentar les poten-
cialitats que ja es tenen i minimitzar les febleses. 
Explica que això vol dir, per exemple, potenciar la 
diversitat econòmica o fomentar el sector del conei-
xement, que són dos línies en les quals es treballa.  

D’altra banda, destaca la inversió pública de la 
ciutat, que és de 3.000 milions d’euros per a aquest 
mandat i que representa un increment del 32% en 
relació a la inversió del mandat anterior. També sub-
ratlla la importància de les polítiques socials, amb un 
increment del 55% dels projectes d’inclusió social o 
del 160% de l’atenció domiciliària en quatre anys. 
Diu que es tracta de polítiques que consoliden línies 
estratègiques que minimitzen les febleses i que po-
tencien el que ja es té. Afirma que això és construir 
una ciutat pensant en una evolució, i no fer-ho tàcti-
cament i amb receptes màgiques com les que plan-
tegen altres Grups.  

El Sr. Carnes manifesta que l’informe que s’ha 
presentat consta de dues parts, una que expressa 
les febleses i les dificultats i una altra que exposa les 
possibles fortaleses de la ciutat. Diu que, per tant, 
algunes de les afirmacions que s’han fet no responen 
a la realitat. 

Afirma que té la sensació que el Grup de Conver-
gència i Unió ja ha decidit instal·lar-se en una lògica 
mental de catastrofisme electoral. Recorda que les 
eleccions són al maig de 2011 i demana, per tant, 
una mica de tranquil·litat.  

Destaca que l’Ajuntament ha expressat de manera 
reiterada la necessitat de canviar el model econòmic 
de la ciutat i quins haurien de ser els nous paradig-
mes. Manifesta que una de les principals línies de 
treball en l’àmbit de la formació és precisament re-
col·locar els 68.000 aturats que hi ha actualment en 
sectors com la logística o el lleure, tal com es va 
expressar en l’última mesura de govern.  

Recorda que l’Ajuntament ha portat la iniciativa 
respecte a la situació de Nissan, igual com ho va fer 
en la recent adquisició de Frigo per part de Farggi, 
com va reconèixer aquesta mateixa empresa fa uns 
dies. Diu que l’única diferencia entre ells i l’oposició 
és que fan la feina i no pas demagògia. 

Conclou dient que continuaran esmerçant esfor-
ços en els processos de producció, que són els que 
han de construir la base d’un nou paradigma econò-
mic a la ciutat.  

El Sr. Frigola afirma que no es poden qüestionar 
les dades que s’han ofert. Manifesta que és cert que 
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Barcelona ha generat nous contractes respecte al 
mateix període de l’any passat, a diferència d’altres 
ciutats, com també ho és que hi ha hagut destrucció 
de llocs de treball i que els 2.405 contractes nous no 
poden cobrir els més de 18.000 llocs de treball que 
s’han perdut, motiu pel qual l’atur ha crescut en unes 
16.000 persones.  

Pel que fa al comerç, precisa que l’informe diu que 
en aquest sector es mantenen els mateixos llocs de 
treball i no pas que es generi nova ocupació, i que 
reconeix que la facturació ha baixat un 6% segons 
dades de l’Idescat. Afegeix que la campanya de Na-
dal serà molt significativa per a l’evolució d’aquests 
indicadors.  

D’altra banda, assenyala que tot i que l’informe no 
parli de polítiques fiscals des del punt de vista dels 
impostos, també és política fiscal el manteniment del 
programa d’inversions i de la despesa social, ja que 
la política fiscal es refereix tant als ingressos com a 
les despeses.  

Des del punt de vista de la creació i destrucció 
d’empreses, manifesta que l’informe diu que s’han 
creat 11.000 empreses, però també que se n’han 
destruït unes 13.000, i per tant això significa una 
disminució del nombre d’empreses. Precisa, però, 
que la ciutat i la província de Barcelona presenten 
una gran elasticitat pel que fa a la creació i la desa-
parició d’empreses a causa de la importància de la 
petita i mitjana empresa en l’economia.  

La Sra. Recasens manifesta que el discurs i el vo-
cabulari del Sr. Frigola ha variat de manera substan-
tiva en aquesta segona intervenció, en la qual ja s’ha 
referit a la destrucció de llocs de treball, entre altres 
coses.  

Retreu a la Sra. Mayol que parli de política de sòl i 
de política d’habitatge, ja que diu que Barcelona és 
la ciutat més cara en sòl i habitatge i el govern muni-
cipal s’ha venut tot el sòl de què podia disposar per 
fer habitatge social. També es queixa que parli de 
fiscalitat ambiental quan el govern ha rebutjat totes 
les mesures que ha presentat el Grup Municipal de 
Convergència i Unió pel que fa a l’impost de vehi-
cles. D’altra banda, qüestiona l’afirmació que ha fet 
la Sra. Mayol que Barcelona no depèn de la cons-
trucció, atesa la caiguda dels ingressos de l’Ajun-
tament. També li diu que el govern ha fomentat una 
ciutat molt basada en el sector de serveis, que ha 
portat a una certa precarietat en el mercat laboral. 
Conclou que la Sra. Mayol no pot fer determinats 
discursos perquè té un problema de credibilitat.  

Seguidament, es dirigeix al Sr. Carnes per dir-li 
que Convergència i Unió no té una visió en absolut 
catastrofista, sinó en tot cas realista. Afirma que es 
viu una situació econòmica molt greu i que no veuen 
el govern municipal ni amb ganes ni garanties 
d’afrontar-la. Manifesta que l’informe s’ha limitat a 
presentar tot el que l’àrea de Promoció Econòmica fa 
de manera habitual, com són la coordinació amb la 
Fira o la Cambra de Comerç, i demana que se’ls 
digui una sola mesura que s’hagi posat en marxa de 
manera excepcional per fer front a la situació eco-
nòmica actual. 

Diu a la Sra. Mayol que el seu Grup planteja me-
sures fiscals per a col·lectius molt específics que en 
aquests moments són més vulnerables i no "a tort i a 
dret", com ella ha dit. Afegeix que el seu Grup no és 
el que dóna un xec de 400 euros de manera igual 
per a tothom. D’altra banda, assenyala que la inver-
sió de l’Ajuntament disminueix un 0,6% respecte a 
l’any anterior. 

Per acabar, opina que es faria un favor a 
l’economia i a la ciutat si tots es posessin d’acord a 
reconèixer que es viu una crisi global, una crisi de 
consum, una manca de liquiditat i una crisi de confi-
ança. Manifesta que els hauria agradat parlar de 
mesures concretes i objectivables, i del lideratge d’un 
alcalde disposat a cercar mesures per donar confi-
ança al sistema, fer una política de consum que in-
centivi el sistema econòmic i injectar liquiditat a les 
empreses de la ciutat. Conclou que les mesures que 
avui s’han presentat no responen ni als diagnòstics 
ni als problemes actuals de la ciutat. 

La Sra. Balseiro comença assenyalant que la 
manca de referència del Sr. Carnes a la intervenció 
del Grup Municipal del Partit Popular es pot interpre-
tar com una acceptació de les crítiques que ha fet.  

Recorda a la Sra. Mayol que a la cimera del G-20 
s’ha confirmat que l’economia de mercat és el model 
que cal seguir i que les actuacions frívoles d’alguns 
agents no han de suposar una modificació o caiguda 
d’aquest sistema. Afirma que està demostrat que el 
model liberal té més beneficis, no només econòmics 
sinó també socials, que no pas altres models que ja 
han desaparegut. 

Manifesta que és cert que l’economia de Barcelo-
na no depèn bàsicament de la construcció, però que 
això no ha impedit que la ciutat hagi acusat molt més 
la crisi que altres ciutats, com ho prova que lideri el 
rànquing de les poblacions amb un nombre més 
elevat d’empreses que es tanquen. Diu que, per tant, 
no sembla que el fet que el teixit d’ocupació de la 
ciutat estigui absorbit pel sector de serveis sigui cap 
garantia per frenar l’impacte de la crisi. 

Afirma que esperava que avui es proposarien me-
sures concretes i hi hauria una certa autocrítica per 
part del govern municipal, i no pas un defuig de les 
responsabilitats polítiques i de les crítiques de totes 
aquelles accions que poden emprendre altres admi-
nistracions que estan governades per un grup 
d’esquerres o pel Partit Socialista.  

D’altra banda, manifesta que està d’acord que cal 
una reconversió del sector automobilístic, però re-
corda que el retard en la implantació de mesures 
fiscals que fomentin la utilització de vehicles menys 
contaminants i en la modificació de l’impost de matri-
culació es deu al govern del Partit Socialista.  

Diu a la Sra. Mayol que és cert que el Grup Muni-
cipal del Partit Popular reclama una política fiscal 
expansiva, ja que el seu Grup creu que la millor polí-
tica social és sobretot el manteniment i la creació 
d’ocupació. Manifesta que el govern municipal fa una 
política d’intervencionisme alarmant i es limita fona-
mentalment a fer acords que descarreguen tota la 
responsabilitat en el teixit econòmic i social de la 
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ciutat, en lloc de presentar mesures concretes que 
responguin directament a la seva responsabilitat, 
com és una reducció dels entrebancs burocràtics 
amb què es troben les empreses o un defuig de 
l’intrusisme que marca l’actuació de les empreses 
municipals. Insisteix que cal confiar en el sector eco-
nòmic i social i respectar-lo impulsant mesures que 
frenin el tancament d’empreses i l’atur a la ciutat, i 
també exigir mesures concretes als governs de la 
Generalitat i de l’Estat.  

La Sra. Mayol afirma que parla des de la legitimitat 
de pertànyer al govern municipal que fa més habitat-
ge social de l’Estat espanyol i que ha impulsat la llei 
d’habitatge del Parlament de Catalunya, que és la 
primera que reconeix d’una forma clara el dret a 
l’habitatge.  

En segon lloc, manifesta que si es qüestiona la 
seva afirmació que l’economia de la construcció és 
poc significativa a Barcelona és que es desconeix 
una dada que és pública, que és que aquest sector 
representa el 6% de l’economia de la ciutat.  

Finalment, diu que el que no pot ser és ser liberal 
a l’hora de fer política fiscal i pseudosocialdemòcrata 
a l’hora de parlar de polítiques socials.  

El Sr. Carnes manifesta que el procés de refunda-
ció de Convergència i Unió ha creat una nova formu-
lació política que combina catastrofisme i confusió. 
Reitera que les eleccions són al maig de 2011 i 
aconsella més credibilitat i rigor. Fa referència a 
l’acord que s’acaba de signar per promocionar la 
imatge de turisme de Barcelona i afirma que es duen 
a terme tot un conjunt d’accions per afrontar la crisi, 
com és el treball amb els operadors del sector de 
l’automòbil, però que es fan amb la discreció que 
requereixen. 

Per acabar, diu a la Sra. Balseiro que a vegades 
és millor respondre amb el silenci que caure en el 
parany de determinats postulats, i que és millor de-
mostrar l’explicació i l’acció amb fets i no amb soroll, 
com fa el Grup del Partit Popular.  

Es dóna per tractat. 
 
d) Compareixences Govern municipal 
 
A la Comissió:  
2. Que comparegui el responsable del govern mu-

nicipal per informar del compliment de les mesures 
presentades en l’informe presentat al Plenari de juliol 
"Barcelona davant el canvi del cicle econòmic. Estra-
tègia i mesures de futur". 

Es dóna per tractada. 
 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d’acord 
 
3. Resoldre les al·legacions presentades a 

l’aprovació inicial de l’Ordenança municipal de mer-
cats, formulades durant el període d’informació pú-
blica, d’acord amb l’informe que consta a l’expedient; 

i aprovar definitivament l’Ordenança municipal de 
mercats de Barcelona en la versió refosa annexa que 
incorpora les al·legacions acceptades.  

El Sr. Carnes manifesta que el gerent de l’Institut 
Municipal de Mercats farà l’explicació detallada de 
les 82 al·legacions que s’han presentat, de les quals 
s’han estimat 37, s’han estimat parcialment 15 i 
s’han desestimat 30.  

El Sr. Torrades aclareix que no entrarà a parlar 
sobre el contingut del text, atès que el passat 17 de 
juny ja es va debatre l’aprovació inicial de l’or-
denança. Recorda que aquesta modificació de 
l’ordenança es va començar a treballar fa més de 
dos anys, en un moment en què no hi havia el con-
text actual de crisi. Diu que més enllà de l’ac-
tualització d’un text que té trenta-vuit anys, la nova 
ordenança permetrà augmentar les fonts de comerç 
de dos mil comerços de la ciutat, ja que podran oferir 
productes que fins ara no podien vendre. Afirma que, 
per tant, es tracta d’una mesura d’economia real que 
millora la competitivitat dels mercats i els fa més forts 
per resistir la crisi, així com per fer front a altres for-
mats de distribució amb els que competeixen.  

Informa que el 28 de juliol va acabar el procés 
d’al·legacions i que, per tant, les 82 al·legacions pre-
sentades s’han estudiat al llarg dels mesos de se-
tembre i octubre. Explica que el gros de les al·lega-
cions, 60 en concret, provenien de la Federació de 
Gremis de Detallistes de Productes Alimentaris i As-
sociacions de Concessionaris de Mercats de Catalu-
nya (FEGRAM); la resta eren de dos particulars –en 
relació amb les fusions de peix i marisc–, el gremi de 
xarcuters, el gremi de detallistes, el comitè d’em-
presa, un sindicat i tres partits polítics. Quant a les 
al·legacions de la FEGRAM, afirma que s’ha negoci-
at a fons amb aquest col·lectiu i que s’ha arribat a un 
acord ampli que millora algunes parts del text, com 
ara aspectes relatius a tràmits i horaris. No obstant 
això, diu que aquests canvis no modifiquen substan-
cialment els eixos principals del text que es va distri-
buir el mes de juny.  

Pel que fa a la resta d’al·legacions, informa que 
s’han estimat dues al·legacions de caràcter tècnic del 
Grup Municipal del Partit Popular i una altra del Grup 
Municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya. 
Afegeix que hi havia unes reflexions del Grup Muni-
cipal de Convergència i Unió que no eren pròpiament 
al·legacions des del punt de vista jurídic i tècnic, però 
indica que se n’ha recollit l’esperit.  

La Sra. Fandos agraeix al Sr. Torrades la tasca 
que ha fet en tot aquest procés, ja que opina que ha 
estat essencial per tirar endavant l’ordenança. Des-
taca que aquesta normativa permetrà millorar la situ-
ació econòmica de moltes persones i resoldrà aspec-
tes que estaven absolutament desfasats. D’altra 
banda, explica que al seu Grup li hauria agradat anar 
molt més enllà i que les seves al·legacions anaven 
en la línia d’avançar més cap a l’autogestió. Acaba 
manifestant que avui faran reserva de vot i que es 
posicionaran en el Plenari.  

La Sra. Balseiro vol que consti en acta que durant 
la presentació d’aquest punt de l’ordre del dia el Sr. 
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Carnes ha abandonat la sala per fer una roda de 
premsa. Opina que tots mereixen un respecte i que 
estan abordant un tema prou important.  

Afirma que al seu Grup li consta que hi ha hagut 
una contribució molt important dels actors que repre-
senten el conjunt de parades i d’activitats que es 
desenvolupen als diferents mercats de la ciutat, i que 
en aquest sentit comparteixen àmpliament el contin-
gut del text. Explica que les al·legacions del seu 
Grup feien referència a aspectes molt concrets, com 
ara que es deixés de gravar el canvi de titularitat 
intervius o altres aspectes de caràcter administratiu 
que podrien generar uns certs interrogants.  

Comunica que avui faran reserva de vot per tal de 
poder aprofundir en l’estudi de les diferents al·le-
gacions que han presentat altres persones i entitats, i 
acaba felicitant el gerent de l’Institut Municipal de 
Mercats i la resta d’actors que han participat en 
l’elaboració del text. 

El Sr. Portabella expressa el vot favorable del seu 
Grup a aquesta proposta d’acord, tot creient que 
l’actualització de l’ordenança és imprescindible per 
augmentar la competitivitat dels establiments comer-
cials que formen part dels mercats. Manifesta la seva 
satisfacció pel fet que s’hagi estimat l’al·legació del 
seu Grup, relativa a l’aplicació de l’Ordenança sobre 
la protecció, la tinença i la venda d’animals. 

La Sra. Mayol expressa el vot favorable del seu 
Grup i se suma a l’agraïment al Sr. Torrades per la 
feina feta.  

El Sr. Carnes manifesta que espera que d’aquí al 
tràmit final el text obtingui el màxim consens, atès 
que és que recull la voluntat dels mercats de la ciutat 
i que culmina un procés iniciat ja fa molts anys.  

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EUiA i ERC i amb la reserva de vot de CiU 
i PP.  

 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d’acord 
c) Proposicions 
 

V) Part d’impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CiU: 
4. La Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació 

i Coneixement acorda: Instar al govern central per tal 
que s’estableixi una moratòria temporal de les quotes 
que les PIME paguen a la Seguretat Social fins que 
les mesures anunciades pel Govern siguin efectives, 
i contemplar alhora l’agilització dels terminis de pa-
gament de l’Ajuntament de Barcelona i de totes les 
empreses i organismes dependents. 

La Sra. Recasens manifesta que presenten una 
proposta molt concreta per a les PIME de la ciutat de 
Barcelona que ha nascut de la mateixa associació 
que agrupa aquest col·lectiu, la PIMEC. Explica que 

es tracta d’una mesura transitòria per contribuir a 
introduir liquiditat en el sistema, atès que les mesu-
res anunciades pel govern de l’Estat i les que adop-
tarà previsiblement la Unió Europea encara trigaran 
a incidir en el sistema productiu. D’altra banda, as-
senyala que el termini de pagament de l’Ajuntament 
no és dolent, però que el fet d’igualar els terminis de 
pagament i de cobrament ajudaria també les empre-
ses a augmentar la seva liquiditat.  

La Sra. Balseiro manifesta que aquesta iniciativa 
és molt coherent amb el que el seu grup sempre ha 
defensat, especialment en les iniciatives que ha por-
tat a la Comissió. Aprofita per agrair l’aprovació 
d’una Proposició/Declaració de Grup presentada pel 
seu Grup a l’anterior sessió que, entre altres coses, 
proposava una ampliació de l’Institut de Crèdit Oficial 
per a les petites i mitjanes empreses. Assenyala que 
a moltes petites i mitjanes empreses hi ha una certa 
preocupació per fer front als pagaments a curt termi-
ni i, per tant, aquesta mesura pal·liaria aquesta situa-
ció.  

D’altra banda, proposa introduir una esmena al 
text, que deixa a la consideració del Grup proposant, 
que consistiria a afegir-hi les liquidacions trimestrals 
negatives de l’IVA, que poden intensificar les dificul-
tats que afronten les empreses i que en condicions 
de normalitat es resoldrien amb una pòlissa de crè-
dit.  

El Sr. Portabella expressa el vot contrari del seu 
Grup, tot considerant que la solució a la sortida de la 
crisi no pot ser fer una excepcionalitat temporal en 
forma de moratòria per tal que es congelin les quotes 
que paguen les petites i mitjanes empreses a la Se-
guretat Social fins que siguin efectives les mesures 
del govern de l’Estat. Afirma que aquesta mesura no 
comporta cap millora per a la continuïtat d’aquestes 
empreses, ni a curt, ni a mitjà, ni a llarg termini, i que 
el seu grup és partidari d’adoptar mesures de caràc-
ter estructural que puguin fer més competitives i in-
ternacionals les empreses catalanes en el futur.  

Conclou que, tot i que la demanda d’aquesta pro-
posta és comprensible, no s’ajusta a la filosofia del 
seu partit, que és dotar les empreses d’un marc 
d’estabilitat i infraestructural que faciliti les seves 
activitats econòmiques.  

La Sra. Mayol manifesta que, d’acord amb el que 
ha explicat en la seva intervenció sobre la crisi eco-
nòmica, el seu Grup no donarà suport a aquesta 
iniciativa. Afirma que confien més en les actuacions 
que ja du a terme l’Ajuntament per donar suport a les 
PIME i en les polítiques actives de promoció de 
l’activitat econòmica.  

El Sr. Carnes assenyala que ja s’ha donat a 
l’Institut de Crèdit Oficial una injecció de liquiditat de 
més de 29.000 milions d’euros per ajudar les PIME. 
D’altra banda, manifesta que l’Ajuntament compleix 
puntualment els terminis de pagament, a diferència 
de la majoria d’administracions. Conclou que, per 
tant, el seu Grup votarà en contra d’aquesta Proposi-
ció/Declaració de Grup.  

La Sra. Recasens lamenta que el govern munici-
pal no doni suport a aquesta iniciativa, tot lamentant 
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la intervenció que s’ha fet en aquesta sessió en rela-
ció amb la crisi econòmica. Afirma que el seu Grup 
reclama des del 2 de juliol la nova línia de finança-
ment de l’Institut de Crèdit Oficial i que, per tant, està 
satisfet que finalment s’hagi posat en marxa, però 
insisteix que aquestes mesures triguen a arribar al 
teixit econòmic i encara hi ha un problema de liquidi-
tat en el sistema. 

Diu al Sr. Carnes que es pot absentar de la co-
missió si està cansat, però que el seu Grup no es 
cansarà de reclamar millores per a les PIME i per 
pal·liar la situació econòmica que pateix la ciutat.  

El Sr. Carnes lamenta el catastrofisme i confusió 
del Grup Municipal de Convergència i Unió, tot recal-
cant que el que ell faci fora de la sala és de la seva 
incumbència.  

El Sr. Carnes expressa el vot contrari del PSC, la 
Sra. Mayol expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, la 
Sra. Recasens expressa el vot favorable de CiU, la 
Sra. Balseiro expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Portabella expressa el vot contrari d’ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal PP: 
5. Davant la necessitat de mesures per informar i 

ajudar a un consum adequat davant la crisi econòmi-
ca, la Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació i 
Coneixement acorda: Instar al govern municipal a 
impulsar i difondre una "guia de bones pràctiques de 
consum davant la crisi econòmica", amb la col·la-
boració imprescindible de tots els agents socials i 
econòmics interessats com ara organitzacions de 
consumidors i comerciants. 

La Sra. Balseiro manifesta que aquesta iniciativa 
està motivada per la difícil situació de les famílies 
com a conseqüència de l’encariment dels productes i 
del cost de la vida en general. Explica que és sabut 
que ha augmentat el nombre de famílies que han 
d’acudir a organitzacions socials o a les administra-
cions per aconseguir ajuts, i també que en situacions 
de crisi econòmica hi ha un augment de la compe-
tència deslleial a través d’activitats que s’exerceixen 
sense llicència. Afirma que el seu Grup considera 
que aquesta guia podria informar els consumidors 
dels seus drets i oferir-los consells per afrontar situa-
cions que es donen especialment en situació de crisi 
econòmica.  

El Sr. Ardanuy manifesta que el seu Grup dóna 
suport a totes aquelles mesures que ajudin a millorar 
una situació de caiguda del consum i que promoguin 
hàbits de consum sostenible i responsable. Assenya-
la que, a més, l’Ajuntament té la responsabilitat de 
promoure hàbits de consum responsable i recorda 
l’existència d’una eina per fer-ho, que és el Consell 
Municipal del Consum. Conclou dient que caldria ac-
tualitzar i fer més útils totes les polítiques de consum.  

El Sr. Portabella expressa el vot contrari del seu 
Grup, tot manifestant que tant les organitzacions de 
consumidors com les de comerciants ja fan guies de 
bones pràctiques de consum des de fa anys i reben 
subvencions a aquest efecte. Diu que aquest any 
podrien afegir al títol de la guia unes paraules relati-
ves a la crisi (per exemple, "davant la crisi econòmi-
ca" o "davant la nova crisi econòmica").  

La Sra. Mayol manifesta que el seu grup també 
troba innecessària aquesta guia perquè l’Ajuntament 
de Barcelona ja fa periòdicament avisos als consu-
midors per informar-los dels seus drets i com exercir-
los en col·laboració amb les associacions de consu-
midors.  

El Sr. Carnes també opina que es tracta d’una 
mesura redundant.  

La Sra. Balseiro agraeix el suport del Grup Muni-
cipal de Convergència i Unió i lamenta la posició dels 
altres Grups. Explica que abans de portar la iniciativa 
a la Comissió han explorat què es fa en aquesta 
matèria i hi han detectat un buit. Afirma que tot i que 
hi ha diferents organitzacions que elaboren guies de 
bones pràctiques i l’Ajuntament els dóna suport, no 
hi ha una guia específicament dissenyada per a la 
situació de crisi actual. Diu que avui hi ha moltes 
famílies amb dificultats per arribar a final de mes i 
que no n’hi ha prou amb les guies que s’editen actu-
alment. 

D’altra banda, assenyala que hi ha moltes perso-
nes que desconeixen els seus drets i que hi ha orga-
nismes o empreses privades com Telefònica que de 
vegades apliquen tarifes incorrectes en els rebuts. 
Considera que, per tant, seria bo informar el conjunt 
de la ciutadania de com cal actuar en aquests casos. 
Manifesta que l’Ajuntament de Barcelona disposa de 
mitjans que podrien garantir que aquests consells 
arribessin al conjunt de llars de la ciutat de Barcelo-
na, com per exemple la publicació mensual Barcelo-
na Informació. Lamenta que l’equip de govern torni a 
mantenir que no s’ha de fer res de nou perquè ja 
està tot fet i no doni resposta a les necessitats que té 
la ciutat actualment. 

Acaba demanant al govern municipal que reflexio-
ni sobre aquesta mesura i l’anima a presentar-la 
d’aquí a uns mesos, encara que sigui com a iniciativa 
pròpia.  

El Sr. Carnes expressa el vot contrari del PSC, la 
Sra. Mayol expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, el 
Sr. Ardanuy expressa el vot favorable de CiU, la Sra. 
Balseiro expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Portabella expressa el vot contrari d’ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal ERC: 
6. La Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació 

i Coneixement acorda: 1) Donar continuïtat a l’IT 
World Edu mitjançant el reconeixement i el suport 
econòmic oportú per part de l’Ajuntament. 2) Estudiar 
la possibilitat d’estendre iniciatives similars relacio-
nades amb diversos sectors econòmics de la ciutat, 
ja siguin industrials, de serveis a les empreses o 
vinculats als nous sectors estratègics. 

El Sr. Portabella presenta aquesta iniciativa, tot 
explicant que té relació amb un aspecte que s’ha 
apuntat en el debat sobre l’informe de l’evolució de 
l’economia, que és que cal estimular els sectors més 
productius. Afirma que no hi ha dubte que un 
d’aquests sectors és el que fa referència a les tecno-
logies de la informació i la comunicació (TIC), i més 
en concret a la seva aplicació en el camp educatiu, 
que és molt important com a fonament d’una ciutat 
del coneixement i d’un model de ciutat que aposta 
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per crear ocupació sostenible en el temps. Assenyala 
que aquesta proposta contribueix a augmentar el pes 
de les TIC a la ciutat de Barcelona i, per tant, el pes 
de les indústries que afavoreixen la productivitat.  

Explica que en aquest primer congrés de l’IT 
World Edu ja hi ha hagut un suport econòmic per part 
de les administracions: la Generalitat i l’Ajuntament 
han cobert el 50% del pressupost, mentre que la 
resta ha anat a càrrec de patrocinis i empreses que 
hi han participat. Afirma que, per tant, es proposa 
continuar en aquesta línia.  

El Sr. Ardanuy expressa el vot favorable del seu 
grup i agraeix al Grup Municipal d’Esquerra Republi-
cana de Catalunya que presenti una iniciativa com 
aquesta tenint en compte el panorama educatiu ac-
tual. Explica que els últims informes sobre educació 
posen de manifest, entre altres coses, les mancan-
ces relatives a l’aplicació de les tecnologies de la 
informació en l’àmbit educatiu, no només des del 
punt de vista infraestructural, sinó també pel que fa a 
l’aplicabilitat d’aquestes tecnologies per part dels 
docents. Assenyala que només un 30% dels docents 
de ciències i de tecnologia utilitzen les tecnologies de 
la informació per impartir coneixements als seus 
alumnes, que la ràtio d’ordinadors per alumne (1 per 
cada 5 alumnes fora de l’aula informàtica) és total-
ment insuficient i que hi ha una part important dels 
centres escolars de Barcelona que no estan connec-
tats a la xarxa. Conclou que, per tant, és interessant 
que pugui existir un congrés sobre les noves tendèn-
cies en aquest camp i que fomenti l’aplicabilitat de 
les tecnologies de la informació i del coneixement en 
el camp educatiu i en altres sectors.  

La Sra. Balseiro expressa el suport del seu Grup a 
aquesta Proposició/Declaració de Grup, encara que 
manifesta que voldrien que el govern municipal es 
comprometés a assumir com a pròpies les mesures 
o els acords que s’adquireixin en el marc de l’IT 
Word Edu per garantir-ne la implantació, i proposa 
afegir-ho en el text de la iniciativa.  

D’altra banda, assenyala que els ha sobtat 
l’absència de l’empresa municipal 22@ en aquest 
congrés, ja que és un esdeveniment que encaixa 
perfectament amb els seus objectes socials. Diu que 
la presència de 22@ podria intensificar la participació 
de l’Ajuntament de Barcelona en aquest congrés.  

La Sra. Mayol expressa el vot favorable del seu 
Grup a aquesta iniciativa, atès que està d’acord amb 
el text i l’argumentació que ha fet el Sr. Portabella.  

El Sr. Carnes expressa el vot favorable del seu 
Grup, ja que el govern ha estat l’impulsor de l’IT 
World Edu, juntament amb el Departament de Go-
vernació i d’Administracions Públiques, la Cambra 
del Comerç i un conjunt d’empreses. Manifesta que 
comparteixen la filosofia del que s’ha expressat i que 
volen que aquest esdeveniment tingui continuïtat en 
el futur, obrint al màxim la implicació d’altres sectors i 
operadors, tant públics com privats.  

El Sr. Carnes expressa el vot favorable del PSC, 
la Sra. Mayol expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Ardanuy expressa el vot favorable de CiU, la 
Sra. Balseiro expressa el vot favorable del PP i el Sr. 

Portabella expressa el vot favorable d’ERC. 
S’aprova. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal CiU: 
7. Es posin en marxa els protocols corresponents 

de previsió i suport als comerços afectats per obres 
de llarga durada als entorns del Mercat de Sant An-
toni. 

El Sr. Ardanuy explica que aquest prec respon a 
les inquietuds de veïns i comerciants respecte a la 
rehabilitació i les obres del Mercat de Sant Antoni i 
que es fa tenint en compte que conflueixen diverses 
obres públiques al voltant de la reforma del mercat i 
que la Comissió va aprovar una iniciativa que donava 
llum a un seguit de mesures de cobertura a comer-
ços en entorns de llocs en obres. D’altra banda, de-
mana el màxim de coordinació entre les obres i 
d’informació a veïns i comerciants.  

El Sr. Carnes respon que el que es demana ja fa 
mesos que es fa. Explica que aquest procés de tras-
llat no s’hagués pogut fer sense la complicitat dels 
paradistes del mercats i de l’associació de comerci-
ants de l’entorn. Recorda que la ubicació del mercat 
provisional és a 25 metres de l’actual i, per tant, cal 
relativitzar-ne l’afectació, que ja està prevista a la 
trama urbana. D’altra banda, garanteix que tots els 
operadors implicats en aquesta actuació estan assa-
bentats de totes les propostes que s’han anat plante-
jant des de fa mesos.  

El Sr. Ardanuy afirma que, tot i així, hi ha un cert 
neguit, i per tant cal insistir molt en la cura d’aquest 
procediment i en el suport als comerços de l’entorn 
que es veuran afectats per les obres. Diu que una 
mobilitat de 25 metres pot tenir una transcendència 
més important per als comerços de la zona que per 
als mateixos paradistes del mercat.  

El Sr. Carnes demana que el Grup de Convergèn-
cia i Unió no transformi la preocupació dels afectats 
en neguit.  

Es dóna per tractat. 
Del Grup Municipal PP: 
8. Que se’ns informi sobre el motiu i els objectius 

del viatge a la Xina, així com de la composició de la 
delegació de l’Ajuntament de Barcelona, de la dura-
da, del cost econòmic, i de les finalitats assolides en 
el viatge. 

La Sra. Balseiro formula el prec.  
El Sr. Carnes informa que aquest viatge per esta-

blir un pont de negocis amb la Xina estava encapça-
lat per l’alcalde Hereu; el Sr. Josep Manuel Basáñez, 
vicepresident de la Cambra de Comerç de Barcelona; 
el Sr. Portabella, president de la Comissió de Promo-
ció Econòmica, el Sr. Frigola, gerent de Promoció 
Econòmica, dos tècnics en representació de l’Àrea de 
Promoció Econòmica, i ell mateix. Diu que en aques-
ta delegació també hi havia sis institucions més i 
quaranta empreses de construcció, mobiliari, tèxtil, 
béns de consum, consultoria, turisme i restauració. 
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Explica que les dates del viatge van ser del 8 al 15 
de novembre, però que no tots els membres de la 
delegació van estar-hi tots els dies, sinó que van 
adaptar les dates en funció dels diferents projectes i 
actuacions. 

Manifesta que l’objectiu del viatge va ser analitzar 
les diferents oportunitats i tendències que diferents 
ciutats o regions ofereixen actualment a l’economia 
de la ciutat i la possibilitat que algunes empreses 
puguin instal·lar-s’hi, i reforçar, per tant, el procés 
d’internacionalització de l’economia de la ciutat. 
Afirma que el conjunt d’actuacions i accions estan 
perfectament desglossades en un catàleg publicat 
entre l’Ajuntament de Barcelona i la Cambra de Co-
merç, però que també poden facilitar dades més 
detallades. 

D’altra banda, explica que no disposen de la valo-
ració econòmica final del viatge perquè una part dels 
membres de la delegació van haver de ser reubicats 
en altres vols per la vaga d’Air France i les agències 
de viatges encara no els han lliurat els complements 
que se’n puguin derivar.  

La Sra. Balseiro diu que aprofita l’oferta que li ha 
fet el tinent d’alcalde respecte al contingut del viatge i 
demana que se’ls faciliti per escrit el total de perso-
nes que integraven aquesta delegació, els detalls 
sobre els compromisos acordats en aquest viatge i el 
calendari fixat per tal d’assolir-los, i el cost.  

El Sr. Carnes respon que els farà arribar la relació 
de les activitats realitzades. Pel que fa als acords, 
afirma que s’ha de separar allò que hagin pogut ob-
tenir les diferents empreses d’allò que ha assolit el 
sector públic, en aquest cas l’Ajuntament i la Cambra 
de Comerç, que ha estat obrir l’àmbit institucional. 
Recorda que a la Xina hi ha un modus operandi dife-
rent al de la Unió Europea o els Estats Units i que les 
empreses tenen moltes més dificultats per fer nego-
cis si no van acompanyades d’una delegació institu-
cional. Diu que, en tot cas, hauran de ser més les 
mateixes empreses les que hauran de dir en el futur 
si d’aquestes accions se n’han derivat accions co-
mercials. Conclou que l’experiència d’aquest pont de 
negocis anima el govern municipal a continuar des-
envolupant aquest tipus d’iniciatives, que faciliten un 
marc operatiu per endegar accions a les empreses 
de la ciutat, especialment les petites i mitjanes em-
preses.  

Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CiU: 
9. Quines mesures i accions concretes ha realitzat 

el govern municipal per tal de donar compliment a la 
directriu del Pla Director de la Política de Joventut 
2006-2010 referent a "fomentar l’autoocupació juve-
nil mitjançant mesures que donin suport a iniciatives 
emprenedores" ampliant i fent difusió dels recursos 
del Servei d’Atenció a Emprenedors de Barcelona 
Activa? Pensa el govern municipal ampliar-les i re-
forçar-les davant de la situació actual de crisi eco-
nòmica, moment en el qual moltes empreses de no-

va creació es poden veure en seriosos problemes de 
supervivència? 

La Sra. Vila explica que la pregunta del seu Grup 
s’emmarca en el context actual de crisi econòmica, 
que afecta la població jove de la ciutat i especialment 
els joves emprenedors.  

El Sr. Carnes manifesta que tots estan d’acord 
que un dels col·lectius que acusen més l’atur són els 
joves i que, per tant, el govern municipal prioritza les 
accions destinades a aquest col·lectiu. 

Dóna algunes dades: entre gener i octubre, el 
83% dels participants en accions de difusió de la 
cultura emprenedora estan dins de la franja d’edat de 
joves amb menys de 30 anys; el 27% de tots els 
participants en el procés de creació d’empresa tam-
bé pertanyen a aquest grup, quan el percentatge que 
correspondria a aquest col·lectiu per tall d’edat seria 
el 18%; i el 22% dels promotors de projectes empre-
sarials que reben suport i atenció són joves 
d’aquesta edat.  

La Sra. Vila replica que han fet una pregunta molt 
específica i que no se’ls ha informat de cap mesura 
en concret. Recorda que un 34,2% dels aturats a la 
ciutat tenen entre 25 i 35 anys, fet que se suma a les 
problemàtiques pròpies d’aquest segment d’edat, 
com són la manca de liquiditat o el problema per 
trobar habitatge.  

Fa referència a altres dades que li sembla interes-
sant esmentar: segons una enquesta realitzada pel 
Gesop, el segment de població que té més por de 
quedar-se a l’atur són els joves (el 26%); d’altra ban-
da, l’atur ha crescut un 12,30% entre els menors de 
25 anys. Manifesta que el seu Grup ha presentat 
algunes mesures per pal·liar aquesta situació, com el 
pla de recol·locació per a aturats en sectors socials 
emergents i nous focus de creació d’ocupació, el pla 
de xoc per a aturats de llarga durada, el mapa de 
professions i oficis i la creació de la plataforma de 
suport a les professions, la petició que l’Ajuntament 
fes d’avalador a les empreses de nova creació, la 
bonificació del 50% de l’IAE per a la creació de con-
tractes indefinits, o el pla d’ajuts als empresaris i 
autònoms per tal que es fomenti l’autoocupació. 
Acaba dient que, tot i que el govern reconeix la situ-
ació de feblesa de la població juvenil, manquen me-
sures concretes per abordar aquest problema. 

El Sr. Carnes reitera que el govern municipal ja fa 
temps que prioritza la situació dels joves, sobretot Bar-
celona Activa, SA, que treballa amb aquest col·lectiu 
per afavorir-ne l’ocupabilitat. D’altra banda, assenyala 
que no vol entrar en l’estratègia de "xoc mediàtic" de 
l’oposició, segons la qual per més mesures que ell 
expliqui, l’oposició insistirà que el govern no fa res i 
parlarà de les mesures que ha presentat.  

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal PP: 
10. Quines són les accions concretes que preveu 

engegar el Govern municipal davant l’allau d’ex-
pedients de regulació i/o acomiadaments, de sus-
pensions de pagaments o tancament d’empreses a 
la ciutat de Barcelona davant la situació de greu crisi 
econòmica? 
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La Sra. Balseiro formula la pregunta.  
El Sr. Carnes contesta que cada expedient de re-

gulació d’ocupació és diferent i que l’Ajuntament hi 
intervé sempre que disposa de facultats o instru-
ments directes d’actuació per fer-ho. D’altra banda, 
explica que algunes d’aquestes intervencions reque-
reixen molta discreció, ja que hi ha casos en què els 
expedients encara no estan tancats, i que és compe-
tència de la Generalitat de Catalunya acabar de de-
cidir-ho.  

La Sra. Balseiro replica que s’ha quedat exacta-
ment igual que abans de formular la pregunta atesa 
la falta de concreció de la resposta. Precisa que la 
pregunta no es referia només als expedients de re-
gulació d’ocupació que en aquests moments hi ha en 
marxa, sinó també a les empreses que no tenen més 
remei que plegar o d’altres que sol·liciten concursos 
de creditors. Manifesta que no pretenien tant conèi-
xer les competències que té el govern municipal per 
fer front a aquests casos, que ja saben que és molt 
limitada pel que fa als expedients de regulació 
d’ocupació, sinó sobretot saber quin és el tarannà i el 
compromís del govern municipal. Assenyala que la 
resposta del Sr. Carner ratifica la inactivitat del go-
vern municipal que ja s’ha observat en l’informe i la 
compareixença de la sessió d’avui.  

Afirma que no es tracta només de donar confiança 
al teixit econòmic i social, sinó d’exigir mesures per 
tal de frenar l’allau d’expedients de regulació 
d’ocupació, suspensions de pagaments i tancament 
d’empreses.  

El Sr. Carnes reitera que, a banda que alguns par-
tits polítics intentin crear tots els escenaris catastrò-
fics possibles, l’Ajuntament continuarà participant en 
aquests processos i diu que no donarà els noms de 
les empreses amb les quals treballen en aquests 
moments per una qüestió de responsabilitat instituci-
onal. Diu que seria més fàcil i més mediàtic donar 
dades concretes sobre aquesta participació, però 
manifesta que no pensen fer-ho, tant perquè aques-
tes empreses no ho volen com perquè això podria 
dificultar les solucions laborals d’algunes d’elles.  

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal ERC: 
11. Quines actuacions s’estan duent a terme des 

del Govern municipal pel foment de les vocacions 
científiques i tecnològiques?  

El Sr. Portabella explica que les vocacions cientí-
fiques i tecnològiques entren dins dels estudis ano-
menats estratègics, que són aquells que contribuei-
xen d’una manera general al desenvolupament 
econòmic d’una àrea, a augmentar-ne la capacitat 
tecnològica i innovadora, i a respondre a les noves 
demandes tècniques que exigeix el mercat. Manifes-
ta que el seu Grup creu que dins del model de ciutat 
de futur cal estimular les vocacions científiques i 
tecnològiques en la mesura de les competències que 
té la ciutat per fer-ho.  

El Sr. Carnes afirma que es constata una preocu-
pant disminució progressiva de la matriculació en les 
carreres cientificotècniques, i que el govern creu que 
per resoldre aquest problema cal prioritzar la tasca 

de sensibilització en la franja d’edat de vuit a dotze 
anys. Explica que, en aquest sentit, l’Ajuntament ha 
plantejat un conjunt d’iniciatives, algunes de les 
quals tindran lloc properament abans de final d’any, 
com ara unes jornades sobre robòtica o el programa 
"Les estrelles de la ciència", adreçat als joves d’entre 
catorze i divuit anys i previst per al curs escolar 
2008-2009, que farà servir esportistes de cert renom 
per fer pedagogia de les disciplines científiques i 
revalorar la figura del científic entre els joves.  

El Sr. Portabella manifesta que el seu Grup com-
parteix la preocupació del govern per la disminució 
notable d’estudiants d’estudis científics i tecnològics 
a les universitats catalanes i que valoren positiva-
ment el fet de fer un programa d’impuls d’aquestes 
vocacions a l’Educació Secundària Obligatòria 
(ESO), com també el programa "Les estrelles de la 
ciència". No obstant això, assenyala que hauran 
d’esperar massa anys per veure l’efecte d’unes polí-
tiques de foment de la ciència entre nens que fan 
l’ESO o batxillerat. Opina que caldria també centrar-
se en els estudiants que ja fan estudis superiors, que 
podrien rectificar les estadístiques de manera més 
immediata.  

Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CiU: 
12. Quines accions ha fet el govern municipal per 

donar compliment a la proposició aprovada per la 
Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació i Co-
neixement en sessió de 22 de gener de 2008 que 
indica: "L’Ajuntament de Barcelona impulsarà la cre-
ació d’una plataforma de serveis d’alta tecnologia 
orientada a les empreses, aprofitant els centres 
d’excel·lència allotjats a la ciutat, impulsant una guia 
estratègica per al futur desenvolupament d’un model 
econòmic de la ciutat basat en les avantatges com-
petitives de l’alt valor afegit, en quatre principals líni-
es: a) la supercomputació (CSB, CESCA, Sincrotó). 
b) l’Internet de segona generació (I2CAT). c) les 
aplicacions media (Barcelona Media Centre d’Inno-
vació). d) la Salut (IDIBAPS, PRBB, IMIM i d’altres)". 

El Sr. Portabella explica que el Grup Municipal de 
Convergència i Unió ha sol·licitat la resposta a 
aquest punt de l’ordre del dia per escrit i el govern 
s’ha avingut a fer-ho d’aquesta manera.  

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal PP: 
13. Es requereix al Govern municipal que informi 

sobre les gestions realitzades i l’estat d’execució de 
la proposició següent, aprovada en la sessió d’11 
d’abril de 2008: Atès la necessitat de promoure hà-
bits més respectuosos amb el medi ambient en el 
desenvolupament de les activitats econòmiques, la 
Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació i Co-
neixement acorda: Instar al Govern municipal a im-
pulsar acords i la signatura de convenis de 
col·laboració amb les associacions empresarials i de 
comerciants amb la finalitat de reduir la utilització 
indiscriminada de bosses de plàstic d’un sol ús en 
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establiments comercials i fomentar un canvi d’hàbits 
entre els consumidors. 

La Sra. Balseiro recorda que tots els Grups van 
estar d’acord en la importància d’impulsar aquesta 
mesura, que pretenia esgotar totes les vies abans de 
buscar noves fórmules que suposessin una nova 
tributació a fi de frenar la utilització indiscriminada de 
bosses de plàstic.  

El Sr. Carnes contesta que a partir de finals 
d’aquest mes l’Ajuntament ampliarà la campanya 
iniciada l’any passat amb la distribució de 250.000 
noves bosses reutilitzables, que es una estratègia de 
treball que es continuarà impulsant. Manifesta que, 
d’altra banda, hi ha diversos operadors privats que 
han iniciat diferents línies d’actuació en aquest sentit, 
des d’oferir bonificacions fins a penalitzar l’ús de 
bosses de plàstic.  

La Sra. Balseiro manifesta que li no ha quedat clar 
quines són les mesures que s’han impulsat i pregun-
ta si es limiten a la distribució de bosses que evitin la 
utilització de bosses de plàstic d’un sol ús. Diu que el 
Sr. Carnes practica un cert ocultisme a l’hora de 
donar-los a conèixer la seva estratègia de treball i li 
demana que sigui més acurat en les seves respos-
tes.  

El Sr. Carnes reitera que hi ha alguns operadors 
privats que han iniciat una estratègia pròpia de des-
incentivació de l’ús de les bosses de plàstic arran de 

les converses mantingudes amb l’Ajuntament, però 
que correspon a les empreses privades establir 
aquestes estratègies, i que, d’altra banda, es posarà 
a la disposició dels ciutadans 250.000 bosses reuti-
litzables. 

Es dóna per tractada. 
El Sr. Portabella manifesta que vol fer unes consi-

deracions en relació amb la conversa que han man-
tingut al matí els portaveus dels Grups Municipals i el 
tinent d’alcalde de la Comissió. Explica que s’ha 
complert el temps previst per a la sessió, que era de 
tres hores, però que, en canvi, hi ha una notable 
absència de regidors i regidores dels diferents grups 
polítics. Expressa la seva preocupació pel fet que a 
l’hora d’acabar la sessió no hi hagi representants de 
totes les forces polítiques i vol deixar constància que 
en dos Grups hi ha una representació unipersonal. 
Manifesta que això mereix una reflexió per part de 
tots per tal de corregir aquestes circumstàncies en el 
futur.  

 
 

VI) Mocions 
 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les dinou hores i vint-i-
cinc minuts.  

 
 

 
 
 
 
 

Comissió de Presidència, Territori i Funció Pública 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 19 de novem-
bre de 2008 i aprovada el dia 10 de desembre de 
2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 19 de novembre de 2008, s'hi reuneix la 
Comissió de Presidència, Territori i Funció Pública, 
sota la presidència de l’Im. Sr. Antoni Vives i Tomàs. 
Hi assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Carles 
Martí i Jufresa, Ramon García-Bragado i Acín, Jordi 
W. Carnes i Ayats, Itziar González i Virós, Guillem 
Espriu i Avendaño, Joaquim Forn i Chiariello, Sònia 
Recasens i Alsina, Jaume Ciurana i Llevadot, Ánge-
les Esteller Ruedas, Javier Mulleras Vinzia, Ricard 
Gomà i Carmona i Ester Capella i Farré, assistits pel 
secretari general de la Corporació, Sr. Jordi Cases i 
Pallarès, que certifica. 

També hi són presents les Sres. i els Srs.: Pilar 
Conesa i Santamaria, gerent adjunta d’e-admi-
nistració i sistemes d’informació; Ignasi Cardelús i 
Fontdevila, delegat de Presidència i Relacions Insti-

tucionals; Andreu Puig i Sabanes, gerent municipal; 
Carles Arias i Casal, gerent de Recursos Humans i 
Organització. 

Excusen la seva absència les Imes. Sres.: As-
sumpta Escarp i Gibert i Emma Balseiro i Carreiras. 

S'obre la sessió a les nou hores i trenta minuts. 
 
 

I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 
S'aprova. 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment de l'article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
1. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 22 d'octubre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
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cediment obert, per adjudicar el contracte per als 
serveis d'assistència tècnica per al seguiment del 
Programa d'Inversions Municipals, per als exercicis 
2008-2010, i per un import d'1.161.600 euros. 

 
2. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 4 de novembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
cediment obert per adjudicar el contracte per als 
treballs i serveis de disseny, organització i producció 
dels diferents elements, subministrament i realització 
de les infraestructures i personal necessari pel pave-
lló de la ciutat de Barcelona a l'exposició universal de 
Xangai, per als exercicis 2009-2010, i per un import 
de 3.000.000 euros. 

 
3. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 17 d'octubre de 
2008, que aprova les bases i convoca concurs per a 
la provisió d'un lloc de treball d'Administració econò-
mica. 

 
4. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 29 d'octubre de 
2008, que aprova les bases i convoca concurs per a 
la provisió d'un lloc de treball de cap del Servei de 
Manteniment de Districte. 

 
5. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 29 d'octubre de 
2008, que aprova les bases i convoca les proves 
selectives per a la provisió de tres places de profes-
sor/a de Música repertori (piano), mitjançant concurs 
oposició lliure. 

 
6. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 3 de novembre de 
2008, que aprova les bases i convoca concurs per a 
la provisió d'un lloc de treball de director/a de centre 
cívic. 

 
7. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 3 de novembre de 
2008, que aprova les bases i convoca concurs per a 
la provisió d'un lloc de treball de director/a de centre 
de Serveis Socials. 

 
8. Sector de Serveis Generals 

Del gerent municipal, de data 3 de novembre de 
2008, que aprova les bases i convoca concurs per a 
la provisió d'un lloc de treball de tècnic/a de gestió de 
Serveis Personals. 

 
9. Sector de Serveis Generals 

De l'alcalde, de data 3 de novembre de 2008, que 
nomena la senyora M. Isabel Aguayo Diez funcionà-
ria eventual per ocupar el lloc de treball de secretària 
B de Direcció, adscrita al Grup municipal Popular. 

 
10. Sector de Serveis Generals 

De l'alcalde, de data 27 d'octubre de 2008, que 
nomena funcionaris de carrera en la categoria d'A-

gents de la guàrdia urbana, amb efectes del dia 4 de 
setembre de 2008. 

 
11. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 17 d'octubre de 2008, que nomena el senyor 
Francisco Javier Mayo Torres per ocupar el lloc de 
treball de tècnic de Promoció de Relacions Econòmi-
ques Internacionals.  

 
12. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 17 d'octubre de 2008, que nomena la senyo-
ra Núria Vernia Trillo per ocupar el lloc de treball de 
suport a la Gestió. 

 
13. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 17 d'octubre de 2008, que nomena la senyo-
ra Sílvia Gambín Creus per ocupar el lloc de treball 
de tècnica de Gestió de Serveis Personals.  

 
14. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 21 d'octubre de 2008, que nomena la senyo-
ra Laura Prades Vidal per ocupar el lloc de treball de 
Gestió econòmica (contractació). 

 
15. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 23 d'octubre de 2008, que nomena la senyo-
ra Amparo Cerezo Rincón per ocupar el lloc de tre-
ball de directora de centre de Serveis Socials. 

 
16. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 30 d'octubre de 2008, que nomena el senyor 
Luis García-Falces Manero per ocupar el lloc de 
treball de responsable tècnic de Manteniment. 

 
17. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 30 d'octubre de 2008, que nomena el se-
nyor Joan Antón Ripoll Giménez per ocupar el lloc 
de treball de responsable administratiu de centre 
cívic. 

 
18. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 30 d'octubre de 2008, que nomena la senyo-
ra Elisenda Frances Perez per ocupar un lloc de 
treball de responsable de Promoció. 

 
19. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 30 d'octubre de 2008, que nomena el senyor 
Juan Gabriel Gallart Cajo per ocupar el lloc de treball 
de responsable de Producció Web. 

 
20. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 30 d'octubre de 2008, que nomena la senyo-
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ra Sira García Bosch per ocupar el lloc de treball de 
responsable de Comunicació i Qualitat de Districte. 

 
21. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 28 d'octubre de 2008, que declara desert el 
concurs 1263 convocat per cobrir un lloc de treball 
de tècnic/a de gestió de Serveis Personals, atès que 
cap dels candidats presentats ha assolit la puntuació 
mínima requerida. 

 
22. Sector de Serveis Generals 

Del gerent de Recursos Humans i Organització, 
de data 30 d'octubre de 2008, que declara desert el 
concurs 1252 convocat per cobrir un lloc de treball 
d'Administració econòmica (contractació), atès que 
cap dels candidats presentats ha assolit la puntuació 
mínima requerida. 

 
Acords de la Comissió de Govern de 12 de novem-
bre de 2008: 

 
23. Autoritzar a la Sra. Sílvia Cabestany García 

(mat. 26860) la compatibilitat sol·licitada entre la 
seva activitat municipal com a funcionària interina 
amb la categoria professional d’Auxiliar d'Administra-
ció general, amb destinació a la Direcció Tècnica de 
Solidaritat i Cooperació Internacional de la Gerència 
d'Educació, Cultura i Benestar, on desenvolupa un 
lloc base de la seva categoria, i la segona activitat 
privada d’administrativa i comptable per a l'empresa 
IC Software, SL, en tant que aquesta activitat secun-
dària no figura compresa en les causes d’incom-
patibilitat previstes pels articles 11 i 12 de la Llei 
53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del 
personal al servei de les Administracions públiques, 
de la Llei 21/1987, de 26 de novembre, sobre incom-
patibilitats del personal al servei de l’Administració de 
la Generalitat, i pels articles 329 i 330 del Reglament 
del personal al servei de les Entitats locals, aprovat 
pel Decret 214/1990, de 30 de juliol, i no resulta afec-
tat l’interès públic. En tot cas, la seva dedicació pro-
fessional privada no podrà superar la meitat de la 
jornada laboral setmanal vigent a l’Administració 
Pública i en horari no coincident amb el municipal. La 
present autorització està condicionada a l’estricte 
compliment dels deures públics i restarà sense efec-
te en els supòsits següents: si l’activitat privada im-
pedís o menyscabés l’estricte compliment dels deu-
res o en comprometés la seva imparcialitat o 
independència; si l’activitat privada tingués alguna 
relació amb els assumptes que la persona autoritza-
da conegui per raó del càrrec; si la dedicació horària 
de l’activitat privada coincidís amb la jornada laboral; 
per canvi de lloc de treball municipal; per variació de 
les seves circumstàncies: o per raons sobrevingudes 
d’interès públic. Donar-ne compte a la Comissió de 
Presidència, Territori i Funció Pública. 

24. Autoritzar a la Sra. Laura Carci Duran (mat. 
50938) la compatibilitat sol·licitada entre la seva acti-
vitat municipal com a funcionària interina amb la 
categoria professional d’Auxiliar d'Administració ge-

neral, amb destinació al Servei de Personal de la 
Gerència de Serveis Generals i Coordinació Territo-
rial, on desenvolupa un lloc base de la seva catego-
ria, i la segona activitat privada d’hostessa de fires 
per a l'empresa A. Palmes, SL, en tant que aquesta 
activitat secundària no figura compresa en les cau-
ses d’incompatibilitat previstes pels articles 11 i 12 
de la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’in-
compatibilitats del personal al servei de les Adminis-
tracions públiques, de la Llei 21/1987, de 26 de no-
vembre, sobre incompatibilitats del personal al servei 
de l’Administració de la Generalitat, i pels articles 
329 i 330 del Reglament del personal al servei de les 
Entitats locals, aprovat pel Decret 214/1990, de 30 
de juliol, i no resulta afectat l’interès públic. En tot 
cas, la seva dedicació professional privada no podrà 
superar la meitat de la jornada laboral setmanal vi-
gent a l’Administració Pública i en horari no coinci-
dent amb el municipal. La present autorització està 
condicionada a l’estricte compliment dels deures 
públics i restarà sense efecte en els supòsits se-
güents: si l’activitat privada impedís o menyscabés 
l’estricte compliment dels deures o en comprometés 
la seva imparcialitat o independència; si l’activitat 
privada tingués alguna relació amb els assumptes 
que la persona autoritzada conegui per raó del càr-
rec; si la dedicació horària de l’activitat privada coin-
cidís amb la jornada laboral; per canvi de lloc de 
treball municipal; per variació de les seves circums-
tàncies; o per raons sobrevingudes d’interès públic. 
Donar-ne compte a la Comissió de Presidència, Ter-
ritori i Funció Pública. 

25. Autoritzar a la Sra. M. Elisa Casanova Domè-
nech (mat. 26621) la compatibilitat sol·licitada entre 
la seva activitat municipal com a personal eventual 
amb les funcions d’assessora tècnica del president 
del Consell Municipal del Districte de les Corts, i 
l’activitat pública com a professora associada a 
temps parcial de la Universitat de Barcelona, per al 
curs acadèmic 2008-2009 des del 19 de setembre de 
2008 fins al 31 de gener de 2009 i pròrrogues que es 
puguin produir en aquest contracte de treball, d’acord 
amb allò que preveuen els articles 3 i següents de la 
Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats 
del personal de les Administracions públiques, 4 de 
la Llei 21/1987, de 26 de novembre, d’incom-
patibilitats del personal al servei de l’Administració de 
la Generalitat i 324 i següents del Reglament del 
personal al servei de les Entitats locals, aprovat pel 
Decret 214/1990, de 30 de juliol, amb les limitacions 
previstes als articles 7 i 16.4 de la Llei 53/1984, 5 i 6 
de la Llei 21/1987 i als articles concordants del De-
cret 214/1990. En tot cas, la seva dedicació a la do-
cència universitària serà a temps parcial i amb horari 
no coincident amb el municipal. La present autoritza-
ció està condicionada a l’estricte compliment dels 
deures públics i restarà sense efecte en els supòsits 
següents: si l’activitat secundària impedís o menys-
cabés l’estricte compliment dels deures o en com-
prometés la seva imparcialitat o independència; si 
l’activitat secundària tingués alguna relació amb els 
assumptes que es coneguessin per raó del càrrec; 
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per finalització del contracte de treball o les pròrro-
gues pactades amb la Universitat; si la dedicació 
horària de l’activitat secundària coincidís amb la jor-
nada laboral; per canvi de lloc de treball municipal; 
per variació de les seves circumstàncies; o per raons 
sobrevingudes d’interès públic. Donar-ne compte a la 
Comissió de Presidència, Territori i Funció Pública. 

26. Autoritzar a la Sra. Anna Clària Vila (mat. 
26888) la compatibilitat sol·licitada entre la seva acti-
vitat municipal com a funcionària interina amb la 
categoria professional de Tècnica superior de Dret, 
amb destinació al Departament de Llicències i Ins-
pecció del Districte d'Horta-Guinardó, on desenvolu-
pa un lloc base de la seva categoria, i la segona 
activitat privada per compte propi de directora d’una 
activitat agrària, en tant que aquesta activitat secun-
dària no figura compresa en les causes d’incom-
patibilitat previstes pels articles 11 i 12 de la Llei 
53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del 
personal al servei de les Administracions públiques, 
de la Llei 21/1987, de 26 de novembre, sobre incom-
patibilitats del personal al servei de l’Administració de 
la Generalitat, i pels articles 329 i 330 del Reglament 
del personal al servei de les Entitats locals, aprovat 
pel Decret 214/1990, de 30 de juliol, i no resulta afec-
tat l’interès públic. En tot cas, la seva dedicació pro-
fessional privada no podrà superar la meitat de la 
jornada laboral setmanal vigent a l’Administració 
Pública i en horari no coincident amb el municipal. La 
present autorització està condicionada a l’estricte 
compliment dels deures públics i restarà sense efec-
te en els supòsits següents: si l’activitat privada im-
pedís o menyscabés l’estricte compliment dels deu-
res o en comprometés la seva imparcialitat o 
independència; si l’activitat privada tingués alguna 
relació amb els assumptes que la persona autoritza-
da conegui per raó del càrrec; si la dedicació horària 
de l’activitat privada coincidís amb la jornada laboral; 
per canvi de lloc de treball municipal; per variació de 
les seves circumstàncies; o per raons sobrevingudes 
d’interès públic. Donar-ne compte a la Comissió de 
Presidència, Territori i Funció Pública. 

27. Autoritzar al Sr. Alfonso Ortega Fernández 
(mat. 38246) la compatibilitat sol·licitada entre la 
seva activitat municipal com a contractat laboral amb 
la categoria professional de Tècnic mitjà en Ciències 
Socials, amb destinació al Departament de Desenvo-
lupament de la Gerència de Recursos Humans i Or-
ganització, on desenvolupa el lloc de treball d’as-
sessor tècnic, i la segona activitat privada d’instructor 
(gestor de formació: responsable del projecte de 
renda mínima) a l'empresa Fons Formació Zona 
Mediterrània, SLL, en tant que aquesta activitat se-
cundària no figura compresa en les causes 
d’incompatibilitat previstes pels articles 11 i 12 de la 
Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats 
del personal al servei de les Administracions públi-
ques, de la Llei 21/1987, de 26 de novembre, sobre 
incompatibilitats del personal al servei de l’Admi-
nistració de la Generalitat, i pels articles 329 i 330 del 
Reglament del personal al servei de les Entitats lo-
cals aprovat pel Decret 214/1990, de 30 de juliol, i no 

resulta afectat l’interès públic. En tot cas, la seva 
dedicació professional privada no podrà superar la 
meitat de la jornada laboral setmanal vigent a 
l’Administració Pública i en horari no coincident amb 
el municipal. La present autorització està condicio-
nada a l’estricte compliment dels deures públics i 
restarà sense efecte en els supòsits següents: si 
l’activitat privada impedís o menyscabés l’estricte 
compliment dels deures o en comprometés la seva 
imparcialitat o independència; si l’activitat privada 
tingués alguna relació amb els assumptes que la 
persona conegui per raó del càrrec; si la dedicació 
horària de l’activitat privada coincidís amb la jornada 
laboral; per canvi de lloc de treball municipal; per 
variació de les seves circumstàncies; o per raons 
sobrevingudes d’interès públic. Donar-ne compte a la 
Comissió de Presidència, Territori i Funció Pública. 

28. Autoritzar al Sr. Alexandre Peñalver Cabré 
(mat. 50634) la compatibilitat sol·licitada entre la 
seva activitat municipal com a funcionari de carrera 
amb la categoria professional de Tècnic superior en 
Dret, amb destinació a la Direcció de l'Àrea de Rè-
gim Jurídic de la Gerència de Serveis Generals i 
Coordinació Territorial, on desenvolupa el lloc de 
treball de lletrat dels Serveis Jurídics, i l’activitat pú-
blica com a professor associat a temps parcial de la 
Universitat de Barcelona per al curs acadèmic 2007-
2008, des del 15 de setembre de 2007 fins al 14 de 
setembre de 2008 i pròrrogues que es puguin produir 
en aquest contracte de treball, d’acord amb allò que 
preveuen els articles 3 i següents de la Llei 53/1984, 
de 26 de desembre, d’incompatibilitats del personal 
de les Administracions públiques, 4 de la Llei 
21/1987, de 26 de novembre, d’incompatibilitats del 
personal al servei de l’Administració de la Generali-
tat, i 324 i següents del Reglament del personal al 
servei de les Entitats locals, aprovat pel Decret 
214/1990, de 30 de juliol, amb les limitacions previs-
tes als articles 7 i 16. 4 de la Llei 53/1984, 5 i 6 de la 
Llei 21/1987 i als articles concordants del Decret 
214/1990. En tot cas, la seva dedicació a la docència 
universitària serà a temps parcial i amb horari no 
coincident amb el municipal. La present autorització 
està condicionada a l’estricte compliment dels deures 
públics i restarà sense efecte en els supòsits se-
güents: si l’activitat secundària impedís o menysca-
bés l’estricte compliment dels deures o en compro-
metés la seva imparcialitat o independència; si 
l’activitat secundària tingués alguna relació amb els 
assumptes que es coneguessin per raó del càrrec; 
per finalització del contracte de treball o les pròrro-
gues pactades amb la Universitat; si la dedicació 
horària de l’activitat secundària coincidís amb la jor-
nada laboral; per canvi de lloc de treball municipal; 
per variació de les seves circumstàncies; o per raons 
sobrevingudes d’interès públic. Donar-ne compte a la 
Comissió de Presidència, Territori i Funció Pública. 

29. Autoritzar a la Sra. Marta Sanagustí Vidal 
(mat. 24063) la compatibilitat sol·licitada entre la 
seva activitat municipal com a funcionària interina 
amb la categoria professional de Tècnica mitjana en 
Ciències Socials (treballadora social), amb destinació 
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al Centre de Serveis Socials Sant Martí de Proven-
çals del Districte de Sant Martí, on desenvolupa el 
lloc de treball de tècnica mitjana d'Assistència Primà-
ria, i la segona activitat privada per compte propi: de 
mediadora en diferents tipus de conflictes, especial-
ment de caire familiar, en tant que aquesta activitat 
secundària no figura compresa en les causes 
d’incompatibilitat previstes pels articles 11 i 12 de la 
Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats 
del personal al servei de les Administracions públi-
ques, de la Llei 21/1987, de 26 de novembre, sobre 
incompatibilitats del personal al servei de l’Admi-
nistració de la Generalitat, i pels articles 329 i 330 del 
Reglament del personal al servei de les Entitats lo-
cals, aprovat pel Decret 214/1990, de 30 de juliol, i 
no resulta afectat l’interès públic. La seva dedicació 
professional privada no podrà superar la meitat de la 
jornada laboral setmanal vigent a l’Administració 
Pública i en horari no coincident amb el municipal. 
En tot cas, la present autorització està condicionada 
a l’estricte compliment dels deures públics i restarà 
sense efecte en els supòsits següents: si l’activitat 
privada impedís o menyscabés l’estricte compliment 
dels deures o en comprometés la seva imparcialitat o 
independència; si l’activitat privada tingués alguna 
relació amb els assumptes que la persona autoritza-
da conegui per raó del càrrec; si la dedicació horària 
de l’activitat privada coincidís amb la jornada laboral; 
per canvi de lloc de treball municipal; per variació de 
les seves circumstàncies; o per raons sobrevingudes 
d’interès públic. Donar-ne compte a la Comissió de 
Presidència, Territori i Funció Pública. 

30. Esmenar, l’error que consta en la resolució de 
la Comissió de Govern de 15 d’octubre de 2008, que 
autoritza al Sr. Joan Anton Sánchez de Juan (mat. 
26580) la compatibilitat per a l’exercici de la seva 
activitat municipal amb l’activitat privada de director 
acadèmic del Master MBA Social a la Fundació Uni-
versitat Oberta de Catalunya, en el sentit que on 
diu:"assessor tècnic del delegat de Cultura" ha de 
dir: "assessor del Grup Municipal de Convergència i 
Unió". Donar-ne compte a la Comissió de Presidèn-
cia, Territori i Funció Pública. 

El Sr. Ciurana demana que se li faciliti l’accés a 
l’expedient 20090006 del sector de serveis generals. 

 
 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
 
A la Comissió:  
1. Barcelona 2.0.  
El Sr. García-Bragado recorda que aquest punt va 

ser un acord adoptat entre tots els grups per fer una 
segona volta sobre aquest tema. Informa que hi ha 
hagut una sèrie d’explicacions proporcionades per la 
Gerència Municipal, així com reunions amb els dife-
rents grups polítics i que, per tant, creu que el nivell 
de coneixement d’aquest projecte és molt més gran 
que el que hi havia en l’anterior sessió, i demana al 
gerent municipal que contesti les preguntes concre-
tes que s’hi van formular per després iniciar el debat. 

El Sr. Puig, respecte la pregunta sobre els costos 
que ha representat el projecte del 2.0, concreta que 
l’any 2008 han hagut les despeses de 69.600 euros 
pel plantejament del projecte, amb la compilació de 
la documentació i l’anàlisi prèvia de tota la informa-
ció, que ha fet l’empresa consultora "ALG"; de 
69.600 euros pel desenvolupament del projecte du-
rant els dos anys i mig que està previst que duri; i 
que la convenció municipal feta fa un mes amb els 
500 directius municipals per donar a conèixer inter-
nament aquest projecte té un pressupost de 80.000 
euros; que aquests tres paquets sumen 219.203 
euros; i 340.000 euros si també es compta la despe-
sa estructural municipal de capítol 1; i que en total 
han estat de 559.200 euros. 

Respecte a la pregunta sobre els projectes que 
actualment estan en marxa, què passava amb ells i 
com es recullen dintre del nou escenari, explica que 
hi havia una sèrie de projectes d’urbanisme sobre 
anàlisi de circuits i sobre processos que es recullen 
dintre del nou pla de sistemes que es va presentar, 
amb un plantejament urbanístic telemàtic que és un 
dels subprojectes del pla de sistemes; que hi havia 
un projecte general de tot l'Ajuntament de "cartes de 
servei", iniciat l’any 1995, i on tots els departaments 
municipals tenen unes cartes de servei que es van 
anunciar i que continuen funcionant i que ara es 
reorienta, es potencia i es renova amb el "Catàleg de 
serveis" del Barcelona 2.0; i que l’altre projecte que 
hi havia en marxa era un quadre de comandament 
de la Gerència municipal, que ara el projecte perme-
trà que sigui molt més ampli sota el concepte de 
gestió per objectius i totes les noves eines que es 
desenvolupen. Afegeix que s’aprofitaran els indica-
dors i el sistema que ja estaven creats, però que ara 
el sistema serà molt més ampli perquè no tan sols 
serà un sistema que proporcionarà informació a la 
Gerència municipal. Dóna per contestades les pre-
guntes i s’ofereix a aclarir els dubtes. 

El Sr. Vives, com a representant de CiU, pregunta, 
del diagnòstic fet per l’empresa, quins són els ele-
ments de màxima ineficiència que justifiquen un BPR 
com el que s’està plantejant en aquests moments, i 
especifica que el seu grup vol saber, unitat per unitat, 
què és el que genera més disfuncions i que obliga a 
un replantejament dels processos interns de la casa. 

El Sr. Puig creu que el principal diagnòstic és que 
s’ha augmentat en gran part la càrrega de treball de 
tots els sistemes, diu que són sistemes i processos 
dissenyats per a quantitats molt més petites, i que a 
mesura que l'Ajuntament de Barcelona ha anat aug-
mentant la seva dimensió, perquè s’han anat oferint 
cada vegada més serveis, s’ha posat de manifest la 
necessitat de crear nous sistemes que tinguin la 
capacitat de gestionar tot això, amb informació i dili-
gència, i la necessitat d’ordenar els processos; diu 
que, sobretot, es va posar el focus en la necessitat 
d’una reenginyeria de processos i de posar-hi els 
instruments informàtics més avançats per poder do-
nar una millor resposta a tot això. 

El Sr. Vives afirma que això queda clar i que és el 
moment d’agrair les explicacions donades als grups 
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de manera particularitzada, però torna a repetir que, 
unitat per unitat, hi ha set grans objectius, projectes 
motor o drivers, i que voldria saber, projecte per pro-
jecte, quines són les àrees de màxima disfuncionali-
tat que exigeixen un esforç més gran de reenginyeria 
de processos, perquè després això incidirà en els 
serveis i, des d’un punt de vista polític, al seu grup 
l’interessa conèixer quina és la incidència sobre 
aquests serveis i, per tant, sobre els ciutadans, cosa 
que, tant en la presentació d’avui com en la feta an-
teriorment no queda prou aclarida. Diu que és clar 
que es fa un esforç intern de modernització, però que 
els agradaria conèixer, d’aquests projectes drivers, 
quines són les àrees de màxima ineficiència, allò que 
força el govern a fer ara i amb urgència, amb uns 
timing molt ajustats aquesta reenginyeria de proces-
sos. 

El Sr. Puig informa que els vuit projectes motors 
són transversals de tota l’organització, no són depar-
tamentals, ni orgànics, sinó que intenten fer una revi-
sió de tota l’organització i, per tant, afecten tots els 
departaments; creu que es podrien agrupar en tres 
grans blocs: el primer, el bloc de la integració, basat 
en la necessitat de millorar l’eficiència en l’auto-
matització i la sistematització de la integració dels 
processos, la gestió per objectius, el pressupost per 
programes i sistemes d’informació que donessin 
elements de gestió, que encara que es feia, necessi-
tava una revisió perquè encaixés de manera siste-
màtica i natural i, per tant, amb menys càrrega de 
treball, més eficiència, etc.; el segon, el bloc del mo-
del territorial, que es basa en construir més expansió 
d’un sistema que estava estructurat sobre 10 distric-
tes, per passar a 73 barris, reunificant i replantejant 
tot el sistema, no només dels districtes sinó també 
dels sectors, que representa un sistema capil·lar molt 
diferent i un pas endavant. El tercer, que creu que és 
el més transversal de tots, és fer una revisió de tots 
els sistemes d’informació i tota l’enginyeria de pro-
cessos de tot l'Ajuntament. Les organitzacions ne-
cessiten fer aquests passos i, amb la filosofia del 
Barcelona 2.0, no es tracta tant de posar pegats a 
coses que no funcionen, sinó de construir sistemes 
que permetin el desenvolupament i el desplegament 
futur. 

El Sr. García-Bragado amplia la informació expli-
cant que una organització com l'Ajuntament està 
permanentment en revisió, reflexionant sobre ella 
mateixa i valorant quins aspectes de la gestió es 
poden millorar, i quins requereixen adaptacions a 
una realitat diferent, i creu que el "2.0" és un esforç 
en aquesta línia però contextualitzant el conjunt 
d’operacions a portar a terme, és a dir, les ineficièn-
cies a les que fa referència el Sr. Vives són ineficièn-
cies detectades i corregides en part dintre del propi 
sistema, i que en tot cas, a través del Barcelona 2.0 
el que s’intenta és situar-lo en un marc de renovació 
completa de l'Ajuntament; diu que, com ha explicat el 
gerent, això respon a una sèrie d’objectius marcats 
per l’equip de govern i traslladats al PAM, essent els 
principals l’increment i la millora en la prestació de 
serveis al ciutadà i la proximitat, que requereixen, 

d’una banda, revisar i reformular una part de la ca-
dena de processos que permeten la prestació 
d’aquests serveis, i en aquesta cadena de processos 
introduir els elements tecnològics que permetin do-
nar fiabilitat a aquesta acció municipal i, d’altra ban-
da, pel que fa a la proximitat, revisar el sistema 
d’implantació territorial. Comenta que ja s’havien fet 
coses, però que el govern ha cregut oportú, a l’inici 
del mandat, plantejar una revisió general i contextua-
litzar-la en una operació de gran abast com és el 
Barcelona 2.0. 

El Sr. Mulleras agraeix la professionalitat dels tèc-
nics de l'Ajuntament, així com l’explicació personalit-
zada que el gerent va fer al seu grup de tot aquest 
projecte i la seva dedicació. Respecte al que ha ex-
posat el gerent, comenta que és difícil valorar, en un 
primer moment, els costos, si són molts o pocs, que 
potser 80.000 euros per fer una convenció, que no 
sap si va ser d’un dia, podria ser excessiu, i respecte 
a les altres despeses, ara mateix no ho pot valorar 
perquè desconeix quins són els criteris d’aplicació de 
costos. Fa palès que aquest projecte denota una 
modernització necessària que, amb els 30 anys del 
mateix govern, també denota un fracàs en la gestió, i 
que, en fer-se amb un timing tan comprimit, també 
s’està dient que no s’està fent bé, i recorda que el 
govern ha tingut la responsabilitat de la gestió durant 
30 anys. En aquest sentit, diu que és important que 
el govern assumeixi la seva responsabilitat en tot el 
que fa al funcionament no adequat de les estructures 
municipals, tant a escala interna com respecte a la 
seva aplicació i al servei cap als ciutadans. 

Recorda que l'Ajuntament és una administració 
pública i, per tant, el PP entén aquest projecte com 
un projecte que no només ha de millorar el funcio-
nament intern d’aquest Ajuntament, sinó que, sobre-
tot, el que ha de millorar és el servei que es dóna als 
ciutadans. Demana no només que els ciutadans 
puguin accedir amb millors condicions a la informa-
ció; sinó que, a més, els ciutadans puguin fer els 
seus tràmits amb més facilitat, i posa com a exemple 
que aquest projecte serveixi per crear la famosa 
"finestreta única", tan demandada pel sector comer-
cial i el productiu d’aquesta ciutat i que a dia d’avui 
encara no s’ha fet.  

Diu que al valorar aquest projecte ha de posar so-
bre la taula la problemàtica, que ja es va comentar 
en l’anterior sessió, de què tot això només serveixi 
per triplicar les estructures dels districtes, perquè, a 
partir de la implantació d’aquest projecte, d’una ban-
da, hi haurà més responsabilitats als districtes –re-
corda que el PP hi està d’acord perquè creu que els 
districtes han de fer més, i que se’ls ha de reconèixer 
aquesta tasca-, majors remuneracions i responsabili-
tats per als consellers de districte, i lliberats que exis-
tiran com a consellers de districte i, d’altra banda, els 
tècnics de gestió del barri, mentre que la Societat 
BIMSA gairebé duplica la despesa de personal en 
els pressupostos del 2009 respecte a la del 2008, 
amb la justificació que han de tenir unes persones 
que donin suport als districtes. Manifesta la seva 
preocupació per aquesta triple estructura: augment 
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dels consellers de districte, creació de la figura del 
tècnic de barri i increment del personal de la Societat 
instrumental de l'Ajuntament BIMSA, que tindrà 15 
persones més que es dedicaran en gran part a la 
feina dels districte. Diu que es dissenya un programa 
per buscar l’eficàcia en els objectius i l’eficiència en 
els costos i els mitjans per aconseguir aquests objec-
tius, i que al seu grup no li agradaria que aquestes 
persones, que són nomenades per l'Ajuntament, es 
convertissin en una mena d’emissaris polítics o que 
facin algun tipus de gestió política, en comptes de 
dedicar-se a la feina de gestió de proximitat i de la 
problemàtica dels ciutadans. 

Observa que en el pressupost presentat pel go-
vern es preveu un increment de la despesa del per-
sonal en els districtes serà de 10 milions d’euros, un 
17%, i que l’increment de despesa entre el personal 
funcionari serà, només als districtes, d’un 13%. Re-
sumeix que el seu grup no vol que s’utilitzi el projecte 
per amagar un increment desmesurat del personal, i 
que amb l’excusa d’aquest tipus de gestió el govern 
pugui col·locar més personal als districtes. 

Demana que la gestió per objectius del projecte 
sigui pública i es pugui avaluar; i que, per tant, se’ls 
expliqui quins són aquests objectius. Finalitza dient 
que el PP vol que hi hagi una gestió eficient en cos-
tos i eficaç en objectius; que millori el funcionament, 
perquè així millorarà els serveis als ciutadans, que 
creu que hauria de ser el primer objectiu que hauria 
de tenir aquest Ajuntament i aquest projecte. 

La Sra. Capella agraeix la feina feta i l’esforç ex-
plicatiu tant en la seu de la Comissió com a títol indi-
vidual amb els diferents grups municipals. Expressa 
la valoració positiva del seu grup de l’esforç i la vo-
luntat de modernització i millora de l’Administració, 
creu que també serà una bona oportunitat el desple-
gament de l’Ordenança reguladora de l’administració 
electrònica, un cop estigui aprovada, a més de la 
possibilitat que la gestió dels tràmits sigui molt més 
eficient, bidireccional amb la ciutadania i que propor-
cioni eines aplicables en la millora dels processos 
interns; afegeix la valoració positiva a la gestió per 
objectius, la definició d’indicadors per el seguiment i 
avaluació acurada de les polítiques municipals i de la 
pròpia modernització i canvi intern. Explica que, al 
seu grup, li agradaria que es conjugués perfectament 
modernització i gestió per objectius, i que això ajudi a 
racionalitzar estructures i evitar duplicitat en els dife-
rents sectors. 

Agraeix, també, aquest esforç i aquesta voluntat 
de planificar territorialment i millorar el feed back 
entre els sectors i els districtes encara que li hauria 
agradat que s’hagués explicat una mica més minu-
ciosament tot el que s’envolta entorn al tècnic de 
barri, que s’anomena però que no s’acaba d’ex-
plicar com serà, ni de quina manera i en qui s’està 
pensant.  

Respecte el Pla de recursos humans diu que, a 
banda d’un bon model de gestió, cal millorar i apro-
fundir en tot el que són tècniques negociació, media-
ció i resolució dels conflictes que en aquests mo-
ments és evident que s’estan produint. 

Diu que el que ERC valora més positivament de 
tota aquesta gran reforma i esforç explicatiu és la 
Carta de Serveis que, en definitiva, permetrà també 
saber no només el que s’espera de la Administració, 
sinó també el que esperen els ciutadans de 
l’Administració. 

El Sr. García-Bragado diu que en totes les inter-
vencions s’endevina, al marge de crítiques obvies, 
puntuals i normals, una certa congratulació per 
aquest document d’organització interna municipal 
amb un abast important i molt treballat, i que, des 
d’aquest punt de vista, reconeix que s’ha fet un es-
forç important. Comenta, pel que fa als costos, que 
potser no s’ha posat prou èmfasi en un factor que és 
realment extraordinari perquè normalment no es fa 
d’aquesta manera, i és que s’ha fet des de dintre; 
que els 60.000 euros invertits en la consultora han 
ajudat ha adquirir mètode, però que les idees, les 
tesis i les consciències estaven a dintre, i creu que 
això es nota perquè sinó seria impossible crear un 
document d’aquestes característiques. 

Respon al Sr. Mulleras que aquest document, tal i 
com s’ha formulat, permet controlar fàcilment, tant 
per l’oposició com pel govern, com avancen els pro-
jectes, ja que estan identificats, tenen timing, res-
ponsable i objectius tal com consten en la documen-
tació lliurada. Quant a les xifres que ha donat 
respecte el pressupost, diu que algunes no li lliguen 
en absolut i que com s’està en ple debat del pressu-
post ja hi haurà ocasió de mirar-ho, i comenta que el 
17% de l’augment de capítol I de personal no s’ha fet 
amb aquest criteri. Quant al model territorial diu que 
és una de les qüestions clau perquè aquest ajunta-
ment funcioni, i que fa molts anys que es va decidir 
descentralitzar l'Ajuntament, que això va significar 
una primera gran revolució que després ha donat 
com a resultat una major proximitat i que ara es vol 
incidir i anar més enllà d’aquesta primera descentra-
lització, passant de 10 districtes a 73 barris; que el 
districte continuarà sent l’àrea de debat polític del 
districte i, per tant, d’expressió política i de represen-
tació, però el barri serà l’àmbit de la prestació dels 
serveis i per tant requereix un tractament diferent; 
que no es tracta de fer una translació aritmètica, i 
que en qualsevol cas requereix una reflexió sobre el 
model organitzatiu que es necessita per a aquest 
repte, i que això és el que es fa amb el "2.0". 

Finalitza dient que els termes amb els que està 
formulat aquest pla permet un seguiment per part 
d’aquesta comissió i que està molt ben disposat a 
sotmetre-s’hi. 

El Sr. Vives diu que vol fer un comentari general 
respecte a les preguntes que ell ha plantejat abans, i 
diu que té la sensació que en la presentació d’aquest 
projecte, l’equip del govern municipal s’ha fet un 
embolic; explica la seva visió respecte a la seqüència 
dels fets: es fitxa un gerent nou, amb cultura externa, 
que aterra en aquesta casa i xoca amb l’estructura 
interna, aporta una sèrie d’idees externes, les mira 
d’implantar, genera un projecte amb les dimensions 
del "Barcelona 2.0" i sent la necessitat de vendre’l; 
que molta de la gent que políticament hi està involu-
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crada no l’entén, i que tot i així es porta endavant 
perquè s’ha de "col·locar", tot oblidant una màxima 
del manegement –que el gerent coneix perfecta-
ment–: "mai no intentis vendre un BPR perquè no 
vendràs ni un real, no te l’entendran, i al final et tor-
narà a la boca" i acaba dient que això és el que pas-
sarà amb aquest projecte. Un bon projecte, que està 
ben plantejat per un equip de professionals, que de 
cap manera val 219.000 euros, perquè a més d’ALG 
hi ha més gent treballant-hi, molts més recursos in-
terns; que quan s’analitza el cost d’un BPR s’han 
d’analitzar tots els costos implicats i que CiU no 
s’empassa l’explicació donada. 

Creu que s’ha d’explicar d’una altra manera ja 
que no es correspon la dimensió del que s’ha expo-
sat –molt ben explicat i molt professionalment tant en 
públic com després en privat– amb l’explicació que 
s’acaba de donar, i que no es pot dir a la vegada que 
és un procés de millora interna, un marc de renova-
ció completa, una integració de sistemes, i que es 
canviarà la manera de gestionar dels districtes als 
barris, col·locant els 73 comissaris polítics. 

Recorda, com ja ha dit altres vegades, que quan 
es presenta un informe en aquesta Comissió s’ha de 
tenir present el seu caràcter polític, i que les explica-
cions que es donen al final tenen derivacions políti-
ques, fins i tot les decisions que pren la gerència. 
Comenta que del projecte integrar processos, es fa 
palès que ni abans ni ara es feia servir la gestió per 
objectius ni els pressupostos per programes, i que 
per això hi ha tants problemes per consolidar els 
pressupostos de tot el grup empresarial de l'Ajunta-
ment, i tants problemes de gestió. Pregunta, quant 
als sistemes d’informació, si s’ha de llençar tot el que 
hi havia abans, i si la migració, i la gestió del canvi 
cultural no tenen un cost humà i organitzatiu. Afirma 
que no es pot vendre un "Barcelona 2.0" com el que 
s’ha presentat avui ja que té unes conseqüències 
molt importants de caire polític; que no hi surt el ciu-
tadà enlloc perquè és un projecte intern i es ven com 
si afectés el ciutadà; que qui hauria d’estar en el cen-
tre del projecte és algú que n’està fora i no aquí dins; i 
per això, des d’aquest punt de vista, CiU no està en 
absolut d’acord amb la manera com s’explica políti-
cament, com es presenta, ni com això serà pagat i 
sufragat per l’erari públic, perquè el que s’ha informat 
com a cost no respon a l’exactitud del que serà. 

Comenta que, més endavant, el seu grup farà una 
sèrie de preguntes concretes, i demana que el go-
vern les respongui per conèixer exactament quins 
són els costos totals del projecte "Barcelona 2.0". 

Al Sr. García-Bragado li sembla que el Sr. Vives 
parla d’una experiència personal, que segurament ell 
ha liderat un projecte on els responsables polítics no 
hagin sabut aguantar. Recorda que l’Ajuntament de 
Barcelona és una institució que es caracteritza pel 
seu model de gestió extraordinari i esplèndid, formu-
lat en diferents moments de la seva història: els anys 
vuitanta refent l'Ajuntament que havia deixat la dicta-
dura per crear una institució democràtica, l’any 93, la 
institució que havia triomfat amb els Jocs Olímpics i 
que estava exhausta econòmicament; i, en aquests 

moments, davant dels reptes actuals, és un Ajunta-
ment que, una vegada més, mira endins, mira el 
ciutadà, veu les seves necessitats i decideix formular 
un projecte ambiciós de remodelació interna; i que, 
per fer això, fa dues coses, primer, manifesta el seu 
convenciment i, segon, busca les persones més 
adequades per fer-ho. Afirma que l'Ajuntament sap 
d’agafar els millors professionals que hi ha, perquè 
gràcies a ells, fa 15 anys, 10 anys i ara, aquest Ajun-
tament està al capdavant de qualsevol ciutat espa-
nyola i europea que s’hi vulgui comparar. 

Continua dient que això és un fet importantíssim 
en aquesta ciutat, i no gaire comú a la resta 
d’institucions i d’administracions catalanes i espanyo-
les; que no té comparació des d’aquest punt de vista; 
que en altres institucions sí que s’han realitzat pro-
jectes ambiciosos de remodelació i s’han invertit 
fortunes en contractar consultors externs per apro-
fundir en aquestes línies, però una vegada que 
aquests consultors han presentat els seus powers 
points l’organització els ha donat l’esquena i han 
estat diners llençats, però remarca que aquest no és 
el cas de l'Ajuntament de Barcelona, perquè té tradi-
ció de fer les coses i fer-les molt bé, i que, ara, amb 
una mitjana d’edat del govern municipal de 41 anys, 
amb joventut i ganes, es té la idea que aquest pro-
jecte continuarà molt més enllà de 4 anys. Per tant, 
diu al Sr. Vives que s’equivoca profundament perquè 
creu que la visió que té, que és l’existència de dos 
corrents, que no són capaços d’integrar-se, és un 
profund error, i que el Sr. Vives el té inserit dins seu, 
segurament, fruit de la seva experiència professional. 

Afirma que hi ha una voluntat política, que s’ha 
manifestat de forma fefaent i clara, i que la represen-
ta ell perquè és el tinent d’alcalde d’organització; que 
sap el que es porta entre mans i que s’ha treballat 
intensament en aquesta qüestió; recorda que pertany 
a l'Ajuntament des de fa 20 anys, i que ha viscut tots 
els canvis, i que, en aquest moment té una percepció 
claríssima del que no es pot fer, del que no es pot 
continuar fent i del que cal fer amb més o menys 
urgència; perquè s’estima aquesta ciutat i considera 
que el personal que treballa en aquesta Casa és el 
millor personal que hi ha a qualsevol Administració 
pública de Catalunya i d’Espanya, i que, per tant, no 
hi ha problemes en el món dels treballadors, sinó 
que bàsicament hi ha un problema en el sistema dels 
processos per prestar els serveis; i que és aquí on es 
posa l’accent, així com en el repartiment d’influències 
entre els districtes i els sectors; que hi ha una cons-
ciència política plena, profunda, més profunda de la 
que els grups de l’oposició són capaços d’intuir. 

Explica que s’ha posat davant l’experiència i s’ha 
buscat el coneixement, i que, naturalment, l’expe-
riència la posa la Casa i el coneixement es porta de 
fora o d’on calgui, i diu que en aquesta ocasió s’ha 
tingut la sort de tenir personal molt qualificat entre les 
empreses catalanes que han volgut fitxar i integrar-
se en un projecte públic tan ambiciós com el de l'A-
juntament; cosa que ja va passar en altres ocasions, 
que hi ha hagut magnífics gerents en aquesta Casa i 
es pretén seguir amb aquesta tradició. 
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Diu que la voluntat política i el lideratge polític 
existeixen al 100%, però que no es pot estar invo-
cant permanentment un mètode d’organització, una 
revolució en els sistemes de funcionament intern de 
la Casa, que cal insistir en el resultat; que el Sr. Vi-
ves, com que s’equivoca en el plantejament, també 
s’equivoca en els resultats. Afirma que és el ciutadà 
el que està en el centre d’aquesta proposta, que es 
fa per prestar millors serveis als ciutadans, per donar 
més certesa, per homogeneïtzar els serveis; i que, 
això, és el que han vist la resta dels grups polítics en 
aquesta qüestió. Demana al Sr. Vives que parli amb 
els sindicats perquè, tot i que s’està en un moment 
especialment delicat per a la negociació del conveni, 
aquest projecte ha estat estretament treballat amb 
ells; demana, també, que parli amb els executius de 
la Casa, no amb els càrrecs polítics i els comissaris 
que CiU intueix, sinó amb els caps d’unitat o de sec-
ció, amb els funcionaris que porten 15 anys a la Ca-
sa i que han treballat en un districte, sector, institut, i 
reitera que en aquest moment continua pensant que 
aquesta ciutat mereix aquest esforç. 

Explica que el govern té el compromís del "Barce-
lona 2.0"; que no és una finalitat en si mateixa sinó 
un instrument per prestar els serveis; que s’ha 
d’entendre la complexitat de la societat a la que van 
destinats els serveis municipals, la complexitat en la 
prestació dels serveis i la quantitat de factors que 
intervenen i, afegeix, que ahir va inaugurar la V Jor-
nada de la signatura electrònica, que és un element 
cabdal; que el procés de prestació de serveis és 
extremadament complex igual com l’organització 
municipal, que són 13.000 treballadors, i el normal és 
fer un pla que, per força, ha d’integrar totes aquestes 
complexitats. Afirma que hi ha el compromís, la ca-
pacitat, i, sobretot, la voluntat política per portar-lo 
endavant, entenent que el projecte té unes finalitats 
clares, està molt ben formulat i conté tants beneficis 
integrats que aconseguiran el ple suport dels grups 
polítics municipals, més enllà dels judicis d’intencions 
que es puguin fer sobre si és una col·lisió o no. Ob-
serva que en aquesta Comissió està present el ge-
rent municipal i ell mateix, des del punt de vista tèc-
nic de dirigir el procés, i el polític d’impulsar-lo i 
assegurar que el conjunt de l’organització li presta la 
deguda atenció, cosa que està succeint i, diu al Sr. 
Vives, que mentre el gerent municipal i ell mateix 
estiguin al davant d’aquest projecte no passarà allò 
que segurament en alguna ocasió li ha passat al Sr. 
Vives. 

El Sr. Mulleras comenta que més enllà de les da-
des econòmiques que s’han donat del cost d’aquest 
projecte, que són molts diners, li preocupa el cost 
posterior; explica que s’està parlant d’un pla molt 
ambiciós i molt important, un pla de xoc en 
l’organització de l'Ajuntament, amb uns timing molt 
curts, i això li fa creure que al govern li corre pressa i, 
torna a dir que, d’aquí, el PP constata un fracàs de 
les polítiques de gestió que s’han dut a terme fins ara 
a l'Ajuntament de Barcelona. 

Explica que quan es planteja una descentralització 
com aquesta, pot sorgir el problema dels vicis de 

descentralització, en el sentit que, encara que es 
volen millorar les polítiques de proximitat, pot haver 
una possible duplicitat de despesa, d’esforços, etc., i 
que ho torna a dir perquè no vol que quedi com un 
tema per resoldre, sinó que no ha d’existir, és a dir, 
que aquest projecte no serveixi per amagar una tri-
plicitat d’estructures en els districtes, tal i com ja ha 
explicat abans; perquè el seu grup pensa que aquest 
projecte tirarà endavant una superposició d’estruc-
tures i servirà perquè hi hagi emissaris polítics, és a 
dir, persones delegades de l'Ajuntament que en lloc 
de gestió facin política. Torna a recordar que les 
dades d’increment de personal les ha extretes del 
projecte de pressupostos que ha facilitat el govern, i 
que s’incrementa l’any vinent en els sectors un 17%, 
i en els districtes una mitjana del 14%. 

Recolza que el projecte serveixi per modernitzar 
les estructures de l'Ajuntament, sobretot quant als 
procediments, els processos, la informatització, etc. 
que, a més, si es fa bé, també hi haurà un estalvi 
ecològic, sobretot de paper i de documentació, però 
recorda que els diners de l'Ajuntament són dels ciu-
tadans, que ja s’ha gastat en aquest projecte gairebé 
600 mil euros i ara se seguiran gastant diners per 
implementar el projecte. 

Afirma que l’objectiu del projecte ha de ser el ciu-
tadà i que s’ha de fer concretant; que el ciutadà ha 
de percebre que aquest Ajuntament és modern, que 
és l'Ajuntament d’una ciutat moderna i d’una societat 
del segle XXI; que pot tenir una finestreta única a 
nivell informàtic per crear la seva empresa, i diu que 
això s’ha d’imposar, però constata que no ho ha vist 
en els objectius d’aquest projecte; que el ciutadà 
pugui fer els seus tràmits administratius a l'Ajunta-
ment amb les eines de l’e-administració. 

Finalitza dient que està molt bé que es posi en 
marxa aquest projecte; que està convençut que el 
personal i els professionals que formen part d’aquest 
ajuntament ho sabran dur a terme en les millors con-
dicions possibles, perquè aquest ajuntament té un 
gran capital humà treballant però, sobretot, s’ha 
d’estar convençut i s’ha de fer que tot això serveixi 
per millorar les polítiques ciutadanes; que el ciutadà 
de Barcelona ha de percebre que tots aquests esfor-
ços i recursos que s’inverteixen al final reverteixen, 
no només per millorar un funcionament intern 
d’aquesta administració, sinó sobretot per millorar 
l’atenció i els serveis que es donen als ciutadans. 

La Sra. Capella comenta que ERC ha fet una lec-
tura en positiu del que representa aquest nou model 
d’organització i de gestió, i torna a posar l’accent en 
el que ha comentat abans: modernització i millora, 
gestió per objectius, planificació territorial i millora del 
feed back amb els sectors i els districtes, pla de re-
cursos humans, plans de millora sectorial, i que s’ha 
de veure com es desenvolupen, i que serà aquí on 
els grups de l’oposició poden tenir incidència quant a 
la crítica de com es desenvoluparà aquest nou model 
de gestió que es presenta avui, i si realment al final 
s’obtenen els objectius. 

Insisteix que és bo que es revisi, que s’intenti mi-
llorar substancialment el que hi ha, i reflexiona sobre 
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la transformació que s’ha operat en la societat, que 
en 20 anys s’ha passat del paper de calc i el paper 
de ceba a tecnologia punta. Afirma que les adminis-
tracions s’han d’adaptar als nous models i els funcio-
naris i l’organització municipal també, però que, això, 
requereix una reflexió prèvia, que no tot s’ha fet ma-
lament i suposa que el que toca ara és revisar, mo-
dernitzar i, ERC com a grup polític municipal, es 
mirarà amb lupa la manera com es desenvoluparà 
aquest projecte, què representarà, i si realment 
s’estan complint els objectius. 

Expressa la valoració positiva d’ERC al projecte 
que s’ha presentat pel que representa d’innovació, 
de modernitat i de posar l’èmfasi en donar resposta a 
allò que reclama cada dia la ciutadania. 

El Sr. Vives comenta al Sr. García-Bragado que té 
una certa tendència a portar les qüestions al terreny 
personal i fer judicis i prejudicis sobre el nivell de 
coneixement i sobre qüestions que creu que queden 
foren del marc de la discussió; que li sap greu per-
què recorda que han compartit responsabilitats, que 
ambdós saben el que això comporta, però que les 
trajectòries professionals són més extenses que no 
passar per un càrrec professional determinat i les 
experiències personals, tot remarcant que valora 
moltíssim la del Sr. García-Bragado, són les que són. 

El Sr. García-Bragado vol traslladar als grups una 
certa tranquil·litat quant a la relació entre un projecte 
formulat tècnicament i l’orientació política i, contes-
tant al Sr. Mulleras, diu que no s’està pensant en una 
presència política en els 73 barris, sinó en la verifica-
ció de la prestació de serveis i en seguir de prop la 
qualitat amb què es presten; i que ja hi haurà ocasió 
per debatre aquesta qüestió a bastament en la me-
sura en què es vagi desenvolupant. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Compareixences Govern municipal 
 
A la Comissió:  
2. Que comparegui el responsable del govern mu-

nicipal per donar compte del nou model de gestió 
presentat per a l'Ajuntament de Barcelona. 

El Sr. Vives, atès aquest tema ha estat tractat en 
l’anterior punt de l’ordre del dia, proposa passar al 
següent. 

Es dóna per tractada. 
 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 
3. Aprovar inicialment la modificació del Regla-

ment orgànic municipal quant a la participació remota 
en cas de permís de maternitat/paternitat, i al nou 

sistema d’elaboració d’actes, segons el text que 
consta com a document adjunt; donar-li el tràmit 
d’informació pública que estableixen l’article 178 b) 
del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual 
s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim 
local de Catalunya, i l’article 112 del Reglament or-
gànic municipal; i atorgar un termini de trenta dies, a 
comptar des del següent al de la publicació de 
l’anunci al Butlletí Oficial de la Província, per a con-
sultar l’expedient i, si fos el cas, formular-hi al·le-
gacions i/o suggeriments. 

La Sra. Recasens demana poder acumular el de-
bat de la seva proposició amb aquest punt, perquè 
diu que CiU presenta una proposició que va en la 
mateixa línia. Aclareix que ja sap que el projecte 
normatiu que es vol aprovar en aquest punt és per 
dues qüestions, les baixes dels càrrecs electes i 
l’aprovació de les actes amb un sistema diferent, 
però que entén que es pot incorporar la proposició 
de CiU al debat de les baixes. 

El Sr. Vives proposa fer el debat conjunt i les vo-
tacions per separat. 

El Sr. Martí manifesta el seu desacord ja que són 
dos punts de l’ordre del dia separats i no hi ha acord 
dels grups corresponents per agrupar els punts. 

El Sr. Vives, com a president d’aquesta Comissió, 
estableix unificar el debat.  

El Sr. Martí adverteix que no intervindrà sobre el 
punt de l’oposició i que simplement farà un posicio-
nament de vot i seguidament, explica que el govern 
presenta aquesta proposta d’aprovació inicial per a la 
modificació de dos punts del Reglament orgànic mu-
nicipal, després de la fase preceptiva del projecte 
normatiu sense que hagi hagut cap suggeriment 
previ, i després de converses amb els diferents grups 
a diferents nivells; diu que amb aquesta proposta es 
pretén, d’una banda, conciliar el que és el dret reco-
negut legalment a tota persona respecte el permís de 
maternitat o paternitat, de comptabilitzar la votació 
de manera personalitzada en els òrgans de govern 
de representació pública, fent la proposta d’identificar 
el vot remot que permet que la persona que està de 
baixa participi, des de lluny, en les sessions i que es 
puguin donar alhora les dues condicions. I d’altra 
banda, adequar el funcionament dels òrgans de go-
vern als nous temps amb el que les noves tecnologi-
es permeten, i sobre la base de recollir de manera 
textual i íntegra, a través de filmacions, les sessions 
dels òrgans de govern, proposta que generaria un 
estalvi de totes les qüestions vinculades a la repro-
ducció de les actes de les sessions per la via clàssi-
ca del paper. 

Diu que està clar que són dos propostes delicades 
que tenen els seus pros i els seus contres, que són 
complexes i que pretenen avançar, però que, pel fet 
de ser pioneres en moltes consideracions, no estan 
exemptes d’alguns riscos. 

Comenta que el que proposa el govern és 
sol·licitar l’aprovació inicial i iniciar un debat en pro-
funditat a partir dels textos que quedaran en exposi-
ció pública, amb el compromís, per part del govern, 
que si no hi ha consens no es passarà a l’aprovació 
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definitiva; que a partir d’aquesta aprovació inicial 
s’obrirà el debat, amb el ritme que els grups creguin 
oportú, i es buscarà el consens, recorda que en 
aquesta legislatura s’ha abordat coses complexes i 
diferents de com s’estava acostumat com per exem-
ple el desenvolupament d’aquestes sessions, i que 
s’ha aconseguit i, per tant, no vol descartar a priori la 
possibilitat d’arribar a aquest acord, però que té molt 
clar que no tindria cap sentit fer imposicions de can-
vis de les regles del joc en un tema tant clau com el 
Reglament orgànic municipal que, més enllà de ma-
jories i minories, afecta tots els grups. 

La Sra. Recasens retreu al Sr. Martí que hagi dit 
que no hi ha hagut suggeriments per part dels grups, 
i que acabi la seva intervenció dient que aquest tema 
no tirarà endavant si no hi ha consens; recorda al Sr. 
Martí que, abans d’iniciar-se el procés, es va fer una 
Junta de Portaveus extraordinària en què, segons ha 
de constar en acta, es va aixecar la sessió per man-
ca de consens i es van deixar aquests dos punts en 
stand by. Que davant d’això, ara no pot dir el Sr. 
Martí que no hi ha hagut cap suggeriment, perquè el 
que va haver va ser una manifestació en contra i, per 
tant, no hi ha consens, i ara explicarà per què no n’hi 
ha. 

Diu que el govern està fent un flac favor a una llui-
ta que fa anys es porta a molts nivells, que s’està 
parlant de baixes per maternitat i paternitat de càr-
recs electes, i vol recordar a col·lectius de persones, 
autònoms i autònomes, que no tenen regulats 
aquests drets i afirma que encara s’està molt lluny 
d’aconseguir determinats drets per a determinats 
col·lectius. Entén que el que s’està proposant, para-
doxalment des d’un govern progressista, suposa un 
pas enrere perquè s’està solucionant el tema a regi-
dors i regidores exclusivament de la ciutat de Barce-
lona, a aquest 0,06% dels càrrecs electes; i diu que 
això no depèn de què cada ajuntament ho solucioni, 
sinó de què el Congrés de diputats tiri endavant, 
d’una vegada, una modificació legislativa. Recorda 
que el 2003 els diputats es van posar d’acord, però 
no es va fer res; que el 14 de desembre del 2004, 
una altra vegada CiU va tornar a instar al govern a 
modificar la llei perquè tots els regidors i càrrecs 
electes en poguessin gaudir-ne; que amb la llei 
d’igualtat de 22 de març del 2007, CiU va tornar a 
manifestar la necessitat de legislar-ho, i pregunta 
perquè no es legisla a Madrid, en el Congrés de di-
putats; diu que el que s’està fent amb aquesta pro-
posta municipal és tranquil·litzar les consciències 
perquè el Congrés de diputats no avança, i no s’ha 
de solucionar la vida als regidors i regidores de l'A-
juntament de Barcelona, sinó tirar endavant amb la 
conciliació de la vida laboral i familiar de tots els càr-
recs electes i buscar quina és la millor forma. 

Reconeix que és un tema complicat perquè els re-
gidors i regidores ostenten càrrecs electes; que la 
representativitat és clau en democràcia, i que, per 
tant, s’haurà de pensar quin és el mecanisme a apli-
car: delegació del vot, deixar l’escó durant els mesos 
de baixa i que sigui ocupat per un altre regi-
dor/regidora de la mateixa llista electoral, etc.; però 

que aquest mecanisme s’ha de buscar en el Congrés 
de diputats, modificant la legislació bàsica que afecta 
tothom, i que no es faci només per als càrrecs pú-
blics de l'Ajuntament de Barcelona, perquè això crea-
ria greuges comparatius; i diu que, el govern, van-
tant-se avui d’una falsa modernitat, està donant 
passes enrere. Afirma que, tal i com ja sap el Sr. 
Martí, no hi haurà consens en aquest tema i que 
s’està fent un flac favor a la norma, al ROM, que és 
un dels instruments importants en democràcia. 

Manifesta, també, el seu desacord respecte al te-
ma de les actes perquè recorda que CiU va demanar 
i es va acordar fer una prova pilot abans de tirar-ho 
endavant i que el govern municipal no ho ha fet. 

Per tot això, diu al Sr. Martí que no pot dir que no 
hi ha hagut suggeriments, sinó que, novament i amb 
minoria, pretén tirar endavant una proposta per la via 
dels fets. 

La Sra. Esteller demana al Sr. Martí que retiri 
aquesta proposta d’acord i manifesta la sorpresa del 
seu grup de trobar-se’l en l’ordre del dia. Recorda al 
Sr. Martí que en la primera reunió que van tenir ja es 
parlava de consens, per ser un tema important i 
transcendent i que si no hi havia un consens de tots 
els grups en la Junta de Portaveus, no s’aprovaria, 
perquè el ROM requereix aquests consensos; i ob-
serva que aquesta voluntat de respectar el consens i 
l’opinió dels grups no s’ha vist reflectida, entre altres 
coses perquè s’ha incorporat en l’ordre del dia sa-
bent perfectament que el grup del PP no està d’acord 
en un dels punts fonamentals, com és el tema de les 
actes, perquè tal i com va dir, és una eina de treball 
d’on el seu grup extreu molta informació i que li inte-
ressa molt tenir-la en el suport actual, i no veuen cap 
avantatge en fer-ho de l’altra manera, en tot cas sí 
com una via complementària però no substitutòria. 
Manifesta que continua pensant igual i no veu com 
es pot arribar ara a un consens per tirar endavant 
aquest tema. 

Respecte al primer punt de la proposta, li recorda 
al Sr. Martí el que ja li va dir, que el seu grup ho veu 
com una mesura transitòria, no definitiva, que no ho 
veu adequat fer-ho d’aquesta manera, però tampoc 
hi està en desacord. Fa palès que el seu grup ha fet 
una manifestació pública, en Junta de Portaveus, 
dient que no veu idoni tirar-ho endavant sense con-
sens i ara veu com s’ha vulnerat l’opinió del PP; i 
que, per aquesta qüestió de forma substancial de no 
respectar uns acords a què es va arribar en Junta de 
Portaveus, expressa el vot en contra del seu grup. 

La Sra. Capella expressa el vot a favor del seu 
grup a l’aprovació inicial, amb el benentès de que 
qualsevol modificació del ROM requereix consens de 
tots els grups, i avança al Sr. Martí que no hi haurà 
aprovació definitiva si no hi ha consens. 

En relació al vot remot, diu que és un tema que no 
s’ha discutit amb la suficient profunditat per poder 
pronunciar-se. Comenta que costa molt entendre què 
és això del vot remot, que o s’està de baixa per ma-
ternitat o paternitat, o no s’està de baixa, perquè 
l’assistència a un Plenari és un dia al mes i no tots 
els mesos de l’any, i demana que s’aprofundeixi en 
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aquest tema. Observa que aquest tipus de mesures 
no són de conciliació de la vida familiar i laboral ja 
que van més enllà, són una filosofia de vida, és pre-
parar la societat per a un canvi en els horaris, en el 
canvi de la jornada laboral, a no posar reunions a 
partir de les sis de la tarda, no fer actes públics a 
partir de les set de la tarda, però, en canvi, el vot 
remot no s’acaba d’entendre i pregunta què vol dir, si 
és estar a casa i prémer un botó; si és que es parlarà 
amb l’alcalde directament des del domicili particular a 
través d’una pantalla de televisió o de l’ordinador, i 
llavors posa l’exemple de què passarà si la baixa és 
per culpa d’una fractura de fèmur, o si un regidor 
demana la baixa per paternitat, però que no està 
incapacitat per anar al Plenari de l'Ajuntament; per 
tot això, diu que creu que el debat ha de ser llarg, 
que s’ha de filar molt prim, que les mesures de la 
conciliació de la vida laboral i familiar no van per 
aquí, i després afegeix el problema que els regidors 
són càrrecs electes, que representen la ciutadania, 
amb un mandat molt explícit i molt concret de la ciu-
tadania, i que s’ha de buscar un consens en aquest 
punt articulant un sistema que no sigui únicament i 
exclusivament pensat en l’assistència al Plenari per-
què, diu, va més enllà. Creu que és una reflexió molt 
més profunda i intensa i que requereix consens de 
tots els grups municipals i torna a repetir que no hi 
haurà aprovació definitiva si no s’avança en aquest 
tema. I, en relació a les actes, comenta que s’ha de 
continuar parlant per saber de quina manera 
s’articula, quines són les garanties de seguretat, etc. 

Manifesta el vot a favor del seu grup a l’aprovació 
inicial, perquè s’ha presentat un projecte normatiu, 
perquè no vol deixar al calaix una feina feta i perquè, 
en definitiva, ja hi han estat treballant els serveis de 
la Secretaria General; però torna a dir que no hi hau-
rà aprovació definitiva si no hi ha acord de tots els 
grups municipals, i recorda que el ROM va ser apro-
vat per consens i que ha de ser modificat per con-
sens. 

El Sr. Martí diu a la Sra. Recasens que ha quedat 
clar que ella no vol arribar a cap consens, però re-
corda que, al principi, en altres procediments, CiU 
tampoc no volia arribar a cap consens, i finalment 
s’hi va arribar. Explica que perquè hi hagi consens 
en profunditat hi ha d’haver un text articulat damunt 
de la taula, perquè a partir d’aquest text es puguin fer 
esmenes, es pugui arribar a un consens sobre una 
part o sobre la totalitat, es pugui transaccionar; que, 
així, és com és treballa en una proposta de projecte 
normatiu, que ho diu el mateix ROM; i que no hi ha 
hagut suggeriments per escrit en la fase de projecte 
normatiu, que és una realitat evident de l’arxiu 
d’aquest expedient. 

Observa que PP i CiU estan practicant un gran 
bloqueig polític, i que és la seva responsabilitat; que 
no entén que sigui insolidari fer actuacions que afec-
tin la ciutat de Barcelona, mentre s’avança a nivell 
general en la normativa; o obrir camí en una propos-
ta que després altres ajuntaments poden tirar enda-
vant; recorda que l'Ajuntament de Barcelona és l’únic 
ajuntament de Catalunya que té la Carta Municipal, i 

que això no és ser insolidari, i diu que en cada mo-
ment i en cada circumstància s’intenta obrir camí i 
que, això, és el que fa el govern, sense més trans-
cendència; que, efectivament, s’ha de parlar molt, 
que és un tema complex i nou, però que el govern 
pensa que té prou recorregut i molts avantatges i que 
val la pena explorar aquest diàleg a fons. Finalment, 
agraeix el suport d’ERC que permet, a partir d’un text 
concret, obrir el diàleg i buscar el consens. 

La Sra. Recasens observa al Sr. Martí que no pot 
dir que en aquest tema CiU practiqui un bloqueig 
polític, perquè recorda que el seu grup ha portat en 
diverses ocasions aquest tema i ha aconseguit el 
consens, i diu que el consens de debò està en de-
manar al Congrés de diputats que es legisli sobre 
aquesta qüestió. Recorda que en aquest mandat, el 
4 d’abril del 2008, CiU va posar sobre la taula una 
proposta per legislar a Madrid sobre aquest tema i 
que es va aconseguir el consens i pregunta com pot 
ser que CiU aconsegueixi el consens mentre que el 
govern, avui, no. Afirma que alguna cosa falla en el 
discurs quan CiU aconsegueix el consens i el govern 
no; que el govern no l’aconsegueix perquè està en-
trant per la porta falsa, que el teletreball no és una 
baixa laboral; que avui s’estan fent passes enrere i, 
per això, el govern no té el consens. Creu que ERC 
s’ha posicionat a favor però fent un discurs molt crí-
tic, perquè està en contra del que s’està plantejant 
en aquesta proposta, però en canvi obre la porta 
perquè tiri endavant. 

Demana al Sr. Martí que es repensi aquesta modi-
ficació del ROM, que es torni a començar i es torni a 
convocar una Junta de Portaveus, i que retiri la pro-
posta. Afegeix que CiU vol tornar a buscar el con-
sens i, per aquest motiu, ha portat una proposta 
d’acord que va en la línia del que ja es va aprovar. 
Torna a manifestar la importància que té la concilia-
ció de la vida laboral i familiar i demana instar al go-
vern de l’Estat a fer efectiu, de manera immediata, 
l’inici del procés de modificació de la legislació vigent 
per poder facilitar els permisos de maternitat i pater-
nitat per a les persones que ostenten un càrrec elec-
te.  

Diu al Sr. Martí que la Carta municipal és un ins-
trument amb què s’ha dotat l'Ajuntament de Barcelo-
na, perfectament reconegut i aprovat per consens, 
però que no serveix per legislar aquest tema, i que 
ho sap perfectament, perquè si servís no s’hauria de 
fer aquest sistema del teletreball, i li demana que no 
utilitzi la Carta Municipal perquè el que fa és des-
prestigiar-la i posar-la en un lloc on no li toca. 

Torna a demanar que retiri aquest tema de l’ordre 
del dia i, alhora, posa la proposició de CiU a votació. 

La Sra. Esteller insisteix a retirar aquest punt de 
l’ordre del dia. Afirma que no hi ha consens, que ja 
no n’havia en la Junta de Portaveus i pregunta per 
què s’ha d’iniciar aquesta aprovació, per què s’ha de 
perdre temps fent-ho, si no hi ha acord prèviament; 
creu que s’ha d’aprofundir en el tema abans de la 
seva aprovació inicial, que no és cert que hagi 
d’haver un text sobre la taula, que el text ja hi era i 
que van dir que no hi estaven d’acord; que cal apro-
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fundir abans de l’acord i que, després, es poden anar 
perfilant els detalls. 

Diu que no entén per què hi ha un incompliment 
de l’acord de la Junta de Portaveus presentant 
aquest punt en l’ordre del dia, i manifesta que el seu 
grup està en contra d’aquesta política de fets con-
sumats, d’anar pressionant perquè es vagin aprovant 
les coses en una determinada direcció. Segueix dient 
que, com ja va explicar en la Junta de Portaveus, no 
està d’acord amb el vot remot, que creu que és una 
mesura transitòria que dóna una resposta puntual; 
que no ha volgut entrar en el tema de la conciliació 
perquè, com ja ha aclarit abans, el sentit del vot del 
seu grup és per una qüestió merament formal, de 
procediment, i d’incompliment d’acords per part del 
govern respecte als acords que es prenen en la Jun-
ta de Portaveus; però que, atès que s’han acumulat 
les dues proposicions, creu que la resposta ha de ser 
global i molt més profunda, que ha de tenir un trasllat 
en aquest ajuntament perquè s’adoptin les reformes 
reglamentàries adequades perquè es puguin harmo-
nitzar a tota Espanya els drets de la conciliació i veu-
re de quina manera ja que és un tema complex, i 
recorda que el Parlament de Catalunya ho ha resolt 
per una via, encara molt feble i transitòria. 

Proposa una esmena a la proposició de CiU en el 
sentit d’afegir: "que, una vegada s’adoptin i es refor-
min totes aquestes normatives al Congrés dels dipu-
tats, l'Ajuntament es comprometi a impulsar la modi-
ficació del ROM amb la màxima celeritat"; i diu que si 
CiU ho accepta el vot del seu grup a la seva propos-
ta serà a favor. 

La Sra. Capella recorda que moltes vegades han 
arribat projectes normatius a la Comissió de Presi-
dència amb inexistència d’acords i posa com a 
exemple els consellers de districte, amb qui es va 
arribar a un consens del que ERC es va despenjar. 
Torna a dir que no hi haurà aprovació definitiva si no 
s’aconsegueix transitar amb un document consensu-
at per tots els grups municipals i que això vol dir que 
tots hauran de treballar-hi per veure com s’acon-
segueix; reconeix que és complicat i difícil, però creu 
que es pot aconseguir; que en tot cas ERC ja ha 
condicionat el seu vot favorable i que si no s’arriba a 
un consens, es pot intentar aconseguir en una prope-
ra legislatura. 

El Sr. Martí creu que la disparitat d’opinions ex-
pressades en aquesta sessió manifesten la necessi-
tat de tenir un text concret damunt de la taula per 
centrar el debat i aconseguir unes modificacions 
concretes per anar avançant. Recorda a la Sra. Re-
casens que aconseguir consensos perquè uns altres 
facin una cosa és relativament senzill, que el que és 
difícil és aconseguir consens sobre la transformació 
de la pròpia Institució que es representa; que s’ha fet 
moltes vegades i que és possible treballar-hi junts; 
que en el seu moment l'Ajuntament de Barcelona va 
fer un ROM absolutament pioner, així com altres 
reglaments i moltes coses que molts ajuntaments no 
tenen, i que aquesta vegada també es pot fer, que 
això no està en contradicció amb res, que no coarta 
res, que no és cap excusa sinó avançar i obrir camí, 

buscant els propis recursos per intentar conciliar 
una dificultat que és objectiva i que tothom reconeix 
–perquè sinó no estaria demanant al Parlament, a 
les Corts espanyoles, que se n’ocupin– i mentre es 
demana que es resolgui en l’àmbit estatal, l'Ajunta-
ment està perfectament legitimat per intentar buscar 
un altre camí. Què el govern, amb aquest text, no té 
altre interès que intentar resoldre, de manera singu-
lar autònoma i en absolut insolidària, aquesta qüestió 
a l'Ajuntament de Barcelona i per alguna cosa es 
comença. 

El Sr. Vives recorda que ara s’ha unificat el debat 
amb la proposició de CiU però que el posicionament 
al respecte serà en el seu corresponent punt. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Gomà expressa el vot favorable del ICV-EU i A, 
la Sra. Recasens expressa el vot contrari de CIU, la 
Sra. Esteller expressa el vot contrari del PP i la Sra. 
Capella expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

4. Aprovar inicialment la modificació de l’Or-
denança reguladora d’administració electrònica se-
gons el document que figura en l’expedient; donar-li 
el tràmit d’informació pública que estableixen l’article 
178 b) del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel 
qual s’aprova el Text refós de la llei municipal i de 
règim local de Catalunya, i l’article 112 del Regla-
ment orgànic municipal, i atorgar un termini de trenta 
dies, a comptar des del següent al de la publicació 
de l’anunci al Butlletí Oficial de la Província, per a 
consultar l’expedient i, si fos el cas, formular-hi 
al·legacions i/o suggeriments. 

El Sr. García-Bragado passa la paraula a la Sra. 
Conesa, gerent adjunta d’e-administració i sistemes 
d’informació perquè expliqui les principals modifica-
cions. 

La Sra. Conesa recorda que l’any 2006, l'Ajunta-
ment de Barcelona ja va ser pioner amb l’aprovació 
de l’Ordenança reguladora d’administració electròni-
ca. Explica que l’aprovació de la Llei 11/2007, 
d’accés electrònic dels ciutadans als serveis públics, 
ha implicat la revisió i adaptació d’aquesta ordenan-
ça a la nova llei. Segueix explicant que la Llei d’una 
banda ha recollit temes que l’Ordenança ja regulava i 
els ha flexibilitat i, d’altra banda, exigeix determinats 
àmbits com la definició de la seu electrònica; que la 
proposta de modificació també recull tot el que la Llei 
ha avançat respecte als elements de seguretat jurídi-
ca; així com la voluntat d’agilitar el desenvolupament 
de l’Administració electrònica flexibilitzant determi-
nats processos interns d’aprovació dels tràmits elec-
trònics, en el sentit que quan es va publicar 
l’Ordenança del 2006, com que no hi havia una Llei 
general, s’havia de ser molt més estricte amb el que 
era el procediment intern d’aprovació dels tràmits 
electrònics; que en aquests moments, el que s’està 
plantejant és que internament no sigui més complex 
aprovar un tràmit en paper que un tràmit electrònic i, 
per tant, en aquest sentit, diu que hi ha la voluntat 
d’agilitar el procediment. 

Comenta que, com a novetats principals, es refor-
cen els drets dels ciutadans en l’àmbit municipal, 
emparant-se amb el que marca la Llei; introdueix la 
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regulació de la seu electrònica, que ha de ser una 
adreça electrònica disponible pels ciutadans, on hi 
hagi tota la informació vinculada a totes les tramita-
cions i tots els procediments de tramitació electròni-
ca; i que la Llei 11/2007 també ha suposat la dero-
gació d’algunes disposicions de la Llei 30/1992 que 
és la que estava vigent en el moment d’aprovar-se 
l’Ordenança. 

Entén que tots disposaven de la proposta de text i 
s’ofereix a respondre qualsevol pregunta al respecte. 

El Sr. García-Bragado vol deixar constància que 
l'Ajuntament de Barcelona va fer una Ordenança 
quan encara no hi havia Llei, i que ara s’ha 
d’adequar l’Ordenança. 

El Sr. Forn expressa el vot a favor del seu grup; 
creu que les explicacions han estat clares; i espera 
que ara que es tenen tots els elements i tot el recol-
zament normatiu que cal, es pugui avançar realment 
en el desenvolupament del que és l’Administració 
electrònica, que potser hi ha hagut molt bona volun-
tat, però que, ara per ara, encara és un tema molt 
incipient. 

La Sra. Esteller recorda que el seu grup sempre 
ha reclamat la necessitat d’avançar respecte al que 
és l’Administració electrònica; diu que, de fet, des 
que es va arribar al gran pacte a Catalunya per 
avançar respecte el que és el Pacte per l’Admi-
nistració electrònica, el PP sempre ha dit que era 
fonamental agilitar tots els processos; que el proble-
ma és la dificultat, els terminis, perquè en ocasions 
és fàcil plantejar-lo, però més difícil és adaptar-ho i 
que, en aquest sentit, això afecta dinàmiques de 
treball i l’organització del mateix Ajuntament; i que el 
seu grup sempre està a favor de tot el que sigui sim-
plificar els procediments, millorar la reutilització de 
les bases de dades, etc. Reclama, però, la màxima 
agilitat dins del que és la dinàmica de treball de l'A-
juntament de Barcelona, i tota la formació adequada 
per tal d’anar acompanyant tot aquest procés. Co-
menta que aquesta adaptació li sembla correcta i, 
per tant, expressa el vot a favor, en aquest moment, 
del PP i es reserva el dret de fer alguna al·legació al 
projecte. 

La Sra. Capella expressa el suport del seu grup. 
Creu que ara toca adequar el que va ser l’Ordenança 
municipal de 24 de març del 2006, a la Llei 11/2007 i 
destaca el que això significa de canvi en l’orga-
nització de l’administració tradicional, que ja ho va 
significar en aquell moment, i ara toca adaptar-la. Vol 
posar l’èmfasi també en la necessitat de que com a 
Administració es doni compliment a les lleis de pro-
cediment administratiu, en el sentit de donar respos-
ta en temps real i immediat als plantejaments, pre-
guntes, formulacions i peticions que fan els ad-
ministrats, i creu que aquesta proposta és un pas 
més endavant. També diu que al seu grup li agrada-
ria que aquesta nova modificació no suposés una 
col·lisió amb el que ha de representar la futura llei del 
govern de Catalunya, i reitera el seu suport a aques-
ta aprovació inicial. 

El Sr. García-Bragado expressa el vot favorable 
del PSC, el Sr. Gomà expressa el vot favorable del 

ICV-EU i A, el Sr. Forn expressa el vot favorable de 
CIU, la Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP 
i la Sra. Capella expressa el vot favorable d'ERC. 
S'aprova. 

 
 
c) Proposicions 
 
Del Grup Municipal PP: 
5. Aprovar inicialment la modificació del Regla-

ment municipal sobre el Registre d'enquestes i estu-
dis d'opinió i sotmetre'l a informació pública per un 
termini de trenta dies. 

La Sra. Esteller explica que presenten aquesta 
proposició normativa i que no és la primera vegada 
que el seu grup presenta una proposta d’aquesta 
naturalesa, tot i que ara en un format diferent. Re-
corda que el mes de juliol de 2007, així com en dife-
rents controls de diferents Comissions, el seu grup ja 
va manifestar la necessitat de disposar d’un òrgan 
que controlés i supervisés millor les enquestes que 
es fan en aquest ajuntament, en ares a una màxima 
pluralitat i transparència. Diu que també ho fan en el 
sentit d’anar adaptant el mètode de treball de les 
enquestes de l’ajuntament de Barcelona amb el que 
ja s’ha fet en unes altres administracions i recorda el 
CEO que va fer primer un reglament que es va apro-
var a la Generalitat de Catalunya i, després, la cor-
responent Llei, en ares d’introduir elements que faci-
litin aquesta transparència i aquesta disposició de les 
enquestes per part de tothom i, en aquest sentit, han 
presentat diferents modificacions al Reglament mu-
nicipal com que els grups polítics puguin tenir les 
enquestes a la seva disposició abans de la notifica-
ció pública, entre altres coses, perquè estan acostu-
mats en aquest ajuntament, i la darrera enquesta va 
ser un exemple clar, a què els grups polítics se 
n’assabentin que hi ha una enquesta, un baròmetre 
de l'Ajuntament de Barcelona, perquè s’ha fet una 
notificació pública, i consideren que això no pot con-
tinuar així; també exigeix més pluralitat i uns altres 
criteris a l’hora d’elaborar aquestes enquestes per tal 
d’assolir un màxim rigor, control i transparència. Diu 
que aquest és l’objectiu d’aquesta proposta que sot-
met a consideració d’aquesta Comissió. 

El Sr. Forn expressa el recolzament del seu grup 
tot i que no comparteix el 100% de les diferents 
modificacions que es proposen; però que en tot cas 
creu que és un bon moment per abordar algunes 
modificacions d’aquest Reglament del Registre 
d’enquestes i estudis. Remarca que a CiU li agrada-
ria modificar, tot i que és cert que en el seu moment 
li van donar recolzament, els terminis de donar a 
coneixement als grups polítics d’aquestes enques-
tes perquè l’experiència i el temps que porta 
d’aplicació aquest Reglament demostren que són 
excessius, que el termini de 3 mesos quan són infe-
riors a 800 enquestes, i de 6 mesos quan és supe-
rior, són terminis absolutament excessius i moltes 
vegades ni el mateix govern els compleix, creu que 
la pràctica ha demostrat que hi ha coses millorables 
i, per això, li sembla interessant poder discutir o mo-
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dificar alguns dels aspectes d’alguns articles 
d’aquest reglament. 

La Sra. Capella expressa el vot contrari del seu 
grup. Explica que ERC comparteix l’exposició de 
motius del projecte normatiu, en el sentit de garantir 
la màxima transparència i difusió de les enquestes i 
estudis d’opinió al conjunt de ciutadans i ciutadanes 
de Barcelona però diu que hi ha tota una sèrie 
d’articulat que el seu grup creu que no correspon al 
que ha de ser els estudis d’opinió i les enquestes, 
que no li correspon als grups municipals potinejar 
amb les preguntes o intentar incidir en el qüestionari 
que es formula, i que és per aquest motiu que no li 
donen suport. 

El Sr. Carnes expressa el vot contrari del govern. 
Explica que aquest és un Registre que l’any 2003 va 
ser aprovat per unanimitat i que, per tant, el Pla 
d’estudis sociològics es desenvolupa per unanimitat; 
recorda que una versió d’aquesta proposta ja va ser 
discutida el juliol d’enguany i va ser rebutjada per la 
majoria dels grups d’aquesta comissió; que li sembla 
que hi ha dues parts, una de caràcter jurídic, i que 
els serveis jurídics de la corporació han motivat per-
fectament que si s’aprovés la proposta tal i com l’ha 
redactada el grup del PP s’entraria en competències 
que no li escauen, per ser competències del govern; 
i, l’altra, en l’apartat de seguiment i de difusió, li 
sembla que ha quedat reiteradament clar que els 
mecanismes existeixen i la seva transparència i que, 
per tant, la proposta que fa el PP no correspon a la 
realitat, que en aquest moment ja es disposa 
d’aquest registre i reitera que el Pla d’estudis és 
aprovat per unanimitat. 

La Sra. Esteller fa palès que en aquesta Comissió 
sí que es va aprovar constituir aquest grup de control i 
supervisió, concretament en la sessió del 10 de juliol 
del 2007, on va haver el vot favorable de CiU i de PP i 
l’abstenció d’ERC, i creu que és fonamental en ares 
d’introduir majors criteris, major pluralitat i major 
transparència en l’elaboració de les enquestes. Expli-
ca que aquest grup s’ha constituït en altres àmbits i 
que és fonamental el fet de poder garantir aquest 
control/supervisió i ampliar el que és l’elaboració 
d’enquestes amb un grup d’experts que ho puguin fer; 
que això té una enorme transcendència i que en ares 
del compliment de les propostes que s’aproven en 
aquesta Comissió s’hauria de tirar endavant, encara 
que només fos per després poder introduir modificaci-
ons en el debat que es pugui suscitar en el període 
d’exposició pública. Creu que les enquestes a l'Ajun-
tament de Barcelona, tot i que es va aprovar el seu 
Pla, no s’estan fent correctament i que caldria elaborar 
uns altres criteris. Recorda que en l’últim pla 
d’enquestes el PP va considerar que hi havia alguns 
elements que calia corregir però que les propostes 
que volien introduir en aquest sentit no van ser accep-
tades i, per tant, el PP hi va votar en contra. Comenta 
que no entén per què des de l'Ajuntament de Barcelo-
na hi ha aquest hermetisme i aquesta obstrucció a 
tenir una major pluralitat i participació en les enques-
tes que elabora i és per aquest motiu que mantenen la 

proposta malgrat que tothom ha expressat el seu sen-
tit del vot, i agraeix el vot a favor de CiU. 

El Sr. Carnes vol fer constar que, com molt bé ha 
dit la Sra. Esteller, el Pla d’estudis sociològics 
2008/2011 va ser aprovat amb els vots favorables 
dels partits que conformen el govern, i de CiU i ERC i 
que, per tant, aquest és el Pla de treball aprovat per 
unanimitat. 

El Sr. Carnes expressa el vot contrari del PSC, el 
Sr. Gomà expressa el vot contrari del ICV-EU i A, el 
Sr. Forn expressa el vot favorable de CIU, la Sra. 
Esteller expressa el vot favorable del PP i la Sra. 
Capella expressa el vot contrari d'ERC. Es rebutja. 

 
 

V) Part d'impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
6. 1. Manifestar la importància que té la conciliació 

de la vida laboral i familiar, i el fet que el dret de bai-
xa per maternitat o paternitat ha de poder-se fer 
efectiu també en l'exercici de les funcions públiques 
representatives. 2. Adoptar el compromís d'impulsar 
la modificació de la legislació vigent, dins del marc 
del dret de baixa per maternitat o paternitat, de la 
garantia de representació dels regidors de l'Ajunta-
ment de Barcelona que s'acullin a l'esmentat dret. 3. 
Instar al Govern de l'Estat a fer efectiu de manera 
immediata l'inici del procés de modificació de la le-
gislació vigent amb la finalitat de possibilitar els per-
misos de maternitat i paternitat de les persones que 
ostenten un càrrec electe. 

El Sr. Vives aclareix que sense obrir torn de debat, 
dóna un minut a cada grup perquè faci explicació del 
seu vot.  

La Sra. Esteller confirma que si s’accepta l’es-
mena que ha proposat hi votarà a favor. 

La Sra. Capella expressa el vot a favor amb la 
consideració que el projecte normatiu que abans s’ha 
debatut en relació al vot remot té la seva raó de ser 
en l’aprovació d’una proposició, també a proposta de 
CiU, del 9 d’abril del 2008. 

El Sr. Martí expressa el vot a favor del govern 
perquè, com ha dit abans, no és incompatible inten-
tar buscar l’acord general allà on corresponen els 
canvis legislatius amb obrir camí en l'Ajuntament de 
Barcelona, com ja ha fet moltes vegades en virtut de 
les seves competències. 

La Sra. Recasens accepta l’esmena del PP, agra-
eix el consens que s’ha assolit al voltant d’aquesta 
proposició d’acord i demana que, realment, aquest 
consens arribi d’una vegada i es legisli de forma 
immediata al Congrés de diputats perquè el conjunt 
de càrrecs electes puguin gaudir de les baixes ma-
ternals i paternals al voltant d’aquesta qüestió. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Gomà expressa el vot favorable del ICV-EU i A, 
la Sra. Recasens expressa el vot favorable de CIU, 
la Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP i la 
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Sra. Capella expressa el vot favorable d'ERC. S'a-
prova amb el redactat següent: 

1. Manifestar la importància que té la conciliació 
de la vida laboral i familiar, i el fet que el dret de bai-
xa per maternitat o paternitat ha de poder-se fer 
efectiu també en l'exercici de les funcions públiques 
representatives. 2. Adoptar el compromís d'impulsar 
una modificació del Reglament orgànic municipal 
vigent a l'Ajuntament de Barcelona, perquè en el 
moment que la normativa supramunicipal ho permeti, 
es traslladi al nostre àmbit local l'efectivitat immedia-
ta d'aquest dret. 3. Instar al Govern de l'Estat a fer 
efectiu de manera immediata l'inici del procés de 
modificació de la legislació vigent amb la finalitat de 
possibilitar els permisos de maternitat i paternitat de 
les persones que ostenten un càrrec electe. 

Del Grup Municipal ERC: 
7. La Comissió de Presidència, Territori i Funció 

Pública acorda la restitució, en la major brevetat 
possible, i durant l'any 2008, dels domassos del Saló 
de Cent, símbol i testimoni de gran vàlua de la histò-
ria de la institució municipal de la capital de Catalu-
nya, així com de Barcelona i del conjunt de Catalu-
nya. 

La Sra. Capella llegeix la proposició i recorda que 
el 17 d’agost de 1373, i sota el regnat de Pere III el 
Cerimoniós tenia lloc la primera reunió del Consell 
dels Cent Jurats a l’actual Saló de Cent de l'Ajunta-
ment de Barcelona; que a partir del Decret de Nova 
Planta, que va abolir el Consell de Cent, el Saló de 
Cent entra en plena decadència i no fou restaurat 
fins a la segona meitat del segle XIX, sota la direcció 
de l’arquitecte Lluís Domènech i Montaner; que és 
llavors que, per dignificar el Saló de Cent, s’instal·là 
una col·lecció de domassos de seda encarregats a 
l’industrial tèxtil Benet Malvehy, que recreaven la 
senyera i contenien passatges de la història de la 
Ciutat i de Catalunya; que durant el franquisme el 
Saló de Cent fou, de nou, despullat dels seus do-
massos; que no varen tornar a aparèixer fins a la 
transició democràtica, quan l’alcalde Socías Humbert 
els va fer restituir; que a l’any 2004 varen ser retirats 
per tal de ser restaurats i, un cop finalitzada aquesta 
restauració, no han tornat a estar visibles en el Saló 
de Cent. Comenta que ERC creu que la manca 
d’aquests domassos en moments o dates concretes i 
destacades de la història, els esdeveniments, i les 
celebracions de la Ciutat empobreix la coherència i la 
legibilitat de la pròpia història que es produeix en el 
Saló de Cent de la Ciutat i que, per tant, creuen que 
és cabdal amb el que és la pròpia història municipal; 
afegeix, a tall d’exemple, que en els domassos hi ha 
recollits escuts heràldics dels últims municipis que es 
varen incorporar a Barcelona amb els seus patrons 
corresponents, que hi ha llegendes i diversos versos 
a l’oda de Barcelona, de Mossèn Cinto, que hi ha el 
lema de la Cambra de Comerç "la terra dóna benefi-
cis i el mar dóna riqueses" i que, per tant, creuen que 
ja és hora que, un cop restaurats, siguin penjats de 
nou en el Saló de Cent, i que encara que no de for-
ma permanent sí en aquelles dates assenyalades de 
la història i els esdeveniments de la Ciutat. 

El Sr. Ciurana celebra que hi hagi hagut una cam-
panya ciutadana per a la restitució d’aquests domas-
sos al Saló de Cent. Recorda que el 18 de gener del 
2005 va ser la primera vegada que CiU es va inte-
ressar per la restitució d’aquests tapissos i va plante-
jar la necessitat de saber-ne el destí, què se n’havia 
fet i si es pensaven restituir; que aquesta iniciativa 
també la van reproduir el 23 de desembre del 2005 
–perquè el govern va trigar 11 mesos en fer una 
resposta de tres línies que deia que els tapissos 
s’estaven restaurant i estaven embalat–- i van tornar 
a fer una pregunta el 2 de febrer del 2006; i que, per 
tant, CiU, en el mandat anterior, ja es va interessar 
per aquesta qüestió. Comenta que no s’entén una 
situació com aquesta sense que hi hagi al darrera 
una voluntat expressa de no tornar-los a penjar, és a 
dir, la restauració d’uns tapissos com aquests no 
dura 4 anys, i que és evident que si queda millor el 
Saló de Cent amb tapissos o sense, és un debat en 
part estètic però també polític que no es pot menys-
prear i que li sembla que és bo i positiu reforçar 
aquest sentiment de capitalitat de Barcelona respec-
te a Catalunya i respecte als altres municipis que es 
van agregar en el seu moment que també tenen els 
seus escuts bordats en els tapissos per tal d’acon-
seguir aquesta restitució. Per tant, expressa el vot a 
favor del seu grup i torna a manifestar el seu agraï-
ment a les persones que han remogut de nou el te-
ma a través de la campanya ciutadana que s’ha en-
degat. 

La Sra. Esteller expressa el suport del seu grup 
perquè creu que és una restitució de la tradició i de 
la història de la Institució i que, per tant, en aquest 
sentit ho troba bé, i que, tal i com ha dit en reiterades 
ocasions, tot el que sigui ressaltar la història de la 
ciutat de Barcelona, com a capital actual de Catalu-
nya li sembla convenient. Observa que ha entès que 
aquests tapissos es restituirien en casos solemnes i 
creu que és bo que en aquestes ocasions siguin al 
Saló de Cent. 

El Sr. Martí comenta que, com s’ha intuït amb la 
intervenció de la Sra. Capella, la història del Saló de 
Cent és prolixa en modificacions, reformes, i que no 
en và és una sala molt antiga que ha estat sotmesa a 
bombardejos i a destruccions físiques; que en cada 
moment de la història ciutadans i ciutadanes respon-
sables del Saló de Cent, conscients del seu simbo-
lisme, han fet propostes per ennoblir-lo o embellir-lo 
i, concretament recorda, que al segle XIX es va fer 
una proposta en relació als domassos, que posteri-
orment també va ser repensada no fa masses anys 
perquè precisament hi figuraven les viles agregades 
o annexionades, i això suscitava un debat més aviat 
en contra perquè semblava que era una mica 
d’exhibició per part de Barcelona d’aquell procés que 
alguna gent vivia conflictivament; que, per tant, el 
tema dels domassos ha estat controvertit des de 
diferents punts de vista però, el govern, en l’essència 
del que deia la Sra. Capella, està totalment d’acord, 
que és un símbol que en determinats actes cal refor-
çar i recordar perquè ens remet a la història i dóna a 
les persones que assisteixen als actes una referèn-
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cia més clara del que significa el Saló de Cent i de la 
seva evolució i que, per tant, el govern vota a favor 
d’aquesta proposició i informa que donarà les ins-
truccions oportunes perquè en aquests actes els 
domassos hi siguin presents, en senyal de la magni-
ficència dels actes i del record de la pròpia història 
del Saló de Cent. 

La Sra. Capella agraeix el suport de tots els grups 
municipals i diu que és veritat que es milloraran, 
sensiblement i substancialment, els actes solemnes 
que se celebrin en el Saló de Cent. 

El Sr. Ciurana ressalta que el text de la proposició 
no parla d’actes solemnes o concrets, i que s’hauria 
d’especificar si la restitució serà per sempre o s’han 
d’identificar quins són els actes solemnes.  

La Sra. Capella entén que els domassos no esta-
ven penjats permanentment i anava en funció de les 
celebracions; que s’ha de buscar la manera: perma-
nentment o en moments senyalats, però que, en tot 
cas, qui ha d’executar l’ordre de la Comissió de Pre-
sidència és el govern municipal. 

El Sr. Martí expressa el vot favorable del PSC, el 
Sr. Gomà expressa el vot favorable del ICV-EU i A, 
el Sr. Ciurana expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP i la 
Sra. Capella expressa el vot favorable d'ERC. S'a-
prova. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal PP: 
8. Que el Govern informi de quin serà el suport 

institucional i econòmic que representarà per l'Ajun-
tament que Barcelona sigui la seu de la secretaria 
permanent de la Unió per la Mediterrània. Que s'in-
formi de la celebració organitzada per commemorar 
la referida designació, les seves expectatives, núme-
ro d'assistents i el seu cost per tots els conceptes 
(espectacles, publicitat, etcètera). 

La Sra. Esteller comenta que el seu grup celebra 
que Barcelona hagi estat elegida seu de la secretaria 
permanent de la Unió per la Mediterrània, ja que 
pensen que és una gran oportunitat perquè Barcelo-
na sigui una gran metròpoli, tingui la influència que 
ha de tenir en tota l’Àrea Metropolitana i sigui capda-
vantera de totes les iniciatives que s’han de prendre 
en aquest sentit. Creuen que és una gran oportunitat 
per la Ciutat, i que per treure’n el màxim profit en el 
sentit de captar persones, inversions, i aprofundir 
aquest intercanvi que hi ha dins de l’àmbit de la Me-
diterrània diu que és fonamental que institucional-
ment es tingui el suport necessari. Recorda que en el 
Parlament Europeu, ja van demanar que es presen-
tés una resolució en aquest sentit. Explica que el seu 
grup vol anar una mica més enllà; que aquesta de-
signació implicarà una sèrie d’obligacions de caràcter 
institucional i econòmic, i volen saber quin suport 
rebrà per part de l'Ajuntament de Barcelona, tant 
institucional com econòmic, així com saber quines 
van ser les expectatives, el cost i el perquè es va 

decidir fer la celebració d’aquesta designació a la 
ciutat. 

El Sr. Martí diu que, com bé ha explicat la Sra. Es-
teller, aquest és un fet molt rellevant, tant que va 
semblar que mereixia intentar comunicar-lo al con-
junt de ciutadans i ciutadanes de Barcelona, que 
alguns l’havien seguit i altres no; que encara queda 
molt terreny per recórrer en aquesta qüestió, però 
que és important que el conjunt de la ciutadania de 
Barcelona conegui què significa en termes polítics, 
de centralitat i de capitalitat, que la seu de la Unió 
per la Mediterrània s’hagi instal·lat a la nostra ciutat. 

Explica que això té una primera fase de donar-ho 
a conèixer, simplement com a enunciat, i que des-
prés s’haurà d’anar desglossant en termes més con-
crets i detallats; que aquesta primera convocatòria es 
va pensar primer com a celebració d’alegria i cele-
bració de l’èxit com a ciutat i com a país i, segon, de 
comunicació i informació a la ciutadania que això 
havia passat, que existia i que a partir d’aquí, i durant 
molt temps, es tindrà encara recorregut per anar 
detallant i especificant el que significa realment. 

Informa que el suport institucional de l'Ajuntament 
de Barcelona a la Seu serà total en termes de coor-
dinació dels gabinets de relacions institucionals i 
relacions internacionals; en termes de suport, inter-
canvi d’informació; en facilitats d’ordre d’acollida a 
les delegacions.... Afegeix que en termes econòmics 
serà zero, que no està previst que les despeses es-
tructurals d’aquesta Seu vagin a compte de l'Ajunta-
ment de Barcelona, que hi ha hagut una cessió per 
part de la Generalitat de Catalunya d’una bona part 
de les dependències del Palau de Pedralbes, i que a 
partir d’aquí, la Unió Europea, a través dels seus 
organismes, o el que hagin acordat els Estats, pro-
veiran els fons per instal·lar adequadament les per-
sones que estaran permanentment a Barcelona. 

Respecte a la celebració, diu que ja ha explicat 
que hi van assistir unes cinc mil persones i que els 
diferents conceptes com el muntatge de l’acte, con-
cert, tallers i suport i el menjar que es va repartir va 
costar 103.000 euros; diners que ja estaven inclosos 
en els pressupostos del Departament de Comunica-
ció i Imatge, és a dir, que no són uns diners extraor-
dinaris. 

La Sra. Esteller torna a dir que el seu grup celebra 
aquesta designació, però creu que l'Ajuntament de 
Barcelona, a part del suport institucional que ha es-
mentat el Sr. Martí respecte a la coordinació, ha de 
tenir un protagonisme propi, perquè ja que es fa a 
Barcelona l’Ajuntament ha de tenir un major pes dins 
de tots els actes que se celebrin, aprofitant al màxim 
aquesta Seu per projectar la Ciutat i fer tot el neces-
sari per captar al màxim els rèdits que pot implicar. 
Diu que això és fonamental i que la direcció ha 
d’anar per aquí. 

D’altra banda, comenta que al seu grup li va sor-
prendre aquesta celebració perquè, encara que ser 
Seu té una enorme transcendència i té una reper-
cussió molt important en molts àmbits i sectors, s’ha 
d’anar demostrant d’una altra manera, i que potser 
seria bo fer-ho amb un caràcter molt més profund en 
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allò que són els diferents àmbits institucionals i sec-
tors de la Ciutat, per veure totes les oportunitats que 
es poden obrir per ser seu de la capital de la Mediter-
rània. Afegeix que també els va sorprendre pel seu 
cost, tot i que no sap si s’hi ha afegit el cost de tota la 
publicitat que es va fer en tots els mitjans de comuni-
cació i pregunta quin va ser aquest cost, així com el 
de tot allò annex que ha esmenat el Sr. Martí. Afe-
geix que tenint en compte la cojuntura actual de crisi 
econòmica i la necessitat d’estalvi, el seu grup no va 
trobar necessari fer aquesta festa, que creuen que 
no hi va haver una excessiva resposta -que el govern 
diu que hi van assistir cinc mil persones però altres 
mitjans diuen que només van ser mil- i que el seu 
grup creu que cal fer-ho d’una altra manera, amb els 
fets i rèdits que Barcelona ha d’obtenir respecte a 
aquesta designació.  

El Sr. Martí explica que cinc mil persones són les 
que van passar al llarg del dia per l’entorn i l’escenari 
al voltant de la celebració; que el govern entén que 
està plenament justificada, que va ser una celebració 
modesta, i pregunta a la Sra. Esteller que si per 
aquesta qüestió no està justificada aquesta petita 
celebració, quan està justificada; que està d’acord 
amb la Sra. Esteller que l’"aprofitament" d’aquesta 
oportunitat va molt més enllà d’aquesta festa però 
que, en un primer moment, per donar a conèixer i fer 
un primer acte de comunicació al govern li sembla 
plenament justificat. Segueix dient que l’estratègia no 
és fer d’això un acte comunicatiu sinó que va molt 
més enllà, aprofitar que som la Seu de la Unió per la 
Mediterrània per esdevenir la Capital de l’Europa 
Mediterrània com a punt de trobada, d’intercanvi, de 
referència per qüestions mediambientals, econòmi-
ques, comercials, educatives, culturals; que això vol 
construir el govern, que no vol quedar-se només sent 
la Seu o l’escenari d’una seu, sinó que vol ser la 
Capital, i que a partir d’aquí s’instrumentaran altres 
qüestions que no tindran a veure amb la Unió pel 
Mediterrani i que hauran de vertebrar tot el teixit so-
cial de Barcelona, que d’entrada és molt però que 
encara pot ser més, fins i tot, d’àmbit del conjunt del 
país, en referència a aquesta mediterranietat. Afe-
geix que aquest és un projecte que té un llarg recor-
regut i que el govern tirarà endavant sense cap mena 
de dubte com una prioritat important, i que això de-
mana anys de desenvolupament. 

Respecte a la informació sobre les insercions pu-
blicitàries diu que els la passarà per escrit, i explica 
que forma part del conjunt d’acords que l'Ajuntament 
té amb els mitjans de comunicació, que de vegades 
es decideix aprofitar un tema i fer un anunci, i en 
altres ocasions es fan bans o s’utilitzen altres mit-
jans. 

Es dóna per tractat. 
Del Grup Municipal ERC: 
9. Que s'informi dels resultats de la catalogació de 

la col·lecció del Castell de Montjuïc, el destí final de 
les peces i la proposta de gestió de la col·lecció que 
finalment romandrà a la ciutat. 

La Sra. Capella manifesta que aquest prec reflec-
teix el malestar d’ERC per tot allò que neix de la 

cessió del Castell de Montjuïc i el llegeix. Diu que al 
final s’han assabentat per la premsa del que passarà 
realment amb aquesta col·lecció, i que en cap de les 
Comissions ni en el Plenari se’ls ha informat del que 
afecta al seu patrimoni. Consideren que això no dei-
xa de ser una manca de transparència i de lleialtat 
envers la institució municipal, que es podria conside-
rar que és accidental que aparegui en un mitjà de 
comunicació, però que no és en un únic mitjà, sinó 
en diversos mitjans de comunicació on apareix in-
formació en relació a la col·lecció d’armes i altres 
objectes que hi havia al Castell de Montjuïc. Explica 
que el prec té aquesta intenció. 

El Sr. Cardelús informa que com ja es va dir en 
una altra sessió, s’estava fent i s’ha fet un inventari i 
una catalogació de totes les peces del Museu, condi-
ció imprescindible per poder decidir sobre la 
col·lecció; que es tracta d’un treball previ fet per his-
toriadors i persones especialitzades -recorda que en 
una sessió anterior es va preguntar fins i tot pel cost 
d’aquesta catalogació- i que un cop fet, aquests ex-
perts són qui han d’anar valorant les possibilitats 
d’instal·lació d’aquesta col·lecció en un altre lloc de la 
ciutat o en un altre indret de Catalunya. Diu que hi ha 
el concepte bàsic d’intentar mantenir la unitat de les 
col·leccions, tot i que, en aquest cas concret, en rea-
litat és un conjunt de conjunts, sí que hi ha un nucli 
central que es pot considerar una col·lecció única i, 
per tant, el que s’ha treballat amb altres institucions 
és la possibilitat de mantenir aquesta unitat de 
col·lecció en altres indrets; que es van estudiar altres 
possibilitats dintre de la ciutat de Barcelona, que no 
se’n va trobar cap que fos adient i, posteriorment, es 
van iniciar converses entre el Ministeri de Defensa, 
l'Ajuntament de Figueres i l'Ajuntament de Barcelona 
per intentar ubicar aquesta col·lecció en un altre es-
pai, i que en aquests moments s’està en converses 
molt avançades, amb un acord no escrit encara però 
sí institucional, perquè la col·lecció del Castell de 
Montjuïc, o una part molt important, la que té unitat 
museística, sigui traslladada al Museu de Figueres, 
al Castell de Sant Ferran, per fer-hi un gran museu 
d’història militar entre les tres institucions. Segueix 
dient que això no treu que totes les peces que són 
propietat de l'Ajuntament de Barcelona ho continuïn 
sent; que hi haurà un pas previ, que és que qui ha de 
construir aquestes col·leccions, el Museu d’Història 
de la Ciutat i el Museu Marés, decidiran en relació a 
les peces provinents d’aquestes antigues col·lec-
cions quin és el seu destí més apropiat. Afirma que 
s’acabarà tenint un nucli important a Figueres, algu-
nes peces al Museu Marès o al d’Història de la Ciutat 
i també, com a compromís adquirit amb tothom a 
l’inici d’aquest procés, aquelles peces que serveixin 
per explicar la història del Castell de Montjuïc, des-
prés, un cop restaurades i catalogades novament i 
posades en condicions, tornarien al Castell per ser 
exposades. Explica que no hi ha cap voluntat 
d’amagar cap mena d’informació, que és un tema 
estrictament de gestió del dia a dia, que encara no 
pot dir la data en què es produiran, però que la idea 
és que sigui relativament ràpid, perquè en el Castell 
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de Montjuïc s’ha decidit fer altres activitats que són 
incompatibles amb l’existència d’un museu militar. 

La Sra. Capella pregunta al govern quan pensava 
informar a la Comissió de Presidència, als grups 
municipals, de que ja hi havia un destí decidit i pen-
sat i que s’havia parlat amb el Ministeri de Defensa 
d’on s’ubicaria. Manifesta el desgrat d’ERC perquè 
creu que això és manca de transparència, que 
s’acaben assabentant per la premsa de decisions 
que afecten la ciutat i el seu al Patrimoni; que primer 
s’havia de classificar i saber quines peces eren titula-
ritat de l'Ajuntament de Barcelona, quines pertanyien 
a privats, si es podia entendre com a donació o no, i 
que tot això el govern no ho ha explicat; el que costa-
ria avaluar les col·leccions sí que ho van explicar, 
però que un cop feta l’avaluació, l’obvi i lícit és que 
algú presenti un informe per explicar que es farà amb 
aquestes peces i que el que ja no és tolerable, des 
de tots els punts de vista, és que acabin sent uns 
determinats mitjans de comunicació qui expliquin on 
aniran a parar les diferents peces. Assegura que això 
no és buscar consensos, que quan es va parlar de 
com es reglamentarien els destins i els usos del Cas-
tell, es va dir que es buscaria un consens, però que 
cada vegada que es parla del Castell de Montjuïc 
s’acaba malament, i avança que no sap quina acció 
emprendrà però que a ERC no li agraden ni les for-
mes, ni les maneres, ni la manca de transparència i 
que, òbviament, reclama lleialtat a la Institució 
d’aquells que la governen en aquests moments. 

El Sr. Cardelús aclareix que s’està en converses 
amb el Ministeri de Defensa i amb l'Ajuntament de 
Figueres i que s’han d’acabar de concretar, i que en 
el moment que es tingui a punt un conveni entre les 
tres administracions serà el moment d’informar de 
l’exactitud del procés, que en aquests moments el 
que hi ha és una comissió tècnica, de l’existència de 
la qual ja es va informar, que està treballant per defi-
nir una proposta concreta, que el que hi ha és la 
voluntat d’acord, que quan aquest acord es concreti 
s’informarà a aquesta Comissió o allà on se’ls indi-
qui. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
10. Quin és el capteniment del govern municipal 

pel que respecta al projecte de transformació de 
l'actual Zoo de Barcelona i la construcció d'un nou 
Zoo marí a la ciutat? 

La Sra. Recasens recorda que el 18 de juny del 
2008 el seu grup va demanar una compareixença 
per parlar específicament de quin era el capteniment 
municipal pel que feia el futur del zoològic de la Ciu-
tat de Barcelona; que aleshores el primer tinent 
d’alcalde va manifestar, i que així consta en acta, 
que aquest projecte s’havia de convertir en un dels 
projectes centrals dels propers anys i que per això 
l’Alcaldia reprenia aquest lideratge, i que també es 
deia que aquest seria un dels projectes que encarna-
rien les línies mestres per la Ciutat; segueix dient 

que, després, el Sr. Cardelús va fer algunes especifi-
cacions més concretes i que arran d’aquesta compa-
reixença els grups van saber que, per exemple, el 
Zoo marí seria un projecte finançat finalment amb 
recursos públics, que per tant no s’havia trobat un 
operador privat que hi estigués interessat, cosa que 
es contradeia amb què membres del seu mateix 
govern havien estat explicant que s’estaven buscant 
operadors privats i que, per tant, els dos-cents mili-
ons d’euros previstos per part de l'Ajuntament per 
tirar endavant el Zoo Marí serien finalment sufragats 
amb recursos públics. Segueix recordant que CiU va 
plantejar aquest 18 de juny del 2008 el debat de la 
incertesa del Zoològic de la Ciutadella, de si volia el 
govern o no, i si estaven d’acord o no, a retallar les 
hectàrees de l’actual zoològic, què s’estava fent amb 
l’actual zoològic, què es preveia invertir, o cóm es 
preveia posar en solfa el que feia el zoològic a la 
Ciutadella. 

Recorda també que l’alcalde Clos, el 2005, va 
presentar el projecte i va dir que el 2009 seria una 
realitat, i ara resulta que l’alcalde Hereu, el 2008, 
torna a presentar un projecte per dir que al 2016 serà 
una realitat i, per tant, té la sensació que avui es 
torna a fer una patada cap endavant. 

Afegeix que també ha succeït un fet important, i és 
que el juny del 2008, CiU va dir al govern que estava 
en minoria i que necessitaria buscar el recolzament 
d’algun grup de l’oposició per tirar endavant el pro-
jecte del zoo marí, però és que avui no és el govern 
el que està en minoria sinó que és el PSC que està 
en solitari en el tema del zoo marí, perquè fa molt 
poc Iniciativa va manifestar en els mitjans de comu-
nicació que estava en contra de l’actual projecte del 
zoo marí. 

Finalment, pregunta amb quines complicitats es-
tan treballant, què s’està fent, i com pensa donar una 
mica de transparència i de llum a la incertesa de 
l’actual zoològic. 

El Sr. Cardelús diu que, tal i com ha manifestat la 
Sra. Recasens, aquest és un projecte molt important, 
de grans dimensions, estructural i estratègic per la 
ciutat, que té moltes implicacions en dues zones 
importantíssimes de la ciutat de Barcelona, i que això 
requereix temps, prudència, i anar fent les coses pas 
a pas, cosa que està fent el govern, i que si un no-
més fa la pregunta final sí que es generen incerteses 
perquè encara no se li pot donar resposta; però que 
abans de poder arribar a la pregunta o projecte final 
hi ha molts temes pel camí que s’havien de resoldre, 
alguns ja s’han anat enfocant, resolent i posant en 
ordre i per al govern, la constitució d’un consell as-
sessor, format per persones de reconegut prestigi, 
tant nacional com internacional, de camps molts 
diferents, -perquè un zoo de futur no serà només un 
zoo vinculat només a temes zoològics sinó molts 
altres temes de preocupació mediambientals-, és 
absolutament imprescindible perquè ajudin a definir 
com ha de ser aquest nou projecte. 

Comenta que si es pregunten aspectes finalistes 
concrets de com serà una determinada cosa, ha de 
dir que en aquests moments hi ha graus d’incertesa, 
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lògics i naturals, en un projecte d’aquestes dimensi-
ons, i aclareix a la Sra. Recasens que quan s’ha 
informat del finançament d’aquest projecte sempre 
s’ha dit que serà principalment amb recursos públics 
i no únicament amb recursos públics, i ho remarca 
perquè és molt important, perquè forma part de la 
tradició del govern, que els grans projectes d’aquesta 
ciutat es fan i es lideren des del públic però amb 
participacions privades, però que, en aquests mo-
ments, no pot concretar-la. Afirma que hi ha la volun-
tat i la certesa que aquest projecte serà públic, finan-
çat amb recursos principalment públics, però que 
també hi haurà iniciativa privada. 

Quant a la incertesa de si seria un únic zoo, si en 
serien dos de diferents, o serien dos sistemes de 
gestió diferents, recorda que tant l’alcalde Hereu, 
com el primer tinent d’alcalde, el Sr. Martí, van aclarir 
que aquest serà el Zoo de Barcelona, que no hi hau-
rà dos zoos, sinó un en dos emplaçaments, un a la 
Ciutadella i un al Front del Litoral, però que és el Zoo 
de Barcelona, un zoo públic que té més de cent anys 
d’història, amb molt prestigi internacional, i molts 
visitants, i que és molt estimat. Explica que 
s’ampliarà el zoo actual en un emplaçament diferent, 
amb més capacitat per atreure públic per fer investi-
gació i recerca, i ser un punt important per la ciutat 
de Barcelona. 

Informa que s’ha nomenat a una persona respon-
sable del Zoo marí, el Sr. Miquel Trepat; que s’ha 
posat en marxa el Consell Assessor; que s’està en la 
fase final de l’adjudicació de les empreses –bà-
sicament d’enginyeria– que ajudaran a definir aspec-
tes molt concrets d’aquesta nova plataforma marina; 
que és una operació complicada, que d’especialistes 
en zoos no n’hi ha molts i que és necessari dotar-se 
d’una estructura tècnica adequada per fer un projec-
te d’aquesta magnitud; que en aquests moments 
s’està a punt d’adjudicar aquestes consultories i es 
va avançant. Diu a la Sra. Recasens que no li pot 
garantir el final del procés, però sí que hi haurà un 
gran Zoo a la ciutat de Barcelona, que a més 
s’aprofitarà el fet de ser capital de la Mediterrània, ja 
que es vol que el Zoo sigui referent en temes medi-
terranis, mediambientals i per tant que s’aprofitarà la 
bandera d’aquesta capitalitat per fer-ho. 

Ressalta que tot això es farà sense descuidar que 
el zoo de la Ciutadella existeix, que té necessitats i 
molt usuaris, que necessitarà, en aquest procés, 
inversions per anar adequant les instal·lacions, de 
manera permanent o provisional, fins que es faci 
l’estructuració definitiva; que, per tant, s’avança en 
les dues direccions; i que no es tancarà el zoo de 
Ciutadella en espera que s’obri un altre zoo. Li diu a 
la Sra. Recasens que fer això, per a ell no és incer-
tesa, sinó posar les coses en ordre i treballar de ma-
nera ordenada. 

La Sra. Recasens diu que venir a aquesta sessió, 
després de la compareixença específica de fa sis 
mesos que va demanar CiU, i torna a enumerar els 
mateixos titulars del 6 de juny i del 18 de juny, i lle-
geix "el Sr. Cardelús insiste en que la Ciudad tendrá 
un gran zoo cuando esté acabado el marino aunque 

admite que no hay fecha, zoo sin patrones", diu que 
significa estar en la mateixa posició que sis mesos 
enrere, i que a l’2005, quan l’alcalde Clos va dir que 
hi hauria un gran zoo en aquesta Ciutat. Afirma que 
el govern no té ni idea, que s’ha començat a fer unes 
inversions, en una plataforma en el zoo marí que no 
saben encara exactament ni què faran; que comen-
cen la casa per la teulada, que primer fan les inversi-
ons al zoo i ara creen un consell assessor per saber 
exactament què es farà. Comenta que el Sr. Carde-
lús ha garantit que és fa pas a pas, però que ella no 
sap en què s’està avançant. Demana que el govern 
expliqui exactament què pensa fer; que la Ciutadella 
no pot permetre’s el luxe de mantenir aquesta incer-
tesa, perquè necessita un projecte clar i definit ja, i 
saber ja amb quantes hectàrees compta, amb quines 
inversions, quina orientació se li donarà, espectacle 
o zoo amb finalitats d’investigació. 

Recorda que primer es va dir que es buscava un 
operador privat; que després es va dir que no, que 
un operador públic; i ara resulta que potser 
s’aconsegueix que algú hi participi de manera priva-
da, però garantint la participació pública en tot mo-
ment demana que el govern defineixi si s’estan bus-
cant o no operadors privats, perquè torna a recordar 
que, el Sr. Martí, en l’anterior compareixença va dir 
que "aquest model no interessa els operadors per-
què és un model de servei públic que no dóna grans 
beneficis i, per tant, ni hi ha, ni hi haurà operadors 
privats que participin de la gestió del zoològic, que 
s’ha preguntat als pocs operadors privats relacionats 
amb el tema i la resposta no ha estat positiva" i, en 
canvi, avui torna a sorgir una altra vegada més que 
sí que es continua buscant operadors privats i per 
tant continua la incertesa i el govern no té ni idea del 
que ha de fer; que quan ha volgut ha apostat, i posa 
com exemple la gossera i nou milions d’euros 
d’inversió, una xifra que per a CiU és desproporcio-
nada. Torna a preguntar què es pensa fer amb el 
zoològic, què com pot ser que un projecte que 
s’arrossega des de fa tant temps no es tingui clar; 
pregunta si el Consell assessor del zoo compta amb 
el vistiplau dels treballadors del zoològic, que, diu, 
són una peça clau, que estan compromesos al 100% 
amb el projecte, que han posat plans sobre la taula, 
que han donat la seva opinió i s’han entrevistat amb 
ells, i pregunta si el consell assessor compta amb el 
vistiplau dels treballadors. Diu també que el Sr. Car-
delús va declarar ahir a la premsa, i així ho recull un 
mitjà de comunicació, que s’avançaran amb algunes 
reformes puntuals a la Ciutadella i demana que ex-
pliqui quines i per quin import. 

El Sr. Cardelús afirma que sempre s’ha dit el ma-
teix, que el govern no ha buscat ni està buscant un 
operador privat que es faci càrrec del zoo, que si 
això és el que CiU, vol que ho digui, però que mai el 
govern ho ha explicitat així, sinó que sempre ha dit 
que el Zoològic és una institució pública, que va néi-
xer amb voluntat i vocació pública i es mantindrà 
amb aquests criteris; i, com va comentar el Sr. Martí, 
és obvi que el model públic d’un zoo difereix de ma-
nera molt important del que és un zoo estrictament 
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privat, i que, com el govern no vol fer un zoo privat, 
no es vol deixar, només, en mans de la iniciativa 
privada; que una altra cosa és comptar amb la 
col·laboració de privats per fer un zoo com el que vol 
fer el govern, com creu que la ciutat es mereix, i 
afirma que això sí passarà, però en el seu moment, 
temps i forma, qüestions que, diu, ara no pot contes-
tar. Explica que el que tocava fer era prendre la deci-
sió política de tirar endavant aquest projecte, que 
s’ha fet, que és una decisió del govern de la ciutat; 
segon, posar-hi un responsable, que s’ha fet; tercer, 
iniciar la licitació de projectes per poder arribar a les 
conclusions que la Sra. Recasens pregunta, que s’ha 
fet i que és una novetat; i que també s’ha dotat d’un 
conjunt de persones, entre les que hi ha treballadors 
del zoo, que en el Comitè assessor hi són presents 
el Sr. Lluís Colom i la directora del zoo; que, òbvia-
ment, sí que hi ha representants del zoo de la ciutat 
en aquest consell assessor, com també hi ha altres 
institucions de la ciutat de Barcelona que el govern 
pensa que poden aportar sinergies amb el zoo, com 
és el cas de la directora del Museu d’Història Natural, 
que per tant afirma que sí que hi ha representants de 
la Institució en aquest consell, que òbviament els 
membres del Consell són assessors externs ajudats 
per personal de l'Ajuntament de Barcelona o 
d’institucions on l'Ajuntament de Barcelona hi és 
present. Diu que s’està avançant a aquest ritme; que 
la Sra. Recasens pot preguntar coses concretes 
sobre el zoo marí que en aquests moment el Sr. 
Cardelús no pot contestar perquè encara no hi ha el 
projecte executiu, però que el tindran i, quan així 
sigui, l’explicarà; que els temps en relació al zoo marí 
els marca el govern; i diu que li pot garantir que es 
mantindrà un ritme d’inversions en el zoo de Ciutade-
lla, durant aquest període de transició que permeti 
que aquest el zoo sigui sent estimat i visitat per molta 
gent; posa com a exemple que s’està a punt 
d’acabar el projecte i de licitar la transformació 
d’unes de les instal·lacions que han d’acollir el drac 
de Comodo. Torna a dir que el zoo de la Ciutadella 
continuarà obert, atenent els visitants, que el cap de 
setmana passat es va batre un rècord amb 
l’assistència de deu mil persones. 

El Sr. Martí demana al president d’intervenir per 
al·lusions. 

El Sr. Vives no hi accedeix. 
El Sr. Martí demana l’empara del secretari per ha-

ver estar al·ludit directament. 
El Sr. Vives no hi accedeix. 
Es dóna per tractada. 
11. Quin és el nombre total de personal eventual i 

alts càrrecs de l'Ajuntament de Barcelona per als 
anys 2006, 2007 i 2008? 

El Sr. Forn diu que fan la pregunta atès que la in-
formació de què disposa el seu grup en aquests 
moments és molt disgregada; però que, encara que 
contradictòria, indica sempre un augment important 
del personal eventual. Comenta que totes les dades 
que citarà són dades oficials i que, per tant, demana 
la versió del govern; que la web de l'Ajuntament de 
Barcelona indica que els òrgans superiors i els alts 

càrrecs de la seva administració han augmentat del 
2004 al 2008 en un 49%, diu que hi ha dades que 
són prou significatives, com són els comissionats, 
que malgrat hi ha un acord per no augmentar-los, 
han passat en aquest mandat de 7 a 15. Recorda 
que el seu grup ja va denunciar fa poc un nou comis-
sionat de la Rambla, i ara s’informa que hi haurà un 
nou comissionat d’acció comunitària al districte de 
Ciutat Vella, i expressa la queixa del seu grup per 
l’incompliment d’aquest acord. Que, en segon lloc, 
tenen una altra dada important, que és una modifica-
ció de crèdit que es va produir en el passat Consell 
Plenari, que representa un increment d’1,2 milions 
d’euros per despeses de personal amb l’explicació 
de què a l’inici del nou mandat hi ha hagut un incre-
ment de 46 persones de personal eventual, 27 bai-
xes i 46 altes, i el total de l’increment és de 19 per-
sones. En tercer lloc, fa referència a l’informe de 
l’Intervenció sobre el pressupost, on es diu que el 
2009 el personal eventual quedaria fixat en 320 pla-
ces, que representarà, respecte al 2008, un incre-
ment de 60 places; és a dir que al 2009 hi haurà un 
increment del 23% del personal eventual. Diu que 
espera les explicacions a la seva pregunta perquè el 
seu grup en pugui fer la valoració. 

El Sr. García-Bragado recorda que presideix la 
Comissió d’Urbanisme i Infraestructures, i considera 
que el que ha escoltat en el punt anterior és incon-
cebible per part de la presidència d’aquesta Comis-
sió. 

El Sr. Vives demana que cadascú faci la feina que 
li pertoca i que el que passa és que el govern no està 
acostumat a veure el que estan veient aquí. Massa 
temps de poder absolut, massa pràctica antidemo-
cràtica i massa males maneres. 

El Sr. Martí recorda al Sr. Vives que li ha negat la 
paraula sol·licitada per al·lusions, per una cita textual 
a les seves paraules. 

El Sr. Vives diu que hi ha hagut la lectura d’una 
acta, que la cita textual de les paraules del Sr. Martí 
ha estat resposta per la persona que havia de res-
pondre, i que les valoracions les fa el president; que 
el Sr. García-Bragado parla per la seva Comissió 
d’on, afegeix que es podrien treure 14 exemples, de 
les últimes tres Comissions, d’actituds amb què 
molts dels que hi participen no hi estarien d’acord. 
Diu que li sembla increïble que pel fet que el govern 
no hi estigui acostumat a que un membre del grup de 
l’oposició estigui presidint aquesta Comissió, passi el 
que està passant i sigui habitual la pràctica de blo-
queig per part d’algunes persones. Dóna la paraula 
al Sr. García-Bragado i li demana que se circumscri-
gui al que se li ha demanat. 

El Sr. García-Bragado remarca que troba doble-
ment inacceptable el que ha passat aquí, així com 
que es pretengui limitar la seva capacitat per expli-
car-se. 

Confirma al Sr. Forn, que en el pressupost 
d’enguany hi ha 260 places pressupostades com a 
personal eventual, de les que ja estan ocupades 246; 
que d’aquestes 246, 106 són assessors de regidories 
i grups municipals; 17 són consellers tècnics de dis-
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trictes i assessors de presidents de districte, 12 són 
comissionats, 34 són assessors de gerències, i 77 
són gerents i directors. Explica que el 2007 eren 279; 
i al 2006 eren 228; que es pot debatre, tant i com es 
consideri convenient, si són molts o pocs, però que 
en qualsevol cas n’hi ha 77 que són Direcció i la 
resta és personal de suport del conjunt dels grups i 
de l’acció de govern i de l’acció de l’oposició. 

El Sr. Forn comenta que el 2008 són 246, que és 
més d’un 23% respecte la previsió de l’any 2009, tal i 
com l’informe d’Intervenció diu que queda fixat 320 
places el nombre de personal eventual i parla d’un 
augment de 60 places, no d’un augment superior 
com ha dit el Sr. García-Bragado, però que agafant 
la millor dada pel govern, de 260 a 320 representa 
un 23% del augment del personal eventual; recorda 
que en el Programa 2.0 es parla de les virtuts del 
govern que tot ho fa bé, de la seva capacitat de fer 
les coses amb plena eficàcia i eficiència, etc. però 
que veu que el discurs va per una banda i els fets 
per una altra i que, sincerament, diu que no hi ha cap 
tipus de justificació, i més quan fa 4 dies que el go-
vern parlava de contenció pressupostària, que hi 
hagi un augment del 23% d’aquest tipus de personal. 
Demana al govern que es miri l’informe d’Intervenció, 
a la pàgina 6, on s’especifiquen aquestes dades. 
Creu que no hi ha cap tipus de justificació i demana 
una explicació de a què és degut aquest augment. 

El Sr. García-Bragado afirma que ha contestat a la 
pregunta, que la pregunta no menciona el pressupost 
pel 2009, i que entén que aquest tema forma part del 
debat sobre el pressupost, que si al final l'Ajuntament 
acaba aprovant un pressupost existiran les places, i 
si no no existiran. Comenta que el gerent de Recur-
sos Humans vol fer un matís a la informació que 
acaba de donar. 

El Sr. Arias informa que la previsió de les 60 pla-
ces són les dedicades a la figura del conseller de 
districte, de les quals 10 són previstes de dedicació 
completa i la resta de dedicació parcial i que és una 
previsió màxima en el supòsit de què finalment, totes 
aquestes possibilitats que s’han acordat des del punt 
de vista polític es puguin incorporar. 

El Sr. García-Bragado matisa que si la pregunta 
hagués anat sobre aquesta qüestió ell potser 
l’hagués pogut contestar; i que les respostes clares 
al que fa la seva pregunta és el que ha respost. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal PP: 
12. Quina valoració realitza el Govern Municipal 

de les sancions lingüístiques imposades a comerci-
ants de la ciutat de Barcelona? 

La Sra. Esteller llegeix la pregunta i explica que la 
fa en aquesta Comissió perquè al seu grup li interes-
sa conèixer quina és l’opinió de govern. Explica que 
les sancions lingüístiques tenen un doble efecte, per 
una banda, es lesionen els drets individuals dels 
ciutadans, que tenen dues llengües oficials, el català 
i el castellà, i la imposició o sanció lingüística pel fet 
d’utilitzar una d’elles dificulta l’exercici d’aquest dret i 
creu que l'Ajuntament no hi pot restar al marge; 
d’altra banda, també perjudica la imatge de la ciutat, 

una ciutat on es sanciona per rotular només en un 
idioma i no es permet que els ciutadans elegeixin la 
llengua amb la que volen anunciar el seu negoci, que 
és una imatge molt negativa, que la transcendència 
que té és enorme perquè és un fre i una imposició 
que va en contra dels drets constitucionals. Diu que 
l'Ajuntament no es pot escudar en què és una com-
petència de la Generalitat, i afegeix que s’està in-
crementant darrerament la pressió en alguns distric-
tes i anomena, per exemple, el districte de Sants, on 
es va aprovar un PAD on s’incrementa i s’in-
tensifiquen els controls d’aplicació de la normativa 
lingüística. Demana l’opinió del govern al respecte i 
el seu capteniment. 

El Sr. Martí confirma que són sancions que impo-
sa la Generalitat de Catalunya en virtut de les seves 
competències, i en virtut de lleis aprovades pel Par-
lament de Catalunya, i pregunta si aquesta comissió 
ha de fer d’òrgan de control de la Generalitat, cosa 
que diu que no té cap lògica. Que no forma part de 
les competències municipals estudiar i analitzar el 
que fan les altres administracions, i que creu que no 
cal fer un debat polític sobre si al govern li agrada o 
no la llei que el Parlament va aprovar en el seu dia, 
perquè tots els partits es van expressar en el Parla-
ment de Catalunya, donat que tots els grups aquí 
presents, també hi són en el Parlament de Catalu-
nya. Diu que no entén a què ve la pregunta. 

La Sra. Esteller aclareix que demana l’opinió del 
govern, no la particular del Sr. Martí, que el seu grup 
vol saber si el govern considera que és adequat o no 
i la seva opinió respecte la pressió que s’està exer-
cint en alguns districtes per tal de controlar aquesta 
aplicació i aquesta voluntat de perseguir els ciuta-
dans que només retolen el seu establiment en caste-
llà. Li pregunta al tinent d’alcalde si li sembla bé o 
malament que en els districtes s’estigui incrementant 
la pressió sobre els comerciants que només retolen 
en castellà. Informa que el seu grup té coneixement 
que s’han incrementat moltes de les denúncies, que 
són un 73% de les sancions lingüístiques que s’estan 
imposant a la ciutat de Barcelona per denúncies de 
ciutadans; torna a dir que en el PAD del districte de 
Sants s’ha aprovat intensificar els controls sobre 
l’aplicació de la normativa lingüística, i que això està 
fent que molts comerciants de Sants es queixin i, 
alguns, fins i tot han sortit en els mitjans de comuni-
cació. Pregunta si considera que en aplicació 
d’aquesta llei està tot justificat o potser s’hauria de 
promoure una modificació, recorda que a Barcelona 
hi ha 62 comerços sancionats que representen el 
77% de les sancions que s’estan imposant a Catalu-
nya i diu que això té uns efectes sobre l’activitat i la 
llibertat de les persones. Des del grup Popular es 
defensa la llibertat perquè tothom s’expressi en 
l’idioma que vulgui, perquè retoli els seus establi-
ments en l’idioma que vulgui i perquè la gent tingui 
plena llibertat a l’hora de fer-ho, que ningú sigui san-
cionat, perquè això es fa amb una llengua diferent a 
la catalana. També pregunta si s’està sancionant 
només a qui utilitzen la llengua castellana o també 
als que estan en àrab o en altres llengües. Demana 
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al Sr. Martí que, com primer tinent d’alcalde, faci 
totes les gestions i intenti al màxim que en els distric-
tes de la Ciutat, que estan sota la seva responsabili-
tat, no s’incrementi aquesta pressió als comerciants 
que utilitzen una de les llengües oficials, com és el 
castellà. 

El Sr. Martí observa que no només ha fet tres pre-
guntes, sinó que hi ha afegit un prec. Fa palès que el 
grup del PP, a cada sessió, ha d’introduir el tema 
lingüístic, i que si pot ser amb una mica de xenofòbia 
pel mig, millor. Diu que això no té ni cap ni peus, que 
si hi ha una llei del Parlament de Catalunya que a la 
Sra. Esteller no li agrada, a part del recurs en el Par-
lament de Catalunya, pot presentar una proposició 
/declaració de grup o declaració institucional, dient 
que no li agrada i demanar a l'Ajuntament de Barce-
lona que es posicioni en contra; que la seva opinió 
en aquest tema no té cap sentit; diu que a la pregun-
ta no es parla de PAD i informa que hi ha unes san-
cions que imposa la Generalitat de Catalunya en 
virtut de les seves competències i d’una llei del Par-
lament de Catalunya, que si ho ha fet acuradament, 
bé, i si ho ha fet malament, fatal, i que llavors els 
ciutadans tenen dret a posar recursos i davant 
l’Administració intentar resoldre aquesta qüestió si 
consideren que els seus drets han estat conculcats; 
que és molt diferent a què a la Sra. Esteller no li 
agradi la llei. Concreta que si es vol fer debats polí-
tics que no facin precs i preguntes, sinó que es fa un 
debat polític general. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal ERC: 
13. Quins criteris deontològics fa servir el govern 

municipal en relació a la participació de menors a les 
campanyes de publicitat institucional de l'Ajuntament 
de Barcelona? 

La Sra. Capella llegeix la pregunta i explica que la 
fan la pregunta arran del vídeo publicitari del blog 
Barcelona, on apareixen nens i només alguna nena, 
de promoció de l’obtenció del domini .bcn.  

El Sr. Cardelús informa que es fan servir els crite-
ris que es van establir en l’acord 296/2007 de 19 de 
desembre, en una instrucció del comitè Audiovisual 
de Catalunya que feia referència a què els menors 
no poden ser utilitzats en anuncis publicitaris en tres 
situacions concretes que: que es promoguin activi-
tats prohibides per a infants i adolescents, que es 
presentin sense motius justificats en situacions peri-
lloses, o consumint begudes alcohòliques; que cap 

d’aquests casos apareix en l’espot publicitari a què 
es fa referència, que està absolutament regulat i el 
govern és molt curós en la utilització de persones 
menors d’edat en relació als anuncis que fa l'Ajunta-
ment de Barcelona, qualsevol anunci publicitari i 
inserció publicitària, i que evidentment es compta 
amb l’autorització paterna, que és obligatòria. 

La Sra. Capella critica la utilització excessiva o 
abusiva d’imatges de menors. Diu que l'Ajuntament 
no ven cotxes, ni joguines, sinó que fa foment dels 
drets, de participació, que estaria bé que s’utilitzessin 
els menors, nens i nenes, en aquelles campanyes 
que sí que van adreçades per exemple a la ruta dels 
drets menors, per anunciar la cavalcada de reis; però 
que ERC critica l’oportunitat d’una campanya publici-
tària per tal d’aconseguir un domini, que ERC pensa 
que com administració l'Ajuntament de Barcelona 
hauria de tenir molta més cura i demana que aquesta 
utilització no sigui una utilització abusiva, que no es 
pot recórrer de forma permanent als nens amb unes 
finalitats que van adreçades en aquest cas als 
adults, perquè els nens i nenes que apareixen en la 
campanya estan molt lluny encara de quina serà la 
seva participació en relació al .bcn.; que, per tant, 
ERC creu que no és idònia ni adient la utilització de 
forma sistemàtica de les imatges dels menors en 
campanyes publicitàries. 

El Sr. Cardelús creu que no hi ha cap abús, que 
ell té fills d’aquesta edat i pot assegurar que els te-
mes d’internet són àmpliament coneguts pels menors 
d’edat i que precisament els serveis vinculats a inter-
net on la gent menor d’edat hi té un gran paper a fer i 
l’utilitza de manera molt massiva, i que per tant, no 
comparteix l’opinió de que la incorporació de la gent 
a internet sigui una cosa d’adults. 

Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
f) Seguiment i control mitjans de comunicació 
 

f.1) Precs 
f.2) Preguntes 

 
 

VI) Mocions 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les dotze hores i vint mi-
nuts.
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Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i Medi Ambient 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 19 de novem-
bre de 2008 i aprovada el dia 10 de desembre de 
2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 19 de novembre de 2008, s’hi reuneix la 
Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i Medi 
Ambient, sota la presidència de la Ima. Sra. Imma 
Mayol i Beltran. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els 
Ims. Srs.: Xavier Florensa i Cantons, Francesc Nar-
váez i Pazos, Guillem Espriu i Avendaño, Joan Puig-
dollers i Fargas, Jaume Ciurana i Llevadot, Raimond 
Blasi i Navarro, Mercè Homs i Molist, Emma Balseiro 
i Carreiras, assistits per la tècnica jurídica, Sra. Anna 
Martori i Salichs, qui actua per delegació del secreta-
ri general i certifica. 

També hi és present el Sr. Jordi Campillo i Gá-
mez, gerent de Medi Ambient. 

Excusen la seva absència les Imes. Sres. i els 
Ims. Srs.: Carmen Andrés i Añón, Montse Sánchez i 
Yuste, Sara Jaurrieta i Guarner, Ramon García-
Bragado i Acín, Alberto Villagrasa i Gil, Jordi Cornet i 
Serra. 

S’obre la sessió a les divuit hores i deu minuts. 
 
 

I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 
S'aprova. 
 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment de l'article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
Acords de la Comissió de Govern de 12 de novem-
bre de 2008: 

 
1. Desestimar la petició de compensació econòmi-

ca sol·licitada per l'empresa Acciona Infraestructuras, 
SA, (abans Necso Entrecanales Cubiertas, SA) amb 
domicili a l'avinguda Diagonal, núms. 427 bis-429 de 
Barcelona, pel desequilibri produït per l'increment 
dels preus dels materials i de la mà d'obra del con-
tracte de manteniment de paviments dels carrers de 
la ciutat de Barcelona, zona oest (2005-2008), Viali-
tat; d'acord amb l'informe de l'Assessoria Jurídica de 
20 de setembre de 2008, atès que no s'ha produït el 
risc imprevisible que al·lega l'empresa, ja que la situ-
ació d'inestabilitat dels preus era coneguda per l'em-
presa la qual optà lliurement en l'oferta, per renunciar 
a la revisió de preus, que contempla el plec de clàu-
sules administratives particulars, obtenint amb 

aquesta renúncia 15 punts per l'adjudicació del con-
tracte, assumint el risc que la mateixa comportava. 
Donar-ne compte a la Comissió de Sostenibilitat, 
Serveis Urbans i Medi Ambient. 

2. Disposar la despesa del contracte núm. 
08002857 que té per objecte les obres de construc-
ció de l'operació núm. 5, col·lectors i sistemes regu-
ladors, projecte núm. 1 del dipòsit de regulació pluvi-
al Urgell-Mallorca i col·lectors associats, per un 
import de 6.012.510,56 euros, cofinançats per la 
Unió Europea, amb càrrec al/s pressupost/os i parti-
da/es indicades en el document comptable. Adjudicar 
definitivament el contracte a Copisa Constructora 
Pirenaica, SA, (NIF A08436107), conforme a la seva 
oferta amb una reducció de cinc setmanes en el ter-
mini d’execució; i requerir a l’adjudicatari que compa-
regui per formalitzar el contracte, en el termini màxim 
de deu dies hàbils a partir de la data de recepció de la 
notificació d’aquesta resolució. Delegar en la tinent 
d’alcalde de Medi Ambient l’aplicació del règim sanci-
onador del contracte, i donar-ne compte a la Comissió 
de Sostenibilitat, Serveis Urbans i Medi Ambient. 

El Sr. Puigdollers demana que se li facilitin els dos 
expedients del despatx d’ofici. 

 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
d) Compareixences Govern municipal 
 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
c) Proposicions 
 
 

V) Part d'impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
1. La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 

Medi Ambient, acorda: Primer. Demanar al govern 
municipal que compleixi els objectius establerts per 
la UE per al 2020, reduint les emissions de CO2 al 
nostre municipi com a mínim el 20%, mitjançant la 
implementació d'un Pla d'acció municipal per l'ener-
gia sostenible que s'apliqui de forma transversal, tant 
a l'administració municipal com a la ciutat. El com-
promís i el Pla d'Acció seran aprovats pel Consell 
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Municipal. Segon. Demanar al govern municipal que 
prepari un inventari de les emissions de CO2 que 
servirà com a línia de referència del Pla d'acció per 
l'energia sostenible. Tercer. Demanar al govern mu-
nicipal que lliuri el Pla d'acció per l'energia sostenible 
durant l'any següent a l'adhesió formal de l'Ajunta-
ment de Barcelona al Pacte entre alcaldes. Quart. 
Sol·licitar al govern municipal que adapti les estructu-
res del nostre municipi, incloent-hi l'assignació de 
recursos humans suficients, per emprendre les me-
sures necessàries. Cinquè. Promoure la mobilització 
de la societat civil perquè participi en el desenvolu-
pament del pla d'acció, esbossant les polítiques i 
mesures necessàries per implementar i assolir els 
objectius del pla. L'Ajuntament de Barcelona haurà 
de redactar un pla d'acció i lliurar-lo al Secretariat del 
Pacte durant l'any següent a l'adhesió al Pacte. Sisè. 
Promoure l'organització de jornades dedicades a 
l'energia o al pacte entre ciutats, en cooperació amb 
la Comissió Europea i altres grups d'interès, per tal 
que els ciutadans puguin beneficiar-se directament 
de les oportunitats i de les avantatges que ofereix un 
ús més intel·ligent de l'energia, a més d'informar amb 
regularitat els mitjans de comunicació locals sobre 
els progressos del pla d'acció. Setè. Demanar a la 
Comissió Europea, al Govern de la Generalitat i al 
Govern Espanyol, que estableixin programes de 
cooperació i estructures de suport coherents que 
ajudin els signataris a implementar els plans d'acció 
per a l'energia sostenible. Vuitè. Demanar a la Co-
missió Europea, al Govern de la Generalitat i al Go-
vern Espanyol, que considerin les activitats del Pacte 
com a prioritats dels seus programes respectius de 
suport i informin les ciutats i les facin participar en la 
preparació de polítiques i programes de finançament 
que afectin l'àmbit local en el marc dels seus objec-
tius. Novè. Demanar a la Comissió Europea que 
negociï amb els agents financers per establir les 
facilitats de finançament dirigides a afavorir la realit-
zació de les tasques incloses en els plans d'acció. 
Desè. Demanar al Govern de la Generalitat i al Go-
vern espanyol, que facin participar els governs locals 
i regionals en la preparació i implementació dels 
plans d'acció nacionals per a l'eficiència energètica i 
dels plans d'acció nacional per a les fonts d'energia 
renovable. Onzè. Comunicar l'adopció d'aquests 
acords a la Comissió Europea, al Govern de la Ge-
neralitat i al Govern Espanyol. 

El Sr. Puigdollers explica que en l’anterior Junta 
de Portaveus, el seu Grup va presentar aquesta ini-
ciativa com a proposta de Declaració Institucional en 
l’ordre del dia del Plenari del Consell Municipal de la 
sessió del mes d’octubre i destaca que, sense saber-
ne les raons, els portaveus dels Grups Municipals, 
excepte el de Convergència i Unió, no van acceptar-
la. Per això, el seu Grup ha decidit presentar-la en 
aquesta comissió per, almenys, discutir-la, tot consi-
derant que es tracta d’un tema de consens que podia 
haver estat objecte d’una Declaració Institucional. En 
aquest punt, indica que, un cop presentada aquesta 
iniciativa, el seu text ha estat negociat amb la Sra. 
Mayol i han arribat a un acord. 

La Sra. Mayol demana que es distribueixi una cò-
pia de la proposta transaccional a tots els membres. 

El Sr. Puigdollers posa de manifest que la voluntat 
del seu Grup era que aquesta iniciativa s’aprovés 
com a Declaració Institucional de l’Ajuntament de 
Barcelona per tal que aquest s’adherís al Pacte 
d’Alcaldes i Alcaldesses promogut per la Unió Euro-
pea en relació amb el canvi climàtic. Precisa que el 
seu text és el mateix que la Unió Europea ha distri-
buït als diferents ajuntaments perquè s’hi adhereixin 
i, sense entrar a debatre el tema del canvi climàtic 
perquè considera que gairebé tots comparteixen els 
criteris d’actuació, sotmet a votació de tots els Grups 
Municipals la iniciativa que consta en el document 
distribuït, atès que és la pactada amb el govern mu-
nicipal. 

Per acabar, demana que se li facilitin les dades 
d’emissió per càpita de CO2 de l’any 2006 de dife-
rents ciutats del món (Barcelona, Madrid, Londres, 
Milà, Malmo, Nova York i Toronto) atès que, en el 
transcurs de les converses mantingudes amb repre-
sentants del govern municipal per tractar aquesta 
iniciativa, se li va fer arribar una carta on s’explicava 
que es disposava d’aquestes dades. A més, sol·licita 
les referents a la ciutat de Barcelona de l’any 2007. 

La Sra. Mayol explica que amb la transacció s’ha 
volgut fer un exercici de responsabilitat atès que, 
estant d’acord amb el text proposat per la Unió Euro-
pea, que parteix del reconeixement de que els muni-
cipis tenen un paper clau en el tema de la reducció 
de les emissions en el canvi climàtic, considera que 
posar una dada de referència de disminució 
d’emissions per a tota Europa és massa rigorós per-
què els percentatges de reducció no són els matei-
xos a tots els municipis. En aquest punt, manifesta 
que no voldria signar una declaració que qui l’hagi 
d’assumir l’any 2020 es trobi amb dificultats i, per 
això, va proposar que en el text s’afegís prendre com 
a referència els balanços energètics presents i futurs 
de la ciutat de Barcelona i que es contemplessin tots 
els sectors d’actuació de competència municipal. 
Introduïdes aquestes precisions, expressa el seu 
suport a impulsar políticament l’adhesió de l’Ajun-
tament de Barcelona al Pacte d’Alcaldes i Alcaldes-
ses. 

En relació a les dades sol·licitades pel Sr. Puigdo-
llers, no té cap inconvenient en facilitar-li les que 
tenen a la seva disposició però, les relatives a Barce-
lona de l’any 2007, no sap segur si els li podrà donar, 
atès que depèn de si les empreses les faciliten, tot 
indicant que, per aquest motiu, les dades del comp-
tador són d’un o dos anys enrere. No obstant, com-
provarà si poden disposar de les dades més recents 
sobre emissions de CO2 a Barcelona. 

La Sra. Balseiro expressa el suport del seu Grup a 
la proposta transaccional, tot recordant que el seu 
compromís en aquest tema ha estat traslladat ober-
tament en aquesta comissió, més enllà de l’obligació 
de tots plegats de lluitar contra el canvi climàtic, amb 
iniciatives concretes, com la presentada en la sessió 
anterior per tal de fomentar la utilització d’energies 
renovables, la qual fou recolzada per tots els Grups 
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Municipals. Diu que la generació de CO2 en el con-
junt de Barcelona, d’Espanya i d’Europa s’allunya 
molt dels reptes que s’havien fixat en altres compro-
misos internacionals i, en aquest sentit, considera 
que cal donar un pas endavant i reitera el sentit del 
seu vot. 

El Sr. Florensa expressa el vot favorable del seu 
Grup a aquesta iniciativa. Considera que el Pacte 
d’Alcaldes i Alcaldesses és un projecte interessant a 
escala europea, impulsat per la Unió Europea i amb 
la implicació del món local, atès que les grans ciutats 
són, en bona part, les culpables de les emissions 
produïdes i intervenen en el procés de canvi climàtic. 
En aquest sentit, creu que és interessant que des de 
l’àmbit local hi hagi aquesta plataforma política de 
participació i d’implicació ciutadana, atès que la con-
secució dels reptes també dependrà de la feina i la 
implicació de la ciutadania. A més, tenint en compte 
que a aquest pacte s’hi han adherit molts municipis 
catalans, considera lògic que Barcelona, com a ciutat 
gran i com a capital, també ho faci, tot destacant que 
es tracta d’un mecanisme per poder treballar de for-
ma decidida en aquesta línia i poder visualitzar, de 
forma conjunta i global, quines són les mesures i 
mecanismes que l’Ajuntament aplica per aconseguir 
aquests reptes amb un seguiment per part de la Unió 
Europea. 

El Sr. Narváez expressa el vot favorable del seu 
Grup a aquesta iniciativa. 

El Sr. Narváez expressa el vot favorable del PSC, 
la Sra. Mayol expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Puigdollers expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Balseiro expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova 
amb el redactat següent: 

La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 
Medi Ambient, acorda: Primer. Que l’Ajuntament de 
Barcelona s’adhereixi a la iniciativa denominada 
"Pacte d’Alcaldes/esses" promoguda per la Unió 
Europea i faci seus els objectius establerts per la UE 
per al 2020 d’assolir una reducció del 20% de les 
emissions de CO2 mitjançant l’aplicació de mesures 
d’estalvi i eficiència energètica i l’aprofitament de les 
fonts d’energies renovables, entre altres. Per impul-
sar aquestes mesures, l’Ajuntament haurà de dispo-
sar d’un Pla d’acció municipal per l’energia sosteni-
ble que prengui com a referència els balanços 
energètics presents i futurs de la ciutat, que contem-
pli tots els sectors d’actuació que siguin de compe-
tència municipal, i que s’apliqui de forma transversal 
a tots els àmbits implicats de l’administració munici-
pal i de la ciutat. Segon. Demanar al govern munici-
pal que prepari un inventari de les emissions de CO2 
que servirà com a línia de referència del Pla d’acció 
per l’energia sostenible. Tercer. Demanar al Govern 
municipal que lliuri el Pla d’acció per l’energia soste-
nible durant l’any següent a l’adhesió formal de 
l’Ajuntament de Barcelona al Pacte d’Alcaldes/esses. 
Quart. Sol·licitar al govern municipal que adapti les 
estructures del nostre municipi, incloent-hi l’assig-
nació de recursos humans suficients, per emprendre 
les mesures necessàries. Cinquè. Promoure la mobi-

lització de la societat civil del nostre municipi perquè 
participi en el desenvolupament del pla d’acció, es-
bossant les polítiques i mesures necessàries per 
implementar i assolir els objectius del pla. L’Ajun-
tament de Barcelona haurà de redactar un pla 
d’acció i lliurar-lo al Secretariat del Pacte durant l’any 
següent a l’adhesió al Pacte. Sisè. Promoure l’or-
ganització de jornades dedicades a l’energia o al 
pacte entre ciutats, en cooperació amb la Comissió 
Europea i altres grups d’interès, per tal que els ciu-
tadans puguin beneficiar-se directament de les 
oportunitats i dels avantatges que ofereix un ús més 
intel·ligent de l’energia, a més d’informar amb re-
gularitat els mitjans de comunicació locals sobre els 
progressos del pla d’acció. Setè. Demanar a la Co-
missió Europea, al Govern de la Generalitat i al Go-
vern Espanyol, que estableixin programes de coope-
ració i estructures de suport coherents que ajudin els 
signataris a implementar els plans d’acció per a 
l’energia sostenible. Vuitè. Demanar a la Comissió 
Europea, al Govern de la Generalitat i al Govern 
Espanyol, que considerin les activitats del Pacte com 
a prioritats dels seus programes respectius de suport 
i informin les ciutats i les facin participar en la prepa-
ració de polítiques i programes de finançament que 
afectin l’àmbit local en el marc dels seus objectius. 
Novè. Demanar a la Comissió Europea que negociï 
amb els agents financers per establir les facilitats de 
finançament dirigides a afavorir la realització de les 
tasques incloses en els plans d’acció. Desè. Dema-
nar al Govern de la Generalitat i al Govern espanyol, 
que facin participar els governs locals i regionals en 
la preparació i implementació dels plans d’acció na-
cionals per a l’eficiència energètica i dels plans 
d’acció nacionals per a les fonts d’energia renovable. 
Onzè. Comunicar l’adopció d’aquests acords a la 
Comissió Europea, al Govern de la Generalitat, al 
Govern espanyol. 

Del Grup Municipal PP: 
2. La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 

Medi Ambient acorda: Que el Govern Municipal insti 
a l'Estat a congelar les tarifes elèctriques per l'any 
2009, tot desestimant l'increment mig del 31% pro-
posat per la Comissió Nacional d'Energia i que afec-
taria al conjunt de famílies i activitats econòmiques. 

La Sra. Balseiro explica que aquesta iniciativa ha 
sorgit arran de la proposta de la Comissió Nacional 
de l’Energia, publicada els últims dies, de revisar les 
tarifes elèctriques per al primer trimestre de l’any 
2009, amb un increment del 31%. Considera que en 
aquests moments de situació de crisi econòmica 
aquest increment seria injustificat i tindria un impacte 
molt negatiu per a les economies familiars. Tenint en 
compte els diferents increments aplicats durant l’any 
2008, un del 3,3% i un altre del 5,6%, suposant con-
juntament un increment d’entre el 9-10%, considera 
que ja s’han apujat prou les tarifes elèctriques de 
cara a l’any vinent. En aquest punt, llegeix la Propo-
sició/Declaració de Grup, tot indicant que el seu Grup 
accepta l’esmena proposada pel Grup Municipal 
d’Esquerra Republicana de Catalunya perquè respon 
al seu esperit, que és desestimar l’increment del 31% 
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de les tarifes elèctriques proposat per la Comissió 
Nacional de l’Energia, el qual considera absoluta-
ment injustificat. 

El Sr. Florensa manifesta que el seu Grup no 
comparteix el text d’aquesta iniciativa tal i com està 
redactat atès que, si bé no està d’acord amb 
l’increment del 31% de les tarifes elèctriques, sobre-
tot en un any de crisi econòmica, tampoc comparteix 
la seva congelació perquè l’energia, com l’aigua, són 
recursos naturals que tenen un cost. No obstant, 
votaria a favor d’aquesta iniciativa si s’accepta 
l’esmena del seu Grup, consistent a establir que 
l’augment que es produeixi estigui per sota de l’IPC, 
per tal que la ciutadania no perdi poder adquisitiu. 

La Sra. Mayol demana que, per al bon funciona-
ment de la comissió, quan uns Grups Municipals 
negociïn una transacció, ho comuniquin als altres 
Grups per tal que tots puguin tenir-ne coneixement. 
Considera que, ara, els Grups Municipals del PSC, 
CiU i ICV-EUiA estan en una situació de certa inde-
fensió, atès que s’han de posicionar sobre una pro-
posta que acaben d’escoltar, sense poder tenir 
temps de reflexionar-la i decidir el sentit del seu vot. 

La Sra. Balseiro demana disculpes per no haver 
comunicat la proposta transaccional a la resta de 
Grups Municipals. Afirma que sí ho ha fet en altres 
ocasions i, en aquesta, no li ha donat temps per ha-
ver arribat a l’acord en l’últim moment.  

El Sr. Puigdollers considera que, tenint en compte 
el redactat d’aquesta iniciativa amb l’esmena accep-
tada del Grup Municipal d’ERC, tots els Grups voldri-
en votar-hi a favor, però creu que les coses s’han 
d’analitzar més a fons, valorant les circumstàncies i 
els factors que hi intervenen. Diu que, a l’Estat espa-
nyol, amb el tema de les tarifes elèctriques s’estan 
"fent trampes jugant al solitari", és a dir, s’està ama-
gant una realitat i, any rere any, s’està fent una pilota 
sense que els polítics responsables, de govern o de 
l’oposició, prenguin les decisions que calen en mo-
ments determinats. En aquest punt, manifesta que és 
un contrasentit tenir debats llargs i importants sobre 
la situació de la distribució elèctrica de la ciutat de 
Barcelona, reclamar a les empreses que facin les 
inversions necessàries per garantir que la ciutat no 
pateixi apagades elèctriques com la del mes de juliol 
de fa dos anys i, al mateix temps, no donar els ins-
truments financers perquè la situació s’arregli. En 
aquest sentit, diu que es pot fer la demagògia de 
votar a favor d’aquesta iniciativa perquè ara toca fer-
ho, però s’ha de ser conscient que darrera de tot el 
tema de les tarifes elèctriques hi ha grans decisions 
d’estratègia política d’alt nivell per prendre en l’Estat 
espanyol i que ningú no les adopta, com decisions 
sobre quin tipus de producció d’energia estem dispo-
sats a tenir. En aquest punt, recorda que tots els 
ciutadans estem pagant una moratòria nuclear, que 
va inclosa en el rebut de l’electricitat, així com també 
les inversions que hauria de fer l’Estat en energies 
renovables. En concret, indica que, avui, un diari 
econòmic publica que es destinaran 3.600 milions 
d’euros amb primes a les renovables, que acabaran 
anant al rebut de l’electricitat, cosa que el seu Grup 

creu que no hauria de ser així. Sobre aquest tema, 
manifesta que tant el govern de l’Estat com el de la 
Generalitat tenen amplíssimes responsabilitats que 
han d’assumir i, de moment, no ho han fet. 

Per últim, indica que expressarà el seu vot un cop 
escoltades les intervencions dels altres Grups Muni-
cipals. 

El Sr. Narváez expressa el vot contrari del seu 
Grup a aquesta iniciativa, tot considerant que el seu 
redactat és demagògic perquè tothom sap quina és 
la notícia publicada i la solució donada. En aquest 
sentit, manifesta que s’obvia una part de l’anunci de 
la Comissió Nacional de l’Energia i la intervenció de 
la vicepresidenta del govern en la que va dir que no 
s’apujarien les tarifes elèctriques per sobre de l’IPC. 
En aquest punt, comparteix els comentaris del Sr. 
Puigdollers de què no ens podem enganyar i creu 
que s’hauria de fer una certa pedagogia sobre el cost 
dels subministraments per tal que la ciutadania tin-
gués coneixement que paga menys del que realment 
costen.  

Per acabar, no entén per què es proposa aquesta 
iniciativa si se sap quina és la resposta de l’Estat a la 
mateixa, sense ser necessari que l’Ajuntament de 
Barcelona li demani res. 

La Sra. Mayol comparteix les reflexions dels Srs. 
Puigdollers i Narváez i diu que, partint de la història, 
en aquests moments a Espanya hi ha un dèficit tari-
fari molt important que, en bona part, es va generar 
quan governava el Grup del Partit Popular perquè va 
decidir subvencionar el sector elèctric amb un bilió i 
mig de les antigues pessetes per a l’adaptació al 
lliure mercat que, de facto, no s’ha produït. Així, i 
com ja s’ha dit, atès que els ingressos per tarifes no 
cobreixen els costos de producció, s’han de subven-
cionar les empreses elèctriques a través d’altres 
impostos de forma desvinculada del consum elèctric, 
i creu que això s’hauria de corregir. En aquest sentit, 
fa avinent que quan la Comissió Nacional d’Energia 
posa de manifest aquest increment de les tarifes 
elèctriques està fent un exercici de responsabilitat, 
essent després el govern qui ha de decidir si és el 
moment d’aplicar-lo, o no, atesa l’actual situació de 
crisi. Al respecte, opina que no és el millor moment 
per incrementar les tarifes elèctriques un 31%, es-
sent més partidària d’aplicar increments graduals 
que, encara que estiguin per sobre de l’IPC, no arri-
bin al 31%. En qualsevol cas, manifesta que no pot 
demanar que no hi hagi increment tarifari i posa en 
relleu tres aspectes fonamentals que considera que 
s’haurien de fer: 1. Reduir el dèficit tarifari i assumir 
els preus reals de producció internalitzant tots els 
costos de la producció elèctrica; 2. Imposar una llei 
d’estalvi i suficiència energètica que subvencioni 
mesures decidides en aquesta matèria a partir dels 
ingressos de la tarifa elèctrica; i 3. Establir una trami-
ficació de la tarifa elèctrica, com es fa amb l’aigua, 
que bonifiqui els consums eficients i penalitzi els 
consums sumptuosos.  

Per acabar, manifesta que queda molta feina per 
fer en relació amb aquest tema, tot considerant que 
s’hauria de fer amb el màxim consens polític possi-
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ble, atès que no són decisions fàcils de prendre, tot i 
que qualsevol govern responsable ho hauria de fer. 
Conclou expressant el vot contrari del seu Grup a 
aquesta Proposició/Declaració de Grup. 

A la Sra. Balseiro li sorprèn que el Sr. Puigdollers 
hagi volgut escoltar les intervencions dels altres 
Grups Municipals abans d’expressar el sentit del seu 
vot tot entenent que, amb aquesta postura, està es-
tenent l’acord de govern que hi ha al govern metro-
polità a l’Ajuntament de Barcelona, i esperant les 
indicacions del Grups Municipals del PSC i ICV-
EUiA. 

La Sra. Mayol demana a la Sra. Balseiro que no 
prejutgi el dret del Sr. Puigdollers d’emetre una opi-
nió ni el d’exercir el seu dret de vot en el moment 
que cregui oportú, i li diu que no pot ofendre ningú 
afirmant que està esperant una indicació de vot, 
quan cada Grup Municipal vota amb absoluta llibertat 
de decisió. 

La Sra. Balseiro respon que, de la mateixa mane-
ra, ella també està fent ús del seu dret i el què ha fet 
és treure unes conclusions a la vista de segons quins 
posicionaments. Reitera que el Sr. Puigdollers ha 
esperat saber el posicionament dels Grups Munici-
pals del PSC i ICV-EUiA per expressar el seu vot i, 
per això, dedueix que es deixa guiar pel govern mu-
nicipal fent extensiu a la ciutat de Barcelona l’acord 
que hi ha al govern metropolità.  

A continuació, li sobta que per justificar la negativa 
a aquesta iniciativa s’apel·li a la necessitat de millo-
rar les infraestructures energètiques elèctriques de 
Barcelona i del conjunt de l’Estat i d’abordar una 
modificació del sistema elèctric del nostre país. Al 
respecte, recorda que tots els Grups Municipals han 
denunciat, reiteradament, el dèficit d’infraestructures 
que hi ha a la ciutat de Barcelona però, amb els po-
sicionaments expressats pels Grups Municipals, 
considera que queda clar quins d’ells defensen els 
drets dels ciutadans i quins d’ells defensen els drets 
de les companyies elèctriques que, fins ara, no han 
invertit prou a la ciutat de Barcelona. No obstant, 
creu que això no ha de servir d’excusa per no dema-
nar al govern de l’Estat que rebutgi la proposta de la 
Comissió Nacional d’Energia d’incrementar les tarifes 
elèctriques un 31%, atès que pensava que tots eren 
conscients del moment difícil que estan patint les 
famílies de Barcelona davant la crisi, essent les tari-
fes elèctriques un cost important de les economies 
familiars. Si bé està d’acord en debatre la necessitat 
d’abordar reformes de caire elèctric en un futur, reite-
ra que, en aquests moments, s’ha de donar un pas 
endavant i exigir a l’Estat que, al mateix temps, re-
quereixi a les companyies elèctriques a fer les inver-
sions necessàries sense implicar increments desorbi-
tats pel conjunt de les famílies. Considera que 
l’increment d’aproximadament un 10% que hi ha 
hagut aquest any, repartit en dos trimestres concrets, 
ja ha suposat un encariment prou important de la 
despesa familiar en consum elèctric. I per això, si bé 
veu raonable fixar un increment que no estigui per 
sobre de l’IPC, en tot cas s’ha d’evitar que sigui d’un 
31%.  

Per acabar, lamenta el posicionament dels Grups 
que voten en contra d’aquesta iniciativa, tot dema-
nant-los que reflexionin al respecte i, en qualsevol 
cas, confia que quan s’hagin de posicionar en relació 
a altres iniciatives ho facin més a favor de les famíli-
es i no pas de les empreses elèctriques, com consi-
dera que han fet en aquest cas. 

El Sr. Puigdollers lamenta la intervenció de la Sra. 
Balseiro i recalca que la gran diferència entre els 
regidors i diputats del Grup del Partit Popular de 
Catalunya i els regidors i diputats del Grup de Con-
vergència i Unió és que ells no han de demanar 
permís a Madrid per votar, sinó que decideixen amb 
absoluta llibertat sense que ningú els imposi cap 
votació.  

Tot seguit, expressa l’abstenció del seu Grup per-
què creu que des de l’Ajuntament de Barcelona no 
es pot impulsar una iniciativa com aquesta, que és 
demanar al govern de l’Estat quelcom que ja se sap 
que no farà. En aquest sentit, recomana a la Sra. 
Balseiro llegir la premsa del dia abans de presentar 
les iniciatives perquè, en aquest cas, ja s’ha anunciat 
quina és la postura del govern de l’Estat al respecte.  

Tot seguit, explica que la Comissió Nacional 
d’Energia és un òrgan tècnic que, com a tal, té 
l’obligació d’indicar quines són les necessitats, i cor-
respon al govern de l’Estat, com a òrgan polític, 
prendre les decisions que vagin més amb consonàn-
cia amb les necessitats del país.  

Per acabar, manifesta que, algun dia, els polítics 
de l’Estat espanyol hauran de prendre decisions 
sobre aquest tema perquè, si se segueix fent el que 
va fer el Partit Popular quan governava a Madrid i el 
que està fent el PSOE, aquesta situació esclatarà. 
Recorda que des de l’any 2000, el govern de l’Estat 
està aprovant tarifes per sota del cost del servei, la 
qual cosa és inaguantable. Per això, demana res-
ponsabilitats a tots, tant als qui governen com als qui 
estan a l’oposició, tot destacant que la primera deci-
sió de no aplicar a les tarifes el seu cost real va ser 
del govern del Partit Popular, la qual cosa està es-
sent seguida pel govern actual. I mentrestant, com ja 
ha dit en la seva primera intervenció, tots estan "fent 
trampes jugant al solitari". Conclou dient que un país 
governat així, no té futur. 

La Sra. Balseiro replica al Sr. Puigdollers que es 
llegeixi bé el text de les iniciatives. 

El Sr. Florensa manifesta que no s’ha de prejutjar 
el vot dels Grups, atès que és responsable i lliure. 
Comparteix molts dels arguments esgrimits sobre la 
situació de partida, la situació actual, del dèficit 
d’infraestructures i d’inversions que pateix la ciutat, 
referint-se a les apagades de fa dos anys, però no 
creu que d’això depengui el que paguen els ciuta-
dans i ciutadanes, atès que les empreses ja fa temps 
que haurien d’haver fet aquestes inversions. Per 
això, en aquest any de crisi on les famílies tenen 
dificultats econòmiques, si bé el seu Grup no està 
d’acord en congelar les tarifes elèctriques, atès que 
les fonts d’energia tenen un cost del que la ciutada-
nia n’ha de ser conscient, no considera que sigui 
l’any més adequat per incrementar-les un 31%. En 
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aquest sentit, reitera que l’esmena aportada pel seu 
Grup en aquesta iniciativa és que les tarifes elèctri-
ques poden incrementar-se, però mai per sobre de 
l’IPC.  

Tot seguit, manifesta estar d’acord amb què s’ha 
de fer pedagogia perquè la ciutadania tingui conei-
xement del cost real de l’energia i de l’aigua, atès 
que està per sobre del que paga, però reitera que en 
un any de crisi com l’actual no és el més oportú apli-
car increments del 31%. 

Per acabar, torna a expressar el sentit favorable 
del seu vot a aquesta iniciativa. 

El Sr. Narváez demana a la Sra. Balseiro que no 
afirmi que el govern recolza l’aplicació de l’increment 
del 31% de les tarifes elèctriques perquè, com ja s’ha 
explicat, això no és veritat i, a més, el govern central 
s’ha pronunciat dient que no ho farà.  

Quant a l’argument esgrimit per la Sra. Balseiro 
dient que el govern està més a favor de les empre-
ses elèctriques que dels ciutadans, li recorda que fa 
dos anys el Grup del Partit Popular va designar, com 
a número dos del seu partit, el Sr. Pizarro, el màxim 
representant de les empreses elèctriques, tot consi-
derant que això sí demostra quins partits recolzen les 
companyies elèctriques, i quins no. A més, diu que la 
subvenció d’un bilió i mig de pessetes que el Partit 
Popular va donar a les empreses elèctriques, on fins 
i tot hi va haver d’intervenir la Comissió Europea 
perquè era il·legal, és una altra mostra de quins par-
tits defensen les empreses i de quins recolzen les 
famílies. 

El Sr. Narváez expressa el vot contrari del PSC, la 
Sra. Mayol expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, el 
Sr. Puigdollers expressa l'abstenció de CIU, la Sra. 
Balseiro expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d'ERC. Es rebut-
ja. 

Del Grup Municipal ERC: 
3. La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 

Medi Ambient acorda: 1. L'emissió als mitjans de 
comunicació municipals entre el 22 i el 30 de no-
vembre, i coincidint amb la Setmana Europea per la 
Prevenció de Residus, l'espot promocional de la 
campanya Catalunya Lliure de Bosses de Plàstic. 2. 
La realització d'activitats de difusió pública i ciutada-
na de la campanya Catalunya Lliure de Bosses de 
Plàstic a cadascun dels districtes de la ciutat durant 
els mesos de novembre, desembre i gener. 

La Sra. Mayol, abans de donar la paraula al Sr. 
Florensa perquè expliqui la proposta transaccional a 
què han arribat en aquesta iniciativa, demana discul-
pes als membres dels altres Grups Municipals per-
què s’acaba d’assabentar que no se’ls ha fet arribar 
la proposta, retraient-se a si mateixa les paraules 
dites anteriorment. 

El Sr. Florensa explica que aquesta iniciativa està 
relacionada amb la que es va aprovar, a proposta del 
seu Grup, en la sessió d’aquesta comissió de 21 de 
maig del 2008, on es demanava que l’Ajuntament de 
Barcelona s’adherís a la campanya Catalunya Lliure 
de Bosses de Plàstic. En ella, s’impulsaven mesures 
de sensibilització per reduir l’ús de les bosses de 

plàstic, sobretot en l’àmbit del comerç, i es demana-
va que el govern de la Generalitat fes pedagogia 
sobre aquest tema.  

Atès que entre els dies 22 i 30 de novembre 
d’enguany es celebra la setmana europea de pre-
venció de residus, emmarcada en un programa 
LIFE de la Unió Europea, considera que és una 
bona oportunitat per fer una tasca de sensibilització 
a la ciutadania en relació a aquest tema i, per això, 
presenta aquesta iniciativa, que llegeix havent in-
corporat les esmenes pactades amb el govern mu-
nicipal. 

El Sr. Puigdollers expressa el vot favorable del 
seu Grup a aquesta Proposició/Declaració de Grup, 
tot entenent que ha estat objecte de transacció el fet 
que la difusió no se circumscrigui només als mitjans 
de comunicació municipals, sinó que es faci en gene-
ral i, al respecte, vol saber quin serà el seu cost. 
També, pregunta si serà factible la difusió als mitjans 
de comunicació en el mes de novembre, com preveu 
la iniciativa, atès que ara s’està acordant fer-ho.  

La Sra. Balseiro manifesta que el Grup del Partit 
Popular sempre ha apostat per la necessitat de re-
duir les bosses d’un sol ús. En aquest sentit, recolza 
campanyes adreçades a conscienciar sobre aquesta 
necessitat i la substitució gradual de les bosses d’un 
sol ús per altres de materials diferents que permetin 
optimitzar la seva utilització. No obstant això, dema-
na al Sr. Florensa que li confirmi si entre els contin-
guts de la Campanya Lliure de Bosses de Plàstic es 
preveu la incorporació d’una taxa per intensificar els 
objectius de la tasca de conscienciació i, posterior-
ment, expressarà el sentit del seu vot. 

El Sr. Narváez considera que per a l’eliminació de 
les bosses de plàstic és necessari, per una banda, 
evitar la seva producció de cara al futur i, per altra 
banda, la conscienciació ciutadana, que és impres-
cindible. Diu que la campanya de difusió objecte 
d’aquesta iniciativa ja l’està fent la Generalitat de 
Catalunya, de manera que el producte a fabricar ja 
existeix. Per tot això, expressa el vot favorable del 
seu Grup a aquesta iniciativa. 

La Sra. Mayol recorda que en l’audiència pública 
sobre el canvi climàtic on van participar nens i nenes 
de la ciutat va sorgir la idea de fer unes bosses de 
roba i ella es va comprometre a fer-ho, com ja va 
comunicar en una sessió d’aquesta comissió. Aprofi-
tant que el Sr. Florensa ha presentat aquesta iniciati-
va, comunica que les bosses ja estan fetes i demana 
que es reparteixin als membres, juntament amb una 
guia. Explica que, a partir del dia 20 de novembre, es 
repartiran als punts verds de la ciutat i que en la pro-
pera guia de Nadal de l’Ajuntament s’inclou un anun-
ci per saber com aconseguir-les. A més, diu que en 
el fulletó de recollida selectiva que s’ha enviat a totes 
les llars de la ciutat es planteja com un consell l’ús 
de bosses de roba en comptes de les de plàstic, i 
que durant la setmana europea sobre la prevenció 
de residus s’emetrà un anunci de l’Agència de Resi-
dus amb l’eslògan "Aquí Reduim". En aquest sentit, 
celebra la idea del Sr. Florensa d’agrupar diferents 
iniciatives amb el mateix objectiu. 
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A continuació, recorda que arran d’una proposta 
de la Sra. Balseiro, i sol·licitada també pels Srs. Flo-
rensa i Puigdollers, es va comprometre a elaborar un 
Pla de Prevenció de Residus per l’any 2009, coinci-
dint amb el llançament de la contracta, el qual també 
contemplarà aquestes qüestions. Diu que es tracta 
de sumar iniciatives que permetin fer cultura sobre 
aquest tema per tal que tothom s’hi impliqui, tot des-
tacant que ja hi ha supermercats que bonifiquen el 
fet de no demanar bosses de plàstic o que les fan 
pagar. 

Respecte al cost de la difusió, encara no els el pot 
dir però, quan el tingui, els el farà saber. 

Per acabar, expressa el vot favorable del seu 
Grup a aquesta iniciativa. 

El Sr. Florensa manifesta que en aquesta iniciativa 
no s’han concretat els mitjans de comunicació on fer 
la difusió dels continguts de la campanya ni el seu 
format, sinó que s’ha deixat obert perquè, en funció 
dels mitjans de l’Ajuntament, es pugui fer com a més, 
millor. En qualsevol cas, hi ha el compromís que es 
facin xerrades a tots els Districtes de la ciutat per tal 
que la campanya arribi a tothom. 

Quant a la taxa, indica que no es contempla en 
l’objecte d’aquesta iniciativa, que només pretén 
difondre els continguts de la campanya Catalunya 
Lliure de Bosses de Plàstic i que, en tot cas, és la 
Generalitat qui ha de decidir establir, o no, una ta-
xa, atès que té la competència per regular el con-
sum de les bosses de plàstic. En aquest punt, re-
corda que va ser la iniciativa aprovada en la sessió 
del mes de maig d’aquesta comissió la que tenia 
per objecte impulsar l’adhesió de l’Ajuntament de 
Barcelona a la campanya i demanar a la Generalitat 
de Catalunya que regulés el consum de les bosses 
de plàstic. 

La Sra. Balseiro agraeix l’explicació del Sr. Flo-
rensa tot manifestant que, si bé aquesta iniciativa no 
menciona explícitament la possibilitat de preveure la 
fixació d’una taxa per frenar l’ús de les bosses de 
plàstic, la campanya Catalunya Lliure de Bosses de 
Plàstic sí apunta cap a aquesta direcció, tal com 
figura en unes dades del dia 3 de juliol d’enguany, on 
s’esmenta l’aplicació d’un impost ecològic de 0,20 
euros/bossa. Per raó d’aquest aspecte, expressa 
l’abstenció del seu Grup a aquesta iniciativa. 

Per acabar, reitera l’aposta i la convicció del seu 
Grup en la necessitat de conscienciar tothom per tal 
de reduir les bosses de plàstic, tot considerant ade-
quades les accions dirigides a facilitar la informació 
oportuna sobre aquest tema a la ciutadania i cele-
brant, tant la realització de la bossa de roba, atès el 
compromís assumit amb els nens i nenes de 
l’audiència pública, com el fet que sigui una bossa 
bilingüe per tal que el missatge també arribi a les 
persones castellanoparlants. 

El Sr. Narváez expressa el vot favorable del PSC, 
la Sra. Mayol expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Puigdollers expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Balseiro expressa l'abstenció del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova 
amb el redactat següent: 

La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 
Medi Ambient acorda: 1. La difusió als mitjans de 
comunicació entre el 22 i el 30 de novembre, i coin-
cidint amb la Setmana Europea per la Prevenció de 
Residus, dels continguts de la campanya Catalunya 
Lliure de Bosses de Plàstic, adaptats a la ciutat de 
Barcelona, així com d'altres materials de sensibilitza-
ció. 2. La realització d'activitats de difusió pública i 
ciutadana a cadascun dels Districtes de la ciutat 
durant els mesos de novembre, desembre i gener. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal PP: 
4. Instar el Govern Municipal a presentar un infor-

me sobre les actuacions realitzades pel Govern Mu-
nicipal durant aquest mandat per tal de conèixer el 
consum energètic dels edificis públics i privats de la 
ciutat, les dades obtingudes i les mesures que té 
previst adoptar per evitar que produeixi un malbara-
tament de l'energia als edificis. 

La Sra. Balseiro formula el prec. 
La Sra. Mayol l’accepta tot dient que, arran del Pla 

d’Actuació Municipal, estan treballant en el Pla de 
millora energètica de les dependències municipals 
partint de l’experiència assolida. Respecte als edificis 
privats, si bé es poden fer campanyes de sensibilit-
zació i conscienciació, manifesta que no s’hi pot ac-
tuar directament.  

Per acabar, es compromet a presentar la feina 
que estan fent en relació a aquest tema el primer 
semestre de l’any 2009. 

La Sra. Balseiro agraeix l’acceptació del prec tot 
considerant que l’adopció de mesures per fomentar i 
conscienciar l’estalvi energètic és la manera efectiva 
d’assolir reptes. 

Es dóna per tractat. 
5. Que s'informi sobre el sistema d'adopcions que 

es du a terme a l'actualitat al Centre d'Acollida d'A-
nimals de Companyia de Barcelona (CAAC), perso-
nal destinat a aquesta tasca, requisits exigits als 
adoptants, nombre d'animals adoptats i retornats 
durant els darrers tres anys, seguiment de les adop-
cions i valoració del sistema emprat. 

La Sra. Balseiro llegeix el prec tot precisant que, si 
bé es va anunciar que en la futura posada en funcio-
nament del Centre d’Acollida d’Animals de Barcelona 
s’implantaria un nou sistema d’adopcions, fa referèn-
cia al sistema d’adopcions que es duu a terme en 
aquests moments. 

La Sra. Mayol demana que es reparteixi als 
membres el Protocol d’adopció i acollida que hi ha 
al CAAC per saber el mètode, els criteris i requisits 
exigits per fer les adopcions. Indica que es fa un 
treball previ a l’adopció, consistent en una entrevista 
amb qui vol adoptar on es recullen les característi-
ques, les problemàtiques o avantatges que es poden 
tenir en relació amb els animals que es vulguin adop-
tar, i també es valoren les característiques dels ani-
mals susceptibles de ser adoptats. Després, es pro-
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cedeix a ensenyar els animals i es decideix quin 
s’adopta. En aquest punt, matisa que consideraria 
més adient que l’elecció es fes a través d’un book de 
fotos per facilitar que el contacte físic no sigui l’únic 
criteri alhora de triar l’animal. A pesar de l’actual 
treball previ que es fa, manifesta que s’hi vol apro-
fundir més per tal que hi hagi més convenciment 
amb el mètode d’adopció.  

Quant a les dades, que ofereix a facilitar per es-
crit, indica que entre l’1 de gener de 2006 i el 31 
d’octubre de 2008, el CAAC ha cedit en adopció 
2.525 gossos i 858 gats. Manifesta que no es dispo-
sa de dades numèriques registrades respecte als 
animals retornats fins l’any 2007, atès que la seva 
recollida no formava part del protocol de gestió quo-
tidià, que es va introduir a principis d’aquest any 
2008. Així, des de l’1 de gener fins al 31 d’octubre 
d’enguany, informa que han estat retornats 4 gossos 
dels 581 adoptats i no s’ha retornat cap gat.  

Per acabar, fa avinent que l’Agència de Salut Pú-
blica, que gestiona el CAAC, es reserva el dret de 
revocar i deixar formalment sense efecte l’adopció de 
qualsevol animal que surti del centre sempre que es 
disposi de proves o d’indicis documentats, com per 
exemple una denúncia a l’òrgan competent, que hi 
ha un tracte inadequat de l’animal. 

La Sra. Balseiro agrairà que se li facilitin les dades 
per escrit relatives a cada any. Demana saber quants 
gats s’han adoptat durant aquest any 2008, tenint en 
compte que no se n’ha retornat cap, i pregunta quin 
és el seguiment que es fa de l’adopció. 

La Sra. Mayol manifesta que no s’està en condici-
ons de fer un seguiment de l’adopció de cada animal, 
sinó que se’n fan de forma aleatòria en moments 
determinats. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
6. Quina ha estat l'energia produïda i els ingressos 

obtinguts per cadascuna de les centrals fotovoltai-
ques de titularitat municipal durant l'exercici 2007 i 
del corresponent a l'exercici 2008 fins a data de 31 
d'octubre d'enguany? 

El Sr. Puigdollers formula la pregunta. 
La Sra. Mayol explica que durant l’any 2007 hi ha 

hagut 35 equipaments municipals amb instal·lació 
d’energia fotovoltaica, dels quals 17 estaven produint 
i cobrant energia. Indica que la producció energètica 
d’aquests 17 equipaments ha estat, en l’any 2007, 
d’1.133.520 Kwh/any. Els altres només produïen 
energia per estar pendent de completar la tramitació 
administrativa per poder facturar amb la companyia 
elèctrica. No obstant, en aquest any 2008 aquests 18 
ja estan connectats a la xarxa i treballen amb la nova 
tarifa. Finalment, comunica que la facturació ha estat 
de 552.608 Kwh/any i que els ingressos obtinguts 
han estat de 139.412 €/any, tot facilitant al Sr. Puig-
dollers un quadre on surten desglossades totes 
aquestes dades per cada equipament. 

Es dóna per tractada. 

7. Atès el Pla de Reforma del Carmel i tal com es-
tà redactat el projecte actualment, suposa perdre el 
bosc comprès entre els carrers Joana d'Arc i passat-
ge Capdevila així com Dante Alighieri i passatge 
Granollers. Qui és el capteniment de la regidoria 
responsable sobre el medi ambient i parcs i jardins 
respecte a la pèrdua d'aquest pulmó verd de la ciu-
tat? 

El Sr. Blasi explica que en el Pla de Reforma del 
Carmel, aprovat inicialment pels Grups Municipals 
del govern amb el recolzament del Grup d’ERC, s’hi 
afecta un bosc de 2000 m

2
 de superfície amb una 

gran riquesa turística i una gran diversitat: el bosc de 
Can Gallart, al districte d’Horta-Guinardó. A pesar 
que ara s’estigui en període d’al·legacions i , per tant, 
poder resoldre aquesta situació, formula la pregunta. 

La Sra. Mayol manifesta que es tracta d’una finca 
de propietat privada afectada des de l’any 1974, tot 
indicant que els Plans Especials de Reforma Interior 
de l’any 1986 mantenen l’esmentada afectació i que 
l’actual proposta de modificació del Pla General Me-
tropolità contempla interconnectar els carrers Dante i 
del Llobregós a través d’un espai central de zona 
verda amb edificació ordenada pels laterals. Consi-
dera que l’afectació d’aquesta finca l’ha protegida 
davant la pressió immobiliària i, per tant, ha preser-
vat el bosquet.  

Fa avinent que la proposta està, en aquests mo-
ments, en període d’informació pública i, per tant, 
encara és susceptible de ser modificada. En aquest 
punt, precisa que la configuració final d’aquest sector 
no el defineix només el Pla de Reforma del Carmel, 
sinó que posteriorment caldrà elaborar un Pla de 
Millora Urbana que acabarà de definir l’ordenació de 
la zona. 

Pel que fa a la seva opinió respecte a aquest te-
ma, posa en relleu que el principal benefici d’aquesta 
actuació és aconseguir que un espai privat i tancat 
esdevingui d’ús públic, tot considerant necessari que 
en el planejament derivat s’estudiï la millor manera 
per combinar l’existència de l’arbrat amb la necessà-
ria ordenació d’aquest espai pendent de definir.  

El Sr. Blasi lamenta la manca d’una decisió con-
creta per part de la presidenta tot considerant que, 
probablement, la millor solució seria consolidar el 
bosc. Explica que, a data d’avui, el Pla de Reforma 
del Carmel preveu l’obertura d’un corredor verd per 
connectar diferents espais amb murs laterals de vi-
vendes, tal com pot apreciar-se en el simulacre que 
els veïns de la zona els han fet arribar.  

Tot seguit, es dirigeix a la Sra. Mayol perquè, si bé 
en el darrer Plenari va presentar un projecte 
d’inversions del verd per aquest mandat, no entén 
com no s’aposta pel bosc de Can Gallart, tenint en 
compte que és un espai verd que no s’ha de crear de 
nou ni s’ha de mantenir. En aquest punt, presenta un 
informe elaborat per professors del Departament de 
Biologia de la Universitat de Barcelona, que repartirà 
a tots els Grups, on es ressalta la gran diversitat del 
bosc, amb més de 72 espècies d’arbres i líquens, 
entre d’altres. Ressalta que les conclusions de l’in-
forme fan avinent que hi ha pins i alzines que valdria 
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la pena conservar per les seves característiques i 
que, d’acord amb el que estableix la norma i el Catà-
leg de l’Arbrat, s’haurien de preservar atès que són 
arbres monumentals, exemplars que per les seves 
mides excepcionals dintre de la seva espècie, o per 
la seva edat, història o particularitat científica, són 
mereixedors de mesures de protecció. En aquest 
sentit, no creu que l’aposta del Grup Municipal d’ICV-
EUiA, al qual pertany la regidora del Districte 
d’Horta-Guinardó i la regidora responsable de l’Àrea 
de Medi Ambient de l’Ajuntament, sigui valenta, de 
preservació d’espais verds i de consolidació dels 
mateixos. A tall informació, explica que el bosc tin-
dria el nom de "Montserrat Capdevila", la primera 
professional astrònoma que va donar classes a la 
Universitat de Barcelona. 

Per acabar, demana a la Sra. Mayol una resposta 
més concreta respecte a aquest tema, tot destacant 
que la propietat del bosc, que l’ha estat conservant 
fins ara, té la voluntat d’obrir-lo al públic. En aquest 
punt, dubta de si les persones que han elaborat 
l’estudi i les del Districte han tingut la voluntat d’anar 
a visitar el bosc per saber quina és l’autèntica realitat 
que hi ha en el districte i, per tant, a la ciutat. Con-
clou demanant una aposta més concreta i decidida 
per defensar aquest espai verd, el bosc –que no 
bosquet- de Can Gallart, atès que molts ciutadans i 
ciutadanes voldrien tenir, a menys de 5 minuts de 
casa, un espai d’aquestes característiques, conver-
tint, així, aquesta pregunta en un prec. 

La Sra. Mayol aclareix que el govern del districte 
d’Horta-Guinardó no pertany al Grup Municipal 
d’ICV-EUiA, atès que els districtes no es governen 
en funció de la força política dels seus regidors o 
regidores, sinó que és el govern de la ciutat qui go-
verna a tots els districtes.  

Reitera la seva opinió respecte a aquest tema, tot 
dient que és corresponsable amb les decisions pre-
ses per l’Àrea d’Urbanisme i pel districte, i que li 
consta que hi ha la voluntat de treballar en aquesta 
direcció. Com ja s’ha dit, en aquests moments 
s’està en fase d’al·legacions i, per tant, no hi ha una 
decisió presa i tancada. En aquest sentit, conside-
raria irresponsable i imprudent que ella, que no té 
capacitat de decidir sobre aquest espai, digués 
quelcom diferent als seus companys de govern, tant 
del districte com de l’Àrea d’Urbanisme. No obstant, 
tenint en compte que hi poden haver arbres suscep-
tibles de ser catalogats, manifesta que trametrà 
l’estudi presentat pel Sr. Blasi als serveis tècnics 
perquè en valorin la seva catalogació i, si s’escau, 
procedeixin a efectuar-la, atès que la d’arbres privats 
no és senzilla. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal ERC: 
8. Quines són les actuacions previstes en relació a 

les fonts enjardinades del passeig de Sant Joan, en 
el tram comprès entre l'avinguda Diagonal i la Tra-
vessera de Gràcia? 

El Sr. Florensa formula aquesta pregunta, atès 
que les fonts situades en el tram esmentat fa temps 
que no funcionen, molt abans del Decret de Sequera, 

i entén que no té sentit mantenir un espai enjardinat 
amb fonts que estiguin en aquestes condicions. 

La Sra. Mayol diu que la primera font, la font 
d’Hèrcules, situada en l’encreuament entre el pas-
seig de Sant Joan i el carrer Còrsega, és un equipa-
ment que té recirculació, telecontrol i fibra òptica 
estant, actualment, plena d’aigua, i hi ha la previsió 
de fer-hi noves actuacions en el proper mandat, con-
sistents en instal·lar-hi filtres i aparells d’ultrasons, el 
subministrament d’aigua freàtica i automatismes 
d’emplenat. Puntualitza que és una font que es troba 
en bon estat i que durant el proper mandat es millo-
rarà.  

Respecte a les fonts enjardinades esmentades pel 
Sr. Florensa, afirma que, com ell ha dit, estan buides 
i que es tracta d’un equipament que no té sistema de 
recirculació ni il·luminació. Indica que d’entre les 
actuacions previstes en l’actual Programa d’Actuació 
Municipal 2008-2011, hi ha la construcció de la sala 
de màquines que allotgi el sistema de recirculació, la 
il·luminació per fibra òptica, els aparells d’ultrasons i 
els mecanismes automàtics d’emplenat amb aigua 
de xarxa i amb aigua freàtica, de manera que les 
modernitzacions i actualitzacions que es puguin fer a 
una font es faran en aquest mandat. 

El Sr. Florensa manifesta que, en relació a la font 
d’Hèrcules, hi ha demandes dels veïns queixant-se 
de que és un espai poc il·luminat i, per això, sol·licita 
que també s’estudiï aquest tema, així com que es 
millori el sistema de poda. 

Es dóna per tractada. 
9. Quin és l'estat de compliment de les previsions 

de cobertura vegetal de la plaça de Lesseps? 
El Sr. Florensa explica que, des de fa anys, la pla-

ça Lesseps està sotmesa a una profunda remodela-
ció urbanística que, a més, ha tingut un allargament 
prolongat en el temps degut a la complexitat de la 
seva reforma i per l’intercanviador de la Línia 9 de 
metro. Recorda que el seu procés de remodelació va 
tenir lloc després d’un ampli procés de debat amb els 
veïns de la zona que van definir com volien la plaça, 
en el sentit que s’incrementés la zona per a vianants, 
que hi hagués més connectivitat entre banda i banda 
de la plaça i que s’augmentés el seu espai públic. 
Tot seguit, formula la pregunta, atès que en les últi-
mes setmanes diversos veïns han manifestat la seva 
inquietud pels resultats de la fase final de la remode-
lació, que si bé les obres encara no s’han acabat, el 
que es comença a veure de la plaça sembla no estar 
a l’alçada de les expectatives que els veïns s’havien 
fixat. 

La Sra. Mayol comunica que la finalització de la 
plantació dels arbres està prevista per al dia 17 de 
desembre, tot indicant que en la matinada del 19 al 
20 de novembre, és a dir, la d’avui, està programat el 
transplantament especial de dos arbres de bellaom-
bra procedents de la propera plaça Sanllehy i que 
resulten afectats per les obres de construcció de la 
nova estació del metro de la Línia 9.  

Pel que fa a la coberta vegetal de gespa, explica 
que està previst realitzar la hidrosembra entre els 
dies 20 i 27 de novembre, tot precisant que la mescla 
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durà llavors de C-4, fruit del treball d’I+D que ha fet 
Parcs i Jardins per tal que siguin de baix consum i 
més resistents al clima nostre tot i que, a l’hivern, 
poden tenir l’inconvenient de presentar un aspecte 
de color groc. Seguidament, manifesta que abans de 
fer les obres hi havia 286 unitats d’arbres, la major 
part dels quals es van trasplantar al Fòrum, als Jar-
dins de Marià Baldó, a Vallcarca i també als Jardins 
del Mestre Balcells. Segons el projecte inicial, el 
nombre d’arbres previstos va ser de 298 unitats, però 
després es va preveure plantar-ne 316 tot i que, al 
final, se’n plantaran 302, atès que 14 no es poden 
plantar per serveis indesviables. Dels 302 arbres que 
es plantaran destaca que 23 unitats es plantaran 
quan finalitzin les obres de la Línia 9 i d’accessibilitat 
a la Línia 3; que n’hi haurà 10 que procediran dels 
vivers d’estacionament de Parcs i Jardins: 5 tipua-
nes, 1 celtis, 2 parkinsonies i 2 plàtans (tots ells són 
de mida important, d’entre 50 i 100 cm de perímetre); 
i que les 2 unitats de phytolacca (bellaombra) proce-
diran de la plaça Sanllehy. 

Respecte a la gespa, precisa que abans de les 
obres hi havia 4.680 m de superfície de gespa i ar-
bustos i que, després, n’hi haurà 4.960 dels quals 
130 són arbustos (pràcticament sense diferències 
amb el projecte). 

El Sr. Florensa entén que es cobriran les previsi-
ons del projecte pel que fa a la zona verda però que 
hi ha un descens dels arbres. 

La Sra. Mayol precisa que es plantaran 4 arbres 
més dels previstos en el projecte inicial. 

El Sr. Florensa demana un esforç per donar la 
màxima imatge de verdor a la plaça Lesseps, tot 
recordant la inquietud dels veïns pel resultat final de 
la plaça i per la seva imatge actual de duresa. Tenint 
en compte que les obres encara no estan acabades i 
que ha de passar un temps perquè la vegetació crei-
xi, fa avinent que no es visualitza el resultat final de 
l’obra tal i com serà en un futur. No obstant, demana 
que es compleixin molt les previsions fetes i que, 
sobretot, la imatge final de la plaça Lesseps no sigui 
la d’una plaça dura, sinó que compti amb la superfí-
cie de verd prevista, essent aquest un element im-
portant en un espai delicat com aquell. En aquest 
punt, recorda el seu procés de reforma i de participa-
ció dels veïns, llarg i positiu, de manera que seria 
negatiu que, al final, una obra tan desitjada pels ve-
ïns de la zona i els de Gràcia, no complís les expec-
tatives esperades. 

La Sra. Mayol està d’acord en què els veïns de la 
plaça Lesseps i els de Gràcia es mereixen que sigui 
un espai molt verd, però cal tenir present que les 
plantacions que es faran ara no es podran visualit-
zar, amb tot el seu esplendor, fins d’aquí uns tres o 
quatre anys. 

El Sr. Florensa, tenint en compte que les obres als 
accessos del metro també retardaran la presència 
del verd en una part de la plaça, pregunta si els ar-
bres es plantaran tots de cop o si alguns es planta-
ran més endavant.  

El Sr. Espriu explica que la peça més verda de la 
plaça és la que quedarà a la part superior esquerra, 

on actualment estan ubicades l’entrada i sortida dels 
túnels, que està afectada per les obres de GISA. En 
aquest sentit, si bé la plaça estarà acabada el proper 
mes en la mesura que finalitzaran les obres de 
l’Ajuntament, no es veurà completament acabada pel 
que fa a l’esmentada peça verda per raó de les obres 
de GISA fins d’aquí, aproximadament, dos anys o 
dos anys i mig. Per tant, tenint en compte que la 
peça verda representa el 80% del verd de la plaça, la 
ciutadania no podrà visualitzar-la acabada fins la 
finalització de les obres. Per aquest motiu, considera 
important explicar-ho als veïns i veïnes perquè, en 
tot cas, el projecte és el mateix que es va aprovar. 

Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
10. Es requereix al govern municipal que informi 

sobre les gestions realitzades i l'estat d'execució de 
la proposició següent: "La Comissió de Sostenibilitat, 
Serveis Urbans i Medi Ambient, acorda: Que el Go-
vern Municipal estudiï la possibilitat i les condicions 
d'ús per activitats de reg i de neteja viària de les 
aigües del Pantà de Vallvidrera preservant-ne, en tot 
cas, els seus valors paisatgístics, ambientals i de 
lleure, tanmateix que previ el procés de depuració 
que sigui necessari, el govern municipal estudiï la 
possibilitat i les condicions d'ús per activitats de reg 
i de neteja viària de les aigües pluvials que són 
retingudes en els dipòsits d'emmagatzematge i de 
laminació de les aigües pluvials que circules pel 
clavegueram quan es produeixen grans precipitaci-
ons." (Aprovada en la Comissió de Sostenibilitat, 
Serveis Urbans i Medi Ambient de 18 de juny de 
2008). 

El Sr. Puigdollers recorda que en la sessió de 18 
de juny de 2008 aquesta Comissió va acordar, a 
proposta del seu Grup, estudiar la possibilitat 
d’utilitzar les aigües de l’antic Pantà de Vallvidrera i 
les aigües pluvials retingudes en els dipòsits per 
activitats de reg i de neteja viària. Manifesta que no 
tenien intenció de demanar l’estat de compliment 
d’aquesta Proposició/Declaració de Grup però, atès 
que en el darrer Plenari es va aprovar el Pla especial 
urbanístic sobre la construcció del dipòsit de pluvials 
del Carmel, amb una esmena del Grup Municipal 
d’ERC relativa aquest tema, entén que el fet d’ac-
ceptar l’esmena suposa que l’Àrea d’Urbanisme de 
l’Ajuntament deu saber alguna cosa de l’estudi en-
carregat a proposta d’aquesta comissió. En aquest 
sentit, demana conèixer l’estat d’elaboració de l’es-
tudi, així com les seves conclusions. 

La Sra. Mayol explica que la Direcció de Serveis 
de Cicle de l’Aigua està treballant en les dues línies 
de l’estudi acordades en la sessió de 18 de juny 
d’enguany, les quals s’engloben en el Pla de Recur-
sos Hídrics Alternatius de Barcelona que s’està ela-
borant. Precisa que la seva finalització està prevista 
per a finals de la primavera de l’any vinent, tot dient 
que el presentarà en aquesta comissió, juntament 
amb les seves conclusions. 
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El Sr. Campillo celebra el fet que quan es fa un 
projecte d’aquest tipus es tingui l’oportunitat de fer 
una prova pilot, havent incorporat els requeriments 
que se’ls han sol·licitat, com en el cas de l’avinguda 
de l’Estatut, i creu que les conclusions de la prova 
seran favorables a l’aprofitament de les aigües reco-
llides en els dipòsits. 

La Sra. Mayol considera desestimable el fet que 
s’haguessin d’instal·lar depuradores a cadascun dels 
dipòsits, tot dient que en el mes de març s’estarà en 
condicions per analitzar-ho conjuntament. 

Es dóna per tractada. 
 

VI) Mocions 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les dinou hores i trenta-
cinc minuts. 

 

 
 
 

Acta de la sessió extraordinària celebrada el dia 
26 de novembre de 2008 i aprovada el dia 10 de 
desembre de 2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 26 de novembre de 2008, s’hi reuneix, en 
sessió extraordinària, la Comissió de Sostenibilitat, 
Serveis Urbans i Medi Ambient, sota la presidència 
de la Ima. Sra. Imma Mayol i Beltran. Hi assisteixen 
les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Xavier Florensa i Can-
tons, Francesc Narváez i Pazos, Carmen Andrés i 
Añón, Guillem Espriu i Avendaño, Montse Sánchez i 
Yuste, Joan Puigdollers i Fargas, Raimond Blasi i 
Navarro, Emma Balseiro i Carreiras, Alberto Villagra-
sa i Gil, assistits per la tècnica jurídica, Sra. Anna 
Martori i Salichs, qui actua per delegació del secreta-
ri general i certifica. 

També hi són presents els Srs.: Jordi Campillo i 
Gámez, gerent de Medi Ambient, Joan García i Rey, 
director d’Inversions i Espai Vial. 

Excusen la seva absència les Imes Sres. i els Ims. 
Srs.: Ramon García-Bragado i Acín, Sara Jaurrieta i 
Guarner, Jaume Ciurana i Llevadot, Mercè Homs i 
Molist, Jordi Cornet i Serra. 

S’obre la sessió a les vuit hores i trenta-cinc mi-
nuts. 

 
 

Proposta d’acord 
 
Única. Adjudicar definitivament, de conformitat 

amb l’adjudicació provisional, el contracte que té per 
objecte Obres construcció dipòsit regulació pluvial 
Carmel-Clota a Copisa Constructora Pirenaica, SA, 
NIF A08436107. Disposar la despesa del contracte 
núm. 08002858, per un import de 18.316.241,10 
euros, cofinançats per la Unió Europea, (dels quals 
15.789.863,02 euros corresponen al preu net i els 
restants 2.526.378,08 euros a l’IVA al 16%), amb 

càrrec als pressupost/os i partida/es indicades en el 
document comptable. Notificar la present resolució 
als licitadors i publicar-la en el perfil del contractista. 
Requerir l’adjudicatari definitiu per tal que en el ter-
mini màxim de deu dies hàbils a comptar de 
l’endemà de la notificació d’aquesta resolució com-
paregui per formalitzar el contracte. Delegar en la 
tinent d’alcalde de Medi Ambient l’aplicació del règim 
sancionador del contracte. 

La Sra. Mayol llegeix la proposta d’acord i la sot-
met a votació. 

El Sr. Puigdollers expressa el vot favorable del 
seu Grup, però demana que consti en acta la seva 
estranyesa respecte al procés seguit en aquest ex-
pedient. En aquest sentit, recorda que el projecte de 
les obres que s’adjudiquen avui va ser elaborat el 
mes de maig de 2008 i, cinc mesos més tard, el mes 
d’octubre passat, en la sessió de la Comissió 
d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge, quan es va 
aprovar el pla urbanístic per permetre la construcció 
del dipòsit d’aigües pluvials, es va modificar el pro-
jecte inicial elaborat al mes de maig. En relació a 
aquest tema, llegeix una part de l’informe emès pel 
Sector d’Urbanisme i Infraestructures a petició del 
seu Grup: "En el present pla especial urbanístic la 
concreció final del projecte d’obres s’ha hagut 
d’ajustar, dins de la delimitació original de l’àmbit del 
pla, motivada per la localització d’una mina d’aigua 
en ús que travessa la part alta de la localització ori-
ginal del dipòsit, resultat d’un aixecament específic 
realitzat pel projecte. Això ha provocat un retall signi-
ficatiu en la longitud del dipòsit que s’ha compensat 
amb major fondària i un ajust de les rasants de su-
perfície (...)". En aquest punt, posa en relleu que la 
longitud de la superfície del dipòsit que s’està adjudi-
cant és una tercera part més petita respecte a 
l’original, malgrat tenir el mateix volum, tal i com es 
desprèn de l’informe. És per això que no entén com 
poden estar adjudicant la construcció d’un dipòsit 
d’aigua pluvial que no té res a veure amb el que va 
ser objecte del concurs, tot destacant que en l’ex-
pedient no hi ha cap comunicació per part de 
l’Ajuntament als licitadors per fer-los coneixedors de 
la modificació. Suposa que l’adjudicatari proposat 
com a definitiu no deu saber que el projecte sobre el 
que ha treballat s’ha modificat com a conseqüència 
d’un aspecte urbanístic. Conclou ressaltant que, si 
bé li sembla correcta la construcció del dipòsit i que 
s’adjudiqui definitivament a l’empresa proposada, en 
l’expedient no figura que el futur adjudicatari tingui 
coneixement de la modificació practicada. 

La Sra. Balseiro també se sorprèn perquè no 
s’hagi incorporat cap valoració respecte a la modifi-
cació que representa el projecte aprovat en l’anterior 
Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge, 
que tant afecta el projecte objecte d’aquest expedi-
ent, com a l’oferta tècnica que avui es valora.  

Respecte a l’empresa proposada com a adjudica-
tària, destaca que se li atorga la màxima puntuació 
tècnica, que són 30 punts, i que els 70 punts restants 
són per valorar l’oferta econòmica. Tenint en compte 
que la valoració de l’oferta econòmica (70 punts) és 
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molt elevada respecte a la valoració total de l’oferta 
(100 punts), considera que hi ha altres fórmules més 
adients, com la subhasta, per tal d’adjudicar els con-
tractes, atès que en els concursos s’han de puntuar 
més els aspectes tècnics. El fet que a aquesta em-
presa se li atorgui la màxima puntuació per a la seva 
oferta tècnica, creu que és una raó de més perquè 
es valori de forma explícita i s’emeti un informe sobre 
l’impacte de la modificació del projecte en la mateixa. 
Com que en l’expedient no hi ha un informe sobre el 
contingut de l’oferta, es pregunta si és possible que 
incorri en baixa temerària respecte al conjunt de les 
altres ofertes, tenint en compte els seus imports. A 
més, vist l’acte de la mesa de contractació, destaca 
l’abstenció de la Intervenció en la proposta d’ad-
judicació. Manifesta que, per totes aquestes raons, 
expressa l’abstenció del seu Grup. 

Els Srs. Florensa i Narváez expressen els vots fa-
vorables dels seus respectius Grups a aquesta pro-
posta d’acord. 

La Sra. Mayol expressa el vot favorable del seu 
Grup, tot indicant que allò que pot induir a error de 
l’informe d’Urbanisme és la utilització de l’adjectiu 
significatiu en relació a la modificació del projecte, 
quan en realitat no és una modificació significativa. 
Manifesta que el projecte que s’adjudica és el defini-
tiu i és el que les empreses coneixen. Explica que 
l’afectació consisteix en què el dipòsit és menys llarg 
però més profund i, per tant, no perd un terç de la 
seva capacitat, sinó que és la mateixa distribuïda de 
manera diferent. En aquest punt, fa avinent que és 
habitual que, de vegades, hi hagi modificacions 
d’aquest tipus i, en cas que el planejament fos subs-
tancialment diferent, la mateixa mesa de contractació 
hagués suspès el procediment a l’espera de la revi-
sió del projecte. En aquest sentit, precisa que el ma-
tís està en si el percentatge de modificació és subs-
tantiu o no, i, en aquest cas, no ho és.  

Tot seguit, posa en relleu que no s’han presentat 
al·legacions per part de les empreses, tot deixant clar 
que no es permetrà cap demanda posterior de res-
cabalament. Precisa que el Grup Municipal del Partit 
Popular va presentar unes al·legacions en relació al 
pla especial urbanístic del subsòl que es van con-
templar i, per això, van donar-hi suport. 

Respecte al comentari de la Sra. Balseiro sobre la 
puntuació de les ofertes, comparteix el criteri de fons 
i manifesta que existeixen diferències de criteri amb 
la Intervenció de l’Ajuntament atès que, si bé des de 
l’Àrea de Medi Ambient es considera que en molts 
dels contractes s’haurien de valorar més els aspec-
tes tècnics que els econòmics, no només pel mo-
ment conjuntural en què vivim, sinó per la tipologia 
de l’objecte dels mateixos, hi ha reticències per part 
de la Intervenció per acceptar-ho, adduint que els 
criteris que no són estrictament econòmics tenen un 
vessant més subjectiu. En qualsevol cas, ressalta 
que en aquest contracte no hi ha baixa temerària i 
que, en cap contracte, s’acceptaria.  

El Sr. García manifesta que el projecte objecte 
d’adjudicació ja inclou les modificacions, consistents 
en adaptar el contorn de l’àmbit d’aplicació del pla 

especial urbanístic perquè el projecte retallat afecta-
va 5 metres a l’alçada del carrer Jérez, i que segons 
l’article 112 del Decret 305/2006, de 18 de juliol, pel 
qual s’aprova el Reglament de la llei d’urbanisme, 
aquestes modificacions es consideren no substanci-
als. Per tant, el projecte podia continuar sense ne-
cessitat que hi hagués una suspensió ni un allarga-
ment dels terminis. 

Pel que fa a la baixa temerària, explica que la fór-
mula aplicada per valorar el criteri econòmic sobre la 
baixa és polinòmica i, d’aquesta manera es desin-
centiven, a partir d’un cert moment, les baixes que 
són molt altes i que estan per sobre la mitjana de 
mercat. Així, afirma que totes les baixes considera-
des estan dins d’aquest intèrval, raonable i econò-
mic, i en concret, l’oferta objecte d’adjudicació està 
lluny de la baixa temerària. 

El Sr. Puigdollers entén que, després de les inter-
vencions de la Sra. Mayol i del Sr. García, queda clar 
que durant la vigència d’aquest contracte l’adju-
dicatari no podrà al·legar que el projecte s’ha modifi-
cat, atès que suposa que en té coneixement encara 
que no consti explícitament en l’expedient. 

La Sra. Balseiro reafirma la seva primera interven-
ció i demana un compromís ferm que, atesa la modi-
ficació del projecte, després no hi haurà una modifi-
cació per part de l’adjudicatari respecte a l’oferta 
presentada.  

Quant als criteris de valoració, considera que ha 
d’haver-hi alguna confusió perquè, precisament, és 
Intervenció qui, habitualment, fa avinent que si es 
prioritzen els aspectes econòmics per valorar les 
ofertes, la fórmula més adient és la subhasta en 
comptes del concurs, com preveu la normativa sobre 
contractació. Diu que és habitual que Intervenció faci 
aquesta consideració en els seus informes i, si tots 
estan d’acord a prioritzar els aspectes tècnics quan 
el procediment d’adjudicació sigui el concurs, i a 
prioritzar els aspectes econòmics quan es facin sub-
hastes, on la valoració tècnica no influeix en la deci-
sió final, considera que seria bo parlar amb Interven-
ció per, així, anar tots coordinats. 

La Sra. Mayol recorda que les abstencions 
d’Intervenció són habituals i que no hi ha una conno-
tació en relació a aquesta adjudicació. Posa en relleu 
que cap empresa ha presentat al·legacions i que el 
motiu de convocar la sessió extraordinària d’avui ha 
estat per complir, de manera rigorosa, els terminis, 
atès que per sis hores s’hagués pogut tractar aques-
ta proposta d’acord en la sessió ordinària d’aquesta 
comissió de dimecres passat.  

Per acabar, reitera que l’empresa adjudicatària 
coneix el projecte modificat i, per tant, no podrà 
al·legar desconeixement ni modificació, tot indicant 
que els avala el fet que, tant aquesta comissió com 
la Comissió de Govern han desestimat, en diferents 
sessions d’aquest any, propostes d’empreses que 
demanaven la revisió de preus quan en el moment 
de l’adjudicació l’havien renunciada perquè els 
comptés com a millora respecte les altres ofertes.  

El Sr. Campillo explica que la Intervenció, amb la 
nova llei, estima que en un concurs només tres ele-
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ments són objectivables: el preu, el termini d’exe-
cució i l’increment de les garanties de l’obra. Per 
tant, qualsevol altre aspecte a valorar, que moltes 
vegades han proposat, com per exemple que l’obra 
tingui un baix impacte en el territori, o que les activi-
tats es realitzin en un horari ordinari, entre altres, la 
Intervenció els ha considerat totalment subjectius i 
de valoració difícil i, per això, no els desestima però 
s’absté. 

Per acabar, recalca que l’abstenció de la Interven-
ció no significa que no hi estigui d’acord i que l’Àrea 
de Medi Ambient és la que més subhastes fa de 

l’Ajuntament, com així ho ha reconegut la mateixa 
Intervenció. 

El Sr. Narváez expressa el vot favorable del PSC, 
la Sra. Mayol expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Puigdollers expressa el vot favorable de CIU, la 
Sra. Balseiro expressa l’abstenció del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les vuit hores i cinquanta-
cinc minuts. 

 
 

 
 
 
 
 

Comissió de Seguretat i Mobilitat 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 20 de novem-
bre de 2008 i aprovada el dia 11 de desembre de 
2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 20 de novembre de 2008, s'hi reuneix la 
Comissió de Seguretat i Mobilitat, sota la presidència 
de la Ima. Sra. Emma Balseiro Carreiras. Hi assistei-
xen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Assumpta Escarp i 
Gibert, Francesc Narváez i Pazos, Montserrat Sán-
chez i Yuste, Sara Jaurrieta i Guarner, Immaculada 
Moraleda i Pérez, Guillem Espriu i Avendaño, Rai-
mond Blasi i Navarro, Joaquim Forn i Chiariello, 
Eduard Freixedes i Plans, Francina Vila i Valls, Al-
berto Villagrasa Gil, Gloria Martín Vivas, Joaquim 
Mestre i Garrido i Ricard Martínez i Monteagudo, 
assistits pel tècnic jurídic, Sr. Alfonso Lozano i 
Anaya, qui actua per delegació expressa del secreta-
ri general i certifica. 

S'obre la sessió a les nou hores i trenta-cinc mi-
nuts 

 
 

I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 
S'aprova. 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment de l'article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comunica la resolució següent: 
 

1. Àrea de Prevenció, Seguretat i Mobilitat 
Del gerent municipal, de data 27 d'octubre de 

2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
cediment obert, per adjudicar el contracte de l'adqui-

sició de 870 cascs de bombers per al personal d'in-
tervenció del Servei de Prevenció, Extinció d'Incen-
dis i Salvament, per als exercicis 2008-2009, i per un 
import de 388.542 euros. 

 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
 
A la Comissió:  
1. Desplegament Policia de Proximitat. 
La Sra. Escarp presenta l'informe sobre el desple-

gament de la policia de proximitat. Recorda que ara 
fa un any es va presentar una mesura de govern 
sobre el reforç de la proximitat de la guàrdia urba-
na, i en la mateixa sessió es va aprovar per unani-
mitat l'ampliació de la seva plantilla amb mil agents 
nous. Havent transcorregut, doncs, un any del des-
plegament de la policia de proximitat als districtes de 
Ciutat Vella, Sants-Montjuïc i Sant Martí, ara s'inicia 
la segona fase que inclou tres Unitats Territorials 
més –Gràcia, Nou Barris i Sant Andreu. Durant 
aquest temps s'han introduït canvis en l'estructura de 
la Guàrdia Urbana reforçant les divisions territorials, 
incorporant dos intendents majors i Unitats Noctur-
nes Operatives –UNOC– a fi de millorar la coordi-
nació operativa, alhora i s'ha dotat amb tecnologia 
puntera –PDA–, sistema informàtic de gestió d'inci-
dències i GPS a la flota de vehicles que s'ha renovat 
totalment. Igualment, prèviament al desplegament, 
s'ha dut a terme un rejoveniment progressiu de la 
plantilla i un sistema de recursos humans que incre-
menta la possibilitat de fer carrera en el Cos. 

L'establiment d'uns protocols concrets durant 
aquest darrer any suposen un control més eficient de 
l'espai públic que es basa en la prevenció i control de 
l'ocupació de la via pública, inspeccions per soroll en 
locals de pública concurrència, recollida d'animals 
abandonats, actuació assistencial a persones sense 
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sostre, prevenció de l'absentisme escolar i detecció i 
actuació contra el consum i tinença de drogues entre 
altres aspectes. 

La tercera fase del desplegament, que es farà el 
proper any coincidint amb la incorporació dels nous 
efectius, inclou els districtes de l'Eixample, les Corts, 
Sarrià-Sant Gervasi i Horta-Guinardó, donarà per 
conclòs el desplegament de la policia de proximitat a 
tota la ciutat. 

Precisa que durant aquest primer any de desple-
gament s'han comunicat més de dues mil incidènci-
es; s'han fet més de mil cent contactes amb associa-
cions de veïns, d'immigrants, de gent gran i de joves; 
i destaca la coordinació i transversalitat en les actua-
cions, de manera que les demandes que arribaven a 
la policia de proximitat obtinguessin una resposta 
adequada i eficient i, en funció de els incidències a la 
via pública, s'han establert protocols amb l'Àrea de 
medi ambient, els serveis de mobilitat, amb els dis-
trictes, amb B:SM, els centres d'ensenyament i el 
servei de gestió de conflictes. Destaca que, en 
aquest àmbit de la coordinació i la transversalitat, la 
Guàrdia Urbana està establint convenis puntuals 
com ara el signat amb l'Agència de Salut Pública que 
ofereix la possibilitat als menors als quals se'ls han 
intervingut substàncies estupefaents d'acollir-se al 
Programa psicoeducatiu que ofereix el Serveis d'Ori-
entació sobre Drogues. 

A fi de fer més flexible la transmissió d'aquesta in-
formació i millorar la capacitat de resposta s'ha iniciat 
un procés d'introducció de plataformes tecnològiques 
amb altres serveis municipals, entre les quals hi ha 
les passarel·les informàtica entre els serveis de Mobi-
litat, de Medi ambient i els sistemes informàtics de la 
Guàrdia Urbana –Mycellium–, alhora que s'ha adoptat 
el sistema IRIS /PDA que s'adapta als procediments 
de proximitat fent molt més àgil la transmissió de les 
incidències al departament corresponent. 

El Sr. Forn, després d'agrair l'exposició de l'infor-
me, recalca que el seu Grup sempre ha reivindicat 
un nou model de policia, basat en el que anomenen 
policia de barri i que el govern municipal anomena 
policia de proximitat que, durant molt de temps, es 
van negar a establir. Entenen que per assolir aquest 
model calia incrementar substancialment el nombre 
d'efectius de la guàrdia urbana i també de mossos 
d'esquadra; però no ha estat fins l'any passat que ho 
han acceptat, a través d'una proposició del PP apro-
vada per tots els grups, incrementar amb mil nous 
agents durant aquest mandat el nombre d'efectius de 
la GU, fet que considera un pas molt important, però 
que arriba amb molt de retard i amb manca de recur-
sos humans, bàsicament per abordar els aspectes 
de prevenció mitjançant la presència al carrer. 

Igualment, manifesta que han tingut ocasió de re-
bre informació d'alguns sindicats amb representació 
a la Guàrdia Urbana que es queixen de l'excessiva 
mobilitat, sobretot en els territoris on s'han fet les 
proves pilot de desplegament de la policia de proxi-
mitat.  

Tot seguit, apunta que troben a faltar dades sobre 
jubilacions i baixes en el cos de la GU, atès que en la 

documentació que els arriba només es donen les 
xifres d'increments bruts, i, per tant, sol·licita infor-
mació més concreta; de la mateixa manera que tam-
bé voldrien saber quines són les conseqüències en 
la plantilla dels concursos interadministratius, és a 
dir, quines són les xifres de mobilitat entre policies 
locals o de mossos d'esquadra. 

Insisteix que el seu grup creu fermament en 
aquest model de policia, però troben que és impres-
cindible que hi hagi una ràtio de 4,5 policies per cada 
mil habitants, altrament és impossible desenvolupar 
el model. 

El Sr. Villagrasa agreix també la presentació de 
l'informe i remarca que, durant els dos mandats ante-
riors, el seu Grup ha presentat diverses propostes 
d'implantar el model de policia de barri, i que sempre 
se'ls havien desestimat perquè l'equip de govern 
al·legava que no creia en el model. Es felicita, doncs, 
pel canvi d'opinió, però ara cal que es tradueixi en 
efectius en el desplegament, tot i que cal esperar a 
veure els resultats una vegada conclòs el desplega-
ment, però és evident que, d'entrada, calen uns mí-
nims. Observa, tanmateix, que en moltes ocasions 
les ràtios es queden curtes, i aquest és el cas de 
Ciutat Vella, que compleix les ràtios, però que s'hi 
queden curtes atesa la pressió demogràfica, turística 
i comercial. Pregunta, doncs, quina implantació de 
nous agents es pensa destinar als districtes per 
complir, com a mínim, amb les ràtios. Un altre aspec-
te a què es refereix és la permanència del policia de 
barri en un mateix àmbit per una temporada llarga a 
fi de donar sensació de seguretat subjectiva a veïns i 
comerciants amb el coneixement personal dels 
agents. 

Resumeix, doncs, que les funcions principals de la 
policia de proximitat són: la prevenció, la millora de la 
percepció de seguretat subjectiva, i millorar l'atenció 
als ciutadans, i, en aquest informe, troben a faltar 
l'esment de la coordinació amb altres cossos polici-
als en la implantació d'aquest model. 

Finalment, recorda a la Sra. Escarp que el districte 
de l'Eixample, tal i com es desprèn de l'Enquesta 
Victimització i de les dades de la Junta Local de Se-
guretat, és un dels tres districtes que, juntament amb 
Sants-Montjuïc i Ciutat Vella, més problemes de 
seguretat presenta pel que fa als petits delictes; i es 
produeix la incongruència que, aquest districte, un 
dels més extensos de la ciutat, serà un dels darrers 
on s'implantarà la policia de proximitat, per la qual 
cosa considera, per tant, que cal replantejar el siste-
ma d'implantació del model i prioritzar les zones més 
conflictives. 

Conclou, doncs, amb la demanda que atenguin les 
diverses qüestions que ha plantejat sobre la millora 
de les ràtios als districtes, d'avançar el desplegament 
al districte de l'Eixample i que els informin de la co-
ordinació amb altres cossos de seguretat. 

El Sr. Martínez observa que la presentació d'un in-
forme sobre la política de proximitat de la Guàrdia 
Urbana pot ser prematur, llevat que no hi hagi alguna 
novetat real. És a dir, entén que no és possible esta-
blir aquest model si no es pot garantir l'estabilitat 
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dels agents en un mateix barri durant un període 
raonable de temps i amb uns mitjans concrets. Així 
doncs, entenen que tres districtes no consoliden un 
projecte i no se'n podrà fer una valoració real fins 
que no dugui un mínim de temps instaurat a tota la 
ciutat. 

La Sra. Escarp insisteix que per tirar endavant el 
model s'han endegat tots els mecanismes previs que 
calen: d'una banda, l'increment del nombre d'agents 
que, a mesura que surten de l'Escola de Policia, 
reforcen l'estructura territorial; d'altra banda, es va 
bastir un nou sistema d'organització de les organit-
zacions territorials; i, finalment, la instal·lació de sis-
temes tecnològics. Observa, tanmateix, que no es 
tracta de partir de zero en la confecció d'un model 
nou, perquè la base de l'organització de guàrdia 
urbana és en serveis territorialitzats, cosa que el fa 
un dels serveis més descentralitzats de l'Ajuntament. 

Vol precisar, pel que fa a la mobilitat horitzontal, o 
interadministrativa, que es tracta d'una reivindicació 
històrica dels sindicats; i, ara, atès que el centre de 
referència de tots els cossos és l'Institut de Seguretat 
Pública de Catalunya, es garanteix aquesta mobilitat, 
de manera que els darrers anys s'ha arribat a la xifra 
de cinquanta-cinc moviments d'aquesta mena, i afe-
geix que la guàrdia urbana està ben valorada per la 
possibilitat de fer-hi carrera professional. 

Precisa al Sr. Forn que les jubilacions i la incidèn-
cia de baixes es publiquen cada any a la Memòria de 
la Guàrdia Urbana, però li ofereix de fer-li arribar per 
escrit les dades corresponents a l'últim trienni. 

Quant a les ràtios, matisa que una cosa són les que 
fixa la Junta de Seguretat de Catalunya pactades amb 
el govern central, establint ràtios globals; i una altra és 
la territorialització de les ràtios. Puntualitza, també, 
que la coordinació amb els mossos es basa en els 
protocols, inclosos en el conveni de desplegament 
dels mossos, que contemplen el desplegament de la 
policia de proximitat, de manera que es poden com-
partir bases de dades úniques. Igualment, en parlar 
de microterritoris, es fa treball conjunt entre tots els 
agents que hi estan implicats, tant els policials com els 
dels serveis socials, a fi de fer una feina transversal 
que incideix molt especialment en la prevenció. 

Coincideix amb el Sr. Martínez que tres districtes 
només no consoliden el model, i cal esperar al des-
plegament total a la ciutat, però aquest inici ha per-
mès saber el grau de demanda de la gent a la policia 
de proximitat. 

El Sr. Forn insisteix en l'aspecte de les ràtios i, en 
aquest sentit, li recorda que els alcaldes metropoli-
tans, encapçalats per l'alcalde Clos, van elaborar un 
manifest, abans de les eleccions de 2003, en què es 
demanava el compliment de les ràtios fixades al Par-
lament de Catalunya; i el mateix alcalde Clos va arri-
bar a demanar quatre mil mossos d'esquadra per a 
la ciutat –ara n'hi ha 2.600–, i una de les raons que 
es van esgrimir de per què no es convocaven noves 
places de guàrdia urbana va ser, precisament, per-
què s'esperava el desplegament dels mossos. Entén, 
per tant, que les demandes d'aquell moment, conti-
nuen sent bones avui, tot i que opina que es impos-

sible desplegar un model de proximitat sense tenir 
els recursos humans necessaris. Demana, per tant, 
que precisi xifres com els cinquanta-cinc moviments 
interadministratius dels darrers quatre anys a què 
s'ha referit i que no coincideixen amb la informació 
que els arriba dels sindicats; i remarca que és gent 
en la qual s'esmercen recursos de formació i que 
acaba marxant. 

Conclou que, d'entrada, cal detectar els problemes 
i establir les solucions possibles i, una vegada fet 
això, procedir a la implantació del model de proximi-
tat que, a hores d'ara, només és una declaració d'in-
tencions. 

El Sr. Villagrasa se centra, també, en les ràtios, 
que és d'1,4 per cada mil habitants per a la policia 
local, i de 4,1 la global, i reclama que, com a mínim 
es compleixi la primera. Addueix que no sacralitza 
les ràtios, però creu que garanteixen el mínim de 
recursos humans que calen en cada territori. 

Un altre aspecte molt important és l'arrelament 
dels policies de proximitat al territori, i el fet la mobili-
tat excessiva que s'aprecia a la ciutat no afavoreix, 
precisament, l'efectivitat del model. 

Finalment, demana que en el proper informe que 
presentin sobre la valoració del model, inclogui, tam-
bé, una valoració de la coordinació amb els altres 
cossos de seguretat i de serveis socials implicats, i 
insisteix a replantejar que l'Eixample tingui la policia 
de proximitat abans del període fixat. 

El Sr. Martínez té la sensació, després de les in-
tervencions de la Sra. Escarp, que no hi ha prou 
material per elaborar un informe amb continguts con-
cloents i aclaridors. Lamenta, doncs, aquesta pressa, 
atès que un procés que s'acaba d'iniciar i que no es 
pot valorar en la seva integritat fins que hagi conclòs, 
i la presentació de l'informe dóna a entendre que el 
procés s'ha acabat i, per tant, se'n fa una avaluació 
negativa. Així doncs, es malmet un projecte que pot 
acabar amb resultats molt satisfactoris, que rep críti-
ques prematures que es tradueixen en problemes 
reals. 

La Sra. Escarp puntualitza que el procés fa un any 
que ha començat, i creu que és convenient que, 
transcorregut aquest temps, es faci un balanç del 
que s'ha fet i s'analitzi de cara a la fase següent. 

Pel que fa a les ràtios, només ha dit que algunes 
de les establertes es queden curtes atesa la realitat 
demogràfica i dinàmiques diverses, i no són xifres 
inamovibles perquè traduïdes al territori concret s'hi 
sumen altres cossos de seguretat especialitzats que 
no hi estan comptats.  

Finalment, puntualitza que en la darrera convoca-
tòria interadministrativa va ser de 60 places i se'n 
van cobrir 35, i les que no queden cobertes passen a 
oferta pública d'ocupació. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Compareixences Govern municipal 
 
A la Comissió:  
2. Que comparegui el responsable del Govern 

municipal per tal que informi a aquesta Comissió 
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sobre la necessitat d'ampliació de la plantilla de 
Mossos d'Esquadra a la ciutat de Barcelona. 

La Sra. Escarp respon que, tant ella mateixa com 
l'alcalde, han manifestat en diverses ocasions la 
necessitat d'ampliació de la plantilla de mossos d'es-
quadra a Barcelona. L'estructura de desplegament 
dels mossos ha anat canviant en els vint-i-cinc anys 
de vida actual del cos, i a la ciutat ha arribat certa-
ment tard, i en els tres anys que fa que s'hi ha iniciat 
el desplegament, s'han produït canvis en l'estructura 
demogràfica i sociològica del país que ha implicat 
l'adaptació dels sistemes de seguretat que es palesa 
en la diferència que hi ha entre els primers convenis 
de desplegament i els actuals. Així doncs, la deman-
da de més efectius dels mossos per a la ciutat que 
es fa des de l'Ajuntament, implica la finalització del 
desplegament, moment a partir del qual les noves 
promocions de mossos aniran destinades a cobrir les 
deficiències generades pels canvis en l'estructura 
social que ha esmentat. 

Barcelona, per tant, ha demanat més presència al 
territori, a les deu comissaries i a les unitats mòbils, a 
fi d'assegurar el model de proximitat, cosa que amb 
tota probabilitat es produirà amb les noves promoci-
ons que haurà de permetre arribar a 2,5 mossos per 
miler d'habitants que estableix la ràtio aprovada pel 
Parlament de Catalunya. 

El Sr. Forn remarca la manca de concreció d'a-
questa resposta a la compareixença que ha sol·licitat 
el seu Grup, i creu que la regidora, com a responsa-
ble de seguretat, hauria de tenir més informació i de 
primera mà. Creu que deu reunir-se amb els respon-
sables del Departament d'Interior que li ha de pro-
porcionar una informació més directa de l'estat de la 
qüestió, i és aquesta la que el demana, i li recorda el 
compromís que han contret en aprovar la proposició, 
el juliol de 2007, que demanava l'increment dels 
efectius de mossos d'esquadra, que segons les ne-
gociacions que es van dur a terme amb l'esmentat 
Departament, va quedar concretat entre nou-cents i 
un miler i escaig. Pels mitjans de comunicació han 
sabut que, a primers de mes, l'alcalde havia reiterat 
la demanda a la Generalitat i, també segons la 
premsa, que Interior donava llargues a la petició. 
Reclama informació, per consegüent, sobre la natu-
ralesa de les negociacions amb el Departament d'In-
terior i quin és el nombre d'agents que es demana 
per a la ciutat. 

Pregunta, tot seguit, si és cert que s'ha produït 
una disminució del nombre de mossos a la ciutat, 
inicialment de 2.600, i ara entorn als 2.500. 

El Sr. Villagrasa, d'entrada, vol fer la precisió his-
tòrica que els mossos d'esquadra és la força de poli-
cia institucionalitzada a Catalunya pel govern de 
Felip V, i no de fa vint-i-cinc anys, i que detecta certa 
tendència per part d'alguns a voler-ho obviar.  

En vista de les intervencions, dedueix que hi ha 
una manca evident de coordinació entre l'Ajuntament 
i la Conselleria d'Interior; i precisa que ells prenen 
com a exemple els quatre mil mossos que, en el seu 
dia, va demanar l'alcalde Clos, i creu que és aquesta 
la xifra que cal reclamar, i s'han de calcular, d'entra-

da, les necessitats reals per cobrir la seguretat. Com 
a exemple d'aquest desconeixement i manca de 
previsió, recorda que aquest estiu van preguntar en 
quants agents s'havia reforçat la plantilla per cobrir 
els requeriment del període, i no van aconseguir una 
resposta de la regidora perquè en desconeixia les 
dades. Un altre fet que vol destacar i que denota una 
coordinació i gestió més que deficients és l'existència 
de policia sense comissaria; actualment falten tres 
comissaries de mossos d'esquadra per acabar. 

Conclou, per tant, que el binomi és: efectius i mit-
jans materials, entre els quals les comissaries i les 
oficines de denúncies que el seu Grup ha sol·licitat 
en reiterades ocasions. 

El Sr. Martínez assegura que no tenia intenció 
d'intervenir però que, arran de la intervenció del Sr. 
Villagrasa, s'hi veu obligat. Considera obvi que el 
que perverteix un cos policial no és el seu origen, 
sinó el sentit democràtic del govern que l'administra, 
i entén que la precisió amb què ha iniciat el seu torn 
de rèplica és gratuïta. 

El Sr. Mestre, igual que el representant del Grup 
d'ERC, tampoc no volia intervenir però per les inter-
vencions dels portaveus dels grups de CiU i del PP, 
també l'han impel·lit a fer-ho. Els recorda que quan 
els seus partits ostentaven el govern de Catalunya i 
de l'Estat respectivament van acordar una ràtio i un 
nombre total de desplegament de mossos d'esqua-
dra a Catalunya de 15.000 agents; i va ser el primer 
govern del Tripartit a la Generalitat qui va renegoci-
ar amb l'Estat el nombre total de mossos d'esqua-
dra a Catalunya en 18.000 efectius. Ara, un cop 
finalitzat el desplegament al conjunt del país, cal 
continuar incrementant els mossos d'esquadra, no 
només a Barcelona, sinó arreu. Conclou per tant, 
que els fets, desmenteixen les asseveracions que 
avui s'han fet. 

La Sra. Escarp precisa que en aprovar en el ple-
nari la proposició d'incrementar els efectius dels 
mossos d'esquadra, van definir dos punts: d'una 
banda el compromís per part del govern municipal 
sobre el creixement de la guàrdia urbana, i que es 
compleix amb l'oferta pública d'ocupació anual; i, 
d'altra banda, la demanda del nombre de mossos 
d'esquadra necessari per a la ciutat una vegada con-
clòs el desplegament a la resta del territori, que aca-
ba de finalitzar aquest novembre. De manera que, 
aquesta, és la negociació que s'està duent a terme, 
on la ràtio que es demana per a Barcelona és de 2,5. 

Per l'al·lusió del Sr. Villagrasa, precisa que ella 
s'ha referit al vint-i-cinquè aniversari del mossos 
d'esquadra de l'època actual, i que va ser simptomà-
tic que el desplegament no s'iniciés per la regió me-
tropolitana, un dels motius pels quals, en arribar a 
Barcelona, hi havia certes mancances fruit dels can-
vis demogràfics i sociològics produïts en aquest 
temps. Recorda, també, que en el primer model de 
desplegament s'havien previst sis comissaries i, en 
l'actual, n'hi ha deu, cosa que va suposar haver de 
destinar-hi més solars; i puntualitza que els equipa-
ments que no estan acabats s'ubiquen en ins-
tal·lacions provisionals. 
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Respecte a la pregunta formulada pel Sr. Forn 
quant al nombre de mossos d'esquadra, segons les 
darreres dades de què disposa proporcionades per 
la Conselleria d'Interior a Barcelona hi ha 2.435 efec-
tius destinats a territori, sense comptar els destinats 
a les unitats especials. 

El Sr. Forn puntualitza que, només a títol informa-
tiu, vol saber quants, dels 1.085 alumnes que hi ha 
actualment a l'Escola de Policia i que es llicencien el 
juny, vindran a Barcelona i quina negociació estan 
duent a terme sobre aquest assumpte, i que pregun-
tin a la Conselleria d'Interior els motius pels quals el 
nombre actual d'efectius amb què compta la ciutat ha 
disminuït. 

El Sr. Villagrasa addueix que només ha volgut fer 
una precisió històrica sobre la fundació del cos dels 
mossos, sense ànim de crear cap polèmica. Afegeix 
que dissenteixen del concepte de seguretat del con-
seller d'Interior, que consideren molt particular, i que 
no és el millor per a la ciutat, i que el seu grup recla-
ma més mossos d'esquadra, més coordinació, més 
informació per al govern de la ciutat a fi que pugui 
respondre sense vaguetats les preguntes dels regi-
dors.  

Finalment, precisa que poden compartir la ràtio de 
2,5 efectius per a cada mil habitants, i que s'adiu 
amb els 4.000 agents que en el seu dia va reclamar 
l'alcalde Clos; i reitera la petició de les oficines de 
denúncies de mossos d'esquadra descentralitzades 
per districtes. 

El Sr. Mestre precisa que l'acord a què van arribar 
els governs de l'Estat i el de la Generalitat a principis 
del 2000 donava per tancat amb quinze mil agents el 
desplegament dels mossos a Catalunya, llavors amb 
una població de sis milions d'habitants, i van acordar 
que, a partir d'aquell moment, el criteri de població ja 
no seria la base per al finançament del desplega-
ment per part de l'Estat. Així doncs, el govern del 
Tripartit va aconseguir que fos altra vegada el criteri 
de població el que determinés el nombre total d'a-
gents i la participació en el finançament d'aquest 
increment per part de l'Estat. 

La Sra. Escarp tanca els torns d'intervenció preci-
sant que, d'una banda hi ha el retard del desplega-
ment del mossos a Barcelona i, paral·lelament, el 
replegament de la Policia nacional, que va fer que la 
guàrdia urbana assumís moltes tasques que no li 
pertocaven, de manera que és indiscutible que, ac-
tualment, en fase de negociació per a l'increment 
d'efectius, la situació és substancialment millor. 

Es dóna per tractada. 
 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 

b) Propostes d'acord 
 
3. Desestimar, el recurs especial en matèria de 

contractació interposat pel senyor Francesc Alavedra 
i Riera, en nom i representació de l’empresa Socie-
dad Ibérica de Construcciones Eléctricas, SA (SICE), 
contra la resolució dictada pel president de la Mesa 
de Contractació de 20 d’octubre de 2008, vist 
l’informe de la Secretària Delegada de l’Àrea de 4 de 
novembre de 2008, per no desvirtuar les al·legacions 
de l’empresa recurrent la correcta actuació de la 
Mesa de Contractació i del seu president quant a la 
valoració de la documentació aportada i la motivació 
de la resolució dictada, així com la de tots els altres 
actes que configuren l’expedient administratiu. Dei-
xar sense efecte la suspensió de la tramitació de 
l’expedient de contractació acordada per la resolució 
del president de la Mesa de Contractació, de 28 
d’octubre de 2008. Aprovar definitivament el projecte 
d’obres del contracte objecte d’aquest acord. Adju-
dicar definitivament, de conformitat amb la proposta 
formulada per la Mesa de Contractació per un im-
port total de 18.095.766,56 euros (dels quals 
15.599.798,76 euros corresponen al preu net i els 
restants 2.495.967,80 euros a l'Impost del valor afe-
git al 16%), a Electronic Trafic, SA (NIF A46138921) 
el contracte núm. 08002887 (Lot 1) que té per objec-
te l'execució de les obres per a la centralització, la 
substitució i la renovació de cruïlles semaforitzades a 
la ciutat de Barcelona, en la zona per sota de 
l’avinguda Diagonal, d’acord amb el plec de prescrip-
cions tècniques, durant els anys 2008, 2009 i 2010. 
Adjudicar definitivament, de conformitat amb la pro-
posta formulada per la Mesa de Contractació per un 
import total de 17.988.130,08 euros (dels quals 
15.507.008,69 euros corresponen al preu net i els 
restants 2.481.121,39 euros a l'Impost del valor afe-
git al 16%), a Telvent Tráfico y Transporte, SA (NIF 
A78107349) el contracte núm. 08002888 (Lot 2) que 
té per objecte l'execució de les obres per a la centra-
lització, la substitució i la renovació de cruïlles sema-
foritzades a la ciutat de Barcelona, en la zona per 
sobre de l’avinguda Diagonal, d’acord amb el plec de 
prescripcions tècniques, durant els anys 2008, 2009 i 
2010. Atès que el present contracte comporta des-
peses de caràcter plurianual, la seva autorització o 
realització se subordina al crèdit que per a cada 
exercici autoritzin els respectius Pressupostos muni-
cipals. Notificar la present resolució als licitadors 
presentats i publicar-la en el perfil de contractant; 
requerir als adjudicataris definitius per tal que en el 
termini màxim de 10 dies hàbils a comptar de 
l’endemà de la notificació d’aquesta resolució com-
pareguin per formalitzar el contracte; i facultar al 
regidor de Mobilitat per a la seva signatura. Anul·lar 
part de l'autorització de despesa dels contractes 
número 08002887 (lot 1) i número 08002888 (lot 2), 
que té per objecte l'execució de les obres per a la 
centralització, la substitució i la renovació de cruïlles 
semaforitzades a la ciutat de Barcelona, d’acord amb 
el plec de prescripcions tècniques, durant els anys 
2008, 2009 i 2010, per un import de 1.959.290,91 
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euros, amb càrrec als Pressupostos i Partides indi-
cades en aquest mateix document. 

El Sr. Narváez presenta la proposta d'acord, de la 
qual tots els Grups disposen d'informació exhaustiva 
sobre com ha anat tota l'evolució del procés; recor-
da, tanmateix, que en el plec de condicions hi havia 
la voluntat de tirar endavant la descentralització defi-
nitiva de les cruïlles semaforitzades de la ciutat, i una 
renovació necessària d'elements de la xarxa semafò-
rica –dur a terme tota aquesta renovació es distribu-
eix la ciutat en dos lots–, amb l'aposta clara per la 
sostenibilitat mitjançant la implantació de la tecnolo-
gia led, i el canvi del cablejat de coure per fibra òpti-
ca a fi d'evitar incidències en la xarxa, especialment 
els dies de pluja; de la mateixa manera que hi ha la 
voluntat d'adaptar-la a les persones amb disminució, 
especialment les invidents.  

El Sr. Forn avança que s'abstindran, essencial-
ment perquè no veuen clara la valoració de baixa 
temerària de la Mesa de Contractació en l'oferta 
d'una de les empreses que es presenten a concurs. 
Òbviament, es tracta d'una baixa important respecte 
al preu de licitació, però els sorprèn que sigui una 
empresa amb l'experiència i la capacitat tècnica i 
financera de SICE qui quedi desestimada. Fent un 
repàs breu de l'esmentada empresa, que entre altres 
coses funciona des del 1921 i ha estat portant el 
manteniment de les instal·lacions viàries fins al 1994; 
i en el mateix expedient consten les dades d'adjudi-
cacions de contractes de subministrament amb bai-
xes d'un 27% i d'un 37% en relació a l'import de lici-
tació, cosa que corrobora que aquesta és una 
pràctica que l'Ajuntament de Barcelona ha fet en 
altres ocasions. 

El Sr. Villagrasa també manifesta un vot d'absten-
ció atès que consideren que la contracta ha de supo-
sar una millora substancial de la xarxa semafòrica de 
la ciutat, però els sorgeixen dubtes de si el pressu-
post no partirà algun increment en la fase de fabri-
cació. Entenen tanmateix que la millora és impor-
tant per garantir la seguretat vial des de tots els 
aspectes. 

El Sr. Martínez expressa l'abstenció del seu Grup. 
El Sr. Narváez vol aclarir al Sr. Forn que el con-

cepte de baixa temerària està estipulat matemàti-
cament en els plecs de condicions, i es fa a partir 
de la mitjana de totes les baixes de les empreses 
que han licitat i, en aquest cas concret totes les 
baixes han estat molt per sobre de la de SICE i, per 
aquest motiu, fan que la baixa, del 37%, no sigui 
fiable i, alhora, titllada d'il·legal per la resta d'empre-
ses licitadores. 

El Sr. Forn insisteix que, malgrat tota la informació 
de què disposa, continua sense veure clara la valo-
ració de la Mesa perquè, com ja ha esmentat, l'Ajun-
tament ha fet altres adjudicacions amb aquests per-
centatges. 

El Sr. Narváez expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Forn expressa l'abstenció de CIU, el Sr. Villa-
grasa expressa l'abstenció del PP i el Sr. Martínez 
expressa l'abstenció d'ERC. S'aprova. 

Districte de Sarrià-Sant Gervasi 
 
4. Aprovar el Projecte modificat de les d’obres de 

construcció d’un àrea d’equipaments i aparcament 
soterrat al barri del Putxet en les finques municipals 
del carrer de Marmellà, núms. 13-21, adjudicat a 
General de Construcciones e Instalaciones, SA (Ge-
coinsa), amb CIF A58369794, per acord de la Co-
missió de Seguretat i Mobilitat de 13 de juliol de 
2006. Ampliar l'autorització i disposició de la despesa 
del contracte mixt corresponent al projecte de l’àrea 
d’equipaments i aparcament al barri del Putxet, per 
un import de 318.692,61 euros, amb càrrec a la par-
tida 63123-43230-0605 del Pressupost de 2008. 
Adjudicat per la Comissió de Seguretat i Mobilitat del 
Consell Municipal a l'empresa General de Construc-
ciones e Instalaciones, SA (Gecoinsa) amb NIF A-
5836794. Requerir l’adjudicatari perquè en el termini 
de quinze dies naturals següents a la notificació 
d’aquest acord, constitueixi garantia definitiva com-
plementària per un import de 12.747,70 euros, i 
comparegui per formalitzar la modificació del con-
tracte, en el termini màxim de trenta dies naturals a 
partir de la mateixa data. Facultar a la regidora del 
Districte de Sarrià-Sant Gervasi, Ima. Sra. Sara Jaur-
rieta i Guarner, per a la formalització de la modifica-
ció del contracte.  

El Sr. Martínez intervé per manifestar l'abstenció 
del seu Grup en aquesta modificació de projecte de 
l'àrea d'equipaments, atès que consideren que no 
queden clars els operadors ni la inversió. 

El Sr. Narváez expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Freixedes expressa el vot favorable de CIU, el 
Sr. Villagrasa expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Martínez expressa l'abstenció d'ERC. S'aprova. 

 
c) Proposicions 
 
 

V) Part d'impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
5. Manifestar la importància de la mobilitat segura 

a la ciutat de Barcelona, especialment a les zones de 
concentració d'escoles. Instar a que el Govern muni-
cipal elabori en tres mesos un pla d'implantació de 
camins escolars a les zones amb més concentració 
d'escoles de la ciutat. 

La Sra. Vila presenta la proposició, que s'inscriu 
en el context de celebració del desè aniversari del 
Pacte per la Mobilitat, i fa ben poc que s'ha presentat 
el Pla de Seguretat Viària, que contemplen, ambdós 
plans, la creació de camins escolars. Consideren que 
no es pot parlar de seguretat viària sense tenir en 
compte els sectors més febles en el camp de la mo-
bilitat com són nens i gent gran, pel que fa als via-
nants, i bicicletes i motocicletes pel que fa als mitjans 
de transport; i la consideració de la seva seguretat 
ha de condicionar les decisions sobre seguretat vià-



3664 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA NÚM. 35 30-XII-2008 

 

ria i mobilitat que es prenguin en aquest ajuntament. 
I, en aquesta línia, cal considerar les zones de con-
centració d'equipaments escolars tenint en compte 
els aspectes de mobilitat generada pels mateixos 
centres, inclosa en la dinàmica de mobilitat de la 
ciutat. 

El Sr. Villagrasa manifesta el posicionament a fa-
vor de la proposició perquè el seu grup considera 
també que la seguretat de la població escolar ha de 
ser una prioritat per a aquest ajuntament. Recorda 
que van presentar fa alguns mesos una proposició 
que demanava la figura de l'agent-tutor, que s'incloïa 
en l'àmbit de la proposició d'avui. Creu, però, que cal 
potenciar la mobilitat en transport públic escolar en 
aquestes zones com a element imprescindible per 
millora la mobilitat. 

El Sr. Martínez entén que és positiu recomanar als 
centres escolars la implantació d'aquests camins i 
que s'hi impliquin, però per a això cal una política 
lògica de mobilitat i que el mateix govern municipal hi 
cregui realment. I, per il·lustrar-ho, només cal posar 
l'exemple del camí escolar de l'escola Tàber, veí de 
l'equipament esportiu de Can Caralleu i de l'Acadè-
mica de Ciències Mèdiques, que sembla un autèntic 
despropòsit. 

El Sr. Narváez expressa la posició favorable dels 
dos grups del govern per raons òbvies, atès que en 
el PAM queda molt clara la voluntat d'establir camins 
escolars. No pretén ara donar el llarg llistat de les 
actuacions que Mobilitat treballa amb els districtes i 
les escoles en aquest sentit, i que es comprometen a 
presentar en tres mesos atès que ja fa prop d'un any 
i mig que s'hi treballa.  

Considera que s'estigmatitza sense motiu la segu-
retat de la ciutat pel que fa als desplaçaments d'a-
quests col·lectius, i vol recordar que Barcelona està 
entre les ciutats més segures de tota Europa per als 
infants. Igualment, cal tenir en compte la disposició 
de les escoles per tirar endavant la proposta d'un 
camí escolar, mentre que altres que no tenen cap 
voluntat de fer-ho perquè no en veuen la necessitat. 

Conclou, per tant, que un camí escolar no es re-
dueix a un seguit de senyals i recomanacions a les 
escoles per part de l'Ajuntament, sinó que cal una 
implicació clara i contundent dels centres escolars i 
de l'entorn familiar dels alumnes que, essencialment, 
han d'assumir el context pedagògic sense el qual no 
funciona el camí escolar. 

La Sra. Jaurrieta demana intervenir per l'al·lusió 
directa al districte de Sarrià-Sant Gervasi, i la presi-
denta de la Comissió li manifesta que, si ho vol, po-
drà fer-ho en el torn de rèplica. 

La Sra. Vila insisteix que per al seu grup els ca-
mins escolars suposen una preocupació important 
que han posat de manifest amb diverses iniciatives. 
Es vol referir al fet que districte de Sarrià-Sant Ger-
vasi, que concentra una part molt significativa de 
centres escolars, no té cap tipus de senyalització de 
camí escolar; igual com passa al Poblenou, on hi ha 
un centre que anuncia explícitament que disposa de 
camí escolar, i que, a més, està envoltat per les 
obres del districte 22@. També hi ha el cas del barri 

del Clot on no funciona cap dels camins escolars 
previstos. 

Així doncs, es congratulen que hi hagi una aposta 
ferma per part del govern municipal de tirar endavant 
aquesta qüestió, i que els camins escolars passin de 
ser virtuals a ser reals. 

El Sr. Martínez observa que si ell fa la seva inter-
venció ara, i posteriorment intervé la Sra. Jaurrieta, 
es produeix una distorsió en el debat i discrepa amb 
la presidenta que li negui aquest torn d'intervenció, 
atès que si ell vol respondre no ho podrà fer. 

Considera que el que passa al districte de Sarrià-
Sant Gervasi és l'exemple contrari al que ha de ser, 
per definició, un camí escolar. En el cas de Gràcia es 
va desenvolupar un pla de mobilitat que, entre altres 
aspectes, volia millorar l'accés a determinades esco-
les, sobretot del nucli antic, però no és pot dir que 
s'establissin camins escolars atès que no hi ha se-
nyals que ho indiquin, ni tampoc l'entorn pedagògic 
en què s'han de recolzar així com el suport social i 
urbà que necessiten. 

Tot seguit, intervé la Sra. Jaurrieta per aclarir, com 
a regidora del districte de Sarrià-Sant Gervasi, al-
guns punts. Rebat, d'entrada, l'afirmació que els 
accessos a les escoles del districte siguin l'exemple 
contrari del que ha de ser un camí escolar, que entén 
gratuïta i fruit del desconeixement, atès que trenta-
cinc mil escolars es desplacen cada dia pel districte, 
fet que no seria possible sense organització. Afegeix 
que des del districte es treballa en un llibre blanc, 
conjuntament amb els centres i les famílies, a fi d'es-
tablir un seguit de mesures per dissenyar els itinera-
ris escolars. 

Referint-se concretament al cas de Can Caralleu, 
precisa que s'han fet obres molt importants a la zo-
na, que entre altres coses han servit per doblar l'am-
plada de les voreres del carrer Major de Can Cara-
lleu, s'ha augmentat el nombre d'elements de 
mobiliari urbà i l'enllumenat i s'hi ha fet un col·lector 
d'aigua, damunt del qual es tolera l'aparcament de 
vehicles. Informa que es van fer reunions amb tots 
els agents implicats a fi d'establir mesures útils de 
mobilitat per al període d'obres. Afegeix que s'han 
oblidat esmentar el centre Costa i Llobera, on s'ha fet 
un itinerari segur perquè els alumnes hi arribin amb 
seguretat i tranquil·litat. 

El Sr. Narváez expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
la Sra. Vila expressa el vot favorable de CIU, el Sr. 
Villagrasa expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Martínez expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

Del Grup Municipal PP: 
6. La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda: 

Instar a l'Entitat Metropolitana del Transport, propie-
tària de la societat Ferrocarril Metropolità de Barce-
lona, SA, a la instal·lació de monitors a les andanes 
de les estacions de la xarxa de metro, connectats 
amb la zona de pagament, per tal que els vigilants 
de seguretat puguin veure des de l'andana qui pre-
tén viatjar sense bitllet o realitzar actes incívics o 
delictius, podent així actuar amb més eficàcia. 
Aquests monitors es trobarien en una caixa tancada 
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amb clau, només accessibles pels vigilants de segu-
retat. 

El Sr. Villagrasa apunta que la proposició que pre-
senta pretén la millora de la qualitat del servei del 
transport públic mitjançant l'increment de la seguretat 
de les instal·lacions. Observa que no és infreqüent 
veure persones que passen sense bitllet, així com 
els furts, sobretot en hores punta. Entén, per tant, 
que cal donar alguna resposta als ciutadans que 
viatgen amb bitllet a fi que se sentin més segurs. 

El Sr. Freixedes avança el suport a la proposició 
perquè creu que la instal·lació de càmeres al metro 
sí que pot ser dissuasiva –contràriament del que 
pensen de la instal·lació indiscriminada de càmeres 
als espais públics–, però que només funcionen si 
algú es fa càrrec de mirar-se-les i gestionar la infor-
mació. 

El Sr. Martínez comenta que aquesta és una pro-
posta clàssica del Grup Popular en una nova variant: 
el metro. Això doncs, i com en totes les altres ocasi-
ons, hi votaran en contra. 

El Sr. Mestre manifesta el vot contrari del seu 
Grup. 

La Sra. Escarp es posiciona en el mateix sentit, i 
aclareix que la llei estableix que es poden instal·lar 
càmeres de seguretat sempre que hi hagi risc d'acti-
vitats il·lícites penals, és a dir, no es poden posar per 
combatre infraccions administratives com pot ser el 
frau al metro. Les càmeres poden ser un instrument 
de prevenció i de seguretat que han d'anar coordina-
des amb moltes altres actuacions i elements de pre-
venció. Precisa que a la xarxa de metro hi ha 2.400 
càmeres –amb una mitjana de 16 a 20 per estació–, 
perquè, com ja ha dit, es pretén evitar el risc d'actua-
cions que van més enllà del furt i del frau, i totes les 
càmeres estan senyalitzades i connectades al centre 
de control del metro, des d'on es pot avisar per inter-
venir als diferents serveis implicats que inclouen 
servei de seguretat privada i mossos d'esquadra, a 
més del interventors destinat a controlar el frau en el 
pagament del bitllet. En referència al frau, totes 
aquestes mesures fan que, actualment, l'índex de 
frau detectat és inferior a l'1%. 

El Sr. Villagrasa opina que la instal·lació de càme-
res de seguretat per part d'aquest ajuntament es 
arbitrària; concretament al metro hi ha el problema 
del frau, la seguretat i els furts, i gràcies a les càme-
res s'han pogut resoldre o evitar delictes greus. Con-
sidera que el frau al metro no es queda purament en 
això, sinó que tots sumen i acaben per incrementar 
el preu del bitllet, de manera que afecta els usuaris 
que paguen, i és per aquest motiu que creuen que 
l'ús de càmeres pot reduir aquesta actitud. 

El Sr. Freixedes coincideix amb la Sra. Escarp que 
les càmeres són un instrument més de què es dispo-
sa per incrementar la seguretat i el control en certs 
espais, i cal vèncer determinades objeccions ideolò-
giques que han passat a la història a fi de disposar 
d'elements tecnològics que s'han revelat com a efec-
tius. 

El Sr. Martínez precisa que, quant a la instal·lació, 
no ha pretès parlar d'ideologia política, sinó de mo-

dels diferents de control social, i evidentment el del 
seu grup és diferent del Grup Popular. 

La Sra. Escarp remarca que el pressupost de TMB 
és de 740 milions d'euros, i és evident que amb no-
més un 1% de frau detectat no es pot finançar el 
preu del bitllet com sembla que entén el Sr. Villagra-
sa. Comparteix l'opinió, però, que cal lluitar contra el 
frau, cosa que no es resol només amb les càmeres, i 
altres elements com ara la doble porta per a l'accés 
a les estacions, sinó amb educació i informació. 

La Sra. Escarp expressa el vot contrari del PSC, el 
Sr. Mestre expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, el 
Sr. Freixedes expressa el vot favorable de CIU, el Sr. 
Villagrasa expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Martínez expressa el vot contrari d'ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal ERC: 
7. Atès els diversos àmbits de transformació urba-

nística de la zona de Vallcarca-Penitents, la Comis-
sió de Seguretat i Mobilitat acorda: Procedir a inte-
grar a un sol pla de mobilitat els plans i estudis 
referents a zones parcials de Vallcarca-Penitents i 
els barris propers del Districte de Sant Gervasi. 

El Sr. Martínez recorda que fa un temps que es va 
plantejar la possibilitat de canviar el model de mobili-
tat de la zona de Vallcarca, l'avinguda de la Repúbli-
ca Argentina, el carrer Craywinckel, amb afectació a 
la plaça d'Alfonso Comín, i que encara no s'ha fet res 
en aquest sentit, malgrat que s'ha arribat a diversos 
acords als districtes i a la Comissió de Mobilitat. Ac-
tualment, la consolidació de l'Hospital Quirón, el pro-
jecte urbanístic del parc sanitari Pere Virgili, el pro-
jecte de remodelació presentat per la clínica Delfos i 
les obres de l'avinguda de Vallcarca, que han de 
comportar un nou sistema de viari en relació al pont 
de Vallcarca o l'accessibilitat al barri del Coll, gene-
ren una situació que requereix replantejar la mobilitat 
de tot el sector, unificant tots els plans parcials d'or-
denació viària i establint un viari compatible amb el 
sistemes hospitalaris en creixement. 

El Sr. Freixedes recolza la proposició i reitera que 
a la zona hi ha aspectes de mobilitat pendents des 
de fa temps, i als quals es van afegint nous elements 
que impliquen entrades i sortides tant de vianants 
com de vehicles privats que compliquen cada vega-
da més la mobilitat de la zona. Veuen encertat que 
els districtes de Sarrià-Sant Gervasi i el de Gràcia es 
posin d'acord per abordar conjuntament la mobilitat, i 
entén que seria adient encetar un procés participatiu 
amb els veïns. Aprofita per destacar el bon funcio-
nament que ha tingut el procés participatiu de la 
Muntanya de Montjuïc, endegat pel grup d'ERC, i 
celebraria que ara presidís el de Vallcarca-Penitents i 
dels barris propers de Sant Gervasi algun dels grups 
de l'oposició, fet que considera una bona pràctica, tal 
i com ja s'ha demostrat. 

El Sr. Villagrasa avança també el vot favorable i 
destaca les dades de l'informe de l'ATM, que indica 
una saturació del 94 al 99% a la zona d'Esteve Ter-
rades amb la plaça Alfonso Comín i amb Vallcarca, 
que afecta, a més, tres instal·lacions hospitalàries. 

El Sr. Narváez intervé en nom dels grups del go-
vern municipal i recorda que a la zona s'ha fet tres 
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plans de mobilitat específics, i que és evident que no 
tenen cap inconvenient que la suma d'aquests tres 
plans es configurin com un únic document final atès 
que estan interrelacionats, i perquè ja han iniciat un 
procés de participació ciutadana en els territoris. Es 
comprometen, doncs, a redactar un document únic i 
que ambdós districtes implicats decideixin els ele-
ments de participació que considerin més idonis. 

El Sr. Martínez agraeix el suport de tots els grups, 
i insisteix en la urgència que es posi en marxa 
aquest assumpte. Recorda que el procés participatiu 
estava previst en la proposta que el seu grup va pre-
sentar en referència a la revisió de la circulació a 
l'avinguda República Argentina i al carrer Craywin-
ckel, que s'havia d'abordar amb les associacions de 
veïns de Vallcarca, del Coll i dels barris veïns de 
Sant Gervasi.  

Conclou posant-se a disposició d'endegar el pro-
cés participatiu, i els emplaça a executar amb dili-
gència la redacció del pla de mobilitat definitiu. 

El Sr. Narváez expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Freixedes expressa el vot favorable de CIU, el 
Sr. Villagrasa expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Martínez expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal CIU: 
8. Que es doti al personal auxiliar de la Guàrdia 

Urbana de les competències necessàries per tal 
d'exercir d'agents cívics a la ciutat de Barcelona. 

El Sr. Blasi presenta el prec, i precisa que aquest 
és un tema que han presentat en diverses ocasions, 
aquest mandat i l'anterior, i sol·liciten un informe 
jurídic del secretari de la corporació, que també han 
reclamat moltes vegades, tant el seu grup com el 
personal auxiliar de la guàrdia urbana, a fi de saber 
la situació d'aquest col·lectiu. 

La Sra. Escarp manifesta que desconeix la de-
manda d'un informe jurídic, però tanmateix puntualit-
za que la situació contractual està definida per llei. 
Entén que es tracta d'un servei auxiliar de la guàrdia 
urbana i no d'un cos auxiliar, en el sentit que ha de 
dur a terme tasques respecte a la mobilitat estàtica, 
essencialment el control de l'aparcament regulat que 
desenvolupen en el marc de B:SM. Que puguin ope-
rar com a agents cívics, és una possibilitat que s'ha 
tractat, juntament amb el fet que el desplegament de 
la tecnologia PDA pot facilitar que puguin tramitar 
algunes incidències, tot i que no poden exercir com a 
funcionaris públics i, per tant, no poden sancionar, 
només comunicar i requerir a la guàrdia urbana per-
què actuï. 

El Sr. Blasi recorda que la Carta Municipal parla 
d'aquest cos auxiliar, i hi ha una normativa estatal 
que també parla dels cossos auxiliars. Matisa que no 
es pretén amb aquest cos auxiliar la suplantació de 
tasques i responsabilitats de la guàrdia urbana, so-
bretot pel que fa a la tasca de policia de proximitat, 

sinó donar una ubicació i unes tasques específiques 
a aquest col·lectiu i que, amb el recolzament d'un 
informe jurídic, es qualifiqui exactament quina és la 
seva situació. Remarca, a més, que seria molt impor-
tant valorar la possibilitat de complementar les tas-
ques que fan a l'actualitat amb la funció d'agent cívic, 
molt beneficiosa per a la convivència ciutadana i que 
s'inscriuria en la filosofia de la policia de proximitat. 

La Sra. Escarp precisa que, a banda de bones in-
tencions, hi ha una realitat, i és que aquestes perso-
nes tenen una relació contractual amb B:SM, que 
regula part dels serveis de mobilitat d'aquest ajunta-
ment, entre altres la regulació de les àrees d'apar-
cament, de manera que és un servei auxiliar de la 
guàrdia urbana pel que fa a la mobilitat estàtica. És 
evident, tanmateix, que existeix la possibilitat de 
crear un cos auxiliar, que pot ser molt interessant, 
però no creu que ara sigui el moment oportú, justa-
ment perquè s'està definint el model de policia de 
proximitat; s'ha parlat de l'increment d'efectius de 
mossos d'esquadra i s'han discutit les seves tasques, 
tot i que en cap moment s'ha negat la possibilitat que 
existeixi un cos auxiliar de la guàrdia urbana tal i com 
consta a la Carta Municipal i que ha esmentat el Sr. 
Blasi; i, precisament per això, no entén quina neces-
sitat hi ha d'elaborar un informe jurídic que, de tota 
manera, es compromet a reclamar. 

Es dóna per tractat. 
9. Que el Govern municipal, mentre no eradiqui el 

problema d'inseguretat, agressions i actes incívics 
que pateixen els veïns del barri del Peu del Funicular 
i de Vallvidrera, garanteixi la seguretat als veïns que 
fan parada en aquesta estació amb l'adopció d'a-
quelles mesures que considerin pertinents, alhora 
que: - Augmenti la presència dels efectius del cos 
dels Mossos d'Esquadra i de la Guàrdia Urbana del 
Districte al barri del Peu del Funicular i de Vallvidrera 
i als voltants de l'estació de ferrocarril del Peu del 
Funicular. - Destini efectius del cos de vigilància dels 
Ferrocarrils de la Generalitat de Catalunya a l'estació 
del Peu del Funicular i al funicular. 

El Sr. Blasi presenta el prec, i puntualitza que en 
van presentar un de similar a la comissió d'Acció 
Social també en relació als centres de menors ubi-
cats al peu del funicular de Vallvidrera, i se'ls va in-
formar que hi ha intenció de tancar-los, que és el que 
reclamava el seu Grup. De tota manera, i mentre no 
es produeix aquest tancament, demanen que, atesos 
els problemes greus d'inseguretat, agressions i actes 
incívics comesos pels joves que són atesos al CRAE 
Viana i al Centre Vilana, del carrer del Bosc, i que 
pateixen els veïns de la zona, es garanteixi la segu-
retat suficient, efectiva i perceptiva, que actualment 
no existeix. 

La Sra. Jaurrieta respon, com a regidora del dis-
tricte de Sarrià-Sant Gervasi, i precisa que el districte 
entra en la tercera fase de desplegament de policia 
de proximitat. Seguidament, informa que des del 
maig passat han fet reunions regulars amb els veïns 
per tractar aquest assumpte, i , al marge de les acci-
ons del Consorci de Serveis Socials, de la regidoria 
d'Acció Social i Ciutadania i la Direcció general d'A-
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tenció a la Infància i l'Adolescència –DGAIA– per als 
nous emplaçaments per als centres, des del districte, 
juntament amb els cossos de seguretat, es treballa 
per garantir els elements de seguretat necessaris. 
Concretament, el maig es va dur a terme una opera-
ció conjunta de mossos d'esquadra i guàrdia urbana 
a l'indret, que es va repetir l'agost arran d'una petició 
de l'associació de Veïns, i, fruit de la darrera reunió 
amb els veïns a principis d'aquest mes, es manté 
una operació conjunta dels dos cossos. Admet que 
calia coordinar les actuacions amb Ferrocarrils de la 
Generalitat, cosa que ja es va fer el maig, i ara com 
ara, s'ha ampliat la seguretat de l'estació de Peu del 
funicular fins a les nou de la nit. 

El Sr. Blasi considera, per les paraules de la regi-
dora, que s'ha fet feina entre reunions i intervencions 
puntuals, però considera que la transcendència de 
les actuacions descrites no es tradueix en percepció 
de seguretat per part dels veïns i dels usuaris dels 
ferrocarrils en la parada del Peu del funicular. Consi-
dera que el fracàs ha estat evident des del moment 
que els veïns han recorregut al seu Grup i als mitjans 
de comunicació per posar de manifest la situació que 
pateixen.  

Entén, tanmateix, que el procés de tancament d'a-
quests dos centres no és senzill i vol temps, però 
demana més cura perquè mentre s'efectua els veïns 
puguin gaudir de més seguretat a la zona. 

La Sra. Jaurrieta remarca que la presidenta de 
l'associació de veïns valorava als mitjans de comuni-
cació el fet positiu que els darrers quinze dies hi ha-
via un desplegament i coordinació policial importants. 
Igualment, considera que es tracta d'un assumpte 
complex, on els resultats positius no només s'han de 
percebre amb el nombre d'efectius policials, sinó que 
també implica molta feina per la part de la DGAIA, 
del Consorci de Serveis Socials, que estableixen un 
seguit de mesures com ara el tractament de toxico-
manies o l'acompanyament dels menors des del 
transport als centres. 

Es dóna per tractat. 
Del Grup Municipal PP: 
10. Que l'Ajuntament de Barcelona s'adhereixi a la 

iniciativa "Ponle freno" per tal de reduir la sinistralitat 
a les nostres carreteres i vies urbanes, acordant la 
instal·lació de senyalització vertical i horitzontal als 
punts negres de la ciutat, en els quals es registra una 
major concentració d'accidents. 

El Sr. Villagrasa formula el prec d'adhesió a la ini-
ciativa "Ponle freno" a fi de reduir la sinistralitat en 
carreteres i vies urbanes; i remarca que a la ciutat hi 
ha detectats setanta-set punts conflictius pel que fa a 
la seguretat vial. 

El Sr. Narváez anticipa, d'entrada, que estan d'a-
cord amb la campanya esmentada, i afegeix que 
enguany li han atorgar el premi en seguretat viària M. 
Ángeles Giménez. D'altra banda, destaca que no és 
habitual que l'Ajuntament de Barcelona se sumi a 
una campanya d'un mitjà de comunicació i, en 
aquest cas concret, treballa en la mateixa línia, però 
molt específicament en la ciutat de Barcelona més 
que no pas en l'àmbit de les carreteres. A Barcelona 

s'aborda aquest assumpte, amb molt bons resultats, 
amb una estructura que reuneix experts de la guàr-
dia urbana i de Mobilitat en una Comissió de Segure-
tat que s'encarrega de fer propostes a partir de l'anà-
lisi exhaustiva de tots els accidents que es 
produeixen a la ciutat i, a diferència de les carrete-
res, a les vies urbanes no s'estableixen punts ne-
gres, sinó de risc, que ho són per causes molt diver-
ses, però essencialment degudes als comportaments 
més que a la tipologia de les vies. 

El Sr. Villagrasa agraeix que el govern municipal 
recolzi aquesta campanya i s'hi vulgui adherir. 

Es dóna per tractat. 
11. S'informi de les mesures que s'estan estudiant 

des del Govern municipal per tal de facilitar que els 
comerços, veïns i turistes que han patit un fet delictiu 
a la ciutat de Barcelona, el denunciïn amb facilitat i 
sense traves administratives. 

El Sr. Villagrasa precisa que el prec es basa en 
els resultats expressats en la darrera Enquesta de 
Victimització a Barcelona, segons la qual només es 
van denunciar el 42,6% dels fets delictius que van 
patir els ciutadans durant el 2007. Consideren un 
problema greu que els ciutadans víctimes d'agressi-
ons o robatoris no denunciïn els fets perquè conside-
ren que no paga la pena i no n'obtindran cap resultat 
ni solució per part de l'Administració que, d'altra ban-
da, els suposa una pèrdua de temps ateses totes les 
traves burocràtiques que implica. Entenen, doncs, 
que apropar el servei de denúncies als ciutadans 
suposaria incrementar-ne el percentatge, així com 
encara seria més eficient admetre una declaració 
jurada de la víctima, en el cas que el robatori sigui 
dins d'un comerç, com a denúncia formal. 

La Sra. Escarp comunica que el que pot fer el go-
vern municipal és, entre altres coses, conscienciar 
les persones sobre la importància de denunciar, i és 
evident que cal apostar pels sistemes tecnològics i 
descentralitzats que facilitin la presentació de les 
denúncies. Observa, però, que en l'Enquesta de 
Victimització es pot comprovar que el fet que es pro-
dueixi denúncia està molt vinculat a l'existència d'una 
assegurança per part del denunciant. 

Precisa que actualment hi ha vint comissaries on 
es poden presentar denúncies, dotze de mossos 
d'esquadra, sis de la guàrdia urbana i dues d'especí-
fiques, a la plaça de Sants i a la plaça de Catalunya, 
a més de les dues temporals durant l'estiu a les plat-
ges de Ciutat Vella i de Sant Martí. És a dir, la ciutat 
ha posat sis oficines de recepció de denúncies, que 
anomenen capçalera de territori, més les quatre co-
missaries que estan obertes les vint-i-quatre hores. 
Precisa que la guàrdia urbana només pot rebre les 
tipologies de denúncia amb un seguit de limitacions 
imposades per llei, i es fa l'acompanyament i deriva-
ció en els casos en què s'ha d'interposar a les co-
missaries de mossos d'esquadra. 

Coincideix amb el Sr. Villagrasa que cal treballar 
en la línia de facilitar mecanismes tecnològics i d'a-
propament a la gent i, sobretot, en les mesures de 
foment de la denúncia, independentment de la quan-
tia. 
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El Sr. Villagrasa precisa que està d'acord amb els 
arguments expressats per la regidora, però insisteix 
que cal esmerçar esforços en conscienciar els ciuta-
dans que, per petit que sigui el delicte, s'ha de de-
nunciar, i que no es consideri el petit delicte com 
inherent al funcionament de la societat. Addueix que 
és imprescindible un pla d'equipaments policials, que 
són bàsics com a mecanisme per facilitar les denún-
cies i superar traves administratives, així com propi-
ciar que els mateixos comerços puguin actuar com a 
receptors de denúncies. 

La Sra. Escarp està convençuda que no es poden 
deixar marges d'impunitat; i recorda que en el cas de 
persones estrangeres el Consorci de Turisme també 
d'intermediari en la recepció de denúncies. Entén 
que un element essencial en tot plegat, més que un 
pla d'equipament policials, és disposar de tota la 
tecnologia adequada per incorporar-la als cotxes-
patrulla, és a dir descentralitzar. 

Es dóna per tractat. 
Del Grup Municipal ERC: 
12. Que s'ajusti els temps d'obertura i tancament 

de portes al Funicular de Vallvidrera per tal d'evitar 
accidents a les persones usuàries que hi transporten 
la bicicleta. 

El Sr. Martínez presenta el prec relatiu al sistema 
de funcionament automàtic del funicular de Vallvidre-
ra, i es refereix concretament a la parada intermèdia 
de la carretera de les Aigües. 

La Sra. Escarp precisa que el funicular pertany a 
Ferrocarrils de la Generalitat, i avança que trametrà 
la demanda al president de Ferrocarrils atès que 
entén que es tracta d'un aspecte de programació del 

temps d'obertura, i es compromet a mantenir-los 
informats de les gestions que faci al respecte. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal ERC: 
13. Quines mesures alternatives té previstes el 

Govern municipal en cas d'afectacions a la xarxa 
bàsica de carrils bici arran les alteracions i restricci-
ons a la mobilitat que s'implementen per Nadal? 

El Sr. Martínez formula la pregunta atesa la ne-
cessitat de garantir la mobilitat dels usuaris i usuàries 
de la via pública comptant amb les restriccions de 
trànsit en diferents zones de la ciutat per Nadal, es-
sencialment en el cas dels carrils bici. 

El Sr. Narváez precisa que les alteracions i res-
triccions tindran molt a veure amb el que decideixi, 
en funció de les aglomeracions de gent, la guàrdia 
urbana en cada moment, tot i que la majoria de punts 
són coneguts i previsibles com ara el carril bici de la 
Gran Via en el tram on s'instal·la la fira de Reis, en 
què es desviaran les bicicletes pel lateral, o determi-
nades franges horàries al Portal de l'Àngel. 

Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 

VI) Mocions 
 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les dotze hores. 
 
 

 
 
 
 
 
 

Comissió d'Hisenda i Pressupostos 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 20 de novem-
bre de 2008 i aprovada el dia 11 de desembre de 
2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 20 de novembre de 2008, s'hi reuneix la 
Comissió d’Hisenda i Pressupostos, sota la presi-
dència de l’Im. Sr. Jordi W. Carnes i Ayats. Hi assis-
teixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Emma Balseiro 
i Carreiras, Carmen Andrés i Añón, Sara Jaurrieta i 
Guarner, Gemma Mumbrú i Moliné, Montse Ballarín 
i Espuña, Antoni Vives i Tomàs, Sònia Recasens i 
Alsina, Eduard Freixedes i Plans, Francina Vila i 
Valls, Javier Mulleras Vinzia, Joaquim Mestre i Garri-
do, Xavier Florensa i Cantons, assistits pel secretari 

general de la Corporació, Sr. Jordi Cases i Pallarès, 
que certifica. 

També hi són presents l'Im. Sr. Ramón García-
Bragado i Acín, tinent d'alcalde d'Habitatge, Urba-
nisme i Règim Interior, la Sra. Pilar Solans i Huguet, 
gerent de Finances, i els Srs. Antonio Muñoz i Jun-
cosa, interventor, Josep M. Rius i Medina, director de 
Patrimoni. 

Excusen la seva absència els Ims. Srs.: Francesc 
Narvàez Pazos, Eduard García i Plans, Jordi Cornet i 
Serra. 

S'obre la sessió a les dotze hores i quinze minuts.  
 
 

I) Aprovació de l'acta de la sessió anterior 
S'aprova. 



NÚM. 35 30-XII-2008 GASETA MUNICIPAL DE BARCELONA 3669 

 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d'ofici 
 
En compliment de l'article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
1. Sector de Serveis Generals 

Del tercer tinent d'alcalde, de data 27 d'octubre de 
2008, que aprova modificacions de crèdit del Pres-
supost 2008 (Generació de crèdits per ingressos), 
per un import de 117.000 euros. 

 
2. Sector de Serveis Generals 

Del tercer tinent d'alcalde, de data 27 d'octubre de 
2008, que aprova modificacions de crèdit del Pres-
supost 2008 (Generació de crèdits per ingressos), 
per un import de 21.048,98 euros. 

 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
d) Compareixences Govern municipal 
 
 

III) Propostes a dictaminar 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 
1. Desestimar, per les raons exposades en els in-

formes annexos, les al·legacions presentades pel 
Grup Municipal de Convergència i Unió a l’expedient 
3-77/2008 consistent en modificacions de crèdit del 
pressupost de l’exercici 2008 de l’Ajuntament de 
Barcelona per un import de 41.386.868,37 euros, per 
suplements de crèdit i crèdits extraordinaris –(re-
ferència 08100390), d’acord amb el document an-
nex– a finançar amb els majors d’ingressos obtinguts 
a la partida pressupostària 9901-42019-61114 Liqui-
dació definitiva 2006 del Fons complementari de 
finançament, aprovada inicialment en sessió de la 
Comissió d’Hisenda i Pressupostos de 23 d’octubre 
de 2008; i aprovar-la definitivament. 

El Sr. Vives comenta que la xifra d’aquesta modifi-
cació de crèdit (41 milions d’euros) representa al 
voltant del 2% del pressupost de l’Ajuntament de 
Barcelona. Al seu Grup els sembla que una modifi-
cació d’aquestes dimensions no s’hauria de presen-
tar en una sola Proposta d’acord, sinó que, tant pel 
fons com per la forma, mereixeria ser trossejada 
perquè cadascun d’aquests capítols fos analitzat 
individualment. Es refereix tant al pagament del lucre 
cessant a BSM, com a les despeses per al web mu-
nicipal, que qualifica de desaforades, com molts al-
tres elements que consideren importants, igual que 
els drets adquirits pels propietaris de la seu de 
l’Eixample o bé del Mercat de Sant Antoni. En resum, 
insisteix en la necessitat de presentar al·legacions 
per la manera en que s’ha fet aquesta proposta. 

El Sr. Mulleras manifesta la reserva de vot del 
Grup del PP. En primer lloc, agraeix la reunió infor-

mativa on van rebre les explicacions de la globalitat 
d’aquesta modificació de crèdit. Això no obstant, el 
seu Grup considera que aquesta modificació és 
massa elevada, per passar d’aquesta manera per 
una Comissió i un Plenari, i heterogènia, amb con-
ceptes molt discutibles. En tot cas, reserven la dis-
cussió per al Plenari. 

El Sr. Florensa diu que votaran a favor d’aquest 
punt entenent que aquesta modificació de crèdit 
inclou aspectes que per al Grup d’ERC són impor-
tants, que són: la partida destinada a la normalització 
lingüística, l’ampliació del CEIP Carmel i el compro-
mís per a la reubicació en diferents espais del distric-
te de l’Eixample de diverses entitats (com són els 
castellers de la Sagrada Família o els tabalers i dia-
bles de Sant Antoni). 

El Sr. Carnes agraeix les intervencions i es refe-
reix breument als comentaris dels portaveus del 
Grup de CIU i del PP. Entén la discrepància sobre la 
idoneïtat del mecanisme emprat, però rebat que 
l’origen dels diners justifica plenament aquest trac-
tament. En tot cas, opina que els destins i les ubica-
cions es van explicar en el seu moment i es tornaran 
a explicar en el Plenari.  

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A i ERC, amb el posicionament con-
trari de CIU i amb la reserva de vot del PP.  

 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d'acord 
 
2. Aprovar inicialment un suplement de crèdit en el 

Pressupost de l’exercici 2008 de l’Institut Municipal 
de Persones amb Discapacitat, per un import de 
945.090,31 euros, a finançar amb el romanent líquid 
de tresoreria de l'exercici 2007; sotmetre’l a informa-
ció pública per un termini de quinze dies. 

El Sr. Vives vota a favor i expressa la satisfacció 
de poder cobrir les necessitats del servei "porta a 
porta", sobre el qual han treballat tant de temps. 

Malgrat tot, vol saber per quin motiu l’aportació ex-
tra tan sols la fa l’Ajuntament de Barcelona i la resta 
de entitats implicades no fan cap aportació proporci-
onal o no es trosseja en funció de les diferents res-
ponsabilitats i percentatges que hi ha en les entitats 
consorciades. 

El Sr. Carnes s’ofereix a donar aquesta informació 
abans del Plenari. 

El Sr. Vives accepta l’oferiment. 
El Sr. Mulleras vota a favor d’aquesta proposta. 

Puntualitza que el Grup del PP és conscient de la 
problemàtica amb el servei "porta a porta", fins i tot 
declara que les seves responsabilitats personals a 
l’Ajuntament l’han dut a viure-la a fons com a regidor. 
Tanmateix, pregunta si l’import que s’està aprovant 
se suma a l’import que ja estava pressupostat i que 
aportava l’Ajuntament o si el Sr. Carnes pot facilitar 
la informació de l’aportació total que fa l’Ajuntament 
per a aquest servei. 
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El Sr. Carnes respon que, en referència al global 
de la partida, no té la informació. Però que, en tant 
que suplement del servei, significaria augmentar en 
150 viatges diaris el servei que actualment es presta 
en atenció directa a la gent, a part d’augmentar els 
recursos humans a l’atenció telefònica de la recepció 
de viatgers. 

El Sr. Florensa expressa el vot a favor .. 
El Sr. Carnes expressa el vot favorable del PSC, 

el Sr. Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Vives expressa el vot favorable de CIU, el Sr. 
Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

3. Aprovar inicialment el plec de clàusules regula-
dores de la concessió de l'ús privatiu de domini pú-
blic municipal que afecta a una part del subsòl de les 
finques de propietat municipal destinades a parc i 
jardí urbà (clau 6b) situades en els carrers de l'Urani, 
núms. 1-3, carrer del Foc, núms. 51X-83X, i de l'Ura-
ni, núms. 4-6, i al subsòl de les finques de propietat 
municipal destinades a vial (clau 5b) que conforma el 
carrer de l'Urani, entre els dels Alts Forns i del Foc, 
grafiades en el plànol annex, per a la construcció, 
gestió i explotació d'un aparcament subterrani que 
formarà una unitat física i constructiva amb l’apar-
cament que la societat Fira 2000, SA, com a encar-
regada de l’ampliació del recinte firal de Gran Via, 
construeix en el carrer del Foc a ambdues bandes 
del carrer de l'Urani, amb la finalitat de donar servei 
al recinte firal; així com la construcció sota el carrer 
de l'Urani, entre els dels Alts Forns i del Foc, d’un 
pas de connexió entre el Pavelló Firal núm. 8 i 
l’Edifici Auditori que inclourà usos complementaris a 
l’activitat firal (office, magatzem, vestidors, lavabos, 
serveis tècnics, espai d’acreditació i informació i pas 
de vehicles); sotmetre’l a informació pública durant el 
termini de trenta dies; i, si no s’hi formulen reclama-
cions o al·legacions, tenir per elevat automàticament 
aquest acord d’aprovació inicial a definitiva, adjudicar 
la concessió directament a la societat Fira 2000, SA, 
i formalitzar el contracte corresponent prèvia consti-
tució de la fiança que el plec preveu. 

El Sr. Carnes expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Vives expressa el vot favorable de CIU, el Sr. 
Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

4. Constituir, en compliment del conveni signat el 
13 de juliol de 2005 en matèria d’equipaments de 
serveis socials per la Generalitat de Catalunya i 
l’Ajuntament de Barcelona, un dret real de superfície 
respecte d’un sostre edificable situat en la finca, de 
propietat municipal, ubicada a la Via Augusta, núms. 
364-372, grafiada en el plànol annex, a favor de la 
Fundació Privada Auxilia per un termini de trenta 
anys, per a la construcció i gestió d’una Residència i 
Centre de dia per a persones amb discapacitat; sot-
metre l'expedient a informació pública durant un ter-
mini de trenta dies; i, si no s'hi formulen reclamaci-
ons o al·legacions, tenir per aprovat definitivament el 
present acord, formalitzar el dret de superfície en 
escriptura pública d'acord amb les condicions del 

document annex, que s'aproven, inscriure'l en el 
Registre de la Propietat; i facultar l'Alcaldia per a la 
realització de totes les actuacions encaminades a 
concretar, clarificar i executar el present acord. 

El Sr. Vives hi vota a favor sense més comentaris. 
El Sr. Mulleras manifesta el seu vot de suport i 

dóna mèrit a la tasca social de la Fundació Auxilia a 
favor dels discapacitats. Considera molt necessària 
l’ampliació d’aquestes dependències per poder con-
tinuar i millorar el servei que ofereixen. Per acabar, 
demana explícitament a l’Ajuntament que no 
s’endarrereixin aquesta mena de projectes, sinó que 
es facin amb gran celeritat i que hi posin un especial 
interès perquè tot aquest equipament entri en marxa 
com més aviat millor. 

El Sr. Florensa hi vota a favor sense més comen-
taris. 

El Sr. García-Bragado defineix l’equipament com 
una peça essencial en aquest punt de construcció i 
desenvolupament. Comenta l’acord pres amb la so-
cietat comarcal REGESA que actuarà com a promo-
tora del complex sencer. Alhora, aclareix que és un 
complex d’equipaments sociosanitaris, una part de la 
qual és Auxilia i l’altra són serveis de la Generalitat. 
Per tant, preveu que un cop resolt el problema de 
l’adjudicació d’aquesta concessió a Auxilia es podrà 
començar amb gran celeritat, apel·lant a la petició del 
Sr. Mulleras,  

El Sr. Carnes expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Vives expressa el vot favorable de CIU, el Sr. 
Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

5. Acceptar la renúncia, presentada per la Funda-
ció Esade, de la concessió de l’ús privatiu del subsòl 
de la finca situada en el carrer del Marquès de 
Mulhacen, núm. 51*LB, per a la construcció d’un 
aparcament subterrani de vehicles, atorgada per 
acord de la Comissió de Presidència i Hisenda de 14 
de març de 2002 i formalitzada en escriptura pública 
de 16 de juliol de 2002; retornar les fiances de 
601.000 euros, dipositada en la Tresoreria Municipal 
el 27 de maig de 2005, sota el número de dipòsit 
83.152, que respon de la correcta execució de les 
obres i instal·lacions, i de 10.800 euros, dipositada 
en la Tresoreria Municipal el 12 de juliol de 2002, 
sota el número de dipòsit 73.916, que respon de 
l’obligació de mantenir un espai de zona verda, atès 
que no s’han generat les obligacions garantides amb 
aquestes fiances; incautar la fiança de 36.060,72 
euros, dipositada en la Tresoreria Municipal el 12 de 
juliol de 2002, sota el número de dipòsit 73.915, que 
respon del compliment de la concessió, per la manca 
d’execució de l’aparcament subterrani; formalitzar 
l’extinció de la concessió en escriptura pública; ins-
criure-la en el Registre de la Propietat. 

El Sr. Vives hi vota a favor sense més comentaris. 
El Sr. Mulleras s’hi abstén sense més comentaris. 
El Sr. Florensa hi vota a favor sense més comen-

taris. 
El Sr. Carnes expressa el vot favorable del PSC, 

el Sr. Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
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el Sr. Vives expressa el vot favorable de CIU, el Sr. 
Mulleras expressa l'abstenció del PP i el Sr. Florensa 
expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

6. Aprovar inicialment el plec de clàusules regula-
dores de la concessió de l'ús privatiu de domini pú-
blic municipal de la finca situada al carrer dels Flas-
saders, núm. 40, coneguda com La Seca, per tal de 
destinar-la a equipament cultural dedicat a les arts 
escèniques; sotmetre’l a informació pública durant el 
termini de trenta dies; i, si no s’hi formulen reclama-
cions o al·legacions que posin de manifest la neces-
sitat d’introduir-hi rectificacions, tenir per elevat au-
tomàticament aquest acord d’aprovació inicial a 
definitiva, i convocar la concurrència pública per a 
adjudicar la concessió. 

El Sr. Vives hi vota a favor i afegeix que encara 
estan més contents tractant-se com es tracta d’una 
reivindicació veïnal del barri de La Ribera tant llu-
nyana. 

El Sr. Mulleras hi vota a favor i incideix que tracta 
d’un espai que els veïns del barri de La Ribera fa 
molt temps que esperen. Es refereix a la proposta de 
la Casa de la màgia que no ha tirat endavant i espe-
ra que aquest equipament, de caràcter cultural, enri-
queixi la vida de La Ribera. 

El Sr. Florensa hi vota a favor sense més comen-
taris. 

El Sr. Carnes expressa el vot favorable del PSC, 
el Sr. Mestre expressa el vot favorable d’ICV-EU i A, 
el Sr. Vives expressa el vot favorable de CIU, el Sr. 
Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot favorable d'ERC. S'aprova. 

 
c) Proposicions 
 
 

V) Part d'impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
7. La Comissió d'Hisenda i Pressupostos acorda: 

Congelar pel 2009 el valor cadastral, en tots els seus 
usos, de la ciutat de Barcelona a efectes de pal·liar la 
crisi econòmica que afecta al municipi. 

La Sra. Recasens té la sensació que darrerament 
en moltes de les comissions s’ha parlat d’un tema 
important que afecta la ciutadania i la ciutat de Bar-
celona, com és la greu crisi econòmica. El seu Grup 
no es cansarà de plantejar propostes de millora per a 
la ciutadania en general o els col·lectius en particular. 

Opina que en aquesta sessió no s’hauria d’entrar 
en un debat sobre la crisi, ni les causes, però pensa 
que tots es poden posar ràpidament d’acord en dos 
extrems. Un extrem seria que les famílies, la ciuta-
dania, ho està passant malament; comencen a tenir 
restriccions visibles en molts indicadors, com ara el 
pagament d’hipoteques. L’altre extrem és que co-
mencen a detectar davallades preocupants en de-
terminats mercats de la ciutat de Barcelona.  

Per aquest motiu, presenta una proposició molt 
concreta: se sol·licita una mesura fiscal, que acaba-

ria afectant una àmplia capa de la població i afectaria 
en positiu determinats col·lectius. Es refereix a la 
congelació dels valors cadastrals, una mesura que 
es fa servir en moltes ocasions des d’impostos i que 
és un valor de referència. El seu Grup demana que 
l’Ajuntament prevegi una congelació dels valors ca-
dastrals per al 2009.  

Exposa que l’any 2002 van entrar en vigor a Bar-
celona els nous valors cadastrals i l’Ajuntament, 
d’acord amb la llei, va establir uns topalls per tal que 
els ciutadans veiessin mitigat l’efecte d’increment de 
valors. Però declara també que aquests topalls no 
s’han respectat. L’any 2002 el màxim d’increment de 
la quota se situava en un 3% i ara és del 6 i el 4%. 
Tot això, afegit a l’increment natural del valor cadas-
tral de l’IPC i a diferents consideracions, ha fet que el 
rebut de l’IBI, any rere any, registrés forts increments 
(del 6%, del 8% i del 7%). 

En conseqüència, avui demana que, davant de la 
situació de crisi econòmica que pateix la ciutat de 
Barcelona, l’Ajuntament adopti una mesura excepci-
onal capaç de sufragar, des del punt de vista eco-
nòmic i financer, com és la congelació de valors ca-
dastrals per a l’any 2009. 

El Sr. Mulleras es mostra favorable a la proposi-
ció. El Grup del PP considera excepcional la situació 
actual i esmenta les declaracions del ministre Solbes 
preveient que la recessió es faci notar ja a final 
d’any. Opina que davant de situacions excepcionals 
s’han de prendre mesures excepcionals.  

Això no obstant, planteja al Grup de CIU un as-
pecte tècnic. Com que la competència del cadastre 
és estatal, i per evitar precisament que per un pro-
blema tècnic la Proposició no tiri endavant, suggereix 
afegir a la proposició l’expressió "instar al Govern de 
l’Estat a congelar el cadastre del 2009". Per acabar, 
reitera la seva conformitat amb la mesura, que quali-
fica de bona perquè podria ajudar les minvades eco-
nomies barcelonines en aquests moments de reces-
sió. 

El Sr. Florensa és contrari a aquesta Proposició 
presentada pel Grup de CIU. N’assenyala alguns 
motius, com ara el pacte que estableix en l’àmbit 
estatal l’equiparació gradual del valor cadastral amb 
el valor real dels béns immobles; o el fet que si el 
valor cadastral implica la congelació d’algunes mesu-
res fiscals com l’IBI, també implicaria congelar el 
valor d’algunes expropiacions, subvencions públi-
ques, ajuts, etcètera, que alhora són mecanismes 
que tenen un efecte sobre la població. En resum, el 
Grup d’ERC considera que no s’assoliria el sentit 
positiu que segurament busca aquesta Proposició.  

El Sr. Mestre intervé breument per explicar que la 
regidora d’Hisenda, la Sra. Ballarín, manifestarà el 
posicionament i l’opinió entorn de la Proposició pre-
sentada per CIU dels dos grups del Govern. 

La Sra. Ballarín comença agraint la preocupació 
per pal·liar la crisi econòmica, que és alhora una 
preocupació que l’equip de Govern comparteix. Això 
no obstant, insisteix que prefereixen donar prioritat a 
l’eficiència, l’eficàcia i l’efectivitat de la despesa, tant 
la despesa corrent com la inversió. En aquest sentit, 
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per aconseguir aquests objectius de despesa acla-
reix que és necessari mantenir sòlida l’estructura 
dels ingressos propis municipals, i més si es recull la 
incertesa que planeja sobre els ingressos que poden 
provenir tant de la hisenda autonòmica com de la 
central. 

De tota manera, comenta que la proposició pre-
sentada pel Grup de CIU no coincideix amb el plan-
tejament fet oralment, on s’han barrejat coses molt 
diferents en la seva opinió. Exposa que el tenor de la 
proposició era congelar el valor cadastral de cares al 
2009, però que després s’han barrejat altres concep-
tes, perquè el valor cadastral es fixa quan es fa una 
revisió cadastral i es manté invariable fins que es fa 
una altra revisió cadastral. Continua dient que el 
valor cadastral, que és la base imposable de l’IBI, és 
manté invariable des de l’any 2002 fins a la propera 
revisió cadastral en el futur. En conseqüència, els 
valors cadastrals es mantenen congelats, durant 10 
anys que és el termini que marca la llei per fer les 
revisions cadastrals. Critica que el Grup de CIU hagi 
posat sobre la taula el tema dels topalls, que no era 
inclòs a la Proposició.  

Entén que se sol·licita una limitació dels incre-
ments esglaonats de valor cadastral que es produei-
xen anualment. Referint-se a les paraules de porta-
veu del Grup del PP, que especificava els problemes 
tècnics, afegeix que aquesta petició planteja proble-
mes legals, perquè la llei fixa com s’ha de produir 
aquest increment en els valors cadastrals. Finalment, 
afirma que tots els ajuntaments que han realitzat una 
revisió cadastral, l’han fet esglaonadament com fixa 
la llei, i que aquesta és l’obligació de l’Ajuntament de 
Barcelona, perquè la llei s’ha de complir per no incór-
rer en il·legalitats. 

Malgrat tot, exposa que l’Ajuntament de Barcelona 
ha optat per una altra via a l’hora de moderar 
l’increment de la quota d’IBI, a través de les bonifica-
cions que es contenen als topalls. En definitiva, la 
moderació de l’impacte que es va produint any rere 
any com a conseqüència de l’increment de la base 
liquidable –no del valor cadastral, sinó de la base 
liquidable–, s’intenta pal·liar amb l’aplicació dels to-
palls, que consideren una mesura bona i que dismi-
nueix el tipus efectiu real de l’impost sobre béns im-
mobles. 

La Sra. Recasens reconeix que la literalitat del text 
no recull el sentit de la Proposició. Però alhora que 
aquesta sessió ofereix l’ocasió per esmenar tècni-
cament, tal com ha fet el Grup del PP. A més, consi-
dera que la petició del Grup de CIU per al 2009 s’ha 
entès i que no es pot fer un discurs que defensi uns 
balanços sanejats i una situació financera estable. 
Recorda l’assistència a un debat a la Comissió de 
Promoció Econòmica el dia anterior on hi havia un 
grau de cofoïsme molt important per part del Govern 
a l’hora de dir que a Barcelona gaudia d’un micro 
clima, és a dir, una afectació molt menor de la crisi 
econòmica en comparació amb la resta del món. 
Comprèn que en un moment determinat es donin 
missatges d’optimisme, però alerta que la manca de 
realisme a l’hora de diagnosticar la situació causarà 

que les mesures adoptades no siguin contundents i 
pal·liatives. 

La Sra. Recasens afirma que són molt conscients 
dels marges que té un alcalde i dels marges de la 
fiscalitat local, com també ho són que no s’han fet els 
deures a l’hora de resoldre el finançament de la ciu-
tat de Barcelona d’acord amb la Carta Municipal. 
Suposa que properament en el debat d’Ordenances 
Fiscals no s’acceptarà cap mesura amb l’argument 
de no desestabilitzar els ingressos i l’estructura 
d’ingressos municipals, però és del parer que tots 
aquests arguments un dia o un altre hauran d’acabar 
si es resolen definitivament els ingressos que han de 
venir per la Carta Municipal. Sap que hi ha una po-
nència tècnica i que s’ha començat a treballar, però 
dubta del lideratge o que les línies tendeixin cap a la 
solució real de la situació. 

Citant la Sra. Ballarín quan deia "les nostres me-
sures per pal·liar la crisi no passen per disminuir 
ingressos, disminuir fiscalitat, sinó que passen per 
prioritzar la despesa i la inversió", afirma que no és 
veritat. Assegura que la inversió per al 2009 respecte 
del pressupost del 2008 caurà un 0,6%, i els nivells 
d’inversió no es mantindran.  

Quant a la declaració del Grup d’ERC segons la 
qual presentaran esmenes per tal d’incrementar 
aquestes inversions, diu que ja es veurà si això aca-
ba sent així, però que a hores d’ara no s’està 
pal·liant la crisi injectant més despesa a l’economia. 
Critica la inexistència de mesures en aquest sentit, 
com per exemple, una agilització de l’obra pública o 
una agilització del Pla d’habitatge. Esmenta un cas 
amb els veïns del triangle de Sants, una reforma de 
pavimentació de cinc carrers petits (carrer Salou, 
carrer Premià, etcètera) que no es posarà en marxa 
fins al 2009, com un exemple que l’Ajuntament no 
agilita l’obra pública pendent a la ciutat de Barcelo-
na.  

En resum, i reprenent la iniciativa que preocupa al 
seu Grup, acceptaria una esmena al Grup ERC refe-
rent a les expropiacions de manera que el ciutadà 
pogués acudir sempre a una taxació pericial contra-
dictòria i el valor cadastral no fos el valor de referèn-
cia a l’hora d’expropiar. De totes maneres, reitera 
que acceptaria una congelació de valors cadastrals 
que només afectés l’IBI de la ciutat de Barcelona i la 
vehicularia a través dels topalls o d’instruments que 
l’Ajuntament de Barcelona té a la seva disposició. 

Per acabar, demana que s’ho repensin, que es 
plantegin una esmena tècnica, però que finalment es 
tiri endavant aquesta mesura. 

El Sr. Mulleras puntualitza que si s’accepta 
l’esmena tècnica, el Grup del PP votarà a favor. A 
més, manifesta que el sobta la postura del Govern 
Municipal. El sobta perquè el seu Grup sap que el 
valor cadastral, que és la base de l’IBI –l’IBI és l’im-
post municipal local més important de recaptació–, 
recapta pràcticament el 50% dels ingressos locals 
tributaris i pràcticament un 18% dels ingressos totals 
de l’Ajuntament de Barcelona. Saben que, malgrat el 
positivisme sobre la situació econòmica i financera 
favorable de l’Ajuntament, no de la ciutat de Barcelo-
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na, no es vol renunciar a aquesta porta oberta que 
és la revisió cadastral.  

El Grup del PP dóna suport a aquesta mesura per 
minvar un impost que considera injust i regressiu, 
perquè no repercuteix en funció de la renda i no apli-
ca un descompte o bonificació significativa per a les 
famílies nombroses o monoparentals o les vídues. 
Per tant, davant la voluntat de l’Ajuntament d’obrir 
una porta a aquesta revisió cadastral, el Grup del PP 
la vol tancar, i per això està a favor de congelar i 
d’instar l’Estat a congelar aquestes revisions cadas-
trals.  

Finalment, entén que sigui més fàcil incrementar 
la recaptació per IBI i no congelar els valors cadas-
trals que no pas reclamar al Sr. Montilla i al Sr. Zapa-
tero que sufraguin les despeses de capitalitat, les 
despeses de la Llei de Barris o les despeses de 
competències impròpies, que ajudarien a disminuir la 
càrrega impositiva dels ciutadans de Barcelona. Cri-
tica que l’actitud de l’Ajuntament empitjora la reces-
sió per als barcelonins, únicament per la ineficàcia 
en la defensa dels seus interessos a l’hora de recla-
mar aquests costos de capitalitat, tant a l’Estat com a 
la Generalitat.  

El Sr. Florensa es reitera en el posicionament 
pres. En tot cas, avança que fixaran les seves condi-
cions i faran les seves aportacions en el marc del 
procés de negociació de pressupostos i d’ordenan-
ces fiscals. 

La Sra. Ballarín respon que tant el Grup Municipal 
del PP com el Grup de CIU han fet unes afirmacions 
amb una irresponsabilitat digna de ser destacada i 
que li saben greu perquè pensa que en política no tot 
és possible. 

En primer lloc, nega que hagin anunciat una revi-
sió cadastral, i contesta que justament apliquen la 
revisió cadastral feta l’any 2002. 

Quant a la crítica sobre l’IBI, confirma que és la 
principal font d’ingressos propis municipals i que 
s’aposta pel municipalisme, és a dir, l’autonomia 
municipal i la suficiència dels governs municipals 
com a veritables governs amb responsabilitats políti-
ques, exercitadors de polítiques i que no són meres 
administracions. Per tant, no sap si és un impost 
regressiu o no, però és un impost equivalent a la 
taxa per prestar els serveis generals, és a dir, la con-
traprestació per rebre els serveis generals. Posa 
l’exemple d’una escala de veïns, on s’han de pagar 
unes despeses comunitàries i no es diferencia entre 
famílies nombroses o no...i que si un dels veïns dei-
xa de pagar i se li perdonen aquests diners, és la 
resta qui acaba fent aquesta aportació. Una ciutat 
amb altres dimensions funciona per a ells com una 
comunitat, amb la qual cosa apel·la a la prudència a 
l’hora de subjectivitzar l’IBI i establir les exempcions, 
etcètera, perquè tota aquella part de la taxa per a la 
despesa general de la ciutat que no paga aquella 
persona o aquella família l’assumeix la resta.  

Pel que fa a la Sra. Recasens, considera que és 
una persona amb un gran rigor i un gran coneixe-
ment del tema de la hisenda pública, i sobretot de la 
hisenda pública de l’Ajuntament de Barcelona. Per 

això, l’ha sorprès molt la petició formulada. En primer 
lloc, la sol·licitud de no variar el valor cadastral, quan 
se sap que està fixat des del 2002 i que continuarà 
igual fins al 2010. En segon lloc, perquè demana 
deixar d’aplicar els increments esglaonats, i això 
seria una il·legalitat. I finalment, perquè la Sra. Reca-
sens dóna per sobreentès en el seu torn de pregunta 
que "s’ha entès el que CIU volia dir". Opina que 
l’Ajuntament ha d’actuar sempre amb el màxim rigor 
en aquestes qüestions, i que un grup polític no pot 
afirmar que "ja s’entén allò que pretenia dir". 

En conclusió, resumeix que Barelona té congelats 
els valors cadastrals del 2009, com demana CIU, els 
tipus impositius i aplica unes bonificacions en forma 
de topalls que limiten l’augment de la recaptació. 

El Sr. Ballarín expressa el vot contrari del PSC, el 
Sr. Mestre expressa el vot contrari d’ICV-EU i A, la 
Sra. Recasens expressa el vot favorable de CIU, el 
Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot contrari d'ERC. Es rebutja. 

Del Grup Municipal PP: 
8. La Comissió d'Hisenda i Pressupostos acorda 

incorporar en el procés de venda de l'edifici de la 
Casa Burés la condició que una part substancial dels 
usos de la Casa Burés estiguin destinats a acollir 
equipaments pel barri, respectant l'acord del Plenari 
del Consell del Districte de l'Eixample de l'1 d'abril de 
2008. 

El Sr. Carnes dóna pas a la presentació de la pro-
posició del Grup Municipal del PP i demana als grups 
d'unificar el debat, atès que hi ha una pregunta del 
Grup de CIU que té com a destí també la Casa Bu-
rés (punt 10). 

El Sr. Mulleras lamenta que el PP hagi de presen-
tar aquesta proposició. Explica que des de la compra 
de la Casa Burés per 26 milions d’euros, el PP i 
l’oposició, en general, han presentat iniciatives al 
Consell de districte de l’Eixample i en aquesta co-
missió a fi de que l’immoble fos destinat, si més no 
una part substancial, a equipaments municipals, en 
aquest cas a equipaments de barri. Malauradament, 
comenta que després d’un any i mig de mantenir la 
propietat de la Casa Burés es rep un teletip el dia 13 
de novembre on s’anuncia que l’Ajuntament de Bar-
celona ven l’immoble a la Generalitat per 26 milions 
d’euros, és a dir, pel mateix import que l’havia com-
prat. Pregunta si potser l’Ajuntament és una mena 
d’agència immobiliària de la Generalitat i per quin 
motiu compra per 26 milions d’euros fa un any i mig i 
ven actualment pel mateix import, sense haver re-
percutit les despeses de manteniment (que en la 
darrera comissió es van xifrar en uns 150.000 euros 
anuals). Vol conèixer el sentit d’aquesta operació, 
que qualifica d’absurda. 

A més, recorda que referit a la Casa Burés en el 
propassat Consell Plenari del districte de l’Eixample, 
el dia 1 d’abril de 2008, es va acordar la proposició 
següent per majoria de 15 consellers enfront 23, amb 
el suport de consellers dels Grups de CIU i ERC: "la 
Comissió de Govern del districte presentarà al Plena-
ri del Consell de districte de l’Eixample una proposta 
en el termini màxim de dos mesos consensuada 
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entre associacions i entitats de barri i grups polítics 
perquè l’Ajuntament de Barcelona destini una part 
substancial dels usos de la Casa Burés a acollir 
equipaments de barri". Denuncia que s’ha menystin-
gut la voluntat dels veïns de l’Eixample representada 
en el seu Plenari en haver venut l’equipament a la 
Generalitat i destinant-lo a unes oficines d’una con-
selleria.  

A continuació, pregunta quin és el nombre 
d’escoles bressol al barri de la dreta de l’Eixample, 
que és on s’ubica la Casa Burés, i respon que no n’hi 
ha cap. Amb 40.000 veïns no té cap escola bressol. 
Seguidament, pregunta el nombre de residències de 
Gent gran municipals que hi ha a la dreta de 
l’Eixample i també respon que cap, com tampoc hi 
ha espais per a joves. Expressa que la dreta de 
l’Eixample pràcticament és el barri amb menys equi-
paments de tot Barcelona. Està d’acord que a 
l’Eixample és molt difícil trobar sòl i edificis per fer-hi 
equipaments, perquè és un districte enormement 
densificat pel que fa a l’edificació, però denuncia que 
un equipament adquirit ara es vengui a la Generali-
tat.  

Afegeix la tristesa i la vergonya que sent per for-
mar part d’un Ajuntament que passa per alt un acord 
del districte de l’Eixample, sense donar explicacions. 
Denuncia que l’Ajuntament no és una oficina immobi-
liària, sinó una corporació que treballa per als ciuta-
dans, i llegeix finalment la seva proposició, que defi-
neix com a transversal, perquè va ser aprovada amb 
els vots de CIU i d’ERC al districte de l’Eixample. 

La Sra. Vila, atès que han tingut coneixement que 
la Casa Burés ha estat venuda a la Generalitat de 
Catalunya, vol conèixer el cost total de venda de la 
Casa Burés i els motius per als quals no s’ha desti-
nat la Casa Burés a usos municipals. 

El Sr. Florensa aclareix que l’Ajuntament va com-
prar la Casa Burés, un edifici d’un notable valor ar-
quitectònic, amb bon criteri per evitar-ne un ús privat. 
Passat un any i mig sense adjudicar-hi un ús, final-
ment s'ha procedit a la venda a la Generalitat. El 
grup d’ERC creu que la zona on està ubicada la Ca-
sa Burés, la zona dreta de l'Eixample, és una zona 
on calen equipaments, com passa en general al dis-
tricte de l'Eixample. Li sembla que hi ha un compro-
mís del districte de destinar els mateixos metres 
quadrats que en aquest cas s'haguessin destinat a la 
Casa Burés, però fora de la Casa Burés, perquè la 
zona de la dreta de la l'Eixample no perdi els equi-
paments que necessita. En aquest cas, si existeix 
aquest compromís, manifesta que el seu Grup vota-
ria en contra de la proposició del PP, o en tot cas 
proposaria una transacció per tal que es demanés 
una part dels usos de la Casa Burés o un espai al-
ternatiu, perquè els equipaments hi siguin, indepen-
dentment de la ubicació que rebin. En definitiva, pro-
posa aquesta transacció i pregunta als representants 
del Govern si realment existeix aquest compromís de 
manteniment dels equipaments, en aquest cas fora 
de la Casa Burés. 

El Sr. García-Bragado admet que l’adquisició de la 
casa de la Casa Burés no estava inclosa dins de les 

previsions municipals, com no ho està l'adquisició de 
molts immobles que hi ha a Barcelona, i que va ser 
la circumstància d'una transacció, d'una previsió 
legal que els dóna el dret a tempteig i retracte quan 
hi ha una transmissió entre privats. En conseqüèn-
cia, l'Ajuntament va considerar que l'interès de l'edifi-
ci era prou important per ser destinat a un ús públic i 
es va exercir el dret a tempteig i retracte en aquella 
ocasió.  

Continua dient que la Casa Burés és una casa 
amb unes condicions molt especials respecte de la 
seva utilització, i amb una fitxa del catàleg que per-
met fer determinades coses i en no permet fer 
d’altres, com és normal i com ha decidit l’Ajuntament, 
que és en definitiva qui ha aprovat el catàleg. Per 
tant, des d'aquest punt de vista, l'adquisició de la 
Casa Burés va ser una extraordinària inversió per al 
patrimoni de la ciutat de Barcelona, pel seu signifi-
cat. Però posa en dubte que la Casa Burés accep-
tés un programa d'equipament de barri de proximi-
tat per al qual no ha estat pensada i no ha estat 
dissenyada.  

A partir d’aquí, reconeix haver rebut diversos pro-
nunciaments i haver informat personalment sobre 
aquesta qüestió en aquesta comissió i d’altres, de 
manera recurrent. Una de les possibilitats era desti-
nar-la a ser un edifici representatiu d’una institució 
pública catalana, cosa que des del punt de vista 
municipal era desitjable, perquè és una manera de 
ben utilitzar una casa, unes oficines, un emplaça-
ment representatiu d'una institució pública que té 
aquesta necessitat a la nostra ciutat. I confirma que 
és aquesta possibilitat la que ha reeixit i finalment la 
Generalitat de Catalunya ha entès que li convenia 
aquest edifici per tal de situar una seu representativa 
del Govern de Catalunya. Explica que aquesta deci-
sió s'ajusta perfectament a la motivació que va tenir 
l’Ajuntament quan va adquirir la casa.  

Sobre el preu, li sembla que és una qüestió ele-
mental. S’ha fet amb les mateixes condicions que 
l’Ajuntament la va adquirir, perquè la intenció no era 
fer un lucre econòmic amb aquesta operació. Els 
semblava que era de llei que el preu fos el mateix, 
com si hagués estat la mateixa Generalitat l’exe-
cutora del dret a tempteig i retracte, una possibilitat 
que no tenia d'acord amb la normativa vigent en 
aquell moment.  

En segon lloc, admet que el barri de la dreta de 
l’Eixample està necessitat d’equipaments i que cal-
drà destinar una part dels recursos que es recupera-
ran a través de la venda de la Casa Burés per a la 
inversió en equipaments de proximitat a la dreta de 
l'Eixample. Afirma que hauran de ser equipaments 
de proximitat adequats, idonis i en uns emplaça-
ments també adequats per a la seva finalitat. Si es 
parla en metres quadrats de 7.000 m², són espai 
suficient per a unes quantes escoles bressols, men-
tre que era segur que a la Casa Burés no se’n po-
gués fer cap, d’escola bressol.  

En resum, confirma, com deia el Sr. Florensa, que 
la venda efectivament no representarà una pèrdua 
d'equipaments per a la dreta de l’Eixample, sinó que 
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s'han de concretar. Pensa que la suma de les dues 
consideracions, una bona utilització de la Casa Bu-
rés per part d’una institució com és la Generalitat i la 
capacitat de reinvertir en equipaments de proximitat 
més adequats que la mateixa Casa Burés per com-
plir la seva finalitat, dóna un resultat excel·lent, amb 
el qual estan satisfets, i es posiciona en contra de la 
proposició del PP.  

El Sr. Mulleras respon fent referència a la Casa de 
la màgia que havia d’anar al barri de La Ribera i acu-
sa l’Ajuntament de defensar coses en les quals no 
creu. L’acusa d’haver posat una trampa, en la qual 
ha caigut el Grup d’ERC. Puntualitza que no es trac-
ta d’emprar aquests metres quadrats en un altre 
indret de la dreta de l'Eixample, perquè va més enllà, 
perquè fan falta molts més metres quadrats. Repe-
teix que a la dreta de l’Eixample hi ha 50.000 veïns, i 
cap escola bressol, cap residència per a Gent gran 
municipal ni cap espai municipal per a joves. L'únic 
centre municipal és la Casa Elizalde. Diu desconèi-
xer els compromisos ocults de l’Ajuntament amb la 
Generalitat. Tampoc sap quin disseny especial ha de 
tenir un equipament perquè sigui de proximitat, però 
sap que s’ha disposat dels metres quadrats d'equi-
paments i que ara ja no es tenen. 

A continuació, llegeix explícitament la declaració 
del conseller del Partit Socialista que s’oposà a la 
proposició, que el Grup del PP va presentar al distric-
te, per una qüestió de forma: "que votarien en contra 
perquè consideraven que la proposta hauria de ser 
un prec i, en segon lloc, perquè l’equip de Govern 
des del primer dia del mandat ha expressat, fins i tot 
per escrit –en el document del PAD posat a votació 
el desembre passat– el seu compromís en la defini-
ció d’usos de la Casa Burés".  

Lamenta profundament el rebuig a la proposició 
pel menyspreu que suposa als veïns i comerciants 
de l'Eixample i perquè dóna l'esquena a un acord 
solemne d'un Plenari. 

La Sra. Vila diu que no farà un repàs de la història 
perquè és prou llarga, però també bastant fosca. Tal 
com la regidora Ballarín demanava rigor a l'hora de 
fer proposicions, el Grup de CIU exigeix, arran del 
que ha succeït amb la Casa Burés, que hi hagi rigor 
a l’hora d'adquirir i vendre el patrimoni de l'Ajunta-
ment, que es fa a càrrec de les butxaques de tots els 
barcelonins.  

Argumenta que si haguessin estat a temps, amb 
una transacció anterior, possiblement s’hauria pogut 
estalviar un milió d'euros, com van denunciar i posar 
de manifest en el seu moment. Al seu entendre, no 
és cert que s’hagi informat en tot moment del procés 
en els plenaris corresponents ni en les comissions. 
Remetent-se a la Comissió d'Hisenda del mes de 
maig, es deia que la decisió definitiva no estava pre-
sa i remarcava la necessitat de debatre’n l'ús dins 
del marc de les comissions i dels plenaris, un fet que 
manifesta que no s’ha produït. Considera que si hi ha 
un acord de Plenari d'un districte que estableix que 
una part substancial de la Casa Burés es destini a 
equipaments per al barri, s'ha de respectar aquesta 
majoria i aquesta decisió presa.  

Finalment, explica que s’obvia o no s’explica que 
el manteniment durant 20 mesos de la Casa Burés 
ha costat als barcelonins 255.000 euros.  

La conclusió que n’extreu de tot plegat és que s’ha 
pagat un milió d’euros més per la compra de la Casa 
Burés, al qual cal sumar les despeses de manteni-
ment, i que el procés ha estat mancat de transparèn-
cia, de respecte per la democràcia i els mecanismes 
de l’oposició per impulsar i tirar endavant iniciatives. 

El Sr. Florensa, en al·lusió a les paraules del Sr. 
Mulleras respecte del vot d’ERC al districte de 
l’Eixample, confirma que el seu Grup hi va votar a 
favor, però especifica que en aquells moments no hi 
havia usos definits a la Casa Burés, una situació 
diferent de l’actual. Diu que la decisió d’haver venut 
la casa a la Generalitat es pot compartir o no, però 
que qualificar l’operació de "fosca" és un llenguatge 
inapropiat, perquè sembra una ombra de dubtes en 
una transacció legal i habitual.  

Per acabar, quant a l’expressió "tot l’equipament 
de la Casa Burés", recorda que la mateixa proposició 
del Grup del PP estableix "una part substancial", i no 
pas la totalitat de la Casa Burés per a equipaments. 
En tot cas, incideix que el Grup d’ERC donarà suport 
tal com ha esmentat anteriorment si hi ha el com-
promís de destinar els metres quadrats d’equipa-
ments fora de la Casa Burés, perquè el seu interès 
és que el districte de l'Eixample, i la zona de la dreta 
de l'Eixample, gaudeixi d’aquests equipaments. 

El Sr. García-Bragado no entén el punt de discus-
sió del milió d’euros de més. Aclareix que en 
l’exercici del dret a tempteig i retracte no es va pagar 
un milió de més, sinó el preu que havien concertat 
els privats de la compravenda.  

Quant al compliment de l'objectiu, es referia a evi-
tar que el patrimoni caigués en mans privades i es 
mantingués en mans públiques.  

Coincideix que en un moment determinat es va 
treballar en la hipòtesi d’acollir el museu de l'urba-
nisme dins l’edifici, però que finalment es va conside-
rar que l'edifici no reunia aquelles condicions. Admet 
que trobar un programa adequat per a un edifici mo-
dernista com la Casa Burés, dividit en pisos, que 
havia estat una residència, no és gens fàcil ni permet 
determinats usos intensius, com són els normals en 
els equipaments municipals. Per tant, afirma que una 
seu representativa d’una institució pública és un ús 
molt més adequat que segurament molts altres usos 
que signifiquin una utilització massiva.  

En referència a l’acord del districte, manifesta que 
és un acord perfectament coherent des d’aquest punt 
de vista i reconeix que van ser raons de caràcter 
formal. Tanmateix entén que s’està donant compli-
ment, no a la lletra, però sí a l’esperit de l’acord del 
mes d’abril, si una part important dels recursos que 
s'obtenen es destinen a equipaments de proximitat 
que, en la mesura que no estiguin concentrats en un 
sol punt, segurament seran més útils i més propers 
al ciutadà.  

El Sr. García-Bragado expressa el vot contrari del 
PSC, el Sr. Mestre expressa el vot contrari d’ICV-EU 
i A, la Sra. Vila expressa el vot favorable de CIU, el 
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Sr. Mulleras expressa el vot favorable del PP i el Sr. 
Florensa expressa el vot contrari d'ERC. Es rebutja. 

 
b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-

tucional 
c) Precs 
 
Del Grup Municipal CIU: 
9. Sol·licitem una vegada més poder disposar de 

les Casernes del Bruc per destinar-les a usos univer-
sitaris per a la nostra ciutat. 

La Sra. Vila insisteix que el tema comença a ser 
recurrent en aquesta comissió, però que la resposta 
oferta no és oportuna ni suficientment clara. Per això, 
formula el prec de poder disposar de les Casernes 
del Bruc a fi de destinar-les a usos universitaris, atès 
que Barcelona mira d’endreçar l’espai universitari de 
la banda del Llobregat i en moltes ocasions diversos 
grups municipals del consistori s'han fet ressò de la 
voluntat popular de disposar de l'espai que ocupen 
aquestes Casernes. 

El Sr. García-Bragado contesta haver repassat les 
preguntes i les respostes de sessions anteriors de la 
Comissió sobre aquest assumpte. Li sembla que la 
disposició municipal és la manifestada i que el Minis-
teri de Defensa no ha descartat encara l’aprofitament 
d’aquests immobles. Comenta que tothom està ama-
tent a la més mínima possibilitat que pugui sorgir i 
que s’ha de veure si això es concreta en un moment 
determinat. Amb tot, comparteix l'interès de tots els 
grups d'afegir aquest immoble a la titularitat i l'ús 
públics, sigui universitari o no, perquè en aquest 
moment la Universitat Politècnica té necessitats. 
Declara que s’està treballant intensament per impul-
sar el campus de Diagonal Besòs, i que en relació 
amb aquesta qüestió continuen sense novetats es-
pecials. 

La Sra. Vila recorda que es va rebutjar la petició 
de còpia de les cartes que s’havien enviat a la minis-
tra. En aquest sentit, no els consta l’existència de 
cap classe de negociació ni d’una voluntat tan ex-
pressa d'arribar a un acord amb el Ministeri de De-
fensa. Per altra banda, segons informen els mitjans 
de comunicació –i critica no estar informats pel Go-
vern Municipal–, el problema és que el Ministeri de 
Defensa necessitaria una alternativa i el Govern Mu-
nicipal no busca una alternativa per ubicar les ne-
cessitats del Ministeri. El seu Grup es pregunta quin 
sentit o avantatges té tenir una ministra catalana al 
capdavant del Ministeri de Defensa, que podria ser 
un interlocutor molt més eficaç pels interessos de 
Barcelona i del país, i per què els 25 diputats del 
PSC a Madrid tampoc mai no han apostat, ni han 
votat a favor, d’una proposició impulsada per acord 
de les forces polítiques municipals barcelonines. 

El Sr. García-Bragado reafirma que la manifesta-
ció i la voluntat són expresses i clares. Està d’acord 
que el Govern Municipal està en bones condicions 
per poder realitzar la decisió que prengui el Ministeri, 
però reitera que en aquest moment això no s'ha pro-
duït i que plantejar constantment aquesta qüestió no 
és la millor manera d’arribar al final.  

Precisa la referència als mitjans i aclareix que no és 
tant que el Ministeri busqui uns terrenys com que el 
Govern Municipal s’hagi ofert a buscar uns terrenys 
alternatius. Això no obstant, el Ministeri ha indicat que 
el problema no és aquest, sinó d'una altra mena.  

Es dóna per tractat. 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
10. 1) Quin ha estat el cost total de la venda de la 

Casa Burés?. 2) Per quins motius no s'ha destinat la 
Casa Burés a usos municipals? 

La resposta a la pregunta es recull en el debat del 
punt 8. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal PP: 
11. Quina és la valoració econòmica de les com-

petències impròpies de l'Ajuntament de Barcelona, 
desglossada per conceptes i administració, en el 
Pressupost General 2008 i 2009 de l'Ajuntament, i 
quin és l'import executat a dia d'avui? 

El Sr. Mulleras formula la pregunta.  
El Sr. Carnes respon que durant la darrera comis-

sió es va aprovar una proposició que actualitzava les 
despeses de capitalitat i subsidiarietat, i que el tema 
esmentat en el prec ha estat incorporat a l'agenda de 
la Comissió Tècnica de Finançament Municipal en 
què estan representats tots els grups municipals, i 
que tècnicament s’ha de treballar i desenvolupar.  

Tanmateix, aprofita per avançar alguns elements 
de clarificació. Recorda que els Ajuntaments tenen 
atribuïdes tota una sèrie de competències de caràc-
ter obligatori i no obligatori. Tant la Diputació de Bar-
celona com la Federació Espanyola de Municipis i 
Províncies han estudiat quin és el cost global d'a-
quest tipus de serveis que donen les administracions 
locals, que poden oscil·lar entre una franja del 20,5% 
o el 30%. 

En l'àmbit de les competències no obligatòries, en 
són exemples les despeses no obligatòries que són 
competències d’un Ajuntament i que es fan en funció 
de la seva voluntat i de la seva autonomia. Posa 
l’exemple de l’Agenda 21 en matèria de medi ambi-
ent. També n’enumera les despeses de suplència, 
que són competència d'altres administracions públi-
ques i que reben diferents tipus de finançament, com 
ara els ensenyaments reglats o l’atenció primària, i 
les despeses de subsidiarietat, que corresponen a 
aquelles competències genèriques de les adminis-
tracions públiques, com són les escoles bressol. En 
el cas de Barcelona n’especifica dues categories 
més: les de capitalitat i les de centralitat. Les de capi-
talitat tenen un caràcter més polític, i li sembla que 
un cofinançament, i les de centralitat fan referència a 
la utilització en termes d’ús d’una ciutat, però que de 
vegades es compensa per aquells no residents que 
acaben generant una despesa sobre aquesta ciutat, 
com poden ser temes de seguretat o de transport 
públic.  

Quant a la implementació d’aquests conceptes, 
respon que des de l’any 2004, o a partir sobretot de 
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la Carta Municipal, s’han anat desenvolupant una 
sèrie d’instruments (un n’és el cas dels consorcis) i 
això ha començat a generar una sèrie d'increments 
de les transferències de la comunitat autònoma en-
vers la hisenda local, així com també les aportacions 
de l’Estat pels conceptes de capitalitat. Indica que en 
aquest darrer apartat la xifra se situa al voltant de 20 
milions d'euros.  

Referent a les despeses de suplència en serveis 
socials, les xifres se situen en 2 milions per a la Gent 
Gran, 4 milions per a Serveis d’immigrants, a l'entorn 
dels 17 milions en l’Atenció primària i uns 48 milions 
per Educació. En Sanitat, la creació de l'Agència de 
Salut Pública aportada per la Generalitat implica la 
disminució de l'aportació de l'Ajuntament, que és de 
4 milions.  

En resum, li sembla que s’està treballant i avan-
çant en conceptes que no serien específicament 
propis de l'administració local, però que sí que són 
competència d'altres administracions i que els incre-
ments dels darrers quatre anys són qualitativament 
significatius. 

El Sr. Mulleras demana quin era el primer concep-
te abans de Gent Gran. 

El Sr. Carnes contesta que els conceptes de capi-
talitat, amb 20 milions, que bàsicament eren transfe-
rències aportades per l’Estat. Correspon al conveni 
que se signa entre el Ministeri d'Administracions 
Públiques i el Ministeri d'Economia i, en aquest cas, 
Ministeri de Cultura.  

El Sr. Mulleras pregunta si seria competència im-
pròpia. 

El Sr. Carnes respon que no, que s’emmarcaria en 
l'àmbit de despeses de capitalitat. 

El Sr. Mulleras concreta si es tracta del total per-
cebut anualment. 

El Sr. Carnes diu que no ho té formulat en suma-
tori total, que l’ha anat desglossant.  

El Sr. Mulleras aclareix que preguntava si les xi-
fres exposades corresponen al concepte pel total de 
l’any 2008. 

El Sr. Carnes ho confirma. 
El Sr. Mulleras sol·licita a banda el pressupost per 

al 2009.  
El Sr. Carnes no pot confirmar determinades xifres 

fins que formalment no estiguin aprovades en els 
Pressupostos per part de la Generalitat de Catalunya 
i del Pressupost General de l'Estat, malgrat comptar 
amb la informació, perquè són documents públics. 

El Sr. Mulleras pregunta si això és el que ja estan 
rebent o el que haurien de rebre. 

El Sr. Carnes respon que és el que estan rebent. 
El Sr. Mulleras puntualitza que la pregunta formu-

lada anava dirigida a les xifres que l’Ajuntament té 
quantificades per als serveis que ofereix i que no 
subministren altres administracions, a fi de quantifi-
car aquestes tasques. 

El Sr. Carnes esmenta novament la Comissió 
Tècnica de Finançament Municipal que valora eco-
nòmicament aquest conjunt de despeses. Es tracta 
d’un treball que està obert i li consta que tots els 
grups tenen a la comissió els seus respectius tèc-

nics. Malgrat tot, si el Grup del PP vol saber quina és 
la previsió en alguns àmbits, avança que, tenint en 
compte d'on partien en algunes partides, el recorre-
gut econòmic que els queda és llarg, en el sentit que 
hi ha aportacions que algunes administracions estan 
fent en els organismes que s'han anat creant, que 
creu que encara mereixen, o hauran de merèixer en 
els propers anys, increments significatius, més enllà 
de les conclusions que pugui quantificar amb més 
precisió la comissió tècnica referida. 

El Sr. Mulleras espera consumar com més aviat 
millor l’acord adoptat durant la comissió passada. 
Voldrien quantificar els costos de capitalitat i de sub-
sidiarietat, així com els costos de les competències 
impròpies, perquè així podran començar a gestionar.  

El Sr. Carnes el refereix novament a la comissió, 
perquè li sembla que és l'àmbit on treballar amb el 
rigor i la precisió corresponents. 

Es dóna per tractada. 
12. Quin és el cost generat per la visita de la dele-

gació municipal a la Xina el mes de novembre indi-
cant el detall per conceptes i persones que integren 
la delegació? 

El Sr. Mulleras formula la pregunta.  
El Sr. Carnes recorda que la regidora Emma Bal-

seiro va formular una pregunta quasi idèntica a la 
Comissió de Promoció Econòmica i es va respondre. 
Està configurada per l'alcalde i el vicepresident pri-
mer de la Cambra de Comerç, així com pel mateix 
Sr. Carnes i el president de la Comissió de Promoció 
Econòmica, el gerent de Promoció Econòmica i dos 
tècnics. A part, aquesta delegació estava configura-
da per sis institucions més i quaranta empreses dels 
sectors de la construcció, immobiliari, tèxtil, béns de 
consum, import-export, consultoria, turisme i restau-
ració. I la durada és pública: va durar sis dies, del 8 
al 15 de novembre. 

Referint-se als objectius apunta que s’estan ana-
litzant les oportunitats i les tendències, i s’estudien 
les possibilitats que diferents regions, o províncies o 
municipis en aquest moment ofereixen als nostres 
empresaris (Xangai, Guangzhou, Zhejiang, Hong 
Kong, Xian, etcètera). També es pretén ajudar en el 
procés d’internacionalització de les companyies cata-
lanes. Comenta que els mercats d’aquests països no 
s’assemblen al mercat europeu o l’americà i que la 
presència d’operadors públics es quasi imprescindi-
ble perquè aquestes empreses, especialment petites 
i mitjanes, tinguin un grau d’operativitat mínima. Del 
contrari, el seu procés d'inserció és molt més llarg. 
Continua dient que l'experiència demostra que en un 
termini d’un o dos anys molts d’aquests contactes 
acaben reeixint en desenvolupament de projectes 
empresarials en aquells països i l’experiència es 
valora molt positivament, tot i que l’èxit d’aquesta 
operació l’hauran de confirmar els mateixos empre-
saris, que són el fons i l'eix central d'aquestes acci-
ons d'empresa.  

Pel que fa a les despeses, malgrat no estar tanca-
des, perquè hi ha despeses que les agències de 
viatge i els operadors asiàtics encara no han lliurat, 
concreta que el cost total aproximat és d’uns 66.000 
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o 67.000 euros (incloent-hi lloguer d'espais, traduc-
ció, enviament de material, desplaçaments, etcète-
ra).  

El Sr. Mulleras torna a enumerar les persones que 
han viatjat de l'Ajuntament: l'alcalde i dos regidors 
més, un d'ells el Sr. Carnes, el gerent de Promoció 
Econòmica i dos tècnics. 

El Sr. Carnes hi afegeix el president de la Comis-
sió de Promoció Econòmica, el Sr. Portabella. 

El Sr. Mulleras manifesta que el Grup del PP dóna 
suport a les delegacions comercials, amb l’objectiu 
de la promoció econòmica o comercial, alhora que 
rebutgen que aquestes delegacions permetin caure 
en la trampa de fer política. 

Sol·licita per escrit un desglossament de les des-
peses del viatge que detalli, entre altres, el viatge, 
l’allotjament, els càterings per persona i la categoria 
en què van viatjar les persones a fi de valorar més 
concretament tot el cost del viatge. Espera alhora 
que s’hagi fet amb finalitats de promoció i que aques-
ta promoció sigui sostenible, que no passi com amb 
la línia aèria aconseguida amb la Xina que va tancar 
tres mesos més tard.  

El Sr. Carnes reitera que, en aquest procés d'eco-
nomia, l'Estat espanyol té una capacitat d'incidència 
en el mercat llatinoamericà molt significativa, però 
que és absolutament novell en el mercat asiàtic. La 
petita i mitjana empresa del nostre país al mercat 
asiàtic, per moltes raons –històriques, culturals, lin-
güístiques– no hi ha estat present. Però està d’acord 
que és una economia capaç d’estar creixent en un 
9% i que bé mereix una atenció significativa per part 
dels nostres operadors. Li sembla que totes les ciu-
tats que es van visitar van expressar un interès i una 
receptivitat, tant les cambres de comerç respectives 
com les autoritats locals, perquè precisament l'em-
presa mitjana que és capaç d'aparèixer en aquest 
moment en el territori xinès té unes característiques 
que fan atractiva la presència catalana. Indica que la 
Xina necessita ara d’una transferència tecnològica 

mitjana, que precisament aquestes empreses poden 
facilitar i s’espera per això que aquestes empreses 
puguin reeixir el seu èxit.  

Comenta que el Port de Barcelona està amb trac-
tes amb operadors (com ara un dels operadors més 
coneguts mundialment en l'àmbit portuari, Hutchin-
son, que té seu a Hong Kong) i que una de les estra-
tègies econòmiques que està desenvolupant la ciutat 
de Barcelona correspon també a la part logística, és 
a dir, a desenvolupar el Port de Barcelona. Per a 
aquests operadors, Barcelona implica estalviar-se 
tres dies en la competitivitat respecte dels ports del 
nord d'Europa i els sembla que és un element d'a-
tracció d'inversions significativa. També es refereix a 
l'altra naviliera important que en aquest moment 
existeix en el món, que és Cosco, que veu Barcelona 
com una de les plataformes que li és atractiva.  

Finalment, diagnostica i preveu tornar a la Xina i 
visitar també altres països asiàtics, atesa la seva 
capacitat d'atraure i de generar inversions en aquest 
moment.  

Quant a la xifra esmentada d’uns 66.000-67.000 
euros, confirma que inclou tots els elements de llo-
guer d’espais, material gràfic, material de promoció 
que s’ha fet en els diferents països, els traductors, 
els trasllats, trànsfers, allotjaments, transports in-
terns, etcètera. No el té desglossat, però inclou tots 
els conceptes que aquestes partides acostumen a 
portar.  

Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
 

VI) Mocions 
 
 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les tretze hores i quaran-
ta-cinc minuts. 
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Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge 
 
 
 

Acta de la sessió celebrada el dia 20 de novem-
bre de 2008 i aprovada el dia 11 de desembre de 
2008 

 
 
A la sala President Lluís Companys de la casa de 

la ciutat, el 20 de novembre de 2008, s’hi reuneix la 
Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge, 
sota la presidència de l’Im. Sr. Ramon García-
Bragado i Acín. Hi assisteixen les Imes. Sres. i els 
Ims. Srs.: Raimond Blasi i Navarro, Montse Sánchez 
i Yuste, Francesc Narváez i Pazos, Eduard Freixe-
des i Plans, Antoni Vives i Tomàs, Joan Puigdollers i 
Fargas, Alberto Villagrasa Gil, Elsa Blasco i Riera, i 
Ricard Martínez i Monteagudo, assistits pel lletrat 
adscrit a la Secretaria General, Sr. Joan Caparrós i 
Hernández, que certifica. 

També hi són presents les Sres. i els Srs.: Antoni 
Sorolla i Edo, delegat d’Habitatge; Ramon Massa-
guer i Meléndez, gerent d’Urbanisme i Infraestructu-
res; Jaume Fornt, gerent del Patronat Municipal de 
l’Habitatge. 

Excusen la seva absència les Imes. Sres. i els 
Ims. Srs.: Imma Moraleda i Pérez, Assumpta Escarp 
i Gibert, Jordi Cornet i Serra, i Javier Mulleras Vinzia. 

S’obre la sessió a les 16.40 h. 
 

I) Aprovació de l’acta de la sessió anterior 
S’aprova. 
 

II) Part Informativa 
 
a) Despatx d’ofici 
 
En compliment de l’article 63.1 del Reglament or-

gànic municipal, es comuniquen les resolucions se-
güents: 

 
1. Districte de Sants-Montjuïc 

Del gerent municipal, de data 30 d’octubre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
cediment obert per adjudicar el contracte de repara-
ció de la passarel·la del poliesportiu de l’Espanya 
Industrial, per als exercicis 2008-2009, i per un im-
port de 649.902,50 euros. 

 
2. Districte de Sants-Montjuïc 

Del gerent municipal, de data 30 d’octubre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
cediment obert per adjudicar el contracte de millora 
integral de l’espai públic, al districte de Sants-
Montjuïc, per als exercicis 2008-2011, i per un import 
d’1.6500 euros. 

 
3. Districte de Sants-Montjuïc 

Del gerent municipal, de data 6 de novembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i inicia proce-

diment negociat per adjudicar el contracte de la re-
dacció del projecte executiu i estudi de seguretat i 
salut de les obres del triangle de Sants i carrers de 
l’entorn, per als exercicis 2008-2009, i per un import 
de 59.200 euros. 

 

4. Districte de Sants-Montjuïc 
Del gerent municipal, de data 6 de novembre de 

2008, que aprova el plec de clàusules i inicia proce-
diment negociat per adjudicar el contracte de la re-
dacció del projecte executiu i estudi de seguretat i 
salut de l’arranjament del carrer Sants (plaça Sants-
Riera Blanca), per als exercicis 2008-2009, i per un 
import de 60.000 euros. 

 
5. Districte de Sants-Montjuïc 

Del gerent municipal, de data 6 de novembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i inicia proce-
diment negociat per adjudicar el contracte de la re-
dacció del projecte executiu i estudi de seguretat i 
salut del passatge Fructuós Gelabert, plaça Bonet i 
Moixi, per als exercicis 2008-2009, i per un import de 
30.000 euros. 

 

6. Districte de les Corts 
Del gerent municipal, de data 24 d’octubre de 

2008, que aprova el plec de clàusules i autoritza la 
despesa de l’obra d’arranjament del carrer Comte 
Güell, entre la travessera de les Corts i l’avinguda 
Madrid, per als exercicis 2008-2009, i per un import 
de 23.500 euros. 

 

7. Districte de les Corts 
Del gerent municipal, de data 27 d’octubre de 

2008, que aprova el plec de clàusules i autoritza la 
despesa per l’obra d’arranjament del carrer Doctor 
Salvador Cardenal, entre l’avinguda de Joan XXIII i 
el carrer Sabino de Arana, per als exercicis 2008-
2009, i per un import de 28.500 euros. 

 

8. Districte de Sarrià-Sant Gervasi 
Del gerent municipal, de data 27 d’octubre de 

2008, que aprova el plec de clàusules i convoca pro-
cediment negociat, per adjudicar el contracte de les 
obres de distribució interior a l’estació de les Planes 
per la implantació de l’Oficina de Collserola, per als 
exercicis 2008-2009, i per un import de 149.555,05 
euros. 

 

9. Districte de Gràcia 
Del gerent municipal, de data 21 d’octubre de 

2008, que aprova el plec de clàusules i autoritza la 
despesa per al contracte de les obres de l’edifici de 
la biblioteca del barri de Penitents, al districte de 
Gràcia, per als exercicis 2008-2010, i per un import 
de 69.113,91 euros. 
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10. Districte de Gràcia 
Del gerent municipal, de data 21 d’octubre de 

2008, que aprova el plec de clàusules i autoritza la 
despesa per al contracte de les obres de l’edifici de 
la biblioteca del barri de Penitents, al districte de 
Gràcia, per als exercicis 2008-2010, i per un import 
de 69.087,74 euros. 

 
11. Districte d’Horta-Guinardó 

Del gerent municipal, de data 6 d’octubre de 2008, 
que aprova el plec de clàusules i aprova inicialment 
el projecte de rehabilitació i reforma del casal Font 
d’en Fargas, per als exercicis 2008-2011, i per un 
import de 4.629.519,13 euros. 

 
12. Districte d’Horta-Guinardó 

Del gerent municipal, de data 21 d’octubre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i adjudica, 
mitjançant procediment negociat, el contracte de les 
obres d’urbanització del parc de la Unitat i accessos, 
per als exercicis 2008-2010, i per un import de 
59.277 euros. 

 
13. Districte de Sant Martí 

Del gerent municipal, de data 4 de novembre de 
2008, que aprova el plec de clàusules i inicia proce-
diment per adjudicar el contracte de l’obra 
d’intervenció de consolidació i conservació de les 
façanes del solar del carrer Aragó, 531, per als exer-
cicis 2008-2009, i per un import de 165.704,65 euros. 

 
14. Districte de Sarrià-Sant Gervasi 

Del gerent municipal, de data 29 d’octubre de 
2008, que aprova inicialment el projecte de les obres 
de climatització de la casa Orlandai; sotmetre’l a 
informació i en cas de no presentar-se al·legacions, 
tenir-lo per aprovat definitivament, per als exercicis 
2008-2009, i per un import de 342.329,54 euros. 

 
15. Districte de Sarrià-Sant Gervasi 

Del gerent municipal, de data 6 de novembre de 
2008, que aprova inicialment el projecte de les obres 
de remodelació del carrer Pàdua, entre el carrer Ber-
na i la República Argentina, sotmetre’l a informació 
pública i en cas de no presentar-se al·legacions, 
tenir-lo per aprovat definitivament, per als exercicis 
2008-2009, i per un import de 237.821,83 euros. 

 
16. Districte de Sarrià-Sant Gervasi 

Del gerent municipal, de data 6 de novembre de 
2008, que aprova inicialment el projecte de les obres 
de remodelació del carrer de la Gleva; sotmetre’l a 
informació pública i en cas de no haver-hi al·le-
gacions, tenir-lo per aprovat definitivament, per als 
exercicis 2008-2009, i per un import de 452.715,13 
euros. 

 
17. Districte de Sarrià-Sant Gervasi 

Del gerent municipal, de data 6 de novembre de 
2008, que aprova inicialment el projecte de les obres 
de remodelació del passatge de la Blada; sotmetre’l 
a informació pública i en cas de no presentar-se 

al·legacions, tenir-lo per aprovat definitivament, per 
als exercicis 2008-2009, i per un import de 
387.581,28 euros. 

 
18. Àrea d’Habitatge, Urbanisme i Règim Interior 

Del gerent municipal, de data 17 d’octubre de 
2008, que adjudica definitivament a la societat Indai-
na, SA el contracte d’obres de les contractes de 
manteniment del Reial Monestir de Santa Maria de 
Pedralbes i del Parc Güell, per als exercicis 2008-
2011, i per un import de 19.865 euros. 

 
19. Àrea d’Habitatge, Urbanisme i Règim Interior 

Del gerent municipal, de data 17 d’octubre de 
2008, que adjudica definitivament a la societat Indai-
na, SA el contracte de les obres de la contracta de 
reparació i conservació dels monuments de la ciutat, 
per als exercicis 2008-2011, i per un import de 
24.661,60 euros. 

 
20. Àrea d’Habitatge, Urbanisme i Règim Interior 

Del gerent municipal, de data 17 d’octubre de 
2008, que adjudica definitivament a la societat Indai-
na, SA el contracte de les obres de la contracta de 
reparació i conservació dels edificis i instal·lacions 
artístics, per als exercicis 2008-2011, i per un import 
de 24.615,20 euros. 

 
21. Àrea d’Habitatge, Urbanisme i Règim Interior 

Del gerent municipal, de data 17 d’octubre de 
2008, que adjudica definitivament a la societat Indai-
na, SA el contracte de les obres de la contracta de 
reparació i conservació dels elements ornamentals 
de la ciutat, per als exercicis 2008-2011, i per un 
import de 17.289,80 euros. 

 
22. Districte de les Corts 

Del gerent municipal, de data 17 d’octubre de 
2008, que adjudica a la societat Keconstruim, SA les 
obres d’arranjament del carrer Novell, entre els car-
rers Vallespir i Guitard, per als exercicis 2008-2009, i 
per un import de 243.915,41 euros. 

 
23. Districte de les Corts 

Del gerent municipal, de data 17 d’octubre de 
2008, que adjudica a la societat Keconstruim, SA el 
contracte de les obres d’arranjament del carrer Emé-
rita Augusta entre l’avinguda Madrid i el carrer Felipe 
de Paz, per als exercicis 2008-2009, i per un import 
de 336.435,83 euros. 

 
24. Districte de les Corts 

Del gerent municipal, de data 17 d’octubre de 
2008, que adjudica a la societat Keconstruim, SA el 
contracte de les obres d’arranjament del carrer Com-
te Güell, entre l’avinguda de Madrid i la travessera de 
les Corts, per als exercicis 2008-2009, i per un import 
de 427.552,87 euros. 

 
25. Districte de les Corts 

Del gerent municipal, de data 17 d’octubre de 
2008, que adjudica a la societat Gecsa Ingenieria y 
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Obras, SA el contracte de les obres d’arranjament 
del carrer d’Emèrita Augusta, entre l’avinguda de 
Madrid i el carrer de Felipe de Paz, per als exercicis 
2008-2009, i per un import de 17.516 euros. 

 
26. Districte de les Corts 

Del gerent municipal, de data 17 d’octubre de 
2008, que adjudica a la societat Alfa Tecnologies, SL 
el contracte de les obres d’arranjament del carrer 
Novell, entre els carrers Vallespir i Guitard, per als 
exercicis 2008-2009, i per un import de 17.400 euros. 

 
27. Districte de les Corts 

Del gerent municipal, de data 21 d’octubre de 
2008, que adjudica a la societat Auxiliar de Obra 
Civil, SA el contracte de l’arranjament del carrer Doc-
tor Salvador Cardenal, entre l’avinguda Joan XXIII i 
el carrer Sabino de Arana, per als exercicis 2008-
2009, i per un import de 527.400 euros. 

 
28. Districte de les Corts 

Del gerent municipal, de data 21 d’octubre de 
2008, que adjudica a la societat Alfa Tecnologies, SL 
el contracte de les obres d’arranjament del carrer 
Evarist Arnús, entre els carrers Vallespir i Gitard, per 
als exercicis 2008-2009, i per un import de 17.400 
euros. 

 
29. Districte de les Corts 

Del gerent municipal, de data 27 d’octubre de 
2008, que adjudica a la societat Keconstruim, SA el 
contracte de l’arranjament del carrer Evarist Arnús, 
entre els carrers Vallespir i Guitard, per als exercicis 
2008-2009, i per un import de 238.308,16 euros. 

 
30. Districte de Sarrià-Sant Gervasi 

Del gerent municipal, de data 17 d’octubre de 
2008, que adjudica al senyor Juan Jordana Gisbert 
les obres de remodelació del carrer Pàdua, tram 
entre carrer Berna i República Argentina, per als 
exercicis 2008-2009, i per un import de 6.020,40 
euros. 

 
31. Districte de Sarrià-Sant Gervasi 

Del gerent municipal, de data 24 d’octubre de 
2008, que adjudica al senyor Rogelio Boada Juan el 
contracte de les obres de remodelació del carrer 
Pàdua, per als exercicis 2008-2009, i per un import 
de 2.459,20 euros. 

 
32. Districte de Sant Andreu 

Del gerent municipal, de data 21 d’octubre de 
2008, que adjudica definitivament a la societat Ser-
veis Integrals de Manteniment Rubatec el contracte 
d’urbanització del carrer Monlau, entre els carrers 
Martí Molins i Garcilaso, per als exercicis 2008-2009, 
i per un import de 297.509,69 euros. 

 
33. Districte de Sant Andreu 

Del gerent municipal, de data 21 d’octubre de 
2008, que adjudica definitivament a la societat Ser-
veis Integrals de Manteniment Rubatec el contracte 

d’urbanització del carrer Mossèn Juliana entre els 
carrers Martí Molins i Garcilaso, per als exercicis 
2008-2009, i per un import de 229.611,46 euros. 

 
34. Districte de Sant Andreu 

Del gerent municipal, de data 21 d’octubre de 
2008, que adjudica definitivament a la societat Ser-
veis Integrals de Manteniment Rubatec el contracte 
d’urbanització del carrer Barri Vermell, entre els car-
rers Sant Adrià i Cresques, per als exercicis 2008-
2009, i per un import de 438.414,73 euros. 

 
35. Districte de Sant Andreu 

Del gerent municipal, de data 21 d’octubre de 
2008, que adjudica definitivament a la societat Ser-
veis Integrals de Manteniment Rubatec el contracte 
de la reurbanització del carrer Neopàtria, el tram 
comprès entre el carrer Montsec i la rambla de Fabra 
i Puig, per als exercicis 2008-2009, i per un import de 
574.794,64 euros. 

 
36. Districte de Sant Andreu 

Del gerent municipal, de data 21 d’octubre de 
2008, que adjudica definitivament a Serveis Integrals 
de Manteniment Rubatec el contracte per a la reur-
banització del carrer Llenguadoc, per als exercicis 
2008-2009, i per un import de 784.272,49 euros. 

 
Acords de la Comissió de Govern de 12 de novem-
bre de 2008: 

 
37. 1r) Aprovar definitivament, a l’empara de 

l’article 113.2 del Decret Legislatiu 1/2005, de 26 de 
juliol, pel qual s’aprova el text refós de la Llei 
d’urbanisme, el Projecte d’Estatuts i de Bases d’ac-
tuació per a la constitució de la Junta de Compensa-
ció del Sector 10 de la Modificació del Pla General 
Metropolità per a la transformació urbanística de la 
Marina de la Zona Franca, en el sentit que justifica-
dament i raonada, figura en l’informe de la Direcció 
de Serveis de Gestió Urbanística de 27 de octubre 
de 2008, que consta a l’expedient i que es dóna per 
reproduït, amb incorporació del nou domicili de la 
Junta de Compensació indicat per Promociones Ar-
gañosa, SL, en qualitat de propietari majoritari i pro-
motor de l’actuació. 2n) Aprovar, a l’empara de 
l’article 113.4 del Text refós de la Llei d’Urbanisme, 
la constitució de la Junta de Compensació del Sector 
10 de la Modificació del Pla General Metropolità per 
a la transformació urbanística de la Marina de la 
Zona Franca, formalitzada mitjançant escriptura pú-
blica atorgada el 20 de febrer de 2008, davant el 
Notari de Barcelona, Sr. Javier García Ruíz, amb 
núm. 694 del seu protocol. 3r) Designar representant 
d’aquesta Administració en l’òrgan rector de la Junta 
de Compensació, la directora de Serveis de Gestió 
Urbanística de l’Ajuntament de Barcelona, la Sra. 
Marta Perelló i Riera. 4t) Traslladar a la Direcció 
General d’Urbanisme, una vegada ferm en via admi-
nistrativa l’acord d’aprovació definitiva del Projecte 
d’Estatuts i Bases d’actuació, la documentació que 
prescriu l’article 192.1 del Decret 305/2006, de 18 de 
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juliol, als efectes de la inscripció de la Junta de 
Compensació en el Registre d’Entitats Urbanístiques 
Col·laboradores de la Generalitat de Catalunya. 5è) 
Requerir, de conformitat amb l’article 190.1 del Re-
glament de la Llei d’urbanisme, els propietaris afec-
tats que no hagin sol·licitat la seva incorporació a la 
Junta, perquè la sol·licitin, si ho volen fer, en el ter-
mini de quinze dies des de la notificació d’aquest 
acord, amb l’advertiment que si no s’hi incorporen, 
de conformitat amb el que estableixen les bases 
d’actuació, la Junta de Compensació podrà o bé 
sol·licitar l’expropiació de llurs finques, en el qual cas 
gaudirà de la condició de beneficiària de l’expro-
piació, o bé ser objecte de reparcel·lació sense prè-
via expropiació, segons disposa l’article 136.4 del 
Reglament de la Llei d’urbanisme. 6è) Publicar 
aquest acord al Butlletí Oficial de la Província, amb 
inserció del Projecte d’Estatuts i Bases d’actuació i 
en un diari dels de major circulació de la província, i 
notificar-lo individualment a les persones propietàri-
es. 7è) Donar-ne compte a la Comissió d’Urbanisme, 
Infraestructures i Habitatge. 

38. 1r) Aprovar definitivament, d’acord amb allò 
que regula l’article 162 del Decret 305/2006, de 18 
de juliol, pel qual s’aprova el Reglament de la Llei 
d’urbanisme, el compte de liquidació definitiva del 
Projecte de reparcel·lació de la unitat d’actuació 
núm. 1 del Pla especial de reforma interior del barri 
de Porta, establint el saldo definitiu del Projecte de 
reparcel·lació en la quantitat de 353.339,17 euros. 
2n) Notificar-ho personalment als interessats afec-
tats. 3r) Donar-ne compte a la Comissió d’Urba-
nisme, Infraestructures i Habitatge. 

39. Resoldre les al·legacions formulades durant el 
període d’informació pública del Projecte d’urbanit-
zació del carrer de Lanzarote i d’altres al Districte de 
Sant Andreu, en el sentit dels motius exposats en 
l’informe tècnic d’al·legacions de la Direcció de Pro-
jectes d’Obres d’Urbanització i Edificació de Bagur-
sa, de 27 d’octubre de 2008, el qual consta a 
l’expedient i es dóna per reproduït; aprovar definiti-
vament l’esmentat projecte amb un import per a co-
neixement de l’Administració, de 8.734.106 euros, 
16% d’Impost del valor afegit inclòs; publicar aquest 
acord en el Butlletí Oficial de la Província i el Diari 
Oficial de la Generalitat de Catalunya i a la Gaseta 
Municipal; notificar-ho als interessats i donar-ne 
compte a la Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i 
Habitatge. 

40. 1r) Aprovar definitivament el Projecte modificat 
núm. 1 del Projecte d’urbanització i infraestructura 
del carrer del Treball, entre els de Cristóbal de Moura 
i de Pere IV, i del carrer de Veneçuela, entre els de 
Puigcerdà i del Maresme, d’iniciativa pública, per un 
import de 2.029.130,21 euros, el 16% de l’impost del 
valor afegit inclòs, formulat per 22 Arroba BCN, SA. 
2n) Publicar aquesta resolució en el Butlletí Oficial de 
la Província i en un diari dels de més circulació de 
Catalunya. 3r) Donar-ne compte a la Comissió 
d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge. 

41. Aprovar definitivament el Projecte d’urbanit-
zació del Pla de millora urbana de concreció de les 

alineacions del carrer del Joncar, núm. 15 al 23, i 
d’ordenació volumètrica de les parcel·les del carrer 
del Joncar, núm. 21 i 23 i del carrer de Marià Aguiló, 
núm. 104 i 106, per import de 261.781,16 euros, el 
16% de l’impost del valor afegit inclòs, formulat per la 
Junta de Compensació dels carrers del Joncar i de 
Marià Aguiló, de conformitat amb l’informe emès per 
la Direcció d’Urbanisme el 28 d’octubre de 2008, que 
consta a l’expedient i, a efectes de motivació, s’in-
corpora a aquest acord; publicar aquest acord en el 
Butlletí Oficial de la Província i en un diari dels de 
més circulació de Catalunya; notificar-lo als interes-
sats en aquest procediment; i donar-ne compte a la 
Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge. 

42. 1r) Aprovar definitivament el compte de liqui-
dació definitiva del Projecte de reparcel·lació, en la 
modalitat de compensació bàsica, de la unitat 
d’actuació núm.1 del Pla especial de reforma interior 
de l’illa delimitada pels carrers de Pere IV, de Roc 
Boronat, del Pallars i de la Ciutat de Granada, a 
l’empara d’allò que disposa l’article 162 del Decret 
305/2006, de 18 de juliol, pel qual s’aprovà el Re-
glament de la Llei d’urbanisme de Catalunya. 2n) 
Publicar aquest acord en el Butlletí Oficial de la Pro-
víncia i en un dels diaris de més circulació de la Pro-
víncia i notificar-lo individualment als interessats. 3r) 
Sol·licitar al Registrador de la Propietat la can-
cel·lació de l’afecció de les finques de resultat al 
compte de liquidació provisional del Projecte de re-
parcel·lació de la unitat d’actuació núm. 1 del Pla 
especial de reforma interior de l’illa delimitada pels 
carrers de Pere IV, de Roc Boronat, del Pallars i de 
la Ciutat de Granada, per a la Modificació del Pla 
General Metropolità per a la renovació de les àrees 
industrials del Poblenou –Districte d’activitats 22@. 
4t) Aprovar la dissolució i liquidació de la Junta de 
Compensació de la unitat d’actuació 1 de l’illa delimi-
tada pels carrers de Pere IV, de Roc Boronat, del 
Pallars i de la Ciutat de Granada, acordada per una-
nimitat dels assistents en l’Assemblea de 6 de juny 
de 2008. 5è) Traslladar a la Direcció General 
d’Urbanisme de la Generalitat de Catalunya la disso-
lució i liquidació de la Junta de Compensació, als 
efectes de que es procedeixi a inscriure en el Regis-
tre d’Entitats Urbanístiques Col·laboradores l’acord 
de dissolució de la Junta de Compensació. 6è) Do-
nar-ne compte a la Comissió que correspon. 

43. Aprovar la constitució de la Junta de Compen-
sació del Pla de millora urbana del Pla d’actuació 
urbanística 1 del sector Glòries-Meridiana Sud, for-
malitzada mitjançant escriptura pública atorgada el 8 
de febrer de 2007, davant el Notari de l’Il·lustre 
Col·legi de Catalunya, el Sr. Tomás Giménez Duart, 
amb núm. 461 del seu protocol, i mitjançant l’es-
criptura de rectificació de l’anterior, atorgada el 2 
d’octubre de 2008, davant el mateix notari, amb nú-
mero 3614 del seu protocol; donar trasllat a la Direc-
ció General d’Urbanisme de la Generalitat de Cata-
lunya, de la documentació relacionada a l’article 192 
del Decret 305/2006, de 18 de juliol, pel qual 
s’aprova el Reglament de la Llei d’urbanisme, als 
efectes de la inscripció, en el Registre d’Entitats Ur-
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banístiques Col·laboradores, de la Junta de Com-
pensació; publicar aquest acord al Butlletí Oficial de 
la Província i en un diari dels de més circulació de la 
província, notificar-lo individualment a cadascun dels 
interessats en l’expedient; i donar-ne compte a la 
Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge. 

El Sr. Blasi informa que abans d’acabar la sessió 
indicaran quins expedients corresponents al despatx 
d’ofici voldrà consultar el seu Grup. 

 
b) Mesures de govern 
c) Informes 
 
A la Comissió:  
1. Sostenibilitat i eficiència energètica en els habi-

tatges del Patronat Municipal de l’Habitatge de Bar-
celona (PMHB). 

El Sr. Fornt, gerent del Patronat Municipal de 
l’Habitatge (PMHB), manifesta que l’informe pretén 
exposar l’estratègia que segueix el PMHB en temes 
de sostenibilitat i eficiència energètica als habitatges 
que construeix i administra. Explica que el PMHB ja 
fa temps que aposta per la sostenibilitat i l’eficiència 
energètica, i que ho fa a través de les dues branques 
de la seva activitat: la construcció de nous habitatges 
protegits i el manteniment del parc de lloguer i les 
actuacions de rehabilitació sobre el parc existent que 
es duen a terme. Diu que, a banda d’això, hi ha tam-
bé estratègies d’informació als usuaris dels habitat-
ges i de comunicació de tot allò que es fa.  

Assenyala que la incorporació de criteris de sos-
tenibilitat en la nova construcció d’habitatges prote-
gits implica sobretot dues coses: la consideració 
individualitzada i singular de cada una de les actua-
cions i cadascun dels projectes des del punt de vista 
de la sostenibilitat, i l’atenció a aquest aspecte en 
totes les fases del projecte, des del primer esbós fins 
a l’obra, l’ús de l’habitatge i fins i tot el reciclatge dels 
materials després de l’enderroc.  

Explica que els criteris de sostenibilitat s’ex-
pressen a partir de l’ús preferent de materials no 
contaminants, els controls a l’obra, la reducció del 
consum i l’estalvi energètic, les instal·lacions als 
habitatges i les instal·lacions als espais comuns de 
l’edifici. Assenyala que ja des de l’any 1996 el Patro-
nat ha incorporat en tots els seus projectes aquests 
criteris de sostenibilitat, que ha agrupat sempre en 
tres grans grups: sistemes passius, sistemes actius i 
tot allò relacionat amb l’elecció dels materials i els 
equips en els projectes. Informa que els sistemes 
passius es refereixen a la ventilació creuada, 
l’orientació, la il·luminació natural, l’assolellament, la 
ventilació de façanes i cobertes, els filtres d’ombres o 
la verticalització de serveis i instal·lacions. Quant als 
sistemes actius, diu que són els relatius a la xarxa 
bitèrmica d’aigua, els inclosos o introduïts als elec-
trodomèstics, els sistemes de detectors de presèn-
cia, la utilització de làmpades de baix consum, els 
reguladors de cabdals en inodors, les aixetes amb 
airejadors, etc. Pel que fa a l’elecció de materials, 
explica que es té cura d’eliminar els materials més 
contaminants, com el PVC i els plastificants, i 

s’aposta per altres alternatives com el polipropilè, les 
pintures naturals, les anelles domòtiques i els ascen-
sors de baix consum. 

Afirma que actualment el Codi tècnic de l’edi-
ficació ha adoptat ja alguns d’aquests criteris i els ha 
convertit en obligatoris per a tothom, però que ells ja 
fa deu anys que van començar a incorporar les co-
ses que alguns promotors, sobretot privats, comen-
cen a fer ara. Explica que, en conseqüència, en 
aquest moment el parc de lloguer del PMHB té apro-
ximadament 2.000 m

2
 de plaques solars per a la 

producció d’aigua calenta sanitària i més de 25 edifi-
cis que han incorporat tots els criteris i totes les solu-
cions constructives que s’han esmentat, entre els 
quals hi ha els 430 habitatges coneguts com les Vo-
res del Cinturó, construïts al voltant de l’any 2000 i 
que van ser emblemàtics des del punt de vista de la 
incorporació d’aquestes tècniques.  

Manifesta que actualment es troben amb un nou 
repte i una situació d’impàs, que és el decret que ha 
incorporat la certificació energètica als edificis, que 
els ha portat a enfocar la qüestió des d’una altra 
perspectiva més global.  

A continuació, explica els projectes més nous del 
PMHB, un dels quals és la producció d’aigua calenta 
sanitària i calefacció centralitzada, que és una fórmu-
la que incorporen a la promoció de 81 apartaments 
per a gent gran de Can Travi, que està a punt de 
finalitzar. Assenyala que aquest sistema de calefac-
ció centralitzada permet superar el problema de se-
guretat que representava el gas individualitzat en els 
habitatges per a gent gran amb una solució molt més 
eficient que els sistemes elèctrics. Explica que han 
externalitzat la gestió del manteniment d’aquest sis-
tema centralitzat a través d’un plec i un concurs bas-
tant innovadors. Diu que es té la voluntat d’estendre 
aquest sistema a la resta de futures promocions per 
a gent gran. 

Informa que un altre projecte és el de la trigenera-
ció, que s’aplicarà a la promoció de Navas-Indústria, 
composta de 76 apartaments per a gent gran i 78 per 
a joves, més un equipament cívic del districte i una 
escola bressol. Explica que es tracta d’un sistema 
energètic comú per als habitatges i els equipaments 
que consisteix a generar energia elèctrica al mateix 
edifici a partir de la combustió de gas. Diu que 
aquesta producció d’energia elèctrica en el mateix 
edifici evita les pèrdues energètiques que es produ-
eixen als sistemes convencionals que impliquen por-
tar l’energia elèctrica fins als edificis des de fonts de 
producció més llunyanes. Indica que aquest sistema 
generarà aigua calenta sanitària, calefacció i fred per 
als equipaments i els habitatges, i, a més, podrà 
incorporar plaques fotovoltaiques que reforçaran el 
sistema. 

Explica que un altre projecte important és el dis-
trict heating al 22@, que es preveu incorporar a les 
promocions de Roc Boronat i Sancho de Ávila, amb 
95 i 68 habitatges amb dret de superfície. Diu que 
aquest sistema fa arribar a l’edifici aigua ja escalfada 
o freda provinent d’una central que, en el cas del 
22@, pren l’energia de la planta de vaporització de 
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residus urbans del Besòs. Assenyala que la filosofia 
és semblant al projecte anterior: aproximar al màxim 
la font de producció de l’energia als habitatges. Ex-
plica que les promocions esmentades es connecta-
ran a la xarxa existent de district heating del 22@, 
gestionada per Districlima, per subministrar aigua 
calenta sanitària i calefacció als habitatges, i que es 
deixarà prevista la connexió de xarxa d’aigua freda 
per a la producció de fred. Informa que s’han iniciat 
converses amb 22@, l’Agència de l’Energia i 
l’empresa subministradora per elaborar un conveni 
que faciliti la contractació dels serveis als usuaris. 

Assenyala que un altre sistema que s’està activant 
és el de la geotèrmia, que s’incorporarà a la promo-
ció de 80 apartaments per a gent gran de Can Fabra, 
a Sant Andreu. Indica que en aquest cas la solució 
energètica era un requeriment del mateix concurs 
d’arquitectura. Explica que es tracta d’una nau en 
què s’ha de conservar el contenidor arquitectònic i 
refer tot l’interior, cosa que fa impossible preveure 
les plaques solars convencionals i que ha portat a 
optar per la geotèrmia, que consisteix en un inter-
canvi de fred i calor amb el subsòl aprofitant que 
aquest manté una temperatura constant.  

Informa que també s’està elaborant un estudi con-
juntament amb la Direcció de Serveis del Cicle de 
l’Aigua de la Gerència de Medi Ambient per establir 
uns criteris objectius d’aprofitament i depuració i 
recirculació de les aigües residuals o pluvials en 
funció dels diferents habitatges i dels diferents desti-
nataris. Diu que segons els resultats d’aquest estudi 
es podran fixar els criteris d’incorporació d’aquests 
nous mecanismes en les promocions que es projec-
ten. 

A continuació, parla de les estratègies que es 
plantegen pel que fa a la segona gran branca 
d’activitat del PMHB, que és el manteniment dels 
aproximadament 5.500 habitatges de lloguer que 
gestiona i les actuacions de rehabilitació sobre 
aquest parc de lloguer.  

Assenyala que una primera estratègia és el moni-
toratge de les instal·lacions d’aigua calenta sanitària. 
Explica que en aquest moment es fan quatre experi-
ències pilot, que consisteixen a monitorar les ins-
tal·lacions solars que hi ha als habitatges de lloguer 
per fer-ne un seguiment remot mitjançant la recepció 
de dades en línia, que genera alarmes de funciona-
ment sobre la qualitat i la quantitat de la producció 
d’aigua calenta corrent. Informa que volen generalit-
zar aquest sistema a totes les promocions de lloguer 
que gestionen en un termini de dos anys. 

D’altra banda, informa que estan acabant de dis-
senyar les bases d’un concurs que agruparà la gestió 
del manteniment de tots els habitatges del PMHB 
amb independència de la seva antiguitat. Explica que 
el concurs tindrà dues vessants: l’increment de la 
proximitat, perquè es faran lots d’acord amb criteris 
territorials, i el manteniment preventiu.  

Pel que fa a les actuacions de rehabilitació, asse-
nyala que estan desenvolupant actuacions singulars 
més enllà del manteniment, sobretot al barri de Ca-
nyelles, amb 2.500 habitatges, on es va decidir apro-

fitar les bastides per reparar les patologies estructu-
rals que afectaven les façanes per incorporar-hi aï-
llament tèrmic. Afegeix que al barri del sud-est del 
Besòs fan actuacions semblants. 

Indica que un altre aspecte estratègic respecte als 
habitatges de lloguer és la formació i la consciència 
social en matèria de sostenibilitat. Explica que els 
usuaris han de conèixer les instal·lacions dels seus 
habitatges per poder-les utilitzar correctament i, a 
més, han d’estar informats de les mesures d’estalvi 
d’energia. Assenyala que, en aquesta línia, han fet 
experiències pilot de col·laboració amb l’Agència 
d’Energia de Barcelona, com ara la informació porta 
a porta en el cas dels habitatges per a gent gran dels 
carrers Concili de Trento i Joan Torras, o assemble-
es informatives generals al barri del Bon Pastor. 
Afirma que es té la voluntat de poder anar generalit-
zant aquestes activitats a tots els habitatges que es 
construeixin. 

Explica que també participen en diversos fòrums 
de debat i d’opinió, premis, jornades i congressos, 
que elaboren estudis i que atenen grups que vénen 
de l’estranger. Destaca que el 2008 han rebut dos 
premis: un per la rehabilitació de la promoció del 
carrer Muntanyans, i una menció per una actuació de 
revitalització urbana al barri del Bon Pastor. Asse-
nyala que el 2006 van organitzar les jornades "Edifi-
ci, eficiència, energia", conjuntament amb l’Agència 
d’Energia de Barcelona, i el 2007 van participar en el 
Primer Congrés d’Eficiència Energètica, en el marc 
de Construmat, i a la jornada "Arquitectura i sosteni-
bilitat", organitzada per la UPC. Afegeix que el 2008 
han explicat tota l’estratègia de manteniment del 
Patronat a unes jornades sobre lloguer que s’han fet 
a Cadis i que han participat en l’obertura dels cursos 
de l’Escola d’Arquitectura de Barcelona en la matèria 
de projectes.  

Quant a l’elaboració d’estudis, diu que són cone-
guts els estudis del PMHB a la publicació Qüestions 
d’habitatge, que han tractat diverses vegades temes 
de sostenibilitat. Destaca l’estudi al qual s’ha referit 
abans sobre la depuració i la recirculació d’aigües 
pluvials i residuals, i el conveni que han subscrit el 
2008 amb l’Institut d’Arquitectura Avançada per fo-
mentar la innovació en l’àmbit de l’habitatge públic a 
Barcelona, especialment pel que fa a sostenibilitat.  

D’altra banda, assenyala que tenen molta relació 
amb grups internacionals que s’interessen per les 
seves promocions i estratègies. Explica que els anys 
2007 i 2008 els han visitat diversos grups de Suècia, 
Singapur, França, Itàlia, San Diego, Xile o Colòmbia. 

Per acabar, ofereix algunes dades bàsiques per 
emmarcar l’activitat del PMHB. Explica que actual-
ment tenen 922 habitatges en construcció adjudicats 
i redacten projectes per a 1.077 habitatges més. Diu 
que el 2008 han iniciat 525 habitatges, que represen-
ten una inversió global aproximada de 60 milions 
d’euros, i que preveuen tornar a licitar entre 500 i 
600 habitatges amb una inversió similar en els pro-
pers sis mesos. Destaca que tota aquesta activitat 
suposa pràcticament duplicar en divuit mesos la que 
s’ha dut a terme en tot el mandat anterior.  
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El Sr. Puigdollers demana, en primer lloc, que es 
posi a la seva disposició els expedients 8, 14, 15, 16, 
17 i 18, 30 i 31 del despatx d’ofici. 

Tot seguit manifesta que està d’acord que els ha-
bitatges del PMHB van ser els primers de Barcelona 
a incorporar energies alternatives, més que no pas 
criteris d’eficiència energètica. No obstant això, creu 
que ara el Codi tècnic de l’edificació obliga a incorpo-
rar bona part d’aquests criteris, i que, per tant, 
aquesta és una assignatura ja superada des del punt 
de vista d’iniciativa política. Assenyala que, en 
aquest sentit, en aquest informe troba a faltar 
l’èmfasi en temes que podrien ser innovadors, com 
ara la implantació de verd a les edificacions. Diu que 
tots parlen del canvi climàtic i la necessitat de reduir 
les emissions de CO2, però que una altra manera de 
lluitar contra l’efecte del canvi climàtic és dotar la 
ciutat del màxim de vegetació. 

Pel que fa a la gestió de les aigües, diu que no té 
cap sentit fer sistemes de separació de les aigües 
fecals i de les aigües pluvials dels edificis si a la via 
pública no hi ha una xarxa separadora d’aquestes 
aigües. Manifesta que, per tant, cal començar a plan-
tejar a tots els nous projectes que es facin a la ciutat 
de Barcelona la construcció de dues xarxes d’aigües 
residuals (pluvials i aigües negres) i dues d’aigües 
utilitzables (per a usos d’aigües potables i no pota-
bles). 

Afirma que és cert que des de la promoció de les 
Vores del Cinturó el PMHB va començar a instal·lar 
plaques per produir energia tèrmica solar, però de-
mana conèixer-ne els resultats. Pregunta si s’ha 
aconseguit substituir tota l’aigua calenta sanitària per 
aquest sistema o quina quantitat d’aigua calenta cal 
portar a través d’altres sistemes que no siguin 
l’energia solar. Fa referència a la modificació de 
l’Ordenança solar tèrmica que es va fer després de 
descobrir que moltes instal·lacions no funcionaven 
per falta de manteniment, i pregunta com ha evoluci-
onat aquest tema en l’àmbit del Patronat Municipal 
de l’Habitatge. 

D’altra banda, manifesta que continua creient que 
l’energia geotèrmica no donarà resultat a Barcelona. 
Recorda que fa molts anys es va presentar un pro-
jecte per aconseguir-ne a la zona del Besòs i des-
prés es va reconèixer que no havia funcionat. 

Opina que on hi ha més feina a fer és als 5.500 
habitatges que gestiona el PMHB. Proposa que 
l’Ajuntament adquireixi el compromís de complir el 
Codi tècnic de l’edificació en aquests habitatges en 
un termini determinat, encara que hagin estat cons-
truïts abans de l’entrada en vigor de la normativa. 
Diu que considera que seria un pas important i que 
cal donar exemple, no només en plaques solars, sinó 
també en aïllaments acústics i tèrmics. Afirma que 
amb una mesura com aquesta es guanyaria molta 
eficàcia i l’informe deixaria de semblar "un brindis al 
sol".  

El Sr. Villagrasa agraeix l’informe i proposa fer al-
guna campanya de promoció per a la instal·lació dels 
sistemes d’energies alternatius als habitatges privats. 
També pregunta si hi ha un calendari sobre l’adap-

tació de tot l’habitatge públic de la ciutat als nous 
sistemes d’energies renovables.  

El Sr. Martínez manifesta, en primer lloc, que no 
entén per què es presenta aquest informe en aques-
ta Comissió i no en el Consell de l’Habitatge Social. 
D’altra banda, assenyala que la sostenibilitat i 
l’eficiència energètica formen part del model de ciutat 
que defensa el seu grup i que caldria intentar que 
aquest conjunt de criteris s’anessin aplicant a totes 
les construccions de la ciutat. 

Fa referència a les contradiccions existents en el 
tema de l’aprofitament de l’aigua pluvial i recorda la 
discussió que es va crear a l’última comissió sobre 
aquest tema arran de la proposta de recuperació de 
l’aigua que va fer el seu grup en relació amb el dipò-
sit de l’avinguda de l’Estatut. Afirma que el seu grup 
fa propostes de sostenibilitat de debò encaminades a 
generar ecobarris, i demana menys publicitat i més 
feina. 

La Sra. Blasco destaca el punt de vista global del 
PMHB a l’hora d’aplicar els criteris de sostenibilitat, 
que s’incorporen en totes les fases de vida dels edifi-
cis. Assenyala que el PMHB es va anticipar a 
l’aplicació del Codi tècnic de l’edificació ja fa deu 
anys, obrint tot un camí per recórrer. Manifesta, però, 
que el PMHB continua sent pioner avui dia amb totes 
les aplicacions que s’han explicat pel que fa a la 
trigeneració, el district heating al 22@, la geotèrmia o 
la reutilització de les aigües de la dutxa.  

Destaca la importància del manteniment del parc 
de lloguer amb el monitoratge de les instal·lacions 
d’aigua calenta solar i altres mesures per preservar 
la sostenibilitat als edificis, així com tot el que afecta 
les actuacions de rehabilitació i, sobretot, la formació 
dels usuaris dels edificis per fer una bona utilització 
de les instal·lacions i treure’n el màxim partit.  

Conclou dient que encara hi ha molta feina a fer a 
la ciutat en matèria de sostenibilitat, però que cal 
conèixer i valorar també tota l’experiència acumula-
da. 

El Sr. Sorolla manifesta que li han sorprès algunes 
afirmacions que s’han fet, sobretot tenint en compte 
que el PHMB és un referent a Espanya i arreu del 
món. Destaca que mentre que l’aplicació del Codi 
tècnic de l’edificació ha representat per al promotor 
normal un 12% més de cost, al Patronat només li ha 
costat un 6% o un 7% més, perquè ja complia bona 
part de les disposicions d’aquesta normativa. 

Pel que fa a la petició de CiU que s’adquireixi el 
compromís d’adaptar tots els habitatges al Codi, diu 
que és impossible, ja que representaria enderrocar 
molts edificis. No obstant això, afirma que sí que és 
factible que totes les rehabilitacions i reformes vagin 
en aquesta direcció, i que es podria estudiar adquirir 
un compromís en aquest sentit, en cas que no es faci 
ja. D’altra banda, en relació amb els dubtes que ha 
expressat el Sr. Puigdollers sobre la geotèrmia, diu 
que s’ha referit a una experiència de fa deu anys i 
que han passat moltes coses des d’aleshores. Mani-
festa que personalment no coneix cap edifici d’ha-
bitatges amb aquest sistema, però sí oficines, algu-
nes a pocs quilòmetres de Barcelona.  
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Pel que fa a l’apreciació del Sr. Martínez sobre la 
presentació de l’informe en aquesta Comissió, diu 
que cal informació i debat sobre aquest tema, i que 
el Consell de l’Habitatge Social és un àmbit de debat 
i de reflexió on es tracten sobretot els temes més 
genèrics de les polítiques d’habitatge, encara que 
efectivament s’hi podria presentar aquest informe, 
com també molts d’altres.  

Manifesta que la tasca que du a terme el PMHB 
ha aixecat el llistó de la sostenibilitat i que tenen el 
repte d’aixecar-lo encara més en la mesura que pu-
guin. Diu que es pot estudiar l’increment de verd que 
reclama CiU, tot i que el manteniment del verd en 
una comunitat amb pocs recursos és difícil i reduir el 
consum energètic dels habitatges equival a plantar 
boscos.  

Destaca el plantejament innovador del manteni-
ment preventiu i el control en línia del funcionament 
de les plaques solars. Diu que no coneix cap empre-
sa pública ni privada que tingui aquest sistema, que 
és un dispositiu que ja funciona i és exemplar, i que 
permet valorar si el que es fa és suficient o caldria 
millorar-ho. 

El Sr. Puigdollers diu que va ser la Sra. Mayol qui 
va parlar de la impossibilitat de fer servir l’energia 
geotèrmica en resposta a una pregunta que li va fer 
el seu grup fa aproximadament un any sobre el pro-
jecte de producció d’energia elèctrica a la zona del 
Besòs mitjançant aquesta tecnologia.  

El Sr. Sorolla replica que no estan parlant de ge-
nerar energia elèctrica, sinó d’aprofitar la inèrcia 
tèrmica del sòl.  

El Sr. Puigdollers torna a demanar, d’altra banda, 
que es presenti un informe de resultats sobre 
l’eficàcia de la producció de l’energia tèrmica solar 
als edificis del PMHB. Diu que a partir que es pre-
sentin resultats podran creure que s’avança en 
aquest aspecte. 

Afirma que està d’acord que segurament no es pot 
complir tot el Codi tècnic de l’edificació, però que 
això no treu que es pugui adquirir el compromís 
d’avançar en la seva aplicació en totes les remodela-
cions i noves promocions. 

D’altra banda, assenyala que estalviar energia a 
través de l’eficiència energètica i captar CO2 són 
dues accions complementàries, i per tant no cal re-
nunciar a una si es poden tenir les dues. 

El Sr. García-Bragado manifesta que hi ha hagut 
un parell de proposicions al llarg d’aquest mandat 
que han plantejat la qüestió de la sostenibilitat en 
l’edificació i que els han portat a revisar les pràcti-
ques que aplica el Patronat. Diu que avui se n’ha fet 
una primera exposició i que serà una línia de treball 
que es continuarà fent.  

Es dóna per tractat. 
2. Procés Participatiu per a l’elaboració del Pla 

d’Usos de Montjuïc. 
El Sr. Martínez recorda que el novembre de l’any 

passat es va establir un acord en aquesta Comissió 
pel qual s’iniciava un procés de debat del Pla d’usos 
del Montjuïc que encapçalaria ell mateix. Manifesta 
que el fet d’implicar més els regidors, tant si són de 

l’equip de govern com de l’oposició, en la governan-
ça de la ciutat és una experiència que es podria es-
tendre a altres casos que també tinguin un caràcter 
transversal i que cerquin el consens. 

Explica que s’han fet les reunions següents: una 
sobre els aspectes naturalístics de Montjuïc; una des 
del punt de vista dels barris limítrofs a la muntanya; 
una que va treballar el concepte de parc central des 
de la perspectiva de la visió del conjunt de la ciutat; 
dos debats, un sobre cultura i l’altre sobre l’activitat 
esportiva; i dos grups especials de treball, un amb 
els grans agents econòmics (Port, Fira i Turisme de 
Barcelona) i un altre en què va participar l’Associació 
Consell de Cent, que aplega els regidors de l’Ajun-
tament de Barcelona. 

Manifesta que aquest treball ha donat lloc a una 
quinzena de conceptes entorn de l’espai públic, la 
mobilitat, les relacions entre els equipaments, 
l’accessibilitat, el transport privat, les barreres, els 
usos consolidats, els usos per consolidar, les idees 
de parc central, els equipaments diversos, l’esport, la 
muntanya des dels àmbits educatiu i cultural, etc. 

Afirma que s’ha constatat una sensació d’inse-
guretat general, no només vinculada a la delinqüèn-
cia, sinó a una certa sensació de desgavell i de mun-
tanya inhòspita amb tanques i barreres, poca ombra 
per a alguns i en segons quins moments massa om-
bra per a altres, poques fonts, jardins aïllats i massa 
tancats, etc. Diu que també s’ha valorat que la con-
nexió de la muntanya amb els barris era precària i 
que Montjuïc feia de barrera i de connexió amb els 
barris al mateix temps. 

Explica que les propostes han anat en la línia de 
cosir la muntanya amb la ciutat; de generar itineraris 
de vianants que siguin molt clars, sobretot de sortida 
de la muntanya, preveient que ha d’haver-hi mitjans 
mecànics que facilitin l’accés fins al més amunt pos-
sible; de recuperar els camins tradicionals sense fer-
ne de nous, i de facilitar el pas a través de les grans 
instal·lacions (Poble Espanyol, Fira, l’Anella Olímpi-
ca, etc.). Diu que es considera que cal fer que la 
muntanya de Montjuïc sigui més amable i més pro-
pera a la ciutadania i intentar canviar l’estructura 
actual dels carrers (ampliació de voreres, reducció 
de l’espai per a vehicles privats), sobretot del circuit 
de Montjuïc, a fi de donar més prioritat al vianant. 

Informa que s’ha parlat molt del fet que la ciutada-
nia ha deixat d’estar enamorada de la muntanya de 
Montjuïc i que cal recuperar aquest enamorament i 
vendre Montjuïc a la ciutadania. 

Pel que fa a la mobilitat, diu que hi ha una valora-
ció gairebé unànime que Montjuïc serveix actualment 
com a plataforma de via ràpida d’accés entre dues 
zones de la ciutat, fet que provoca un excés de velo-
citat dels vehicles, l’ús indegut de l’aparcament i la 
prioritat del cotxe privat. Informa que també s’ha 
valorat que l’actual situació de manca de transport 
públic en moltes àrees de la ciutat fa inevitable l’ús 
del vehicle privat, cosa que ha provocat que una altra 
de les queixes generalitzades sigui que sovint es 
talla l’accés a la muntanya de manera improvisada 
sense avís previ.  
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Manifesta que les propostes en l’àmbit de la mobi-
litat es refereixen a la necessitat que hi hagi un 
transport públic eficient i col·lectiu al conjunt del parc 
i que es limiti l’excés de velocitat dels vehicles pri-
vats. D’altra banda, afirma que es reconeixen els 
usos actuals de la muntanya i, per tant, tothom és 
conscient que quan es fa una activitat de caràcter 
massiu als grans equipaments es genera una mobili-
tat obligada, tant en transport públic com privat. Ex-
plica que, en aquest sentit, hi ha hagut propostes de 
compartir un aparcament esporàdic i puntual i que 
serveixi de forma quotidiana per a altres tipus 
d’equipaments. 

Assenyala que tot el debat de la mobilitat s’ha fet 
sempre tenint en compte la futura presència del me-
tro, amb dues parades a Montjuïc. Informa que s’ha 
valorat que el funicular i el telefèric no tenen avui un 
ús com a transport públic, sinó més aviat un ús lúdic, 
tot i que s’ha reconegut que presenten algunes po-
tencialitats. Explica que s’ha apuntat la necessitat 
d’establir un sistema de transport públic intern en el 
parc per anar d’una instal·lació a l’altra. 

Pel que fa al manteniment, diu que s’ha considerat 
que hi ha una manca de senyalitzacions i que els 
punts d’informació no acaben de complir la funció 
que haurien de fer. Informa que s’han valorat negati-
vament alguns manteniments: ineficiència dels sis-
temes de rec, precarietat i manca de manteniment 
d’algunes instal·lacions, falta de papereres, poca 
il·luminació, espais bruts, manca d’harmonització en 
el mobiliari urbà. Explica que a gairebé tots els grups 
s’ha plantejat la necessitat d’una estructura de gestió 
amb capacitat política d’actuació que afecti tot el que 
succeeix al parc i que estableixi normes i regles del 
joc clares. 

Quant a l’àmbit de la natura, informa que s’ha par-
lat molt de la necessitat de no créixer en equipament 
ni en estructura i de créixer en verd, tant en verd 
absolut com en la mateixa connexió del verd. Precisa 
que, tot i que s’ha expressat la voluntat de no créixer 
en equipament, s’ha reconegut que les instal·lacions 
existents poden créixer en ús. 

Manifesta que hi ha una proposta concreta de 
creació d’una reserva natural parcial als penya-
segats i a les zones humides de la Font Trobada del 
Poble-sec. Explica que això es justifica per la matei-
xa estructura de les dues zones proposades, però 
també per la nidificació de xoriguers a la zona ripíco-
la i la presència de dues espècies d’amfibis protegits, 
la reineta i el tòtil. Diu que també s’ha considerat que 
és important aprofitar les aigües subterrànies i els 
aqüífers, i preservar les fonts i recuperar-les.  

Quant als usos de la muntanya, explica que s’han 
fet comentaris molt diversos. Diu que una de les 
conclusions generals a què s’ha arribat és que hi ha 
elements turístics que no estan regulats i alguns dels 
quals generen molèsties a l’entorn, tant per la matei-
xa activitat com per la manca d’alguns serveis a dis-
posició dels visitants. Manifesta que s’aposta per un 
ús popular i familiar de Montjuïc com a espai de lleu-
re que no hagi d’implicar el pagament de quotes o 
entrades. Informa que hi ha hagut algunes propostes 

de desmantellament d’algunes instal·lacions que es 
consideren obsoletes o que poden ser incompatibles 
amb una idea de muntanya sostenible. Diu que tam-
bé s’ha alertat que les activitats nocturnes poden 
generar moltes molèsties, i que s’ha demanat que es 
revisin els horaris dels jardins i els equipaments per 
tal de facilitar-ne l’ús ciutadà. 

Informa que algunes propostes de millora s’han 
referit a la conveniència de millorar i estendre les 
àrees de pícnic i de crear un tiquet per accedir als 
equipaments de la muntanya. Pel que fa a la creació 
d’aquest tiquet, diu que no s’hi ha reflexionat a fons i 
que se n’han proposat diferents versions (per a tots 
els equipaments, només per a activitats culturals, 
etc.).  

Explica que s’ha proposat crear una instal·lació 
per a autocaravanes o un càmping municipal a la 
muntanya i fer circuits per caminar, per aprendre 
sobre els elements naturals existents, d’entrenament, 
per córrer, de ciclisme, etc. Informa que altres pro-
postes concretes són: recuperar l’avinguda Maria 
Cristina com a passeig sense cotxes; recobrar 
l’esperit arqueològic de Montjuïc (acabar la carta 
arqueològica i museïtzar alguns elements d’aquesta 
carta); i crear un ens vinculat a l’òrgan de gestió que 
treballi els aspectes educatius formals i informals de 
la muntanya.  

A tall de conclusió, afirma que la ciutadania de 
Barcelona vol una muntanya amb una única imatge, 
que no creixi en equipaments, que augmenti el verd i 
la connexió entre els espais verds, que sigui acces-
sible i permeable als barris, que estigui ben dotada 
de transport públic, que tingui una circulació limitada 
i que posi en valor els elements històrics i el patrimo-
ni material i immaterial. Diu que ell ha resumit tot 
això en la idea d’una muntanya més amable, verda i 
popular. 

Manifesta que al llarg d’aquest debat s’hi han afe-
git elements importants que apunten en una mateixa 
línia. Explica que el Pla estratègic de la Fira de Bar-
celona, que es presentarà entorn del desembre, pre-
veu ocupar al mínim possible l’avinguda Maria Cristi-
na i traslladar les fires grans a l’Hospitalet. Diu que 
també des del port s’ha manifestat coincidències en 
alguns aspectes i la voluntat de treballar plegats. 
Assenyala que els plans d’usos de l’Estadi Lluís 
Companys i del Castell de Montjuïc també són opor-
tunitats que poden anar en la línia dels usos que 
s’han comentat. 

Valora que les prop de 120 persones de 46 enti-
tats, institucions i col·lectius que han participat en el 
debat han fet aportacions molt interessants, i diu que 
ara resta pendent la segona part del procés, que 
explicarà el Sr. García-Bragado.  

El Sr. García-Bragado comenta que tots els grups 
disposen de totes les actes de les reunions, que 
recullen el conjunt de propostes. Explica que a partir 
d’aquí el govern municipal assumeix el compromís 
de preparar el document del Pla d’usos, que ha de 
respondre als principis generals que ha explicat el 
Sr. Martínez. Afirma que el Sector d’Urbanisme pre-
veu que es podrà disposar d’aquest document en un 
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termini d’entre quatre i sis mesos, que serà un text 
que caldrà negociar-lo i consensuar-lo amb el màxim 
possible de grups municipals i que haurà de compor-
tar una sèrie de mesures i accions. Diu que una de 
les mesures possibles pot ser una modificació de 
planejament, però també actuacions de tot tipus, tant 
de caràcter urbanístic com relatives a la gestió, que 
serà una de les qüestions essencials. 

Assenyala que el que s’ha explicat marcarà bas-
tant les pautes que se seguiran, tot i que hi ha marge 
per al debat, perquè algunes d’elles permeten dife-
rents graus d’intensitat o punts de vista. 

El Sr. Puigdollers observa que hi ha actes de les 
reunions en les quals no consta l’assistència de regi-
dors o consellers municipals de CiU i que ja ho con-
cretaran perquè se’n faci una revisió. 

Manifesta que el seu grup avui no entrarà a debatre 
els plantejaments dels ciutadans que han participat en 
aquest procés, sinó només el procés en si mateix. Diu 
que el valoren molt positivament i que creuen que 
hauria de ser una pràctica habitual de l’Ajuntament de 
Barcelona. Explica que consideren que abans de 
prendre decisions sobre temes que afecten d’una 
manera molt substancial el conjunt de la ciutadania 
hauria d’haver-hi un procés de participació sense cap 
document de l’Ajuntament damunt la taula. Opina que 
els regidors i els consellers municipals que assisteixen 
a aquestes reunions no han de parlar, sinó escoltar el 
que diuen els ciutadans, prendre’n nota, fer-ne actes i, 
a partir d’aquí, iniciar el camí de convertir això en un 
document amb força jurídica.  

Diu que està d’acord amb el calendari que ha pro-
posat el Sr. García-Bragado i acaba felicitant el Sr. 
Martínez per la feina feta. 

El Sr. Villagrasa manifesta que també ha observat 
que en les actes d’algunes reunions a les quals ha 
assistit no hi figura i que ja indicarà quines són.  

Valora positivament el procés i felicita el Sr. Martí-
nez pel fet d’haver complert el calendari establert. 
Diu que a les reunions s’han evidenciat algunes in-
quietuds dels ciutadans que reflecteixen que hi ha 
hagut una deixadesa pel que fa al manteniment de la 
muntanya, com ara la manca de neteja i d’en-
llumenat, la inseguretat i el deteriorament del mobili-
ari urbà. Manifesta que això ha comportat un ús més 
turístic que no pas ciutadà de la muntanya, exceptu-
ant alguns esdeveniments puntuals a l’Estadi Olímpic 
i al Palau Sant Jordi. 

Opina que cal recuperar el caràcter familiar, edu-
catiu, esportiu i de parc principal de la muntanya, 
com també la interconnexió amb els barris limítrofs. 
D’altra banda, lamenta que s’hagi filtrat documenta-
ció a la premsa sense que hi hagi encara cap docu-
ment de discussió damunt la taula, ja que es poden 
crear falses expectatives. 

La Sra. Blasco afirma que el seu grup creu que 
ampliar i diversificar els processos participatius de la 
ciutadania en temes urbanístics és molt important i 
interessant. Manifesta que consideren que el procés 
participatiu que s’ha dut a terme dóna molts ele-
ments per valorar i treballar, i que, des d’un punt de 
vista global, els sembla molt important l’aposta per 

un ús més popular de Montjuïc, per establir altres 
portes d’entrada a la muntanya, per recuperar i con-
servar els camins històrics i per millorar tot un seguit 
d’aspectes relatius a la mobilitat interna de la munta-
nya. Assenyala que en aquesta segona part del pro-
cés que ara s’enceta hi haurà temps d’acabar de 
discutir com es concreta tot aquest procés participa-
tiu i diu que espera que ho puguin fer amb el mateix 
consens i grau de satisfacció.  

El Sr. Martínez precisa que tant a la premsa com a 
la Comissió es va dir que aquest treball s’havia rea-
litzat sobre la base que hi ha una muntanya que 
funciona i que se n’ha fet una anàlisi en què la gent 
òbviament ha parlat d’allò que no li acaba d’agradar. 
Diu que vol aclarir-ho perquè, si no, es pot donar una 
imatge excessivament negativa de la muntanya que 
no s’ajusta a la realitat.  

Pel que fa al futur de les propostes, assenyala que 
a Montjuïc hi ha molts projectes pendents, com els 
plans de l’Estadi Lluís Companys i del Castell de 
Montjuïc. Demana, per tant, que no es facin propos-
tes de caràcter sobtat abans de l’elaboració del Pla 
d’usos, perquè si sortís alguna proposta no consen-
suada, aleshores tots començarien a fer propostes 
diverses i el Pla se’n ressentiria. Opina que si hi ha-
guessin aspectes urgents sobre la muntanya que 
calgués tractar, seria millor fer-ho en reunions entre 
els diferents grups. 

Es dóna per tractat. 
 
d) Compareixences Govern municipal 
 

 
III) Propostes a dictaminar 

 
a) Ratificacions 
b) Propostes d’acord 
 

Districte de Sarrià-Sant Gervasi 
 
3. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
especial urbanístic i de millora urbana de reforma i 
ampliació de l’equipament assistencial Residència 
Geriàtrica La Natividad, i d’ajust d’alineacions als 
carrers de Buïgas i de Castellnou, promogut per 
Hermanas Franciscanas Misioneras de la Natividad 
de Nuestra Señora, i que incorpora les precisions de 
l’aprovació inicial. 

El Sr. Massaguer explica que aquest Pla és una 
iniciativa privada de les germanes Franciscanas Mi-
sioneras de la Natividad de Nuestra Señora, amb 
Miquel Batet Arderiu com a tècnic redactor, que té 
l’objectiu d’establir les condicions d’edificació de l’ 
ampliació de les instal·lacions prèviament existents 
com a equipament geriàtric i l’ajustament de les ali-
neacions al front del carrer Castellnou d’acord amb la 
urbanització actual.  

Informa que entre els tràmits d’aprovació inicial i 
definitiva no hi ha hagut al·legacions. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  
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4. Aprovar definitivament, de conformitat amb 
l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
de millora urbana per a la creació de dos equipa-
ments públics al carrer del Císter, núm. 20-22 i 20.I, i 
per a la prolongació del carrer de Josep Maria Flo-
rensa, d’iniciativa municipal, amb les modificacions a 
què fa referència l’informe de la Direcció de Serveis 
de Planejament; i resoldre les al·legacions presenta-
des en el tràmit d’informació pública de l’aprovació 
inicial, de conformitat amb l’informe de l’esmentada 
Direcció, de valoració de les al·legacions; informes, 
tots dos, que consten a l’expedient i, a efectes de 
motivació, s’incorporen a aquest acord. 

El Sr. Massaguer manifesta que l’objecte d’aquest 
Pla de millora és l’ordenació de sòls i la definició de 
tipus d’equipament de dues parcel·les, ambdues de 
propietat municipal, qualificades de 7a. Explica que 
el Pla també proposa obrir el carrer Florensa fins al 
carrer Císter per tal de donar continuïtat a la xarxa 
viària i perquè les dues parcel·les interiors puguin 
assolir la condició de solar.  

Avança que la prolongació d’aquest eix viari tam-
bé servirà en el futur per crear més transversalitat en 
un punt de Sarrià bastant impenetrable i que acabarà 
englobant l’avinguda del Doctor Andreu. Manifesta 
que, per tant, amb aquesta proposta s’iniciarà una 
actuació viària recomanada per l’Àrea de Mobilitat 
des de fa bastant de temps. 

Informa que hi ha hagut al·legacions de CiU per tal 
que el Pla d’etapes estableixi que es condiciona 
l’obertura del centre assistencial previst al carrer 
Císter al fet que el centre docent administratiu de la 
parcel·la contigua estigui operatiu. Diu que s’aclareix 
l’al·legació en el sentit que les dues parcel·les que 
formen part del conjunt són cedides a la Generalitat 
de Catalunya com a part del conveni de construcció 
de residències per a gent gran i altres equipaments 
de caràcter social i assistencial. Explica que en 
aquest sòl es preveu la construcció d’un centre resi-
dencial d’acció educativa per a adolescents (CRAE), 
amb un sostre màxim de 2.200 m

2
, i un equipament 

d’ús administratiu del Districte, que substituirà 
l’equipament actual per a persones sense sostre, 
que s’ubicarà en un altre emplaçament del districte 
de Sarrià. D’altra banda, afirma que el Districte ha 
adquirit el compromís que el CRAE no començarà a 
funcionar fins que s’hagi trobat un altre lloc per al 
centre per a persones sense sostre. 

El Sr. Puigdollers diu que el seu grup va informar 
favorablement aquest projecte en el Consell de 
Districte de Sarrià-Sant Gervasi amb la condició 
que s’incorporés a la documentació del Pla urbanís-
tic la modificació del Pla d’etapes, cosa que no s’ha 
fet.  

Explica que el seu grup ha formulat aquesta peti-
ció a causa de la mala experiència que s’ha viscut 
per l’acumulació de centres de menors en un mateix 
carrer del barri del Peu del Funicular. Afirma que el 
seu grup no està disposat a acceptar que en aquest 
carrer, on també hi ha una escola al costat, coexis-
teixin simultàniament un centre per a persones sense 
sostre i un centre de menors al solar contigu. 

Conclou que el seu grup votarà en contra d’aquest 
Pla si d’aquí al Plenari no es modifica el Pla d’etapes 
de manera que quedi clar que no s’obrirà el centre 
de menors fins que no s’hagi traslladat el centre de 
persones sense sostre.  

El Sr. Villagrasa expressa el vot contrari del seu 
grup. Explica que també van votar a favor d’aquest 
Pla al Districte de Sarrià-Sant Gervasi, però que en 
tot moment es va parlar d’un centre assistencial sen-
se concretar-ne l’ús que tindria. Manifesta que cre-
uen que un lloc envoltat de centres educatius no és 
el més idoni per instal·lar un CRAE, atès els conflic-
tes de convivència i seguretat que poden crear 
aquest tipus d’equipaments. 

El Sr. Massaguer aclareix, pel que fa a la deman-
da de CiU, que la modificació que s’ha incorporat al 
Pla és que una de les finques es destinarà a un 
CRAE i l’altra a un centre administratiu d’educació, 
de manera que no es pot produir la coexistència de 
dos centres de tipus assistencial que havia qüestio-
nat el Sr. Puigdollers. Opina que caldria aclarir el 
redactat abans de la celebració del Consell Plenari. 

Sr. García-Bragado s’hi mostra conforme. 
Es dictamina amb el posicionament favorable del 

PSC, ICV-EU i A i ERC i amb el posicionament con-
trari de CIU i PP.  

 
Districte de Gràcia 

 
5. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, la 
Modificació del Pla especial d’ordenació del recinte 
de l’antic Hospital Militar, promoguda per Parc Sani-
tari Pere Virgili, amb les modificacions a què fa refe-
rència l’informe de la Direcció de Serveis de Plane-
jament; i resoldre les al·legacions presentades en el 
tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial, de 
conformitat amb l’informe de l’esmentada Direcció, 
de valoració de les al·legacions; informes, tots dos, 
que consten a l’expedient i, a efectes de motivació, 
s’incorporen a aquest acord. 

El Sr. Massaguer manifesta que es tracta d’un 
planejament d’iniciativa pública del Parc Sanitari 
Pere Virgili, del CatSalut, i que el tècnic redactor és 
Francesc Rius Camps. Explica que l’objecte del pla-
nejament és l’ajustament puntual d’alguns paràme-
tres i condicions d’edificació respecte dels aprovats 
en els planejaments anteriors.  

Informa que s’han introduït unes modificacions 
respecte al document d’aprovació inicial, com són la 
conservació del nucli d’ascensors previstos al plane-
jament anterior i el manteniment de la proposta actu-
al per al Pla d’escales mecàniques, de manera que 
l’accés a l’interior del recinte des de l’avinguda Vall-
carca s’efectuaria tant amb ascensor per a persones 
amb mobilitat reduïda com per les escales mecàni-
ques. D’altra banda, diu que es concreta també que 
el 5% màxim d’usos complementaris sobre rasant 
previstos al Pla (restauració, comercial, oficines i 
serveis complementaris als usos sanitaris) se situïn 
prop del teixit urbà on hi hagi més implantació de 
població. 
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Manifesta que aquest planejament també forma 
part d’un altre expedient, que és el punt setè de 
l’ordre del dia, que tracta de l’àmbit del centre sani-
tari Delfos des del punt de vista de la mobilitat. Ex-
plica que, per tant, en aquest àmbit s’ha tractat de 
manera individualitzada la mobilitat generada per 
dos equipaments assistencials importants com 
aquests, que per la seva proximitat han exigit un 
tractament de mobilitat conjunt, que s’ha fet també a 
petició d’ERC. 

El Sr. Martínez explica que a la darrera Comissió 
de Mobilitat s’ha aprovat per unanimitat una proposta 
d’ERC que demana que es consideri la mobilitat del 
conjunt d’aquesta àrea, que afecta tres recintes hos-
pitalaris més els barris del voltant.  

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A, CIU i ERC i amb la reserva de vot 
del PP.  

6. Aprovar provisionalment, de conformitat amb 
els articles 11.1.j i 66.3 de la Carta Municipal de Bar-
celona, la Modificació del Pla General Metropolità per 
a la remodelació i millora de l’àmbit del Portell al barri 
del Coll, d’iniciativa municipal, amb les modificacions 
a què fa referència l’informe de la Direcció de Ser-
veis de Planejament; resoldre les al·legacions pre-
sentades en el tràmit d’informació pública de 
l’aprovació inicial, de conformitat amb l’informe de 
l’esmentada Direcció, de valoració de les al·lega-
cions; informes, tots dos, que consten a l’expedient i, 
a efectes de motivació, s’incorporen a aquest acord; i 
trametre l’expedient a la Subcomissió d’Urbanisme 
del municipi de Barcelona per a la seva aprovació 
definitiva. 

Es retira. 
7. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
especial urbanístic de l’àrea d’equipaments ocupada 
pel Centre Mèdic Delfos, promogut per Centre Mèdic 
Delfos, SA, amb les modificacions a què fa referèn-
cia l’informe de la Direcció de Serveis de Planeja-
ment; i resoldre les al·legacions presentades en el 
tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial, de 
conformitat amb l’informe de l’esmentada Direcció, 
de valoració de les al·legacions; informes, tots dos, 
que consten a l’expedient i, a efectes de motivació, 
s’incorporen a aquest acord. 

El Sr. Massaguer manifesta que es tracta d’una 
iniciativa privada que té com a tècnic redactor Llimo-
na-Ruiz-Recoder Arquitectes. Explica que l’objecte 
d’aquesta proposta és la concreció de les condicions 
d’ús i d’edificació per adequar la implantació sanitària 
d’un nou programa funcional a les necessitats actu-
als garantint-ne la continuïtat empresarial, complir la 
normativa hospitalària i sanitària, i actualitzar i millo-
rar les prestacions del centre.  

Diu que es tracta d’un programa funcional informat 
pel Departament de Salut en el qual es passa d’un 
sostre actual d’uns 15.711 m

2
 a un de 26.834 m

2
. Pel 

que fa referència als aspectes i condicionants de 
mobilitat, afirma que estaran plenament garantits 
amb l’ordenació que es fa al costat de l’avinguda 
Esteve Terrades amb la implantació d’un pàrquing 

soterrat, que contribuirà a la mobilitat d’aquest recin-
te i del Parc Sanitari Pere Virgili. 

Informa que hi ha hagut al·legacions del PP pel 
que fa al tractament arquitectònic de les façanes 
existents. S’aclareix l’al·legació en el sentit que serà 
el projecte executiu el que acabarà d’afinar aquesta 
qüestió i el mateix tractament de la llicència, i no pas 
el planejament com a tal. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A, CIU i ERC i amb la reserva de vot 
del PP.  

 
Districte d’Horta-Guinardó 

 
8. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
de millora urbana per a l’ordenació volumètrica de la 
parcel·la situada al carrer del Doctor Bové, núm. 142-
146, promogut pel Sr. Francisco Sánchez Rodríguez. 

El Sr. Massaguer explica que l’objecte d’aquesta 
proposta d’iniciativa privada, que té com a tècnic 
redactor Natàlia Ramos, és una redefinició dels pa-
ràmetres edificatoris de la parcel·la esmentada, atès 
que està afectada per dos planejaments vigents, 
sense que això comporti un increment del sostre 
atorgat per la seva qualificació urbanística. Assenya-
la que és una concreció volumètrica amb un sostre 
previst de 471,78 m

2
 destinat a la ubicació i la im-

plantació de sis habitatges.  
Informa que no hi ha hagut al·legacions en el trà-

mit d’informació pública. 
Es dictamina amb el posicionament favorable de 

tots els Grups. 
9. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
especial urbanístic d’ampliació de l’equipament do-
cent situat a l’illa formada pels carrers de Dante 
Alighieri, d’Estoril, i de Granollers i la baixada de 
Can Mateu, Col·legi Immaculada Concepció, pro-
mogut per Religiosas Inmaculada Concepción de 
Castres. 

El Sr. Massaguer manifesta que es tracta d’un 
planejament d’iniciativa privada de Religiosas Imma-
culada Concepción de Castres i el tècnic redactor del 
qual és el despatx Bcn Cambra Lògica de Projectes, 
SL, Agustí Trias. Explica que l’objecte de la proposta 
és l’ampliació de les instal·lacions d’aquest centre 
educatiu dotant-lo de més espais culturals, serveis 
esportius i places d’aparcament amb la construcció 
de soterranis d’aparcament, a fi de poder absorbir 
l’increment actual de demanda de places escolars. 
Assenyala que el sostre actual d’uns 10.461,11 m

2
 

sobre rasant passarà a ser d’uns 11.333,54 m
2
.  

Informa que no hi ha hagut al·legacions en el trà-
mit d’informació pública. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

10. Aprovar definitivament, de conformitat amb 
l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
de millora urbana de l’espai delimitat pels carrers de 
Sigüenza, i de la Conca de Tremp i el passatge de 
Calafell, al barri del Carmel de Barcelona, d’iniciativa 
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municipal (Agència de Promoció del Carmel i En-
torns, SA). 

El Sr. Massaguer manifesta que es tracta d’un 
planejament d’iniciativa municipal l’objecte del qual 
és la reordenació de l’espai buit resultant de 
l’esfondrament de la part del túnel de maniobres del 
metro en construcció. Explica que els criteris per a la 
nova configuració de l’espai són la ubicació de la part 
residencial, que serà un sostre d’habitatge protegit, i 
d’un equipament destinat a centre social, que aprofi-
ta l’orografia del terreny, i el tractament d’espai públic 
al davant, amb verd i plaça. 

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A i ERC i amb la reserva de vot de 
CIU i PP.  

 
Districte de Sant Martí 

 
11. Aprovar definitivament, de conformitat amb 

l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, el Pla 
de millora urbana de l’illa delimitada pels carrers 
d’Àvila, del Doctor Trueta i de Badajoz i l’avinguda 
d’Icària –Districte d’activitats 22@bcn–, promogut per 
la Junta de Compensació Provisional del PMU dels 
carrers d’Àvila, del Dr. Trueta i de Badajoz i l’avin-
guda d’Icària, que incorpora les prescripcions de 
l’aprovació inicial i les modificacions a que fa refe-
rència l’informe de la societat municipal 22@bcn, que 
consta a l’expedient i a efectes de motivació s’in-
corpora a aquest acord. 

El Sr. Massaguer manifesta que el planejament 
proposat és l’ordenació volumètrica de l’àmbit es-
mentat definint tant la forma i la disposició de 
l’edificació com les directrius per a la disposició de 
les infraestructures d’acord amb el que prescriuen 
els paràmetres de la normativa i les indicacions del 
Pla especial d’infraestructures del Poblenou. Asse-
nyala que aquest planejament és promogut per inici-
ativa privada dins dels terminis establerts per 
l’Administració.  

Explica que es tracta d’una superfície de 
15.558,22 m

2
 entre els dos àmbits, amb una superfí-

cie de transformació de 14.468,08 m
2
 que permet 

unes cessions de sòls a l’Ajuntament d’uns 5.839,71 
m

2
, dels quals 908,37 estan destinats a sostre 

d’habitatge de titularitat municipal, 1.869,29 a equi-
pament i 3.062,05 a espais lliures. Indica que les 
càrregues finals del Pla d’infraestructures són de 
1.165.403,84 €, a càrrec del promotor del planeja-
ment. 

Informa que hi ha hagut una al·legació del PP rela-
tiva a la configuració i ordenació volumètrica d’una 
part, que s’ha aclarit.  

Es dictamina amb el posicionament favorable del 
PSC, ICV-EU i A, CiU i PP i amb l’abstenció d’ERC.  

12. Aprovar definitivament, de conformitat amb 
l’article 68 de la Carta Municipal de Barcelona, la 
Modificació puntual del Pla especial urbanístic de 
l’edifici industrial consolidat al carrer d’Àlaba, núm. 
94-96, –Districte d’activitats 22@bcn– promoguda 
per Marxan, SA; i resoldre les al·legacions presenta

des en el tràmit d’informació pública de l’aprovació 
inicial, de conformitat amb l’informe de la societat 
municipal 22Arroba Bcn, SA, que consta a l’ex-
pedient i, a efectes de motivació, s’incorpora a 
aquest acord. 

El Sr. Massaguer manifesta que és un planeja-
ment d’iniciativa privada per recomanació del ma-
teix Ajuntament de Barcelona, ja que es tracta d’un 
edifici consolidat que havia estat objecte d’una ll i-
cència directa i en el qual es van haver d’aturar les 
obres en considerar-se que no s’estaven respectant 
les condicions volumètriques de conservació de 
l’edifici consolidat. Diu que aquest nou planejament 
ajusta clarament la volumetria preexistent amb la 
reducció d’uns 1.300 m

2
 i permet la construcció d’un 

hotel. 
Informa que hi ha hagut dues al·legacions de par-

ticulars, que s’han resolt amb la reducció del sostre 
preexistent establert en el nou planejament. 

Es dictamina amb el posicionament favorable de 
tots els Grups.  

 
 

IV) Part decisòria / Executiva 
 
a) Ratificacions 
b) Propostes d’acord 
 

Districte de Sarrià-Sant Gervasi 
 
13. Concedir a Putxet Sport, AIE, una bonificació 

del 65% sobre la quota de l’impost de construccions, 
instal·lacions i obres un cop es concedeixi la llicència 
d’obres per a exercir l’activitat de centre poliesportiu 
al carrer de Marmellà, núm. 23, atès que la promoció 
de l’obra es du a terme per una entitat sense ànim de 
lucre, i que aquesta reuneix les condicions establer-
tes en l’article 7è, en el seu apartat primer, de 
l’Ordenança fiscal 2.1 de l’any 2008, i procedeix en 
conseqüència, declarar-la d’especial interès i utilitat 
municipal. La promoció de l’obra és d’una entitat de 
caràcter públic i l’execució de la mateixa anirà a càr-
rec de l’empresa Putxet Sport, AIE, en virtut de 
l’acord d’adjudicació gestió dels equipaments espor-
tius i la realització d’obres d’ampliació adoptat per la 
Comissió de Cultura, Educació i Benestar Social del 
Consell Municipal el 18 de setembre de 2007. Les 
obres s’efectuaran en una finca qualificada d’equi-
pament el qual es projecta en l’àmbit del Pla especial 
urbanístic per a l’assignació de l’ús i la definició de 
les condicions d’edificació dels sòls destinats a equi-
pament al carrer de Marmellà, núm. 13-27, aprovat 
definitivament per part del Plenari del Consell Muni-
cipal el 25 de maig de 2005, reportaran beneficis 
objectius a la Ciutat per tractar-se d’un equipament 
esportiu, per la qual cosa s’ha d’aplicar un percentat-
ge de bonificació del 65% ja que l’activitat es promou 
per una entitat sense ànim de lucre d’acord amb allò 
que estableixen els estatuts de la mateixa societat; i 
donar-ne trasllat a l’Institut Municipal d’Hisenda als 
efectes pertinents. 
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Districte de Sant Martí 
 
14. Concedir a Projecte Habitat 2000, SCCL, una 

bonificació del 90% sobre la quota de l’impost de 
construccions, instal·lacions i obres, generada per la 
concessió de la llicència d’obres majors el 6 de març 
de 2008 per a la construcció d’un edifici per destinar-
lo a habitatges de protecció oficial en règim general 
al carrer de Veneçuela, núm. 67-69, donat que 
aquesta reuneix les condicions establertes en l’article 
7è de l’Ordenança fiscal 2.1 de l’any 2008, i proce-
deix, en conseqüència, declarar-la d’especial interès 
i utilitat municipal, atès que el 23 de desembre de 
2005 s’aprova el Pla de millora urbana del front con-
solidat del carrer de Veneçuela, núm. 65 al 71, en el 
qual es recull en el punt b) de les conclusions que 
l’ús a què es destina la construcció està estipulat 
dins les activitats de la Modificació del Pla General 
Metropolità i estarà acollit a un règim de protecció 
pública. Les obres s’han efectuat per una cooperati-
va d’habitatges sense ànim de lucre en una finca 
qualificada de 22@FC i reporten beneficis objectius 
a la Ciutat en tractar-se d’habitatges de protecció 
oficial, per la qual cosa s’ha d’aplicar un percentatge 
de bonificació del 90%; i donar-ne trasllat a l’Institut 
Municipal d’Hisenda als efectes pertinents. 

El Sr. García-Bragado explica que aquests dos 
punts de l’ordre del dia es refereixen a la concessió 
de bonificacions del 65% i del 90% a dues construc-
cions d’equipament com a conseqüència de l’apli-
cació de l’Ordenança fiscal 2.1 de l’any 2008.  

El Sr. García-Bragado expressa el vot favorable 
del PSC, la Sra. Blasco expressa el vot favorable del 
ICV-EU i A, el Sr. Puigdollers expressa el vot favora-
ble de CIU, el Sr. Villagrasa expressa el vot favorable 
del PP i el Sr. Martínez expressa el vot favorable 
d’ERC. S’aprova. 

 
c) Proposicions 
 
 

V) Part d’impuls i control 
 
a) Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
15. La Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i 

Habitatge acorda: Que en el termini de set dies la 
Regidoria d’Habitatge faci arribar als Grups Munici-
pals quins són els habitatges públics a punt d’esser 
entregats i que encara no estan habitats, i per quina 
causa es troben en aquesta situació. Que en el ter-
mini d’un mes, es doni entrada a aquests habitatges 
públics, i que, en cas contrari, es justifiqui en la pro-
pera Comissió perquè no ha estat així. 

El Sr. Freixedes manifesta que retiren la proposició 
atès que ja es disposa de la informació sol·licitada. 

El Sr. Sorolla assenyala que la proposició 
sol·licitava una informació que ara lliuren per escrit a 
tots els grups.  

Explica que aquesta informació fa referència a la 
situació de totes les promocions i habitatges del sor-

teig d’habitatges públics del 2007, que incloïa 25 
promocions i 1.500 nous habitatges. Informa que 
d’aquestes 25 promocions, 19 estan totalment aca-
bades, i d’aquestes n’hi ha 2 on encara no s’han 
entregat les claus: la promoció de 77 habitatges per 
a gent jove del PMHB al carrer Coure, on es preveu 
entregar les claus a principis de desembre, i la del 
carrer Tolosa de l’Incasòl, on també està previst fer 
l’entrega de claus el desembre.  

Explica que aquestes dues promocions són per a 
joves i que un dels problemes que s’ha tingut amb 
aquest col·lectiu és que el sistema d’elecció de pis 
per ordre de llista ha fet que l’alt nombre de renúnci-
es, que arribava al 50%, alentís molt el procés. As-
senyala que, a més a més, com que als habitatges 
per a joves hi ha molta rotació, s’han trobat que al-
gunes promocions cauen menys en gràcia, com ha 
passat amb la del carrer del Coure, i els joves en 
trien d’altres. Diu que no sap si és que els joves no 
l’han vist o no saben situar bé el lloc, però opina que 
és una zona que està molt bé i amb un gran futur. 
Afirma que en aquesta promoció segurament 
s’entregaran les claus amb entre un 70% i un 80% 
d’ocupació. Pel que fa a la promoció de l’Incasòl, 
informa que ja està acabada i que en principi les 
claus també s’entregaran el desembre, tot i que els 
han de confirmar la data. Indica que no tenen incon-
venient a revisar d’aquí a un mes si aquestes entre-
gues de claus s’han fet efectives. 

D’altra banda, informa que hi ha alguns pisos de la 
resta de promocions acabades que encara són buits. 
Diu que en són una vintena per promoció i que molts 
d’ells són els destinats a persones amb mobilitat 
reduïda, on els processos d’adjudicació són més 
lents ja que hi ha més renúncies. Precisa que en el 
cas de l’habitatge concertat de Pallars, on al docu-
ment que s’ha lliurat als grups es diu que hi ha 75 
pisos buits, n’hi ha 60 segons les últimes informaci-
ons. Explica que en aquest cas s’acumulen molts 
problemes: un és el procediment de la venda, que és 
molt complex, i l’altre té a veure amb les renúncies a 
causa de les dificultats per obtenir el finançament del 
20% del preu de compra que cal avançar en el cas 
de l’habitatge concertat. Diu que es tracta de pisos 
amb un preu molt per sota del mercat, però que cos-
ten entre 230.000 i 240.000 €, i per tant el 20% 
d’aquest import és una suma important, ateses les 
restriccions actuals de crèdit.  

Explica que hi ha quatre promocions més que 
s’acabaran entre finals de desembre i el primer tri-
mestre del 2009 i altres dues que estaran enllestides 
cap a finals de l’any vinent i que s’han endarrerit per 
problemes diversos. Especifica que es tracta de les 
promocions del carrer de la Química, de l’Incasòl, on 
es va localitzar un tros del canal de la Infanta i es 
van haver de fer excavacions arqueològiques i estu-
dis geològics, i l’altra és la del carrer Dante, constru-
ïda per una empresa privada, on va haver-hi molts 
problemes amb el desplegament de l’estació de 
transformació de Fecsa. Aclareix, però, que tots 
aquests habitatges pendents d’entrega tenen ja ad-
judicataris definitius. 
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Manifesta que el document informatiu que s’ha 
lliurat als grups també inclou un resum explicatiu dels 
processos per donar compte de la seva complexitat. 
Explica que, un cop hi ha el final d’obra de l’ar-
quitecte, cal portar-lo a la Generalitat, que dóna la 
qualificació definitiva dels habitatges protegits, cosa 
que requereix una inspecció, i finalment l’Ajuntament 
ha d’atorgar la llicència d’ús i ocupació, ja que des 
del nou Reglament d’urbanisme les companyies de 
serveis no donen l’alta dels comptadors fins que no 
se’ls presenta aquesta llicència. Assenyala que, pa-
ral·lelament a tots aquests tràmits, hi ha el procés de 
selecció dels beneficiaris. Explica que aquest procés 
és problemàtic perquè el sistema de sorteig lliure pel 
qual el primer de la llista escull pis significa que no 
es pot acordar res amb el segon fins que el primer no 
hagi pres una decisió, cosa que endarrereix el pro-
cés. Manifesta que es tracta d’un problema que cal-
drà abordar quan funcioni el registre i que s’està 
pensant en possibilitats com sortejar directament els 
pisos o fer-ho per escales.  

Pel que fa a la formalització, explica que, una ve-
gada hi ha un adjudicatari, en el cas del lloguer el 
procediment és molt senzill perquè l’operador firma 
un contracte que ha d’anar a la Generalitat, que ha 
de fer-ne una verificació que no acostuma a trigar 
més de quinze dies. Diu que en el cas de la venda el 
procés és molt més llarg, ja que cal fer un precon-
tracte que s’ha de portar al banc per obtenir la sub-
rogació de la hipoteca i, en cas d’obtenir-la després 
de diverses negociacions amb l’entitat financera, ha 
de visar-ho primer la Generalitat i després el Govern 
de l’Estat. Conclou que en el cas de la venda caldrà 
buscar mecanismes per avançar els processos. 

El Sr. Freixedes manifesta que amb les explicaci-
ons que els ha donat el Sr. Sorolla, el lliurament de la 
informació a tots els grups polítics i el compromís 
que el desembre s’entregaran els habitatges que en 
aquests moments ja estan tècnicament acabats, que 
són els dels carrers del Coure i Tolosa, el seu grup 
es dóna per satisfet.  

Es retira. 
Del Grup Municipal PP: 
16. Ateses les millores necessàries en la gestió del 

Patronat Municipal de l’Habitatge, la Comissió d’Ur-
banisme, Infraestructures i Habitatge acorda: Instar al 
govern municipal a millorar l’eficiència en la gestió del 
Patronat Municipal de l’Habitatge, tot evitant, entre 
d’altres, els endarreriments, sobre costos, i inversions 
no executades en les promocions d’habitatge protegit 
que tenen com a promotor al Patronat. 

El Sr. Villagrasa explica que la seva proposició fa 
referència al Programa d’inversions 2009 del Patro-
nat Municipal de l’Habitatge de Barcelona, en el qual 
moltes promocions són d’anys anteriors. Manifesta 
que el seu grup creu que hi ha una mala gestió o una 
mala execució d’aquestes inversions, perquè de les 
16 previstes, 9 són de l’any 2008 i fins i tot n’hi ha 
alguna de l’any 2005 i 2006. Diu que, per tant, 
aquest Programa hauria d’incloure les inversions 
pròpies de l’any 2009 i, en tot cas, adjuntar les que 
corresponen a endarreriments d’altres programes.  

El Sr. Sorolla manifesta que el primer que cal dir 
és que el PMHB té un consell d’administració on es 
debaten tots aquests temes i on tots els grups muni-
cipals estan representats. Assenyala, però, que el 
representant del PP no hi ha assistit cap dia. 

D’altra banda, aclareix que una cosa és un pres-
supost anual i l’altra és un procés d’obres, que dura 
diversos anys, perquè cal fer un projecte i s’ha de 
verificar, licitar i construir. També precisa que el 
pressupost del 2008 no s’ha acabat i que es fa obra 
constantment. Afirma que si del que es tracta és de 
millorar la gestió, hi està totalment d’acord, perquè 
és el que s’intenta fer cada dia al PMHB i a 
l’Ajuntament. Reconeix que el nivell d’execució del 
PMHB tradicionalment no ha estat alt a causa d’una 
inèrcia que s’ha arrossegat, que és que abans no es 
podien començar les promocions si no figuraven al 
pressupost. Afirma, però, que en el Consell d’Admi-
nistració es poden plantejar posar-se al dia, tot i que 
també cal dir que aquest any s’acabarà invertint molt 
més que l’any passat i l’any vinent probablement 
encara més.  

Pel que fa als sobrecostos, explica que ha repas-
sat les liquidacions que s’han fet en els dos darrers 
anys i només ha trobat una promoció que s’hagi li-
quidat per sobre del 5% del seu preu de licitació. 
Precisa que una altra cosa és que els pressupostos 
s’incrementin perquè, a més a més de construir habi-
tatges, es facin equipaments, com ara l’escola bres-
sol que es fa en conveni amb el Consorci de Salut. 
Conclou que tots plegats trauran més profit treballant 
conjuntament que dient que cal millorar la gestió, que 
és un repte diari amb el qual tot l’equip de 
l’Ajuntament està compromès. 

El Sr. Freixedes manifesta que el seu grup farà 
una abstenció, perquè tot i coincidir en la intenció de 
millorar la gestió, creu que això és un objectiu que 
s’ha d’aplicar a tot l’Ajuntament, i per extensió també 
al Patronat. També cal tenir en compte el baix nivell 
d’execució, com ha reconegut el Sr. Sorolla. Afegeix 
que, a més, aquesta proposició conté algunes confu-
sions. 

El Sr. Martínez afirma que el seu grup creu que 
aquesta proposició és desproporcionada i no està 
justificada. 

La Sra. Blasco expressa el vot contrari del seu 
grup i manifesta que ha d’haver-hi rigor a l’hora de 
presentar qualsevol proposició. 

El Sr. García-Bragado expressa el vot contrari del 
seu grup. 

El Sr. Villagrasa afirma que els temes d’habitatge 
també són competència de la Comissió i que el fet 
que el seu representant no assisteixi a les reunions 
del Consell d’Administració és una qüestió interna 
del seu grup.  

Agraeix al Sr. Sorolla l’autocrítica de reconèixer 
que el grau d’execució del Patronat no és alt, cosa 
que significa que també hi ha un problema de gestió. 
Es refereix també al comentari de la Sra. Blasco 
sobre el rigor i li diu que parla dels programes 
d’inversions del 2005, 2006, 2007 i 2008, on es repe-
teixen moltes promocions. Posa com a exemples la 
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promoció del carrer Reina Amàlia, on s’han iniciat les 
obres fa pocs mesos quan era un projecte que esta-
va pendent des del 2006 i és un solar pràcticament 
des de l’any 2005, i la de Rodalies de Renfe. 

Conclou manifestant que accepta la crítica respec-
te a la falta d’assistència del representant del PP a 
les reunions del Consell d’Administració del Patronat, 
però que el Sr. Sorolla també ha de reconèixer que 
tenen un greu problema d’execució a l’hora de fer 
habitatge de protecció i que en els programes 
d’inversions convindria separar la nova inversió de 
les inversions de promocions anteriors, sobretot per 
motius de transparència. 

El Sr. Sorolla insisteix que cal entendre que els 
pressupostos són anuals i les obres no ho són i, per 
tant, és inevitable que una obra surti en diversos 
pressupostos. En referència a les obres del carrer 
Reina Amàlia, diu al Sr. Villagrasa que ja li passaran 
l’informe de les excavacions arqueològiques que 
s’han de fer. 

El Sr. Villagrasa replica que aquest espai va ser 
un solar durant molts anys. 

El Sr. Sorolla contesta que fins que no hi ha un pla 
especial no s’hi pot fer res. Es refereix també a Ro-
dalies, on diu que van aparèixer restes arqueològi-
ques que la Comissió va aprovar que calia conservar 
i, per tant, el PMHB no pot executar-ne el pressu-
post. 

D’altra banda, precisa que ell no ha dit que a la 
Comissió no es pugui parlar d’habitatge, sinó que 
existeix un òrgan de direcció on es debaten les in-
versions i on tots hi tenen veu, i que és útil per plan-
tejar i aclarir dubtes.  

El Sr. García-Bragado expressa el vot contrari del 
PSC, la Sra. Blasco expressa el vot contrari del ICV-
EU i A, el Sr. Freixedes expressa l’abstenció de CiU, 
el Sr. Villagrasa expressa el vot favorable del PP i el 
Sr. Martínez expressa el vot contrari d’ERC. Es re-
butja. 

Del Grup Municipal ERC: 
17. La Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i 

Habitatge acorda: Elaborar un cens de solars buits 
als districtes inclosos al mapa d’ampliació del dret de 
tempteig i retracte, per tal d’iniciar el procés d’ex-
propiació o edificació forçosa, ambdós casos previs-
tos a la Llei d’Urbanisme. 

El Sr. Martínez manifesta que aquesta proposició 
va en la línia de continuar amb tot el procés previst 
en la Llei d’urbanisme i que va començar amb la 
proposta de les sèries de tempteig i retracte, per tal 
de poder actuar sobre determinats solars que no 
estiguin afectats per un equipament o una zona ver-
da, en els quals no es pot intervenir tret que estiguin 
inclosos en una zona de tempteig i retracte i que 
s’hagi iniciat un expedient. Diu que amb l’elaboració 
del cens s’inicia l’expedient i a partir d’aquí es pot 
endegar tot el procés d’expropiació per part de 
l’Ajuntament, ja no tan sols com una oportunitat de 
creació d’habitatge públic, sinó també per evitar la 
distorsió que pot generar un solar a l’espai públic.  

Informa que s’ha transaccionat el text amb l’equip 
de govern, però que no se n’ha modificat l’esperit. 

El Sr. Puigdollers planteja que s’està parlant d’un 
tema que no està aprovat definitivament i pregunta 
per què aquest tema no s’ha portat al Plenari de 
l’Ajuntament per a l’aprovació provisional. Diu que en 
funció de la resposta que se’ls doni decidiran el seu 
vot. 

El Sr. Villagrasa expressa el vot contrari del seu 
grup, atès que l’expedient sobre les àrees de temp-
teig i retracte no està aprovat de manera definitiva i 
consideren que incloure vuit districtes en aquest 
expedient és excessiu per a una figura que s’havia 
d’utilitzar per a determinats immobles o en ocasions 
molt puntuals. Afegeix que si, a més, no es té la con-
creció dels immobles afectats, no es pot parlar ara 
de quins solars es volen afectar o desafectar.  

Explica que per al seu grup és important elaborar 
un cens de solars, però per conèixer-ne la situació 
més que no pas per iniciar un procés d’expropiació. 
Diu que el seu grup defensa la propietat i, per tant, 
considera que cal tractar cada solar per separat.  

El Sr. Sorolla afirma que aquest tema està en es-
tudi des de fa un cert temps i que, a més, hi havia el 
compromís, que es manté, que abans de portar-lo a 
la Comissió se’n parlaria amb els grups. Manifesta 
que està en estudi per tres raons: es treballa 
l’aspecte econòmic i de gestió, que ha resultat força 
complex; s’han adonat que genera confusió i inquie-
tud, com en el cas del regidor del PP, que parla 
d’afectacions quan no s’està afectant res; i que es 
plantejava el sistema de tempteig i retracte per incidir 
en l’intercanvi del mercat, però que amb la paràlisi 
actual això ha deixat de ser una prioritat. 

Manifesta que la proposta de fer un registre de so-
lars podria ser un bon exercici per acabar de casar 
tot això. D’altra banda, opina que els àmbits que es 
van delimitar s’haurien pogut definir d’una altra ma-
nera i no com a àmbits de la modificació inicial, tot i 
que en aquell moment va semblar que era un context 
clar perquè es tractava d’una aprovació inicial.  

Conclou que ho seguiran treballant i que la pro-
posta d’Esquerra els sembla oportuna perquè repre-
senta seguir avançant en la mateixa direcció i la con-
juntura obliga a prioritzar altres vies que no són 
controlar l’intercanvi del mercat.  

La Sra. Blasco manifesta que el seu grup compar-
teix la necessitat i l’oportunitat d’aquesta proposta, 
entre altres coses per la necessitat d’optimitzar el sòl 
disponible al territori. Diu que instruments com 
aquest poden ajudar a evitar situacions de deixadesa 
o especulatives.  

El Sr. Puigdollers expressa el vot favorable del 
seu grup i manifesta que els estranya que l’Ajun-
tament de Barcelona no tingui un cens de solars, ja 
que li sembla que fins i tot la legislació de règim local 
obliga els ajuntaments a tenir un cens dels solars 
buits.  

El Sr. García-Bragado diu que és possible que el 
mateix cadastre sigui capaç de proporcionar aquest 
cens. Afirma que creu que la idea de la proposta és 
més aviat identificar els solars amb una problemàtica 
i que, en qualsevol cas, es comprometen a fer el 
cens.  
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El Sr. Martínez agraeix les paraules del regidor del 
PP perquè com a mínim centren les bases del que 
cadascú pensa i creu que s’ha de fer a la ciutat. Des-
taca que el que es demana és una eina perquè 
l’Ajuntament i els territoris puguin actuar. D’altra 
banda, assenyala que la paraula cens confon. Afirma 
que no es tracta d’identificar els solars, que ja els 
coneixen, sinó d’obrir un expedient que s’anomena 
"Cens dels solars buits", que és el que permet plan-
tejar una expropiació, si el propietari no edifica, per 
les molèsties que genera un solar o per interès pú-
blic. A més, subratlla que no parlen de prendre-li res 
a ningú, sinó d’utilitzar la llei pagant el que pertoqui.  

Explica que han volgut centrar-se en les àrees de 
tempteig i retracte perquè els semblava que es tracta 
d’àrees sensibles, però que, en tot cas, no té res a 
veure que estigui aprovat el tema del tempteig i re-
tracte amb el fet que ja puguin començar a treballar 
en aquesta línia.  

El Sr. Villagrasa aclareix que no està en contra de 
fer un cens de solars, però que no es pot parlar de 
processos d’expropiació en una proposició perquè 
unes àrees es vegin afectades per un procés de 
tempteig i retracte per part de l’Ajuntament, de mane-
ra que a aquestes se’ls sumi després el cens de 
solars buits.  

D’altra banda, precisa que quan diu que una per-
sona pot veure afectada la seva propietat, no parla 
des del punt de vista de l’afectació de l’expropiació, 
sinó de la lliure disposició de la seva propietat. 

Conclou que no donen suport a la proposició per 
la falta de concreció del projecte, d’una banda, i per-
què tot i que en casos molt puntuals un solar pot 
merèixer ser expropiat pel bé de la ciutat i perquè 
generi conflictes, no veuen clar fer un cens amb 
aquest objectiu.  

El Sr. Martínez recorda al Sr. Villagrasa que el PP 
ha demanat reiteradament l’expropiació d’uns solars 
habitats per "okupes" i que si no s’inicia aquest cens 
és impossible expropiar-los. Li diu que el seu grup 
està a favor d’intervenir en el mercat quan els inte-
ressa i de no intervenir-hi quan no els interessa, 
sempre a favor de la propietat.  

El Sr. García-Bragado conclou que tindran ocasió 
d’aprofundir més en aquest tema quan tornin a pre-
sentar-se els expedients del cens o del tempteig i 
retracte. 

El Sr. García-Bragado expressa el vot favorable 
del PSC, la Sra. Blasco expressa el vot favorable del 
ICV-EU i A, el Sr. Freixedes expressa el vot favora-
ble de CIU, el Sr. Villagrasa expressa el vot contrari 
del PP i el Sr. Martínez expressa el vot favorable 
d’ERC. S’aprova amb el redactat següent: 

La Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i Habi-
tatge acorda: Elaborar un cens de solars buits als 
sectors inclosos dins de les àrees de tempteig i re-
tracte definides en el document de Modificació del 
PGM aprovada inicialment per la Comissió d’Urba-
nisme, Infraestructures i Habitatge en data 21 de 
febrer de 2008, per tal d’estudiar els processos 
d’expropiació o edificació forçosa, que en cada cas 
es poguessin derivar, previstos a la Llei d’Urbanisme. 

b) Proposicions amb contingut de Declaració insti-
tucional 

c) Precs 
 
Del Grup Municipal PP: 
18. Que es presenti a aquesta Comissió l’estudi i 

les seves conclusions del projecte per a la construc-
ció d’un nou túnel entre el carrer del Foc i plaça Es-
panya, amb la finalitat d’alliberar l’actual trànsit de la 
Ronda Litoral i de la muntanya de Montjuïc, en el 
termini de tres mesos. 

El Sr. Villagrasa presenta el prec. 
El Sr. García-Bragado manifesta que no existeix 

aquest projecte, sinó que només hi ha diverses idees 
i propostes que no estan formalitzades i, per tant, és 
impossible portar-les a la Comissió en els termes 
que es demanen. 

Diu que en aquesta zona hi ha efectivament una 
problemàtica de mobilitat que hauran de debatre. 
D’altra banda, assenyala que la línia 2 del metro 
també està pendent de concreció.  

El Sr. Villagrasa demana que els presentin els es-
tudis un cop realitzats, atès que al diari El Punt apa-
reixien unes declaracions del Sr. García-Bragado en 
què deia que el projecte és solvent i que l’àrea 
d’Urbanisme estava acabant uns estudis tècnics.  

El Sr. García-Bragado diu que, un cop fets, els 
portaran a la Comissió.  

Es dóna per tractat. 
Del Grup Municipal ERC: 
19. Que la planificació de nous equipaments a zo-

nes consolidades no vagi en detriment dels espais 
públics existents, i que s’eviti així la pèrdua d’espais 
lliures actualment disponibles i dels quals en fa ús i 
gaudi la ciutadania. 

El Sr. Martínez, en referència al punt anterior, de-
mana al Sr. Villagrasa que recordi les paraules que 
ell ha dit al final de la presentació del debat de Mont-
juïc.  

Pel que fa al prec, explica que ha sorgit arran de 
la proposta que ha fet el regidor de Gràcia en un 
consell de barri de construir un equipament a la pla-
ça de la Sedeta. Manifesta que la plaça de la Sedeta, 
com el seu nom indica, és una plaça i que no creuen 
que aquesta proposta sigui la manera correcta 
d’interpretar el que va significar la consecució 
d’aquest espai al seu temps, encara que estigui qua-
lificat d’equipament. Diu que per molt necessari que 
sigui un equipament, no pot anar en detriment d’una 
plaça tan significada i en un barri tan dens, sinó que 
cal trobar alternatives.  

El Sr. García-Bragado manifesta que en pren bo-
na nota i opina que el debat per encabir equipaments 
dintre de la trama urbana densa és força complicat. 
Explica que hi ha situacions de tota mena, una de les 
quals és la d’espais amb la qualificació d’equipament 
o de residencial que s’han incorporat amb naturalitat 
a l’espai públic de gaudi i, per tant, generen una 
problemàtica especial quan es volen executar. Opina 
que la realitat i les possibilitats reals portaran en 
cada cas a la millor solució possible i que el fet que 
qualsevol solució s’hagi d’incorporar en un document 
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de planejament que requereixi el consens ja n’és una 
garantia. 

Aclareix que no està al corrent del cas concret de 
la Sedeta ni de les declaracions del regidor i, per 
tant, no entrarà a debatre-ho. 

El Sr. Martínez assenyala que a la Comissió 
d’Hisenda s’ha vist una proposta per vendre la Casa 
Burés a la Generalitat i traslladar l’equipament de 
barri que es va demanar des del Districte a un altre 
espai. Opina que es tracta d’una solució per a la 
trama de l’Eixample i que ara podria ser un bon mo-
ment per comprar baixos importants i establir-hi 
aquest tipus d’equipaments. Diu que probablement la 
inversió en la compra i la consolidació d’un altre 
equipament en uns baixos podria ser beneficiosa en 
alguns casos. Creu que, per tant, és un bon moment 
per estudiar aquest tipus d’alternatives als barris amb 
poc espai públic.  

El Sr. García-Bragado diu que hi està d’acord. 
Es dóna per tractat. 
 
 
d) Preguntes 
 
Del Grup Municipal CIU: 
20. Atesa l’aprovació definitiva a data 2 d’octubre 

de 2006 de la Modificació del PGM per a la concreció 
volumètrica i alineacions en l’àmbit delimitat pels 
carrers de Ferrocarrils Catalans, Foneria, Mare de 
Déu del Port i Alts Forns del barri de Plus Ultra, qui-
nes són les previsions per a la seva execució i quin 
és el seu estat actual? 

El Sr. Freixedes recorda que el Pla del barri de 
Plus Ultra es va aprovar definitivament el 2 d’octubre 
de 2006 i que encara no s’ha traduït en cap actuació 
ni se’n té cap mena d’informació, malgrat que s’ha 
interpel·lat diverses vegades el Districte perquè doni 
terminis d’execució del Pla.  

El Sr. García-Bragado diu que no pot oferir un ca-
lendari precís. Manifesta que són conscients que es 
va aprovar el 2006 amb una etapa única de vuit anys 
i que, per tant, la voluntat i el compromís estan as-
sumits en aquests termes. Recorda que en aquest 
moment aquesta intervenció no figura en el Pla 
d’inversions del Districte, però que, tot i això, no es 
descarta aprofitar alguna oportunitat per poder-lo 
inserir i, en aquest cas, l’any 2009 ja es podria co-
municar la possibilitat d’endegar el projecte. 

El Sr. Freixedes manifesta que una modificació 
com aquesta porta temps i que el seu grup creu que 
si no es comença a actuar en els propers dos anys, 
difícilment es podrà complir el calendari previst. Qua-
lifica la resposta que se’ls ha donat de decebedora, 
tenint en compte que hi ha un conjunt de persones 
del barri que estan pendents de ser reallotjades des 
del 2006 i que, a més, es va dir que era un projecte 
que es tiraria endavant aquesta legislatura.  

Sol·licita que el 2009 s’informi de quines són les 
previsions o es plantegi quin serà el calendari real, 
perquè el mínim que es pot demanar en aquests 
casos és transparència. 

Es dóna per tractada. 

21. Atesa la remodelació global de l’àmbit Trin-
xant-Meridiana, quines són les previsions per a la 
seva execució i quin és el seu estat actual? 

El Sr. Freixedes manifesta que es tracta d’un cas 
semblant al Pla del barri de Plus Ultra, en el sentit que 
es tracta d’una altra zona de la ciutat afectada que 
està planificada des de l’any 1976 pel Pla general 
metropolità (PGM). Diu que al final de la legislatura 
anterior es van començar a desallotjar i enderrocar 
cases, cosa que semblava indicar que es començari-
en a fer els edificis de reallotjament i s’escometria 
definitivament el planejament en aquesta legislatura, 
però que el projecte s’ha aturat i els veïns no saben 
en quin punt s’està i si el calendari es podrà complir.  

El Sr. García-Bragado explica que la Direcció de 
Serveis de Planejament del Sector d’Urbanisme està 
treballant en la redacció d’un document que proposa 
la modificació del PGM en l’àmbit situat entre els 
carrers Nació, Degà Bahí, Tomàs Padró i l’avinguda 
Meridiana. Manifesta que l’objecte principal d’aques-
ta modificació és l’ordenació dels sòls situats dins 
d’aquest àmbit mitjançant el replanteig de la xarxa 
viària i dels espais lliures que proposava el PGM.  

Assenyala que, en concret, la modificació del 
PGM preveu plantejar un canvi de model viari que 
sigui més adient a la realitat existent, sense hipote-
car l’ample de 20 m que preveu el PGM per a la pro-
longació del carrer Provença fins a la Meridiana; una 
nova distribució de les zones verdes per a l’obtenció 
d’un espai lliure més unitari i de més qualitat, tenint 
en compte la seva peculiar ubicació; habitatge públic 
per facilitar el reallotjament dels afectats; la ubicació 
d’un equipament docent destinat a escola bressol en 
un solar municipal, d’acord amb les necessitats del 
mapa escolar; i una solució als fronts oberts modifi-
cables de les illes amb façanes a la zona verda que 
proposava el PGM.  

Precisa que està previst iniciar la tramitació 
d’aquesta proposta de modificació de l’àmbit que 
acaba d’assenyalar durant el mes de gener del 2009. 
Afegeix que es preveu també un aparcament subter-
rani, tal com s’havia acordat amb els veïns. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal PP: 
22. Quin és el calendari previst per a l’execució de 

les obres de millora dels accessos viaris i ferroviaris 
per al Port de Barcelona? 

El Sr. Villagrasa manifesta que és evident que el 
Port de Barcelona necessita millorar els accessos 
viaris i ferroviaris si es vol que la ciutat sigui un punt 
logístic important a la Mediterrània i la porta d’entrada 
a Espanya de moltes importacions. Recorda que la 
Generalitat i el Port de Barcelona van presentar el 
mes de desembre del 2004 un pla d’accessos viaris i 
ferroviaris, que creuen que no s’està executant. 

El Sr. García-Bragado respon que es tracta d’una 
obra summament important i la major part de la qual 
està situada fora del terme municipal de Barcelona. 
Informa que en aquest moment el Ministeri de Fo-
ment ja ha encarregat el projecte constructiu, des-
prés dels prop de cinc anys que s’ha trigat a fer els 
estudis previs i la declaració d’impacte ambiental de 
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l’obra. Diu que la redacció del projecte té un termini 
de dos anys, del qual n’han passat aproximadament 
sis mesos. Explica que aquest termini els sembla 
excessiu, i així ho han manifestat al Ministeri, i que 
estan fent el seguiment de la redacció del projecte, ja 
que té grans implicacions en tot el que significa el 
front del Llobregat i la Zona Franca.  

Conclou dient que comparteixen la preocupació 
expressada pel Sr. Villagrasa i que treballen per tal 
d’obtenir resultats al més aviat possible.  

El Sr. Villagrasa agraeix la resposta, ofereix el su-
port del seu grup per fer un front comú amb vista a 
accelerar el projecte i demana que se’ls mantingui 
informats del desenvolupament del projecte en la 
mesura del possible. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal ERC: 
23. Amb quin calendari treballa el govern munici-

pal pel que fa al trasllat dels centres penitenciaris de 
la Model, Wad-Ras i Trinitat? 

El Sr. Martínez formula la pregunta. 
El Sr. García-Bragado informa que la presó de 

Trinitat ha de quedar buida durant el mes de desem-
bre i, per tant, ja se’n podrà començar l’enderro-
cament. Afirma que restarà un complex dedicat a 
centre obert dintre de l’actual recinte de la presó, 
però ja sense els murs, fins que aquest centre sigui 
reubicat definitivament a la Zona Franca.  

Pel que fa a la Model, diu que en aquest moment 
la Generalitat ha encarregat el projecte constructiu i 
preveu l’elaboració del projecte i la licitació de les 
obres per a finals del 2009. Explica que a partir del 
moment en què s’adjudiquin les obres, es trigarà 
entre dos anys i dos anys i mig a fer-ne la construc-
ció, però que no se’ls ha ofert cap data concreta. 

D’altra banda, assenyala que el calendari de Wad-
Ras està a punt de ser revisat. 

El Sr. Massaguer diu que, segons l’últim calendari 
de què es disposa, el trasllat es produiria al setembre 
del 2010, perquè es té ja l’altre centre receptor de les 
recluses.  

El Sr. García-Bragado explica que la consellera de 
Justícia ha manifestat el seu desig i voluntat de tras-
lladar la seu del Departament de Justícia als terrenys 
que ara acullen la presó de Wad-Ras, una cosa que 
el govern municipal valora positivament.  

Es dóna per tractada. 
 
e) Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 
 
Del Grup Municipal CIU: 
24. Es requereix al govern municipal que informi so-

bre les gestions realitzades i l’estat d’execució de la 
proposició següent: "La Comissió d’Urbanisme, Infraes-
tructures i Habitatge, aprovà en la Comissió de data 23 
de gener de 2008: que el govern de la ciutat elabori en 
els propers dos mesos un Pla per a soterrar totes les 
línies aèries que encara queden a la nostra ciutat." 

El Sr. Freixedes presenta el seguiment de propo-
sició. 

El Sr. García-Bragado informa que les línies elèc-
triques aèries estan totalment identificades de mane-

ra conjunta pel Sector de Medi Ambient i Fecsa En-
desa i que es continua invertint en el conveni anual 
que preveu el soterrament progressiu de les línies 
aèries compartint-ne els costos.  

D’altra banda, explica que totes les actuacions 
d’urbanització de l’Ajuntament inclouen una reserva 
de prismes per al soterrament de les línies aèries i 
que es preveu el soterrament de 30 km en aquest 
mandat. Diu que farà arribar un dossier a tots els 
grups sobre el conjunt de les línies aèries existents. 

Es dóna per tractada. 
Del Grup Municipal PP: 
25. Es requereix al govern municipal que informi 

sobre les gestions realitzades i l’estat d’execució de 
la proposició/declaració de grup següent, aprovada 
en la sessió de 22 de maig de 2008: Atesa la neces-
sitat de millorar la mobilitat dels accessos a la ciutat, 
la Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i Habitatge 
acorda: "Instar tant a la Generalitat de Catalunya 
com al Ministeri de Foment a posar en marxa un Pla 
de coordinació i millora de les obres dels accessos i 
vies de Barcelona, amb coordinació amb el govern 
municipal, davant els constants embussos i cues 
d’accés i sortida de la ciutat, entre d’altres motius per 
a l’ampliació dels carrils de l’AP-7". 

El Sr. Villagrasa presenta el seguiment de proposi-
ció. 

El Sr. García-Bragado informa que des del Comitè 
d’Obres i Mobilitat de l’Ajuntament s’han remès co-
municacions a la Demarcació de Carreteres de 
l’Estat i Serveis Territorials de Carreteres de la Ge-
neralitat i el Servei Català de Trànsit per tal que 
qualsevol actuació que afecti de manera directa o 
indirecta els accessos a Barcelona es presenti prèvi-
ament a aquest Comitè d’Obres, com qualsevol altra 
actuació d’obres que es faci dins de l’àmbit munici-
pal, amb l’objectiu de coordinar totes les parts afec-
tades i minimitzar l’impacte de l’afecció. D’altra ban-
da, assenyala que el Centre de Control de Trànsit 
Urbà, de l’Ajuntament de Barcelona, i el Centre 
d’Informació Viària de Catalunya, del Servei Català 
de Trànsit, estan en contacte permanent per intentar 
que el trànsit dels accessos de la ciutat, tant 
d’entrada com de sortida, sigui el més fluid possible, 
tot coordinant les seves actuacions. No obstant això, 
afirma que el Centre de Control de Trànsit Urbà no té 
constància que les obres d’ampliació dels carrils de 
l’AP-7 hagin afectat de manera significativa els ac-
cessos a la ciutat de Barcelona. 

D’altra banda, assenyala que la propera construc-
ció del bus-VAO en l’entrada a Barcelona per la Me-
ridiana tindrà un impacte important en la capacitat 
d’aquesta via. Informa que ja es treballa per veure 
com integrar aquest bus-VAO dins de la xarxa viària 
de la ciutat d’una manera correcta. 

Es dóna per tractada. 
 

 
VI) Mocions 

 
No havent-hi altres assumptes per tractar, la Pre-

sidència aixeca la sessió a les 19.15 h. 
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Acords 
 
 
 

Acords de les sessions celebrades el mes de 
desembre de 2008 

 
 

COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA, TERRITORI I FUN-
CIÓ PÚBLICA 

 
Sessió de 10 de desembre de 2008 

 
Propostes d’acord 

 
1. Adjudicar definitivament, de conformitat amb la 

proposta formulada per la mesa de contractació i per 
un import total de 21.328.115,20 euros (dels quals 
18.386.306,21euros corresponen al preu net i els 
restants 2.941.808,99 euros a l’impost del valor afe-
git al 16%), i d’acord amb el següent desglossament: 
08002470 Lot 1: Serveis i sistemes de comunicaci-
ons de veu fixa dels centres que formen part de la 
xarxa corporativa de veu, a l’empresa UTE Telefòni-
ca de España, SAU, i Telefònica móviles, SAU (NIF 
U-85.579.449), amb la solució del fabricant Alcatel, 
per un import de 8.121.795, 04 euros. 08002471 Lot 
2: Serveis de comunicacions de veu fixa i dades dels 
centres que no formen part de la xarxa corporativa 
de veu, a l’empresa UTE Telefònica de España, 
SAU, i Telefònica Móviles, SAU (NIF U-85.579.449), 
per un import de 7.991.595,61 euros. 08002477 Lot 
3: Serveis de comunicacions de veu i dades mòbils a 
l’empresa UTE Telefònica de España, SAU, i Telefò-
nica Móviles, SAU (NIF U-85.579.449), per un import 
de 4.596.221,60 euros. 08002478 Lot 4: Serveis de 
numeració especial, a l’empresa BT España Compa-
ñía de Servicios Globales de Telecomunicaciones, 
SAU (NIF A-80.448.194) per import de 618.502,95 
euros; el contracte que té per objecte contractació 
dels serveis de telecomunicacions de l’Ajuntament 
de Barcelona i dels seus Organismes Autònoms (lots 
1, 2, 3 i 4). Disposar a favor de les esmentades em-
preses la despesa de 21.328.115,20 € que anirà amb 
càrrec al/s Pressupost/os i Partida/es indicades en la 
relació annexa a aquest document. Anul·lar part de 
l'autorització de despesa, per baixa per adjudicació, 
per un import d’11.036.884,80 euros amb càrrec al/s 
Pressupost/os i Partida/es indicades en la relació 
annexa a aquest document. Notificar la present reso-
lució als licitadors i publicar-la en el perfil de contrac-
tant. Requerir els adjudicataris per tal que en el ter-
mini màxim de 10 dies hàbils, a comptar de l’endemà 
de la notificació d’aquesta resolució, compareguin 
per formalitzar els contractes. Ratificar la resolució 
adoptada per l’Alcaldia en data 1 d’agost de 2008 de 
"Rectificar d’ofici, de conformitat amb l’article 105.2 
de la Llei 30/1992, de 26 de novembre, del règim 
jurídic de les administracions públiques i del proce-
diment administratiu comú, els errors materials, de 
fet o aritmètics identificats en els plec del contracte 

de serveis de telecomunicacions de l’Ajuntament de 
Barcelona, licitació publicada en el DOUE de 10 de 
juliol del 2008 i en el BOE de 22 de juliol de setem-
bre del 2008; en el sentit que es recull al document 
annex al present Decret. Publicar anunci de rectifica-
ció al DOUE, BOE i al perfil de contractant de 
l’Ajuntament de Barcelona. 

 
 

Proposicions / Declaracions de Grup 
 
2. La Comissió de Presidència, Territori i Funció 

Pública acorda: I. Constituir la comissió, amb repre-
sentació de tots els grups municipals i de l'Institut 
d'Estudis Catalans, que ha de confeccionar el Re-
glament d'usos lingüístics de l'Ajuntament de Barce-
lona abans d'acabar l'any. II. Que l'esmentada co-
missió tingui la seva primera trobada al llarg del mes 
de gener de 2009. 

 
 

Proposició amb contingut de Declaració institucional 
 
3. La Comissió de Presidència, Territori i Funció 

Pública acorda: 1. Refermar el seu compromís amb 
la validesa i l'estabilitat del model constitucional i els 
seus principis de convivència. 2. Instar el Govern 
Municipal a commemorar el dia de la Constitució 
cada any, amb els actes institucionals, simbologia i 
protocol que li corresponen. 

 
 

COMISSIÓ D'HISENDA I PRESSUPOSTOS 
 

Sessió d’11 de desembre de 2008 
 

Proposicions / Declaracions de Grup 
 
1. Atès que properament quedaran buits els es-

pais dels pavellons de l'actual Hospital de Sant Pau, 
la Comissió d'Hisenda i Pressupostos, acorda: Instar 
a l'Ajuntament a que es comprometi en el manteni-
ment del recinte i a que s'impliqui directament en la 
definició dels nous usos. 

 
 

COMISSIÓ D'URBANISME, INFRAESTRUCTURES 
I HABITATGE 

 
Sessió d’11 de desembre de 2008 

 
Propostes d’acord 

 
1. Concedir a la Fundació Clínic per a la Recerca 

Biomèdica, una bonificació del 65% (que suposa un 
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import de 231.671,56 euros) sobre la quota de 
l’impost de construccions, instal·lacions i obres, ge-
nerada per la concessió, el 17 d’octubre de 2008, de 
la llicència d’obres majors per a la construcció d’un 
edifici d’equipaments pel Centre d’Investigació Bio-
mèdica Esther Koplowitz, al carrer del Rosselló, núm. 
153, donat que aquesta reuneix les condicions esta-
blertes en l’article 7è de l’Ordenança fiscal 2.1. de 
l’any 2008, i procedeix, en conseqüència, declarar-la 
d’especial interès i utilitat municipal, atès que el titu-
lar de la llicència és una entitat sens ànim de lucre, 
les obres s’han efectuat en terrenys qualificats 
d’equipaments comunitaris i dotacions de nova crea-
ció de caràcter local (clau 7-b) i compleixen una in-
discutible funció d’interès social, com és la realitzada 
per un equipament sanitari-assistencial (article 212 
de les NN.UU.). Donar-ne trasllat a l’Institut Municipal 
d’Hisenda als efectes pertinents. 

2. Concedir a Regesa, una bonificació del 90% 
(que suposa un import de 68.737,50 euros) sobre la 
quota de l’impost de construccions, instal·lacions i 
obres, generada per la concessió el 22 de febrer de 
2007 de la llicència, per les obres de construcció 
d’un edifici aïllat d’habitatges de protecció oficial a 
l’avinguda d'Escolapi Cancer, núm. 4, donat que 
aquesta reuneix les condicions establertes en 
l’article 7è de l’Ordenança fiscal 2.1. de l’any 2007, i 
procedeix, en conseqüència, declarar-la d’especial 
interès i utilitat municipal, atès que Regesa és una 
societat privada, si bé el seu capital pertany ínte-
grament al Consell Comarcal del Barcelonès, i els 
seus estatuts socials determinen que li correspon la 
promoció de l’edificació de protecció oficial i qua l-
sevol altra que quedi sotmesa o gaudeixi de les 
ajudes de les administracions públiques; les obres 
s’han efectuat en una finca qualificada com zona de 
volumetria específica, clau 18, i compleixen una in-
discutible funció d’interès social, com és la realitzada 
per uns edificis destinats a protecció oficial. Donar 
trasllat a l’Institut Municipal d’Hisenda als efectes 
pertinents. 

3. Concedir a Regesa, una bonificació del 90% 
(que suposa un import de 105.722,46 euros) sobre la 
quota de l’impost de construccions, instal·lacions i 
obres, generada per la concessió el 5 de juliol de 
2007 de la llicència, per les obres de construcció 
d’un edifici aïllat d’habitatges de protecció oficial a 
l’avinguda d'Escolapi Càncer, núm. 15, donat que 
aquesta reuneix les condicions establertes en 
l’article 7è de l’Ordenança fiscal 2.1. de l’any 2007, i 
procedeix, en conseqüència, declarar-la d’especial 
interès i utilitat municipal, atès que Regesa és una 
societat privada, si bé el seu capital pertany ínte-
grament al Consell Comarcal del Barcelonès, i els 
seus estatuts socials determinen que li correspon la 
promoció de l’edificació de protecció oficial i qua l-
sevol altra que quedi sotmesa o gaudeixi de les 
ajudes de les administracions públiques; les obres 
s’han efectuat en una finca qualificada com zona de 
volumetria específica, clau 18 i acompleixen una 
indiscutible funció d’interès social, com és la realitza-
da per uns edificis destinats a protecció oficial. Do-

nar-ne trasllat a l’Institut Municipal d’Hisenda als 
efectes pertinents. 

4. Concedir a l'Institut Català d'Assistència i Ser-
veis Socials, una bonificació del 70% (que suposa un 
import de 133.126,39 euros) sobre la quota de 
l’impost de construccions, instal·lacions i obres, ge-
nerada per la concessió, el 10 de juliol de 2008, de la 
llicència d’obres majors per a una residència assisti-
da amb centre de dia per a gent gran al carrer d'Au-
gusto Cesar Sandino, núms. 7-9, donat que reuneix 
les condicions establertes en l’article 7è de l’Or-
denança fiscal 2.1. de l’any 2008, i procedeix, en 
conseqüència, declarar-la d’especial interès i utilitat 
municipal, atès que el titular de la llicència és una 
entitat de caràcter públic, les obres s’han efectuat en 
terrenys qualificats d’equipaments comunitaris i do-
tacions actuals (clau 7-a) i compleixen una indiscuti-
ble funció d’interès social, com és la realitzada per 
un equipament sanitari-assistencial (article 212 de 
les NN.UU.). Donar-ne trasllat a l’Institut Municipal 
d’Hisenda als efectes pertinents. 

5. Concedir a l'Institut Català d'Assistència i Ser-
veis Socials, una bonificació del 70% (que suposa un 
import de 382.675,38 euros) sobre la quota de 
l’impost de construccions, instal·lacions i obres, ge-
nerada per la concessió, el 31 de juliol de 2008, de la 
llicència d’obres majors per a una residència i centre 
de dia per a gent gran i residència per a persones 
amb discapacitat física al passeig de Torras i Bages, 
núm. 135, donat que aquesta reuneix les condicions 
establertes en l’article 7è de l’Ordenança fiscal 2.1. 
de l’any 2008, i procedeix, en conseqüència, decla-
rar-la d’especial interès i utilitat municipal, atès que el 
titular de la llicència és una entitat de caràcter públic, 
les obres s’han efectuat en terrenys qualificats 
d’equipaments comunitaris de nova creació de caràc-
ter local (clau 7-b) i compleixen una indiscutible fun-
ció d’interès social, com és la realitzada per un equi-
pament sanitari-assistencial (article 212 de les 
NN.UU.). Donar-ne trasllat a l’Institut Municipal 
d’Hisenda als efectes pertinents. 

6. Aprovar inicialment la Modificació de l’article 
264 de les Normes Urbanístiques del Pla General 
Metropolità (Localització relativa de l’edificació. Tipus 
d’ordenació segons volumetria específica) dins el 
terme municipal de Barcelona, d’iniciativa municipal; 
exposar-la al públic pel termini d’un mes; i sotmetre-
la al Plenari del Consell Municipal per a la seva 
aprovació provisional. 

7. Aprovar inicialment, de conformitat amb l'article 
66.3 de la Carta Municipal de Barcelona, la Modifica-
ció puntual del Pla General Metropolità de les qualifi-
cacions urbanístiques, la regulació d’usos i l’orde-
nació volumètrica de la parcel·la situada a l’avinguda 
d’Esplugues, núms. 103b, promoguda per Estación 
de Servicio Pedralbes, SL, amb les prescripcions a 
que fa referència l’informe de la Direcció de Serveis 
de Planejament que consta a l’expedient i a efectes 
de motivació s’incorpora a aquest acord; i exposar-la 
al públic pel termini d’un mes. 

8. Aprovar inicialment, de conformitat amb l'article 
66.3 de la Carta Municipal de Barcelona, la Modifica-
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ció del Pla General Metropolità a l’àmbit dels terrenys 
situats a l’avinguda Meridiana, entre els carrers de la 
Nació, del Degà Bahí, de Trinxant i de Tomàs Padró, 
d’iniciativa municipal; exposar-la al públic pel termini 
d’un mes. 

9. Aprovar definitivament el Projecte executiu del 
Centre de disseny de Barcelona, per un import de 
79.356.946,39 euros, el 16% de l’impost del valor 
afegit inclòs, formulat per Barcelona d’Infraestruc-
tures Municipals, SA (BIM/sa); resoldre l’al·legació 
presentada per les Associacions de veïns dels barris 
de Sagrada Família, Fort Pienc, Poblenou i Clot-
Camp de l’Arpa; condicionar l’eficàcia d'aquest acord 
a l’aprovació definitiva del Pla especial urbanístic per 
a l’ajust de les condicions d’edificació de la peça 
d’equipament ubicada als carrers d’Àvila, de Badajoz 
i de la plaça de les Glòries; publicar aquest acord al 
Butlletí Oficial de la Província i en un diari dels de 
més circulació de Catalunya un cop complerta la 
condició esmentada; notificar-lo als interessats en 
aquest procediment. Autoritzar la despesa plurianual 
que comporta l’esmentat projecte amb càrrec als 
pressupostos dels anys: a) 2009: 5.000.000 euros; b) 
2010: 30.000.000 euros; c) 2011: 44.356.946,39 eu-
ros; precisar que l’actuació del Centre de disseny de 
Barcelona compta amb el finançament de la Genera-
litat de Catalunya, d’acord amb els acords subscrits; 
encarregar a la societat municipal BIM/sa la gestió 
de l’actuació; facultar el quart tinent d’alcalde, presi-
dent de la Comissió d’Urbanisme, Infraestructures i 
Habitatge, per a l’adopció dels actes necessaris per 
al desenvolupament i execució del present acord, 
entre els quals s’inclou la possibilitat d’aprovar la 
modificació del projecte esmentat, en el cas que així 
sigui pertinent, amb l’autorització de la despesa que 
això comporta, fins un import màxim del 20% de 
l’import del projecte, així com el reajust de les anuali-
tats definides, en el marc dels pressupostos corres-
ponents. 

 
 

Proposicions / Declaracions de Grup 
 
10. Atesa la necessitat de millorar la seguretat en 

la prestació de serveis bàsics, la Comissió d'Urba-
nisme, Infraestructures i Habitatge acorda: Instar al 
govern municipal que, s'avaluï de forma específica 
l'estat de la seguretat en l'ús i prestació dels serveis 
bàsics de gas, aigua, etc, de la nostra ciutat, tot pre-
sentant, en el termini de tres mesos, en aquesta 
Comissió una avaluació preliminar. 

11. La Comissió d'Urbanisme, Infraestructures i 
Habitatge acorda: Que un cop estigui enllestida la 
plataforma de coberta del pàrquing, situat a l'interior 
d'illa delimitada pels carrers Viladomat, Consell de 
Cent, Diputació i Calàbria, es donarà prioritat a la 
Generalitat per a què construeixi l'equipament per a 
la gent gran, deixant per després qualsevol altra 
intervenció de caràcter privat. 

 
 

COMISSIÓ DE PROMOCIÓ ECONÒMICA, OCU-
PACIÓ I CONEIXEMENT 

 
Sessió de 9 de desembre de 2008 

 
Proposicions / Declaracions de Grup 

 
1. La Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació 

i Coneixement acorda: Tornar a realitzar durant l'any 
2009 una campanya recordatori a totes les empreses 
de la Unitat Alimentària, del paper del magatzem del 
Banc dels Aliments a Mercabarna, per tal d'aconseguir 
incrementar les tones d'aliments recollides i el nombre 
d'empreses de Mercabarna que hi participen. 

2. La Comissió de Promoció Econòmica, Ocupació 
i Coneixement insta al Govern Municipal per tal que 
en la propera reunió de la comissió de seguiment del 
Pacte per a l'Ocupació de Qualitat a celebrar abans 
del 15 de gener de 2009 es presenti el pla d'actuaci-
ons concretes en matèria de polítiques actives d'o-
cupació i creació d'empreses a desenvolupar al llarg 
del 2009 per a donar compliment als objectius i me-
sures inclosos en el Pacte. 

 
 

COMISSIÓ DE SOSTENIBILITAT, SERVEIS UR-
BANS I MEDI AMBIENT 

 
Sessió de 10 de desembre de 2008 

 
Proposicions / Declaracions de Grup 

 
1. La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 

Medi Ambient acorda: que en la propera sessió del 
mes de gener, el Govern municipal presenti a aques-
ta Comissió una diagnosi (mapa lumínic) i un pla de 
millora de l'enllumenat públic de Barcelona. 

2. La Comissió de Sostenibilitat, Serveis Urbans i 
Medi Ambient acorda que l'Ajuntament de Barcelona 
elabori una Estratègia Local del Canvi Climàtic. 

 
 

COMISSIÓ DE CULTURA, EDUCACIÓ I BENES-
TAR SOCIAL 

 
Sessió de 9 de desembre de 2008 

 
Proposicions / Declaracions de Grup 

 
1. La Comissió de Cultura, Educació i Benestar 

Social insta al Govern municipal per tal que des de la 
Regidoria de la Dona s'impulsi l'elaboració d'un pro-
grama d'accions transversals de suport a les famílies 
monoparentals, realitzat conjuntament amb l'Associ-
ació de Famílies Monoparentals de Catalunya. 

2. La Comissió de Cultura, Educació i Benestar 
Social acorda: Que la ciutat de Barcelona rendeixi un 
homenatge a Josep Clarà en el 50è aniversari de la 
seva mort. 
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3. Que l'Ajuntament elabori una guia en –format 
paper i virtual– adreçada als i les joves de la ciutat 
on s'hi detallin tots els descomptes, carnets, etc. que 
faciliten l'accés de la gent jove a l'oferta cultural de la 
ciutat. 

 
 

COMISSIÓ D'ACCIÓ SOCIAL I CIUTADANIA 
 

Sessió de 9 de desembre de 2008 
 

Proposicions / Declaracions de Grup 
 
1. La Comissió d'Acció Social i Ciutadania insta al 

govern municipal per tal que: en el marc de la Co-
missió de Seguiment del Conveni de l'Ajuntament 
amb el Banc dels Aliments, es portin a terme les 
accions necessàries per tal de millorar el model de 
distribució d'aliments provinents d'excedents a la 
ciutat, revisar els criteris de coordinació i intervenció 
actuals incorporant també els operadors econòmics 
(supermercats, mercats i representants del teixit co-
mercial) i fer més àgils els subministraments a les 
entitats i a les persones amb necessitats no cobertes. 

2. La Comissió d'Acció Social i Ciutadania acorda 
l'ampliació del programa de substitució d'aigua pota-
ble de dipòsit per aigua directa de xarxa per tal d'in-
cloure-hi subvencions en la substitució de canonades 
fabricades amb materials que puguin derivar en pro-
blemes per a la salut dels consumidors. 

 
 

COMISSIÓ DE SEGURETAT I MOBILITAT 
 

Sessió d’11 de desembre de 2008 
 

Proposicions / Declaracions de Grup 
 
1. La Comissió de Seguretat i Mobilitat acorda: I. 

Declarar la necessitat que, en el marc de l'ATM, es 
realitzi un estudi analític i comparatiu del conjunt del 
sistema tarifari del transport públic, posant especial 
èmfasi en la tarifació social. II. Instar a la Generali-
tat de Catalunya a promoure una Llei de Finança-
ment del Transport Públic, que permeti disposar 
d'un marc econòmic adequat per resoldre les neces-
sitats de futur d'un dels serveis bàsics per a la ciuta-
dania.
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PERSONAL 

Concursos i oposicions 
 
 
 

Havent observat una incorrecció a les bases del 
concurs oposició restringit de 10 places de Tècnic 
Superior en Gestió, el gerent municipal, per decret 
de 23 de desembre de 2008, ha adoptat la següent 
proposta de resolució. 

Modificar el text del Decret S1/D/2008-03252, pu-
blicat a la Gaseta Municipal núm. 21, de 10 de juliol 
de 2008 en el sentit que seguidament es relaciona: 

A la base 1.1 de l’Annex 3, barem de mèrits en 
torn de promoció interna, on diu: "Serveis prestats 
amb plaça en propietat a l’Ajuntament de Barcelona 
a un dels seus Instituts Municipals, en el cas d’haver-
hi estat adscrit." 

Ha de dir: "Serveis prestats amb plaça en propie-
tat a l’Ajuntament de Barcelona o un dels seus Insti-
tuts Municipals, en el cas d’haver-hi estat adscrit." 

 

 
 
 
 

Concursos 
 
 
 
BASES GENERALS QUE HAN DE REGIR LA 
CONVOCATÒRIA DE TRES CONCURSOS PER A 
LA PROVISIÓ DE QUATRE LLOCS DE TREBALL 
(Aprovades per decret de l’Alcaldia) 
 
 
BASES GENERALS 

 
De conformitat amb les Bases Marc aprovades 

pel Consell Plenari del dia 22 de juliol de 1988, es 
convoquen per a la seva provisió pel personal de 
plantilla d'aquest Ajuntament els llocs de treball que 
consten a l'annex, d'acord amb les condicions espe-
cífiques que s'indiquen en aquest mateix annex per a 
cadascun d'ells i amb els requisits comuns que es 
fixen a continuació: 

 
 

REQUISITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS 
 
A part dels requisits addicionals de cada concurs, 

per a optar a qualsevol convocatòria és necessari: 
– Trobar-se en servei actiu a l’Ajuntament o a un 

Institut Municipal, i no pertànyer a les classes de 
Guàrdia Urbana ni Servei de Prevenció i Extinció 
d’Incendis i Salvament (SPEIS). 

– Tractar-se de personal funcionari o contractat 
laboral fix de l’Ajuntament de Barcelona. El perso-
nal funcionari de l’Ajuntament adscrit a un Institut 
Municipal i el personal laboral fix de l’Ajuntament 
posteriorment subrogat a un Institut podrà partici-
par igualment en els concursos. També hi podran 
participar els contractats laborals fixos d’Instituts 

Municipals que hagin efectuat la corresponent ad-
hesió a l’Acord Marc de Condicions de Treball, 
d’acord amb la clàusula preliminar cinquena de 
l’esmentat Acord. 

– Haver prestat un mínim d'un any de serveis com a 
funcionari de carrera o amb contracte laboral inde-
finit a l’Ajuntament o Institut Municipal. 

– Haver transcorregut un mínim de dos anys des de 
l'última destinació obtinguda per concurs. 
 
 

MÈRITS COMUNS A TOTS ELS CONCURSOS 
 
1. Antiguitat. Es valorarà per anys complets de 

serveis, inclosos els serveis anteriors en altres admi-
nistracions públiques que hagin estat formalment 
reconeguts, a raó de 0,10 punts i fins a un màxim d'1 
punt. 

2. Grau personal consolidat. S'avaluarà fins a un 
màxim d'1 punt segons el barem següent: 
– Per posseir com a grau un nivell superior al del 

lloc de treball convocat: 1 punt. 
– Per posseir com a grau el mateix nivell del lloc de 

treball convocat: 0,75 punts. 
– Per posseir com a grau un nivell inferior en dos al 

del lloc de treball convocat: 0,50 punts. 
– Per posseir com a grau un nivell inferior en quatre 

al del lloc de treball convocat: 0,25 punts. 
3. Nivell del lloc de treball actualment ocupat o, si 

és el cas, l'últim ocupat, fins a un màxim d'1 punt 
segons el barem següent: 
– Pel desenvolupament d'un lloc d'igual nivell al del 

lloc de treball convocat: 1 punt. 
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– Pel desenvolupament d'un lloc de treball inferior 
en dos nivells al del lloc de treball convocat: 0,50 
punts. 

– Pel desenvolupament d'un lloc de treball de nivell 
superior al nivell del lloc de treball base de la ca-
tegoria del concursant: 0,25 punts. 
A aquests efectes, s'ha d'entendre per nivell del 

lloc de treball desenvolupat, el nivell de complement 
de destinació efectivament acreditat en la nòmina 
corresponent, quan es tracti d'un nivell superior al del 
grau personal consolidat de cada aspirant, i el nivell 
del lloc de treball ocupat per adscripció o trasllat 
quan aquest sigui inferior al grau personal que hagi 
pogut consolidar a la carrera administrativa. 

4. Cursos de formació i perfeccionament. Es valo-
raran fins a 2 punts, sempre que tinguin relació direc-
ta amb el lloc de treball a cobrir, i es puntuaran, si 
s'escau, en funció de les matèries, la durada i l'ava-
luació. 

 
 

JUNTA DE VALORACIÓ 
 
Estarà formada pels membres següents: 
 
Presidència: 
El director de Recursos Humans, com a titular. 
 
Vocalies: 
El/la gerent o director/a de Serveis que per a cada 

concurs s'indiqui expressament a l'annex, que en cas 
d'absència del president titular, exercirà la presidèn-
cia de la Junta. 

Un cap de Personal de sector d'actuació o districte. 
Un/a tècnic/a especialista en la matèria objecte del 

concurs. 
Un/a tècnic/a de la Direcció de Recursos Humans, 

qui també tindrà la condició de secretari/ària de la 
Junta de Valoració. 

 
A més, a tots els concursos hi podran assistir, en 

els termes previstos a les Bases Marc, els represen-
tants designats conjuntament per la Junta de Perso-
nal i el Comitè d'Empresa. 

 
 

PROCEDIMENT I NORMES GENERALS 
 
Les persones que compleixin les condicions exigi-

des hauran de presentar la sol·licitud, a la qual ad-
juntaran la relació de mèrits al·legats classificats 
segons l'ordre d'aquesta convocatòria, i els docu-
ments acreditatius corresponents, al Registre Gene-
ral o a qualsevol dels registres municipals, en el ter-
mini de quinze dies hàbils a comptar de l'endemà de 
la publicació d'aquesta convocatòria en la Gaseta 
Municipal. 

Els requisits i mèrits al·legats s'han d'entendre 
sempre referits a la data d'acabament de l'esmentat 
termini. 

Per a cada concurs s'ha de presentar una instàn-
cia i la documentació separada, per a la qual cosa, 

es podrà utilitzar l'imprès normalitzat de què es dis-
posa a l'Oficina d'Informació de Personal i a les seus 
dels districtes. 

En cas d'empat en la puntuació, per dirimir-lo s'a-
tendrà a l'antiguitat de serveis prestats a la Corpora-
ció des de la data d'incorporació en la plantilla, amb 
caràcter indefinit. 

En els casos en què entre els mèrits complemen-
taris s'estableixi la redacció d'un informe o memòria, 
aquest no podrà excedir de cinc pàgines, excepte en 
aquells casos en què les bases específiques del 
concurs determinin un nombre superior de pàgines, 
donades les característiques del lloc de treball a 
cobrir. L'informe s'haurà de presentar conjuntament 
amb la sol·licitud i el curriculum vitae. 

Els llocs de treball objecte de la present convoca-
tòria tenen com a règim horari el de 37 hores i 30 
minuts setmanals. 

Per a la valoració dels mèrits, la Junta podrà dis-
posar dels sistemes d'acreditació i de comprovació 
que consideri més escaients en cada cas i per a 
cada tipus de mèrits, i podrà convocar les persones 
que optin a les places per precisar o ampliar aspec-
tes concrets en relació als mèrits al·legats. 

Les destinacions adjudicades són irrenunciables 
un cop s'ha pres possessió del lloc. Malgrat això, 
quan una persona hagi obtingut una plaça en dife-
rents concursos convocats, haurà d'optar per una 
d'elles, dins del termini dels tres dies hàbils següents 
al de l'exposició en el tauler d'anuncis del departa-
ment de Personal de la proposta de la Junta de Valo-
ració de l'últim concurs en què hagi obtingut la plaça. 

Per a tot allò no estipulat expressament en aques-
ta convocatòria, s'estarà a allò que disposen les Ba-
ses Marc aprovades pel Consell Plenari el dia 22 de 
juliol de 1988 i la normativa legal i reglamentària 
corresponent. 

 
 

ANNEX 
 
Concurs 1286/08. Un lloc de treball de suport a la 

gestió econòmica (nivell 22) 
Concurs 1287/08. Un lloc de treball de responsa-

ble tècnic de manteniment (nivell 20) 
Concurs 1288/08. Dos llocs de treball de director/a 

de Centre de Serveis Socials (nivell 20) 
 

 
 
 

Suport a la gestió econòmica 
Concurs 1286/08 

 
 
Lloc de treball adscrit al Departament d’Admi-

nistració i personal de l’Area d’Acció Social i Ciuta-
dania. 

Nivell 22 i específic de responsabilitat mensual de 
348,88 euros, segons catàleg vigent (2240Y). 

El lloc de treball objecte de la present convocatò-
ria té com a règim horari el de 37 hores i 30 minuts. 
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Funcions principals 
– Donar suport al Departament d'Administració de 

l’àrea en tasques de la seva competència. 
– Explotar les dades dels diversos sistemes i apli-

cacions informàtiques existents per elaborar in-
dicadors de gestió i efectuar-ne el seguiment 
economic-pressupostari. 

– Supervisió i /o execució en matèria economic-
pressupostàri, en la facturaciócontrol de bestreta 
i ADPO-J, comptes corrents i els seus movi-
ments i quadraments. 

– Supervisió i /o execució de la comptabilització de 
convenis d’ingressos,reconeixements i ampliaci-
ons de crèdits, i les corresponents justificacions. 

– Comptabilització i tramitació dels projectes d’in-
versió a presentar en els Comites Executiu i de 
Govern, de la seva despesa i execució. 

– Col.laborar en la implantació, supervisió i segui-
ment del copagament. 

 
Requisits addicionals 

Personal dels grups B o C. 
 

Mèrits complementaris 
1. Titulacions acadèmiques. Per posseir titulacions 

superiors o mitjanes rellevants per a l'exercici del lloc 
de treball, fins a 1 punt.  

2. Experiència professional, fins a 6 punts, segons 
el barem següent: 
– Desenvolupament de tasques de comptabilitat 

pressupostària, fins a 2 punts. 
– Administració de sistemes de control de gestió o 

d'informació/gestió financera, fins a 2 punts. 
– Experiència en els aplicatius del SIGEFF i de 

personal fins a 2 punts. 
3. Altres mèrits que tinguin relació amb el lloc de 

treball, fins a 1 punt. 
4. Exercici. La Junta de Valoració podrà convocar 

els/les candidats/tes per a la realització d'una prova o 
supòsit pràctic, i el valorarà fins a un màxim de 4 
punts. En cas de realitzar-se, tindrà caràcter obligatori. 

Característiques personals requerides per a l'òp-
tim desenvolupament de les funcions del lloc de tre-
ball. La Junta de Valoració podrà convocar els aspi-
rants per a l’avaluació d’aquest apartat, mitjançant 
els sistemes que consideri més adequats per poder 
valorar les característiques requerides per l’òptim 
desenvolupament de les funcions del lloc de treball, 
valorant-lo fins a 4 punts. En cas de convocar-se 
aquesta convocatòria, tindrà caràcter obligatori 

 
Puntuació mínima 

10 punts. 
Si no s'avaluen tots els apartats opcionals, la pun-

tuació mínima serà la meitat de la puntuació total 
(mèrits comuns més mèrits complementaris) que 
poden obtenir els/les candidats/tes. 

 
Junta de Valoració 

President: 
Sra. M. Gloria Figuerola i Anguera, gerent de l’Àrea 

d’Acció Social i Ciutadania, o persona en qui delegui. 

Vocals:  
Sr. Antonio Lleida Lacueva, cap del departament 

d’administració de l’Àrea d’Acció Social i Ciutadania, 
o persona en qui delegui. 

Sr. Alfons Hurtado i Farré, assessor tècnic de la 
Gerència de Recursos Humans, o persona en qui 
delegui. 

 
Representant de la Junta de Personal o del Comi-

tè d’Empresa. 
 

 
 
 

Responsable tècnic de manteniment 
Concurs 1287/08 

 
 
Lloc de treball adscrit al servei de manteniment de 

la Direcció de Serveis Tècnics de Districte. 
Nivell 20 i específic de responsabilitat mensual de 

324,65 euros, segons catàleg vigent (2026X). 
El lloc de treball objecte de la present convocatò-

ria té com a règim horari el de 37 hores i 30 minuts. 
 

Funcions principals 
– La conservació, manteniment i reparació menor 

de l'obra civil i instal·lacions dels edificis compe-
tència del Districte. 

– Fer el seguiment del manteniment i reparació 
menor d'altres edificis del Districte, la gestió dels 
quals no depèn directament del mateix. 

– Gestionar les contractes de conservació d'edificis 
del Districte. 

– Fer el seguiment dels programes de conserva-
ció. 

– Expedir ordres de treball i certificacions d'obra. 
– Valorar els danys ocasionats en edificis i ins-

tal·lacions. 
– Gestionar l'inventari d'edificis i instal·lacions 

competència del Districte. 
– Control de legionel·la. 
– Control de les RAM i els FIC, fiscalització de 

l’execució dels contractes, control econòmic del 
Departament i tractament de les certificacions 
expedides pel Departament. 

– Tractament i explotació de les bases de dades 
(Excel, Access, etc.), i dades corporatives resi-
dents en Host. Integració i tractament de les da-
des, i tractaments d’indicadors de la gestió del 
servei. 

– Suport als estudis previs per a l’execució de les 
obres i actuacions de manteniment i dels serveis 
competència del Districte. 

 
Requisits addicionals 

Personal del grup A2, que pertanyi a la categoria 
de Tècnic/a Mitjà/ana d'Arquitectura i Enginyeria. 

 
Mèrits complementaris 

1. Experiència professional fins a 6 punts, segons 
el barem següent: 
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– Experiència en manteniment i conservació dels 
edificis i instal·lacions, amb mitjans propis i/o ex-
terns, fins a 2 punts. 

– Realització d'altres tasques de caire tècnic en 
l'àmbit municipal, fins a 2 punts. 

– Experiència en gestió i explotació d’aplicacions i 
programes informàtics de suport als serveis tèc-
nics, en particular de l’aplicatiu SIGEF-man-
teniment, i d’altres (bases de dades, fulls de càl-
cul...), fins a 1 punt. 

– Experiència en comandament de personal, fins a 
1 punt. 

2. Altres mèrits que tinguin relació amb el lloc de 
treball, fins a 1 punt. 

3. Exercici. La Junta de Valoració podrà convocar 
els/les candidats/es per a una prova professional. En 
cas de realitzar-se l’esmentada prova es puntuarà 
fins a 4 punts i tindrà caràcter obligatori. 

4. Característiques personals requerides per a 
l’òptim desenvolupament de les funcions del lloc de 
treball.  

La Junta de Valoració podrà convocar els/les can-
didats/tes per a l’avaluació de les seves característi-
ques personals. 

En el cas de realitzar-se aquesta convocatòria la 
Junta de Valoració utilitzarà els sistemes d’apreciació 
que consideri més adequats i valorarà fins a un mà-
xim de 4 punts. 

 
Puntuació mínima 

Si s’avaluen tots els apartats, 10 punts. 
 
Si no s’avaluen tots els apartats opcionals, la pun-

tuació mínima serà la meitat de la puntuació màxima 
total. 

 
Junta de Valoració 

President:  
Sra. Gemma Arau Ceballos, gerent del Districte de 

les Corts, o persona en qui delegui  
Vocals: 
Sr. Carles Magrazo Zurita, director de Serveis 

Tècnics del Districte de les Corts, o persona en qui 
delegui. 

Sra. M. Teresa Pares Santilari, cap d’Adminis-
tració del Districte de les Corts, o persona en qui 
delegui. 

Sr. José M. Martinez de Eulate, assessor/a Tèc-
nic/a de la Gerència de Recursos Humans, o perso-
na en qui delegui. 

Representant de la Junta de Personal o del Comi-
tè d'Empresa. 

 

 
 

Dos llocs de treball de director/a de Centre de 
Serveis Socials 
Concurs 1288/08 

 
Llocs de treball de director/a de Centre de Serveis 

Socials, adscrits a la Divisió de Serveis Personals de 
Districte. 

Nivell 20 i específic de responsabilitat mensual de 
324,65 euros, segons catàleg vigent (2071X). 

El lloc de treball objecte de la present convocatò-
ria té com a règim horari el de 37 hores i 30 minuts. 

 
Funcions principals 
– Disseny i desenvolupament de la programació 

del Centre de Serveis Socials. 
– Avaluació de processos i de resultats, en el marc 

de la programació del centre. 
– Seguiment i control de la prestació de serveis. 
– Impuls i lideratge de processos de canvi i de 

millora permanent 
– Gestió i comandament dels Recursos Humans 

adscrits al Centre de Serveis Socials. 
– Gestió dels recursos econòmics assignats. 
– Gestió relacional amb l’entorn i la xarxa social 

del territori. 
 

Requisits addicionals 
Personal dels grups A1 o A2. 
 

Mèrits complementaris 
1. Experiència professional, fins a 5 punts segons 

el barem següent: 
– Treball Social d'Atenció Primària, fins a 2 punts. 
– Gestió de Centres, fins a 2 punts. 
– En comandament de personal, fins a 1 punt. 

 
2. Altres mèrits que tinguin relació amb el lloc de 

treball, fins a 1 punt. 
3. Prova. La Junta podrà convocar els aspirants a 

la realització d’una prova tècnica en base a criteris i 
propostes d'actuació per a la gestió i direcció d'un 
Centre de Serveis Socials, i serà valorada fins a 5 
punts. En cas de convocar-se, tindrà caràcter obliga-
tori. 

4. Característiques personals requerides per a 
l’òptim desenvolupament de les funcions del lloc de 
treball. La Junta de Valoració podrà convocar els/les 
candidats/tes per a l’avaluació de les seves caracte-
rístiques personals. En cas de realitzar-se, aquesta 
convocatòria tindrà caràcter obligatori. La Junta de 
Valoració podrà utilitzar els sistemes d’apreciació 
que consideri més adequats i valorarà fins a un mà-
xim de 5 punts. 

 
Puntuació mínima 

11 punts. 
Si no s'avaluen tots els apartats opcionals, la pun-

tuació mínima serà en tots els casos la meitat de la 
puntuació total (mèrits comuns més mèrits comple-
mentaris) que poden obtenir els/les candidats/tes. 

 
Junta de Valoració 

President: 
Sra. Albert Duran i Escriba, gerent del Districte de 

Sarrià Sant Gervasi, o persona en qui delegui. 
Vocals: 
Sra. Conxita Rius Mentuy, cap de la Divisió de 

Serveis Personals del Districte de Sants-Montjuïc, o 
persona en qui delegui.  
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Sra. Irene Martinez i Fontrodona, cap de la Divisió 
de Serveis Personals del Districte de Sarrià Sant 
Gervasi, o persona en qui delegui.  

Sra. Neus Roig Teixidó, cap del Departament 
d’Administració del Districte de Sants-Montjuïc, o 
persona en qui delegui. 

Sr. Lluís Batlle Bastardas, cap del Departament de 
Serveis Socials Bàsics de la Gerència d’Acció Social 
i Ciutadania, o persona en qui delegui. 

Sr. José M. Martínez de Eulate, assessor tècnic 
de la Gerència de Recursos Humans, o persona en 
qui delegui. 

Representant de la Junta de Personal o del Comi-
tè d'Empresa. 
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